
V ETRTEK V KLUBU S. GREGO1,

Zanimivo predavanje o pohodu
partizanov v BeneÉko Slovenijo
V tandren pa je bilo predavauje o «rnih mreahj

c5asnikar Joe Koren fe v etrtelc
zve&r, v prepotni predavatnici ktu
ba «Simon Gregoré v Gorici. go
vorjt o mnoinem voja.kem in
propagandnem pohodu 30. partizan
ske divizije po Stovenski Beneiji
v febnsarju 1944. Predavanje je
bilo prirejeno e okviru proslav ab
30-l.etnici osvoboditve in kot je
omenit zastopnik ktuba Marko Wat
tritsch, je na sporedu .ie nekaj
podohnih predavanj.

Joe Koren, Id se je sam udete
it poboda, fe podrobno prikazat p0-
tek voja.kih operacij in tudi smisel
tega pohoda, Id je bit izrazito pro
pogandistbinega znaéaja, saj so
partizani, med katerimi fe bilo
veliko Beneanoe, povsod prirejali
sbode, prepevati slovenske pesmi.
razmnoevatj med prebivatstvo sto
vensko tivo, Id so ga na tem po
hodu e potujoi tehniki samì tiskati.
Predavatetj fe tudi orisat. kalco so
na pohodu tiskati knjiico Preerno
vih in Cregorciéevih pesmi.

V zecetku svojega predavanja fe
.Joe Koren prikazat voja.ki poloaj
pred razpadom Badoglieve vlade
no tem podrocju. Fo njegovih iz
vafanjih so e debato posegli .tevitni
prisotni, med katerimi so bili tudi
nekateri udeleenci tega pohoda.

V dvorani proseetnega drutva
«Oton 2upanc9è» v tandrezu pa je
bilo prav talco e éetrtek zvecer,
na pobudo prosvetnega drwitva in
domaèega .portnega drutva Ju
ventina predavanje o «&nih mre
±ah, ki ga je imel asnikar Stofan
Speti iz Ti-sta. Predavatetj. Id fe
o tem veraianfu napisal tudi pre
cej ctankov in k fe stvar precej
podrobno preueval ztasti, kar se
fle najnovej.ega .kvadrizma e

Trstu in e nai deeti, fe priéel
svoja izvajanja s prikazoin razvoja
fa.izma e ltatiji in e Evropi sploh.
Nato pa fe podrobno prikazat raz
voj faistinega krvolonega kva
drizma v na.i dravi v zadniih
tetih, razne atentate, Id so fih fa
.istj izvedti na vsem dravnem
ozemtju.

Predavate!ja so tevitni posls.
.atci, ki so napotniti deoranico,
pozorno postuati. Predstavil qa fe
p’tedsednik Juventine Dino Roner,
zahvalil pa se mu je predsednik
drutea Oton 2upanid Stano
Pavlin.



PROF. YIIJEM ERNO: V Beneki Sioveniji
je o1a s1ui1a poiIalljanÉevanju

Prof. Vijem erno je na nedav
nem zasedanju, 1cl ga je o proble
mili slovenskega olstva v zamej
stvu organiziral intitut SLORI, spre
govoril o stanju olstva v Benekl
Sloveniji. Pravzaprav je teko go
voriti o o1stvu v Beneki Sloveniji,
ko tega tako rekod ni, raen tiste
ga. kar se organizira izven istitu
cionaine ole. Prof. erno je ,v zve
zi s tem prikazal razmere v Bene
ki Slovemji vse od jeseni 1866, ko
je Beneka Slovenija priIa pod I
talijo. V smislu pisanja «11 Giorna
le di Udine» se je e takoj tedaj
zael proces asimilacije, kajti po
trebno je z vsemi sredstvi preobra
ziti to malotevilno prebivalstvo: s
kmetijstvom, s olskim poukom in
knjigami», kot je dobesedno zapi
sai videmski &sopis. Prof. erno
je v zvezi s tem rekel:

Prikljuitev je torej pomenila,
da ni prostora za skupnost, ki ni
italijanska. In o1a je e od prve
ga zaetka morala sluiti kot sred
stvo za poitalijanevanje. Zaman
so beneki Slovenci zahtevali, da
se jim omogoèi olanje v materi
nem jeziku ali da bi se italijani
na - clevala s pomojo siovenske
ga je.ka. Nekateri uéitelji so spri
o nemogodega stanja v oli na last
no niciativo zacleli uporabljati to
metodo, toda za to niso bili pohva
ljeni, pa pa 50 jih pristojne obla
sti strogo posvarile, ée da s tem
irijo separatizem. »

V tem smislu je pomemhna okro
nica, 1cl jo je posiai okrajni o1ski
komisar za edad v aprilu 1869
vsem upanom Beneke Slovenije.
V tej okronici je tajno navodilo,
v katerem je med drugim reòeno:

«Znana so vam vladna priporoi- I
la giede rabe dravnega jezika. V
ta namen je okraim 4olski nadzor
nik obiskal ves okrai. Nekateri so
vralniki nate neodvisnosti, ki p0-
ivljajo zmotne pans1avistine idea
le, isejo vsako priIonost, da bi
se v tem okraju e nadalie obra
nila raba slovenskega jezika, 1cl
nas spominja na sramotno bivanie
tujca v Italiji. Med ljudstvo s raz
iriajo tajne tiskovine in katekizmi;
ker pa se mora viada zanimati za
odpravo takih sovranih naldepov in
za kaznovanje krivcev, vam ukazu
jem, da skrbite za obisk o1, v ka
terih je strogo narodeno pouevati
samo v italijanskem ieziku. In e
ugotovite, da si je kak uite1j drz
nil uporabliati tuj jezik, mi ga ja
vite, kajti ta bo takoj odpuen.»

Devet let 0 tei dovolj zgovornl
okroinici so v petru ustanovii u
ite1jie, 1cl je postalo inrise ita
lijanstva na tem slovenskem ozem
lju. Tu so ola1i miade ljudi z slo
venskih vasi za naglo poitalijane
vanie in zato so tudente vzgajali
v sovratvu do lastnega ndroda. E
dino, kar je v tem asu preostalo
bene1dm Slovencem, je bila njiho
va uporaba domedega jezika v cer
kvah in pod lastno streho. In za
vedni Ijudje so se sami izobrainva
li v slovenskem jeziku izven o1e
a prebiranjem slovenskih knjig, 1cl
jili je izdajala ce1ovka Druba sv.
Mohorja. loda tudi to se je teda
njima obiloma «La Nazione in
«Friuli» zdelo zelo nevarno, ée da
gre za «prot:drinvno agitacijo v
Italiji>, kajti vod,inim krogom ni
bilo samo «do tega, da te iznnili
slovenski jezilc iz vsega javnega
±ivljenia, temveé da izbriseio tu-
di sleherno sled, ki bi govorila o
znaéaiu prebivalsiva Beneke Slo
veniie.

BoIj redki so bili glasovi, ki so
se uprlì temu zatiranju. Med temi
je bil Karel Podrecca, ki je zah
teval za beneke Slovence spoito
vanje najelementarnejih pravic,
toda list «Fanfulla» ga je ostro na
padel, ce da «beneki Slovenci go
voriio barbarsko naredie barbar
skega jezika, ki ga noben Slovan
ne bj razumeb.

si ti raznarodovalnj naklepi in

dr. Augusto Candolini 18. septem
bra 1945 pisal inprnku Joinfu Cra
maru v Podbonesec in v katerem
je reeno, da imaio ljudje pomo
pravico uporabljati svoj slovenski
iezik v verskih obredih. Sicer pa
je to bil odmev izjave tedanjega
ministrskega sveta, da «mora de
mokratina prenovitev drave nuj
no prinestj niz posebnffi iamstev za
drinvljane neitalijanskega jezika.
Dopuena in zajamena bo raba
jezika ne le v zasebnih trgovskih
odnosih, na iavnih zborovanjih, pri.
verski slubi in tisku, temved tu-
di v odnosih s po1itinimi, uprav
nimi in sodnimi oblastmi. V kra
jih, kjer prebivajo v znatnem raz
menu dravljani neitalijanskega
jezilca, bosta zagotovljena v iav
nih o1ah pouk in raba materine
ga jezika».

IUjùb vsem tem zagotovilom pa
ni v Benekj Slovenijj prilo do
sprememb in ldjub zruenju fai
zma so v 3eneki Sloveniji odprli
spet izk1juno italijanske ole. Le
nekateri stari so svoje otroke po
iljali na slovensko o1o v gori
sko ali trinko pokrajino. Odgovor
ne oblasti pa so se naprei iz
govarjale, da se prebivalci Bene
ke Slovenije niso nikoli zganili, da
bi dobili o1e v svojem materinem
jeziku. In te so trdili ldjub temu,
da so te zahteve beneki Slovenci
izrazili v razmh spomenicah in dru
gih dokumentih. Leta 1959 pa je
celo generaini vikar videmske nad
kofiie pisal upnikoma v abalcah
in Ukvah v Kanalski dolinil, da dal
ske oblastj ne dovoljuieio, da bi se
katehetski pouk v olah vril v slo
venini».

Potem ko je prof. Vijem emo
pnilcazal onemogodeni poskus palol
skega pouka slovenòine v Brdu in
v Teru ter ogoréene proteste tudi
demokratinih italijanskih sii pro-
ti prepovedi s strani o1skih obla
sti, je nadaljeval:

«Razvidno je, da v italijanskih
o1ah v Benalki Sloveniji odgovor
ne oblasti ne dovoliujejo poueva
ti s1ovenéine e daues alti kot
uni jezik, ker ne priznavajo slo
venskemu jeziku enakopravnosti.
Meje stanih nacionalizmov niso od
pravljene niti v predo1skih vrtcih,
kjer nazome in govorne vaje tudi
izhaiaiod pri tem od opazovania
predmetov iz otrokove okolice, u
vaiajo v italijanski iezik, spremi
njajo njegovo iezikovno in kulturno
tradicijo.»

eprav so se dolodene politi&c
razmere izbol$ale in je poliUno
vzduiie bolj ugodno, beneki Slo
venci torej e dandanes ne uva
io nobenih manilinskih pravio v
olstvu. Protizakonito in nemogo
e je svobodno pogovarjanje in iz
rainnje v ustni in pismeni obliki
na o1j v mateninem ieziku, kar
dtj otrokovo osebnost in iezik ro
dne zemlje. Popoinoma naravno je
zatorei, da se kulturna dnutva
in zveza izseliencev Beneke Slove
nije zavzemajo, da si pnidobijo e
nakopravnost in enakovrednost z o
stalim delom slovenske manjine v
Italiui. Hkrati pa zahtevajo, da se
benekim Slovencem pnizna status
manjine, da ustrezna deinina in
drinvna politika razvija in valo
nizira slovensko kulturo in tradi
cijo, da se uresnij talalna o1ska

politika, 1cl naj upalteva pouk slo
ver?me v otrokih vrtcih, v o
snovnih in srednjih olah in na

‘uite1jisu v petru Slovenov. Ta
odprta vpraanja izhaiajo iz doiz
nosti spaltovanja in izvajanja za
konske zaiite po èlenu 3 dee1ne-
ga in 1enu 6 drinvnega statuta,
pa tudi iz pravilnega pojmovanja
demokracije. V nasprotnem prime
ru morajo sama kultunna dru
tva Beneke Slovenije nadomestitf
vzgone praznine in uresniili svo
bodno izobrainvaino o1o z nepo
srednimi stiki s oloobvezno mia-
dino kot te danes ±e delajo z na
talajj «Moja vas» ter s kultumo -

rekreacijsko «Mlado briezo», ali
pa z organizirajem raznih in ir-.
ih, svobodnih in prostovoljnih p0-
,o1skih teaiev po vaseh vse do
tedaj, doklen bo slovenina jzkljU
òena iz ole.

Svoja izvajania ie prof. Viiem
erno zak1iuil takole:

«e ne ho torej dovolj posluha,
za kar ie sam poslanec prof. Gior
gio Santuz, lan o1ske komisiie v
posianski zbornici na nekem zboro
vaniu v petru nakazal kot «pose-
ben pouk» po olah v Benaliji, bo
treba teiti za tem, da se ustano
vi slovenska gola kot zaseben za
vod, kjer ho uporaba mateninega
jezika ovrednotila benalko zemljo,
obogatila demokratiéni razvoj pre
bivalstva, nudila miadinil enakovre
dno znanje obeh iezikov in jo u
spdno vk1iui1a v ivljenie. Le p0
tej poti ho slovenska narodna mani
ina v Bendki Sloveniji uivala ti-
sto zakonito in naravno pravico,
za katero se boni in stoletja.
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Slovenske oIe
tudi v Beneijo

V soboto je v Thtu zaldju
il posvet o sLoverskem o1stvu v
Italiji, Id je txajal tn dni in opo
zoril na nekatere najbdj aktual
ne probleme nainga o1stva za
mejo. Possedoval je preglednejo
sliko sedanjega stanja slovenske
o1e v goniki in traiki pokrajini
ter ugotovil in nakazal nekatere
prob1eme Id akajo na rettev.

Ziasti je priLo do iziiza dej
stvo, da je slovenska a oze
meijsko nepopoina, ker se diiav
ne oblasti se vedno upirajo raz
iriU ovenske gole na Beneko
Slovemjo in Kanalska dolino.
Vpraanje slovenske gole v Vi
mski pokrajim je bistveno za
celotno slovensko narodno skup
nost v Itaflji in je pogoj za obstoj
tamkajinjih S1overev.

Zato in udno, da eden izmed
zaldjuòkov poudarja ravno nuj
nost ukrepov za iolanje Sloven
cev v Videmski pokrajini. T je
naloga, Id se postavlja zlasti pred
pitino javnost v deinii Furia
nija - Juhjska Krana. Oblike
slcwenskega klanja v Beneòiji so
v znietku khko razline, vendar
mora biti konni dilj, òeprav Fo
dolodenem prehodnem obdobju,
ttanovitev slovenskili ol vseh 4 (
vist in stopen, Vldjuena nona
bili tudi moznost za oianje
odraslih.



Na pobudo enske organiza
cije Unione donne italiane iz
Palmanove je pn1o preteklo ne
deljo do slovensko-italijanskega
sreanja v Gonamu in v Palma
novi. Sreanje je bio posve
eno 30-letnici osvoboditve.

Dopoldne je bila slovesnost pri
spomeniku na pokopaliiu v Gonar
su, kjer so poastii spomm umrlih v
nekdanjem koncentracijskem tabo
riu. Med njimi je bio veliko Jugo
slovanov, predvsem Slovencev. Ude
lefencem sveòanosti je spregovoril
pokrajmski svetovalec prof. Pavel
Petrii. Razen o preteklosti je spre
govoril tudi o sedanjem polo±aju
Benes]cih Slovencev in njihovem
boju za uveljavitev narodnostnih
pravic. Slovesnost so dopoinile reci
tacije, pesmi in pisem, ki so jih pisali
nekdanji intemiranci in drugi zapor
niki.

Sveanostj v Gonarsu so se udele
file poleg lokalnih predstavnikov iz
Gonarsa in Palmanove tudi delega
cije iz maticne domovjne. Najitevjl

nejia je bila delegacija z Vrhnike, ki
je pobratena z Gonarsom, prisotni
pa so bili tudi predstavniki ZZ3
NOV iz Nove Gorice in predstavnice
ZZB NOV in konference za druThe
no aktivnost iena z obale. Sloves
nosti se je udeleil tudi konzul
SFRJ v Trstu J. Marinko.

Popoldne istega dne je Zveza itali
janskih tena iz Palmanove, ali bolje
reòeno prof. Mirella Castelli-Cadori
ni, ki je bila organizator celotnega
sreanja, priredila v specifinem
ambientu nad vhodnimi vrati v Pal
manovo pogovor o vpraanjih be
neike tene. O tem je ve spregovoril
predsednik prosvetnega drutva Ivan
Trinko prof. Viljem Cerno. Poudaril
je poseben polotaj beneike tene, ki
ostaja sama doma, kajti gospodarsko
zapostavljanje Bencòije terja moie
in fante teh krajev p0 svetu, kjer
iejo zaposlitev.

Prireditev, ki je posebej opozorila
na probleme naiih ljudi v teh krajih,
je sklenil pevski zbor iz ent Lenar
ta, ki je zapel dve slovenski in tn
italijanskc pesmi.

(Z. L.)

$reanje v Gonarsu
in Palmanovi
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Pro! P. Peiricir imernice za poucevanje
slovenscrne v Beneski $lovernji

Prof. Pavel Petricig v svojem
referatu obravnava problematiko
izobrazbe v Benekj Sloveniji in
pri tem poudarja, da je treba u
potevati nujnost, da se vsi narti
tega vpraanja uskladijo s celot
nim razvojem prebivalstva, nani
re z negovim kulturnim, politi&
nim in psiholokim napredkom.
Ta nujnost pa nogojuje metodolo
ko izbiro med formaIistinimi
metodami, ki teijo k zakonski u
vedbi slovenskega izobraevanja
in organskimi metodami, ki lahko
v vsakem trenutku z uresniljivi
mi metodamj razvijajo nove, vije
oblike zavesti.

Te metode utemeljujeta prepria
nje, da je danes, v nasprotju s
preteklostjo, mono dosei ustre
zen odzivni prostor za postopno
izpeljavo pobude, hkrati pa tudi
predpostavka, da se bo ta odziv
ni prostor v bodoe raziril. To
preprianje predpostavlja tudi u
potevanje dejanskih monosti u
speha tako pri postopno izvajanih
pobudah glede slovenskega izobra

wanja, kot tudi pri vzporednem
zvoju samozavedanja benekih

Slovencev.
Povedati pa je treba, da je

razvijanje te organske metode
pri uvajanju slovenskega izobra
evanja le izhodiie za dosego in
stitucionainega olskega izobra1e-
vanja v slovenskcm jeziku. To izo
braevanje pa je uresniljivo le
ob vseh iolskih komponentah: u
enci, uitelji. stari. Slovensko
izobraevanje mora postati spJo
na potreba naega prebivalstva.
Predlog za organsko metodo pred
postavlja postopen proces razii
ritve zaèetnega odzivneg pro
stora.

Opazovalcu se bo zdelo, da pred
bg za organski razvoj zahteva
daljo pot, komu pa se bo tudi
zdelo, da so pobt’de ki jth sedai
uresniujemo, prena1o sbovenske,
ker da formalistina metoda, ki
vsebuje zahtevo po uvedbi nepo
srednega sbovenskega izobraieva
n.ja v javne o1e, bolj ustreza na

mmm zahtevam izrazito politi
—e6ega znaéaja kot pa dananjemu

dejanskemu poloaju in monosti
odziva med prebivalstvom.

V svojem referatu prof. Petri
cig govori nato o funkciji in meto
di, kjer pravi, da je treba pojem
slovenskega izobraevanjn doloditi.
Obiiajno ta pojm pomeni, da po
teka pouevanje olske snovi v
slovenskem jeziku ali da je slo
venski jezik predmet pouevanja
in osnovno izrazno sredstvo v
li. In v tem primeru gre ali naj
bi lo za slovenski knjini jezik.
To pa je mond v naem zamej
scvu le na Traikem in Gorikem.
Formalistièna strategija se zavze
ma za prenos tega stanja v ole
Benodke Slovenijo ali za uvedbo
pouka slovenskega jezika v drav
ne ole. Organska linija pa se je
razvila zaradi izrednih teav pri
uresnievanju enega od omenjenih
cii 1ev.

Organske metode imajo prednost,
da upotevajo tiste metode, ki se
razvijajo iz dneva v dan in ki u
potevajo bolj funkcijo kot obliko.
Zato v pojem slovenskega izobra
evanja vkljuujemo vse tiste pe
dagoke pobude, Id se posveajo
upotevanju ambientaine, kultur
ne, sociabne in jezikovne stvarnosd
ter odnosov, ki iz te izhajajo. Vsa
ko izkunjo ocenjujemo v zvezi s
funkcijo, ki io ima v zoreniu no
vih .poloajev. Tako se upoteva
slovensko nareie kot del sboven
skega ieiika in rabo nareja pri
izobraevanju. Ko opredeljujemo
metodo dela, moramo torej upote
vati predvsem potrebo, da se •v
izobraevalne procese vkljuci]o
vse komponente drube in okolja.
Za te pa so potrebni ustrezni di
dakticni priiemi,jiiti ia je tre
ba upotevati tud liane o.zivne

ravnine, Id jih v danem trenutku
lahko doseemo.

Ko je govor o delovnih nacrUh
in vsebini, iz referata prof. Petri
ciga izhaja, da organske metodolo
gije ne smemo pojmovati kot mno
fico posamezmh lodemh pobud paò
pa je treba vsako tako pebudo
predstaviti kot dogodek, pri éemer
je treba definirati che in sred
stva, vendar mora vsaka pobuda
nositi v sebi klice novih pobud.
Organska metodologìja ima torej
znaaj strategije.

Uenje slovenskega jezika kot
drugih jezikov ni lahko, e ga iz
vajamo s telskimi metodami, po
sebno e manjkaio osnovni faktorii.
e je pouk preve formaliziran, je
to nova teava za uenca v Bene
ki Sloveniji, pa naj ta govori sIa
vensko nareie ali tudi ne, kot se
dogaja v ntijih predelih Beneike
Slovenije. Torej tudi na didakti&
ni ravni more priti do odklanjanja
sbovenskega pouka. Zato je potreb
no da se pouk sbovenskega jezika
ktepko motivira in da se pri otro
cih, ki govorijo nareie, dalj asa
ustavimo na nilji stopnji jezikovne
ga formalizirania. In tudi uvajanje
slovenskega nareia kot oboeval
nega jezika v dejavnostih delovnih
skupin na primer v zborovskem pe
tju in drugod predstavlia lahko
pomemben metodoboki sklep, ki
mu tudi na masovni ravni Iahko priz.
namo vbogo primarnega elementa.

Petricigovo porodilo v nadalj
niem govori o tem, da ilola ni veil
zaprta ustanova, ki ne spreiema
zunanjih vplivov. In tudi v Be
neki Sloveniji imamo e uitelje,
ki so stopili v stik s politi&ilmi in
kulturnimi kro2ki. Ker pa je obo
obveznih otrok premalo, je marsi
kateri taken uiteJj moral v niin
sko Furlanijo. Vendar lahko tudi
ugotovimo, da se tudi v druinah
giri spreiemanje novih pobud in tu-
di nekateri bjudje, ki zavzemaio
odgovorna mesta v javnih o1ah
ali ki so izvobieni v razne o1ske
organe, so e pripravbjeni podpi
rati delo angairanih iolnikov. Te
ga dejstva ne smemo pustiti v
nemar.

Ko nato govori o raznih mal
nih pobudah nadaljuje: Upalteva
ti moramo, da se eksperimentalno
izveno1sko delo dopolnjuje s sa
mim o1skim delom ob sodelova
nju nekaterih uite1jev in uencev.
Iz tega izhaia nujnost, da se ta
proces e beh poudari, da se o1-
sko in izvealolsko delo med seoj
bolj pribliata. V tem okviru bo
mo nali mesto tudi za vbogo pe
trskega uiteljiia. Verjetno bo
treba pomisliti tudi na usmerjanje
nae miadine k s1avistinemu tu
diju na univerzah, da bi s tem
pripravili kadre za bodode po
trebe.

Pri obravnavan]u izven.olskih
pobud prof. Petricig meni, da je
osnovna teinja pobud, i se u
resniujeje v o1i in izven nje, le
omenjena te±nja o postopnem zblì
levanju. Nato je navedel primer
poo1skega pouka v Gorenjem Tar
bilju in nato telnjo, da bi razi
rili pobudo jezikovnega pouka na
vse tiste kraje. kjer bi bile mal-
no zbrati eprav v minimaino tevi
lo oloobveznih otrok. O poolskem
pouku pa meni, da ga bodo orga
nizirali povsod, kjer bodo nalete
li na pozitiven odnos drulin in
ta pouk bo asovno razseìneji, da
bi se dosegli bol$i rezultati.

V zvezi a tem je omenil dve
realizirani pobudi in sicer pobudo
Mlade brieze», ki so jo prvi or
ganizirali septembra lani .v DoTe
njem Tarbilju, drugié pa v sep
tebru Ietos v Matajuriu. Prve
«Miade brieze, se je udelelio 28
otrok, druge pa le 55, od katerih
je 42 livelo skupaj v hotelu v Ma
tajurju, 13 pa jih je prihaiabo
iz blilnjih vasi Ker e s’in un

‘uirienja te pobude, je

se bo ta nniin razvil zato pa bi bi
lo treba najti ve unih moti in
primerneje prestare. Pri tem je
podèrtal, da se je 21 otrok udele
lilo prve in tudi druge «Mlade
brieze».

Nadabinja moinost razvoja je ta,
da se vzgojiteljem, kf so sodelo
vali pri dosedanjih «Mbadih brie
zali» poverijo odgovorneje nalo
ge, ki bodo seveda bolj kompbek
sne, kaiti le takni naérti lahko
omogoMjo tevilnejo udeleibo in
predvidevajo tudi veie asovne
razselnosti.

V zvezi s taknimi pobudami
je Petricig omenib tudi pobudo
«Moja vas», ko otroci sestavliajo
spise, dama ali v o1i, o svoii va
si in ga poliejo tudijskemu
centru «Nedila». To pobudo so le
dvakrat izpeliali in ie vsakokrat
dala dobre rezultate.

Pri tem ie Petricig povedal, da
bralura «Vartac» izide v priblilno
tiso izvodih in je ne dobio le
atroci ,ki so pri pobudi sodebova
li, pa pa tudi niihove in mnoge
druge druline, pa tudi obe, ki jo
bado verietno uporabliale pri na
sledniih pobudah.

V povzetku svoiega poradiba
prof. Petricig zatriuie, da pobu
de, ki jih je omenil in prikazal,
e veiino zajemajo razmeroma
majhno tevi1o otrok, hkrati si je

ft(’\YV1)

tudi telko zamisliti, da bi le pre
ko doboéenih meja, ker ustreza
io le tono doIoenim funkcijam.
loda tudi te pobude, kot je tudi
pobuda «Mq,ia vas», se lahko raz
vijejo v ra.zline amen ter lahko
pritegnejo k sodelovanju otroke o
samlienih drulin, okrepiio stike
z drlavno oIo, vzpostavijo stike
med otroci razlinih vasi in jih
pripraviio na nove pobude oziroma
posamerne pobude prilagodiio
zahtevam m1aie miadine, miadi
ne iz vije srednje o1e in tudi u
niverzitetnih tudentov. eprav
to ni izrecna funkcija teh pobud,
so vse te olske in izveniolske i
niciative kot celota vendanle po
trebna osnova za institucionalizi
rano slovensko izobralevanie.

Konino je v poroilu govor tu
di o pobudah za odrasle, kaiti v
Benniki Sloveniji je treba s slo
venskim izobralevaniem zaeti od
samega zaetka na vseh starostnih
stopnjah, torej tudi pri ljudeh,
ki so angalirani v emancipacij
skem procesu benalkih Slovencev.
Govor je toii o teéajih slovetì
ine za odrasle, ki bi lahko bi
li uspalni, e bi imebi na razpola
go visoko kvabificirane une na
arte in modi, pa tudi o benodan
skih kultumih dnevih, o ghedali
u, o folkbornih in drugih mani
festaciiah.



NA POB!JDO ENSKE ORGANIZACJJE UDI 1Z PALMANOVE

Ilulijanzko-slovensko sretiunje
v potJuslilcv 30-leinice svohode

Sveòanost pri kostnici v Gonarsu ter okrogla miza v P&manovi o vpraanjih beneke zene
Z globoko obuteno manifestacijo

so v nedeljo v Palmanovi zaldju-
òili eiklus prireditev posveenih 30- VAiletniei osvoboditve. Prireditev je
pripravila enska organizacija Zve
ze ena Italije (UDI), in sicer v
okviru dejavnostì enotnega protifa

• istinega odbora iz te obine. Pri
reditcv, katere glavno breme je
bilo na ramenih prof. Mirelle Ca
stelli Cadorini, je bila razdeljena
v dva dela: dopoldanskega, ki je
potekal pri kostnici jugoslovanskih
internirancev v Gonarsu, ter po
poldanskega, ki je bil v Palmanovi.

Sveanosti pri kostnici v Genarsu
so se udeleili predsednik skupine
pobratene obcine Vrhnika in.
Branko Stergan s sedmimi lani
skupine, nadalje je bil prisoten
podupan iz Gonarsa, upan ìz Fai
manove Ernesto Battilana, konzul
SFRJ v Trstu Marinko, delegacije
skupine obin Ljubljana, Nova Go
rica in Koper ter delegatilja iena
iz treh obalnih obin, Id je h grob
nici poloila venec. Skupno z njimi
so poloile roe tudi predstavnice
UDI.

Ob tej prilonosti je udeleencem
sveanosti spregovoril pokrajinski
svetovaiec prof. Pavel Petraiai, ki
je med drugim opisal raznarodo
vanje prehivalstva Benaike Slove
nije ter njibov sedanji boj za spiai
ni drubeni napredek in uveljavitev
svojih narodnostnih pravic.

Popoldne je bila v javni dvorani,
ki je v tistem delu obzidja okoli
Palmanove, kjer so videmska vhod
na vrata, okroela miza, posve&na
mednarodnemu lctu iena ter vpra
anjem enske emancipacije, kjer
je predFednik prosvetneea drutva
«Ivan Trinko» prof. Vijem erno
govoril o specifinih vpraanjih be
neke iene ter s tem v zvezi omenil
vse tegobe, ki jih prav njej prinaa
gospodarsko zapostavljanje Benei
le ter odhaianje mo in fantov za
delom v tuìino. Prof. erno je iz
razil zadovoljstvo, da so ga po
vabili na tako pomembno prire
ditev. ter je izrazil eljo, da bi
po tej noti nadaljevali. Prireditev,
ki je tela v tako veliki meri p0-
sveena prav vpraaniem naega
ivlja v Beneiji, je sklenil pevski
:bor iz ent Lenarta ki je pod
vodstvom prof. Onjaka zelo ubrano
za”el ve domaéih slover’kih in tu-
di nekaj furlanskih pesmi.

p ‘jdn
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— S PODPISOMA SVETOVALCEV PETRICIGA IN rfl3JJ{

V torek, 9. septembra, so komuni
sti in socialisti naslovii na pred
sednika pokrajinskega sveta v Vid
mu. skupno resolucijo, ki zadeva
Slovence nae pokrajine. Ta vaen
dokument se glasi:

Videmski pokrajinski svet ugotav
ha teak gospodarski in drubeni
poloaj v Nadikih dolinah, Terski
dohini, Reziji in Kanalski dolini,
kjer prisotnost slovenske etnine
skupnosti s svojimi specifirimi pro
blemi terja pozornost videmske po
krajine, predvsem zaradi demograf
skega upada kot posledica izse
ljevanja, pomanjkanja dehovnih
mest, primernih infrastruktur in
drubenih uslug te izumiranja kme
tijstva, kar postavlja v dvom obstoj
na tem ozemhju zadostnega itevila
prebivalstva, ki bi lahko pozitivno
razwjalo svoje etnine, narodnostne
i’ jezikovne znailnostf. Medtem ko
pokrajinski svet potrjuje svojo zve
stobo Italiji, upotevajod sta1iéa
raznih pomembnrn politinlli sii in
zahteve izvoljenih organov ter v
svesti, da je njegova do1nost, da
preuuje naine za zaito krajev
nih, zgodovinskih in jezikovnih vred

not. priznava slovensko skupnost
kot sestavni del Furlanije, njene
zgodovine in njene kulture, ter daje
pobudo za pokrajinsko konferenco,
pri kateri naj zaprosi za sodelova
nje ob&ne, gorske skupnosti, puli
tiene, sindikalne in kulturne organi
zacije, izseljence ter druge drube
ne dejavnike, z namenom, da po
globi preuevanje vpraanj v zvezi
s prisotnostjo slovenske etnine
skupnosti, zahtev po njenem pri
znanju in ugotovitve svojih pri
stojnostL»

Kot irna dano, sta pd- tN’3 ‘pisala dnevni red svetovalca prof.
Petricig za KPI in Tiburzio, nael
nik skupine PSI v pokrajinskem
svetu. Po prvem posegu prof. Pe
triciga v pokrajinskern svetu, o ka
terem smo e pisali v Primorskem
dnevniku, so govorifi o problemu
manjMne e Chiabudini za KD, Co-
mini za Furlansko gibanje, Tibur
zio za PSI in predsednik Vinicio
Turehlo. Lahko reemo, da ni bil
e nikoli tako prisoten slovenski
probhem v videmskem pokrajinskem
svetu kot sedai. V zvezi z mani
inskimi vprainnji je podal izjavo
predsednik pokrajine odv. Vinicio
Turel]o ob zakhjuéku debate o pro
gamu videmske pokrajine. Turello
se je dotaknil vseh obravnavanih
to& in izrazil svojo obut1jivost do
manjiinskih problemov. Med dru
gim je rekel: «Zelo tehtnega zani
mania vaen problem je izneseh
svetovalec Petricig, katerega sta
povzela Chiabudini in Comini, in ki
zadeva obrambo, ohranitev in o- I
vrednotenje manjiin. Odbor meni,
da morajo biti kulturno hogastvo,
tradicije in jezik etninih skupin,
ki obstajajo v nai pokrajinski
stvarnosti, ohranjene in ovrednote
ne po vseh svojih izrazih kot sred
stvo za obogatitev in rast omike
nae celotne skupnosti. V ta na
men odbor izraa svojo najveòjo
pripravljenost, da ho preuih vse
primerne pobude za dosego nave
denih ciljev».

Izjava bi bila zelo vana, e bi
ne bila tako generalna, ker govori
o manjinah na sphono, ne ome
nja pa specifiòno shovenskr mani
Mne. Vendar moramo priznati, da
je napravila videmska pokrajina
korak naprei v obravnavaniu nae
slovenske problematike. Upamo in
pri&kujemo, da bodo izjavam sle-.
dila konkretna dejanja. Prva preiz
kunia dobre velje upravnega od
bora videmske pokrajine se bo p0-
kazala s tem, bodo sprejeli dnev
ni red komunistov in socialistov. o
&em razpravljali in zaeli reevati
probleme. ki so v njem nakazani.

I. Predan

Skupna resoluciju kPI in PSI
v videmskem pokrujinskem svetu

Priznanje Slovencev v Fur1anij in sklieanje konference za

obravnavo njihovih problemov - Odovor predsednika Turella



I
NARODNOSTNI IN VZGOJNI POMEN «MLADE BRIEZb

KAKO BENESKI 01110(1 SPOZNAVAJO
itOliNO liEELIC0 IN ME SMUVNOSII

Med «buhami», «I,s,cum,> in ‘skv,ti» ter ìe

kur ruziskovalno delo ve4fib iz skupite «Mutajuri

Polrnda cMlada brieza» je za nas p1j, o tarem poljskem orodju, kinj

zanimiva z dveh ‘idikov. Z naroci- da tudi o dananjih uroblemili otro v nedel
jam ?brZ;

nostnega vidika je namreè pomem- sovodenjske dolinq. Postietek so tret ciornc,v
39 POpO ,koje bi]o

ben clen vengi beneskega prero- seveda pre)1sali in pretipkali n ljati na zaetek oIske a
prav

da, pomemben predvsem zato, ker matrice, tako da ie letolnii aso- bo gost minila: mnogi se baci

zajema oloobvezno miadino in io P’ tudi glede takea gradva ore- naprj shajali vsak teden v

skzi jezikovni pouk in skozi zave- cei bogat. Patudi SVOje vtisc 0 sken «Nedinjaku» ker bod

stno spoznavanje beneke stvarno- tern, kar so doziveli, so zapisali In ko preivljajj nkaj ur kot
a -

sti vk1juuje v cielo benekih dru- objavili. Poleg vsga samostojnga «yjj brii»
na

tev ter pripravlja na bodoe sa- dela pa so seveda in pomagali 0 se bado spet sreali prjhodnc!’Ie

rnostojno raziskova]no in organiza- stahm pri tipkan;u, njihova skrb na tretji «Miadi briezi» Id 3ih b

c;jsko delo. 5 peuagoskega vidika P ]e bilo tudi razmnozevane na spet pripeljala v eno izmed 3bene

pa je «Miada brieza» zammiva al- ciklostilu ter izdelava vec.iih plaka- kih dolin, kjer Sodo s t dl •‘

ternativa kolonijain in otrokim le- tov, ki bodo P0 vsej verjetnosti nov deieek svoje oe doo

tovanjem, ki daje otrokom kair skuoaj z drugim gradivom razstav-

najved svobode in odgovornosti ter ljeni v petru.

vzpodbuja njihovo ustvarjalnost. Delitev na skup!ne seveda ni bi

Poleg teaja slovenskega jezika, la stroga, sai so precej asa o

ki ga le vodila prof. Jasna Hon- troci preive1i Vsi skupaj. Skupaj
SO na primer imeli piknik pod Vr
hom Matajurja, nato pa so se nial&
kì ustavili pri igri, veji oa SO 00-

gumno osvojili vrh. Prav tako so
skupaj obiskali vse vasi matajur
ske okolice. kar so stareji seveda

zkoristili za srecanje in pogovore

z ljudmi. Thdi staro kmeiko onxlje
in cielo na polju, ki so si ga ogle
dali, je zanimalo Vse, predvsem.
pa otroke iz dòline, ki takih stvari
ne vidijo vsak dan.

Seveda tudi vzgojiteljem ni mani- _

kalo dèla. Ada, Lucija in Lori so—

pridno pomagale ravnatelju «Miade
brieze» prof. Bepinu Crisetigu, pa

naj je bilo treba pogledati, e se je

mali dovolj toplo oblekel, ali pa da
ti vejemu strokovna navodula za
delo. Sicer pa je treba povedati. da

so bili otroci zelo pr.idni, sai so veci-

no vse pospravili za sato ter celo
pomagali pri stretenju. Thdi po
so na koncu lepo nospravili in io p
istili, sai bi ne bilo pi-av, da i

svojim matajursldm priiateliem —.

stili umazane klopi.
Krona «Miade brieze» pa ie po

leg asopisa, ki ga je vsakdo odne

sei domov za spotnin, zak1juna

prirediteV, Id je bila v petek. O

troke, pa tudi starin in vaane,

je posebno zabavala dramatizirana

pravliica o jeu in lisici (licisa lei
bila Ìetos otrokom sploh zelo pri-I

liubljena, sai skupal z druginii -

vali pastopa tudi v vrsti pravllic.

Id so jih otroci ilustrirali). Igrali so

sevecia nekoliko veji otroci. zato

pa so najmlaii oskrbeli prisrne

kostwne iz krep papiria, obenem pi

okrasili dvorano z raznobarvnim

zastavami. Pa tudi zbor otrok, ki je

nastopil talco sam kot z zborom

«Foci lipo» iz Bamasa, je nekatere,

talco navdniut. da so prediagali, da

bi Iahko in zadel od éasa do asa

nastopati tudi na pravih javnih pri

reditvah. Zasluga gre seveda p
vsem pevovodui, ki ima poleg si

«Lisice» in «sIavii» pa so in sia sa glasbo tudi izreden smisel

prevzemali tudi odgovornejin nalo- delo z miadino. Ot) koncu

ge. Predvsem so skrbeli za aso- ve pa so se vsi nasmejali o1 gle

pis in pridno pripravljali matrice. : danju filma o lanski «Mladi i:’

Nanje so prepisavali svoje najlep- ko so bili vsi nekoiiko manji in

in spise ter iih seveda lepo ilustri- prvil dotivljali take poditnice.

i-ali Pi-i tem delu so pomagali Laskave pohvaine besede, ki j:

tudi najmlaiim, ki s svojimi droh- je o «Miadi briezi» izrekel sovo

nimi rodicami seveda niso mogli denjski inpan, so seveda dale pi-i

dovolj krepko pritisniti na matrico. reditvi in bolj slovesen in uracle

Pa tudi prave raziskovalne dejav- peat, nagovoi- pi-ai. Pavia Feti-lei

fosti so se lotili, sai so za éasopis ga pa je bil namefljen predvsem stai

pripraviii kar zemljevid matajur- inm, ki naj bi kot doslej tudi v bo

skega podroja z vsemi iedinskimi cJoe s svolinu pripombami in zami

imcni. slini prispevali k im bol$emu ti

Najved dela pa ie imela skupina speIu naslednjih cMladih briez».

«Matajur». ra je bila tudi tehiodno Kj so maIki in spali, so se stai-- ‘
- I

boije opremljena, sai so otroci ho-. i *iansko zadrinvali v pogovo

bili po vaseh z magnetofoni in ru z organizatorji in vzgojitelji. Na

snemali vse mogoin stvari, od nes- smeni obrazi ao kazah njihovo

mi in. pravljic do pripovedovani o zadvolistvo, z zanimanjem so

ivijenju v pretcklnst, o delu na sprevaliotemin.onem. Nekoli

4

Sovodenjski ±upau Peter Zuanella

pozdravlja otroke na «Miadi briezh.

zak, lektor za slovenski jezik na

sarajevski univerzi, ter zborovske

‘N ga petja, za katerega Je poskrbel

beneki sklmiatelj don Nino Speco

gna, so udeieienci . «Miade brieze»

imeli in vrsto drugih dejavnosti.

Najmlajin «buhe» (tega imena

seveda niso otroci dobili zatu. ker

bi bili nadleini, ampak samo zato,

ker so bili res malhni) se seveda

niso mogli lotiti zahtevnejih dejav

fosti. e je bilo lepo vreme, so

as izkoristili sa krajin sprehode,

sicer pa so se zadovoljili z veliko

polo papirja in kniaro flumastrov,

s kamenki in lepilom ali pa s ku

pom gline. Pa tudi sa igro s pri

ljubijeno punko ali z aviomobi1ki

so na1i as.

-. Medpoukom slovendine na «Miadi



fUGAI
SLOVENSKI VECER

v CEDADU
V okviru praznika komuni

stiònega tiska je bilo v Cedadu
tiridnevno praznovanje. Sktenili
so ga v ponedeljek $ slovenskim
veerom, ki sega je ude1eio ve
hko tevio ljuds iz Cedada in
benekih dolin. Pnreditve so se
zaòele z govorom pokrajinskega
svetovalca Pavia Petriciga o pra
vicah benelkih Slovencev, da se
razvijajo kot naiodnostna skip
nct. Poudaril je e, da lahko
dobi Cedad nove monosti jv
Ijenja in razvoja, e bo postal
bolj odprt proti BeneId Slove
niji in proti matini domovini.

V kulturnem delu veera so
sodelovali domaòi ansambli in
kot gost folklorna skupina Sava
iz Kzanja.

Miada brieza
v MatajutJU

V nedeljo so zakljuili v Mata
jurjU prireditev, imenoVano
Miada brieza, ki io tokrat drugi
Ixireja tudijs1d center Nedia iz
petra SlovenOV. Lanijebilataka
prireditev v IrbiliU, letOs pa so
se od1olIi za Matajur. Prireditev
ie obsegala pouk slovenskega je
zika, zborovskega petja ter razne
raziskovalne deiavnOSti. Sodelo
valo je ve kot 50 otrok iz raz
iih krajev Beneike Slovenije.

Z rezultati so zadovoljni tako
organizatorii, kakor tudi otroCi
in njihovi stani. Obiskal in p0-
zdravil iih je tudi sovodenjski

upan Peter Zuanella, ki je pose
bej poudanl vzgojni pomen ta
kega skupnega bivania otrok, ka
kor tudi kulturni pomen pniredi.
tve. Posebnost te prireditve je
bila tudi v tem, daje dobil orga
nizator uradno dovolienje pri

stojnih oblasti, da se taka pnine

&tev Iahko odviia v o1skih pro
stonih.

Kot e lani, je tudi letos tudijs1d
center Nediin iz petra Slovenov
organiziral za beneke otroke zani
mivo pobudo «Miada briezas. Kot se
mogoe bralci spominjajo e od la
ni, gre za skupno bivanje otrok,
ki se uijo slovenskega knjinega
jezika, pojejo, riejo in sploh raz
vijajo svoje izrazne sposohnosti, o
benem pa kuajo im globlje spoz
nati beneko stvarnost. Lani je «Mia-
da brieza» bila v Dolenjem Trbilju,
letos pa se je praselila v Matajur.
Mcd tem ie seveda zrasla, sai se je
Ietos udeJeuje ve kot 50 otrok. Ti
stim, ki so pri1i iz doline, pred
vsem iz petra, so se namre pri
druiIi e otroci iz Mataiurja in so
sednih vasi, ki bi jih lahko oznaili
ia «zunanje udeleinnce», ker so &z
dan na «Miadi briezi», zveer pa
gredo spat domov. Organizacijskih
teav, s katerimi se morajo uitelji
in vzgojitelji spopadati in jih spro

v,’fI

ti reevati, pri taki mnoici otrok
neveda ne manjka, vendar poteka
vse v nailepem TedU.

V veliko pomo ie organizatorjem
vsekakor to, da poteka velik del ak
tivnosti v prostorih ole, katere upo
rabo so dovolili tako ravnateli kot
upan in odbor olskega okraia, kar
vsekakor pomeni preceinjo politi&
no zmago, posebno e pomi5limo, da
so doslej benegkim Slovencem od
rekli uporabo o1skih prostorov ce
lo v primerih. ko so imeli v gosteh
predavatelie z italijanskih qniverz.

«Miada brieza» bo trajala do ne
delje, jutri zveer pa bodo otroci
pokazali stariem in vaanom e
sa so se v tem asu nauili. Imeli
bodo namre neke vrste zakliuno
prireditev na katero so povabili tu-
di benegke zbore,. ki v vaseh pod
Matajurjem niso e nastopili.

IVA GRUDEN

Letos nad 50 benekih otrok
na «Miadi briezi» v Matajurju

Vetik del te zanimive pobude itudijskega cen
tra NediEa» poteka tokrat v iotskih prostorih

KPI za novO
koaIiCIJO

Dee1nO vodstvo KPI za Fur
lanijo-Julijsko Kxaiino se zavze
/ma za programski sporazum z
druglini demokratidt1iflhi stran
kami, kar bi posnedno omogo
filo tudi komunistom vodenje
de±elnih organov. Komunisti se
v tem okvku zaVzefllajO tudi za
pniznanie zakonitih pravic Slo
VenCem.

-
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,: 84 ZBOROV Z 2.400 PEVI V ENTVIDU PRI $TÌ(i]I

Zamejskizbori na <Pevskern taborw
Stovensko zamejstco so zastopali zbort «Pnmorec» tz Trebe, benesk;
zbor iz Ljes, «Podjuna» s Koroike in porabski zbor iz Gornjega Senika

Preteklo soboto in nedeljo je bi
la v entvidu pri Stièni izredno
pomernbna kulturna manifestaci
ja: pevski tabor, na katerem je
sodelovalo 84 pevskih zborov s
skupno okrog 2.400 pevci iz raznih
krajev Slovenije, iz nekaterih dru
gih jugoslovanskih republik in iz
somejstva. Prireditev je bila toli
ko bolj pomembna, ker je simbo
lino zajemala ves slovenski pro

PiN3K)
jVÌtt<’

zbor iz Lj@s tSlny $en1ija, ji
ga vodi Tonino Qualizza, zbor
P&ijuna iz Koroke in zbor iz
Gornjega senika (Madrarska).

tevilno obòinstvo je z velikim
zanimanjem spremljalo kon
cert, ki se je razvijal istoéasno
v dveh dvoranah, v novi in so
dobno urejeni dvorani osnovne
ole, in v kulturnem domu. Iz
redno zanimanje je viadalo za
nastop iz zamejstva. Poudariti
je treba, da so se vsi zamejsld
zbori lepo izkazali, zlasbi «vi
gal je trebenski Primoree, in
da hva1eno obinstvo ni tedi
Io z aplavzi. Po konanih revi
jah v nedeljo popoldne je bil
P0 glavnih ulicah entvida ve
liasten sprevod pevcev in na
rodnih mi Predviden je bil tu
di skupen nastop vseh pevcev,
ki pa je zaradi slabega vreme
na moral odpastL

Edvard Kardelj je v zvezi s
pevskim taborom med drugim
dejal: «Kultura slehernega na
roda je predvsem kultura vsa
kega loveka tega narod; tu
kultura samo v sprejemanju
kniturnih vrednot, ampak pred
vsem v ustvarjanju teli vrednot
in zborovska pesem je tista obli
ka kulturnega ustvarjanja, Id lah
ko zajema najve ljudi. Zborov
ska pesem bi morala znova po
stati glavni izvir za usposablja
nje ljudi in kadrov na vseh po

drojih glasbenega ivljenja. e
da se kadrov dobiti samo s
lami, glavno sredstvo, da pride
mo do kadrov v glasbi in glasbe
nili ustanovah je prav v angai
ranju najiriih plasti naroda in
pri tem so pevski zbori zelo po
membno sredstvo, Ljudska pesem
vedno povezuje narode po vsem
svetu, sai je najelementameji
izraz dule, naina ivljenja in
teenj vsakega ljudstva».

Peter otari, predsednik ci
pravnega odbora entvikih kul
turnih prfreditev, pa je med dru
gim povedal, kako je pravzaprav
prilo do organiziranja pevskega
tabora. Med drugim je dejal:
Minio je 20 Iet od tedaj, ko je
imel Slovenski oktet prav v ent
vidu svoj prvi koncert. Pa smo
takrat stopili skupaj in rekli: ne
samo proslava, to je premalo.
Vsi smo utili potrebo, da v ent
vidu ustanovimo nekaj, kar ne
bo zamrlo, ampak rastio. Dogo
vorili smo se o kulturnih tednih.
Sr teli tednov naj bi bilo petje.
Tako se je porodila misel o Ta
boru pevskih zborov».

Kazalo bi, da bi v bodoe tudi
mi, ki ivimo in delamo v zamej
stvu, posvedali vedje zanimanje
za eptviike prfreditve in da bf
se teli prireditev udeleevalo p0-
leg pevcev tudi vedje tevio lju
biteljev zborovskega petja.

Mirko Kap.IJ

Zbor «Primorec» iz Treb na Triakem v sprevodu

stor in ker je spadala v okvir pro
slav ob 30-letnici osvoboditve ter
40-letnice zieta delavsko-prosvet
nih drutev Svobod v Celju. Po
krovitelj prireditve je bil lan
predsedstva $FRJ Edvard Kar
delj.

Zamejstvo so na entvikem
pevskem taboru zastopali nasled
nji pevski zbori: Primorec ìz
Treb, ki ga vodi Mirko Guitin,



SLOVENCINA
V OBCIN$KJH

IN POKRAJINSKIH
SVETIH

Po najavi, da bodo slovenski
predstaynjkj v novjh obinskjh
in pokrajjnskjh svetih govorili v
slovenini, je javnost v deeli
furlaniji

— Julijski krajini pri
akovala ta dogodek z zanima
njem. In res so se oglasifi ‘i sloven inj svetovalcj v gorikem in
tr±akem obinskem svetu in
tudi v tralcem in videmskem
pokrajinskem svetu. Le-ta je bil

posebno zanimiy ker je prvi
spregovoril siovensko preclstav
njk bene kjh Slovencev. Poudaril
je zlasti njihovo e1jo, da bi
konno tudi v tej defeli zaceli
reevati probleme, ki zadevajo
slovcnsko manj no.

Seveda ni to vse talco gladko:
ni bilo sicer izpadov in vpitja,
kot so ga. bili vajeni ob takih
pri1onostih, dvignjli pa so se
glasovi, da o to monologi, kajti
italijanskj svetovalci ne razumejo
SIOvenine

O MANJINSKI
PROBLEMATIKI

V JUUJSM KRAJINI
Napredni italijanski Inlniki

imajo svj zruenje ,{Vagojno
zadruno gibanje) in vsako ‘leto

prirejajo v poletnih mesecih po
sebne teaje. Tako je bil letos v
Podbonescu v Beneiji teaj o
poenotenju pedagolkega pro
cesa, o raziskavi okolja in o raz
nih jezikovnih, zgodovinskih in
zemljepisnih temah. Namen te
aja je bilo tudi spoznavanje be
neke stvarnosti ter njenih na
cionalnih in jezikovnih vpraInnj.

Talco je treba posebej omeniti
predavanje, ki ga je imel na se
minarju prof. Pavie Petrii
(pouuje na srednji oli v Ce
dàdu). Njegovo predavanje je
spodbudilo zanimivo razpravo o
manjnski problemaliki v Ju
lijski krajini.

Ob koncu sreanja so imeil
ude1eenci druabni jzlet na
Matajur.



Pismo benekih Stovencev
Petintndeset ivo1jenih predstavnikov benekih $tovencev,

razni strank, predstavnikov beneski kutturnih in emirantskih

drutev, duhovnikov in drugih predstavnikov je te dni naslovilo

pokrajinskim svetovacem videmske pokrajine, predsedniku vi

demskega pokrajinskega odbora odv. Viniciu Turettu ter videm

sldm pokrajinskim tajnitvom strank ustavnega toka, pismo, v
katerem prilcazujejo dananji nevzdrni polo±aj benekih Sloven
cev tako z gospodarskega, lcot ztasti z narodnostnega vidika in

jih pozivajo, da v duhu temetjnis nacet repubtiske ustaee ures

nicijo ukrepe za polnopravno priznanje in izvajanje narodnostnih

pravic Slovencev videmske pokrajine. Pismo je ponoven zgovo

ren dokument izprfrevanja tastne narodnostne identitete benekih

Slovencev ter dokaz, da niihovih narodnostnih pravic nihce ne mo

re veé iziaravati z izgovarjanjem na pomanjkanje avtohtonili

zahtev.

POKRAJINSKIM SVETOVALCEM
PREDSEDNIKU ODBORA ODV. VINICIU TURELLU

TAJNIVOM STRANK
Kot izvoljeni predstavnild in delegati raznih po1itinih organi

zacij in kulturnih zdruenj, ki delujejo v dolinah od reke Idrije do

Kanalske doline, si dovoljujemo pritegniti pozornost 1anov pokra

jinskega sveta, predsednika odbora in tajnikov strank videmske

pokrajine na vpraaiije obstoja in stremljenj Slovencev v videmski

pokrajini.
Znano je, da v Kanalski dolini, v Reziji, v Terski dolini in v

Nadikih dolinah strnjeno ìvi avtohtona slovenska skupnost, ki se

stavlja tako imenovano Beneko Slovenijo, ki je skozi stcletja vztraj

no ohranila slovenske tradicije, navade, obicaje in jezik.
To je skupnost, Id je navezana na Italijo, kateri pa skorajda

oitajo, da obstaja in da izpriuje lastno identiteto. Pogosto se nam

ret sliijo oitki, da v teli krajih nacionaini ut ni pralel do izraza

z zadostno mojo, pri tem pa se pozablja, da so bili tukajnji pre
bivalci za ve kot eno stoletje vzgojeni v ignoriranju Iastne iden
titete, talco da jih je bilo sram govoriti v nareju stariev in da so

sramovali svojega ljudskega, kmekega ali hribovskeg izvora!

.akim psihotokim pritiskom je bil namerno zaviran vsakren

diùbeni in kulturni napredek ter je bil prebivalcem odvzet ponos

na lastni izvor. V tem razkrajalnem procesu duhovnega in mate

rialnega siromaenja se je rui1o in se e vedno unteuje to, kar e

ostaja od kulture in materinega jezika slovenskih ljudi v Furlaniji.

Stari umirajo in nimajo nadaljevalcev na rodm zemtji, miadi

se izseljujejo pod nasilnim ritiskom gospodarske stvarnosti: in z
fumi odhaja tudi kulturno bogastvo. To je tragedija nekega naroda,

ki podasi izumira in mma modni, da bi protestiral, kajti sue raz

kroja so tevilne in osredotodene na eno samo tardo, ki ni spo

sobna nuditi odpora. Thdi najbolj ponine in e tako naravne pro

nje in e1je doivijo bojkot s strani tistih, ki nimajo posluha za
Ijudske potrebe. V boju proU tej izumirajodi kulturi, v gospodar
skem pritisku, ki sui ljudi v emigracijo, pogosto sodeluje birokra

cija. Prav zaradi tega niso prejela pravega priznanja tudijska sre

anja, umetniske predstve, kulturni veeri, mnoine manifesta
cuje, kot dneva migranta (edadu in Subidu, kulturna sreanja
sosednih narodov na Kamen, - pri Stari gori, nateaj «Moja vas»

v petru. Vse te prireditve so delene iroke Ijudske podpore, so
odraz dejavnosti siovenskih ku1t’ li drutev ter ustrezajo spon
tani krajevni volji po jasni opredeliiv. ‘ib temu pa jih tisk, de
±elni radio in televizija v vecMni •pi.imerov namerno ignoriraio, kot
da ne bj boteli priznati tako jasne etnine opredelitve, morda za
radi nesposobnosti, da bi se otresli pomislekov in predsodkov iz

preteklosti.
Prav zaradi tega se obraamo na zavest svobodnih in demo

‘tRinih ljudi, da bi se na osnovi temeljnih nael repubIike usta
in dee1nega statuta angairali v uresniéevanju specifinih ukre

pov za zaiito, valorizacijo in oiv1janje naega etninega bistva,
in da bi tudi pokrajinska oblast, iz potrebe po pravinosti ter v
skladu z encikliko «Pacem in terris». dala svoj prispevek za spod
bujanje ivljenjskega razvoja nata rnanjine z uinkovitimi ukrepi
v korist njenega jezika, obiajev, bogastva in pobud.

V tem duliu bi torej e1e1i, da bi pokra.Iinska uprava spodbudila
osrednje organe drave in dee1e, naj sproijo ukrepe za vednn
vejo konkretizacijo izvajanja pravic ,ki pritaiejo Slovencem videm
ske pokrajine ter naj bi uresniila pogoje za njiliov popoln razvoj
na vseh podrodjih.

Na ta nain bomo morda lahko obranili avtentino humane vred
not2 naili ljudi in zavarovali duhovno in kulturno bogastvo, ki ga
je treba zaiiiititi zaradi dolnega spotovanja 1ovekove osebnrsti

in iz solidarnosti do nataga prebivalstva.
Tako zadranje prav gotovo ne predstavlja nevarnosti za niko

gar, ampak nasprotno pomem uresniéenje tistega na&la, za katero
so se bordi najvidneji predstavnild italijanskega «Risorgimentas,
naela, da je ohranitev Iastne identitete pogoj za bratstvo z drugimi.

V zaupanju, da boste ugodno sprejeli nata zahteve in jih vklju
i1i v program pokrajinske uprave, se podpisujemo.

Prof. MARINÌG GIUSEPPE — obiiinski svetovalec v petru Sio

venov, prof. ERNO VILJEM — obo. svet. v Brdu, dr. RENATO

QUALIZZA — ob. svet. peter Slovenov, DARIO PITTIONI — ob.

svetovalec KD peter Slovenov, DARIO MOLARO — obinski sve

tovalec Brdo, REMO CHER — predsednik Coltivatori diretti, Brdo,

GIUSEPPE CUCOVAZ — predsednik Ptaninskega drutva Beneke

Slovenije, CLAUDIO ADAMI — ob svet. peter Slovenov, ELIO

VOGRIG — obò. svet. Grmek, ADO KONT — Zveza slovenskih iz

seijencev iz Beneke Siovenije — GIUSEPPE CHER — Center za

kulturne raziskave Brdo, GIUSEPPE ZDRAULIG — ob. svet. Gr

mek, GIORGIO MARINIG — obé, svet. Grmek, don NATALE ZUA

NELLA — upnik v Trmunu, geom. PIETRO VOGRIG — obé. svet.

Sovodnje, don PASKAL GUJON — zupnik v Matajurju, agr. PIE

TRO ZUANELLA — upan v Sovodnjah, prof. AUGUSTO LAURE

TIG — ob. svet. KD t. Lenart, SILVANO RUCCHIN — obo. svet.

KD Dreka, MARIO BERGNACH — ob& odbornik Dreka, duh. MA

RIO LAURENÒI — upnik v tob1aku, msgr. VALENTIN BIR

TIò — upnik v Dreki, don EMIL ENI — duhovnik skupine

«Doms, in. FABIO BONINI — upan v Grmeku, GIACOMO CA

PITAN — ob. svet. KD ernjeja, LUIGI PALETTI — predsednik

foikiorne skupine «Rezija», cav. ENZO LETTIG — podpredsednik

gorske skupnosti, STMON PREEREN — Kulturni krolek «Planin

ka Ukve, don ADOLFO DORBOLO’ — upnik v t. Lenartu, rag.

ALDO CLODIG — predsedmk kulturnega drutva «Rean» Ljesa,

FRANCO VAZZAZ — obo. svet. PSDI Tipana, arh. VALENTIN SI

MOMTTI — tudijski center «Nedia» peter Slovenov, dr. Gb

VANNI PICCO — obo. svet. PSDI Tarent, prof. EPPtNO CRI
SETIG — ob& svet. t. Lenart, DINO DEL MEDICO — kulturni

krolek «I. Trinko.
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Il gruppo «Pod Lipo> d Vernusso
e • • , 5?presenteru bruni ioidonici del 500

Dimenticati per quarant’an
ni, i canti popolari delle vaI
11 del Natisone vengono ora
riproposti alle popolazioni io- -

cali che dimostrano di gradi-
re l’iniziativa, partecipando
con sempre maggior interes
se alle esecuzioni dei vari
complessi vocali sorti in que
stì ultimi anni.

I temi ricorrenti sono l’a
more, i monti, la fatica degli
agricoltori, il modo di vive
re e di pensare d’un gruppo
etnico particolare. Un patri
monio culturale che si vor
rebbe far conoscere anche in
Friuli, in Italia ed all’estero,
ed è per questo che le varie
formazioni vocali, per favo
rire il raggiungimento di que
sto traguardo, preparano ed
eseguono anche pezzi tradi
zionaU e regionali.

E’ il caso del coro Pod Li
po (sotto i tigli) di Ver
nasso.

E’ una trentina dl giovani
che in pochi mesi hanno
bruciato le tappe raggiungen
do una preparazione più che
buona, e riuscendo ad espri
mersi in un modo musical
mente accettabile. Sono ra
gazzi, dice il direttore del
gruppo, Nino Specogna, inse
goante di musica a Pordeno
ne, che di uscita in uscita
hanno fatto passi da gigan
te, garantendo per il futuro
miglioramenti tali da far spe
rare in un vero successo del
l’iniziativa.

Oltre cantare in dialet
to locale, il gruppo Pod Li
po esegue pezzi in friulano
ed in inglese. In seguito pre
senterà anche brani polifo
nici deI 500.

Entro il mese, il coro di
Vemasso conironterà il livel
lo artistico raggiunto a Re
sia, dove si esibirà a fianco
del famoso gruppo locale.

Il coro Pod Lipo di Vernasso nel corso d’una recente esibizione. (foto Di Pietro)



S PDP11A SVETOVALCEV PETRICIGA IN TIBURZIA

Skupnu resoluciju KPJ in PSI
v videmskem pokrujinskem svetu

Priznanje Slovencev v Furlanij! in sklfcanje konference za

obravnavo njfhovih prohlemov - Odgovor pred ‘dnika Turella

V torek, 9. septembra, so komuni-1 svétt Pa prvem poZgu prof. Pe
sti in socialisti naslovih na pred- triciga v pokrajinskem svetu,
sednika pokrajinskega sveta v V;d-

,

mu. skupno resolucijo, In zadeva govorili o problemu
Slovence nase pokrajine. Ta vazen manjiine e Chiabudini za KD, Co
dokument se glasi mini za Furlansko gibanje, Tibur

Videmski pokrajinski svet ug?tav- in za PSI in predsednik Vinicio
ha teiak gospodarski in druzbem Turello. Lahko reemo, da ni bil
poloaj v Nadikih dohnah, Terslu e nikoli tako prisoten slovenski
dolini, Reziji m Kanalski dolim, probiem v videmskem pokrajinskem
kjer prisotnost slovenske etmcne svetu kot sedaj. V zvezi z mani
skupnosti s svoilmi specificr.imi Pro- inskìmi vpraanji je podal izjavo
blemi terja pozornost videmske j predsednik pokrajine odv. Vinicio
krajme, predvsem zaradi demograf- Turello ob zakljmiku debate o pro
skega upada kot posledica iZS gramu videmske pokrajine. Turello
hjevanja, pomanjkanja delovnih se je dotaknil vseh obravnavanih
mest, primemih infrastruktur “ to& in izrazil svojo obutIjivost do
drubenih uslug te izumiranja kme- maniiinsldh problemov. Med dru
tijstva, kar postavlja v dvom obstoj gim je rekel: «Zelo tehtnega zani
na tem ozemlju zadostnega stevila mania vaen problem je iznesel
prebivalstva, ki bi lahko pozitiVno svetovalec Petricig, katerega sta
razvlialo svoie etnine, narodnostne povzela Chiabudini in Comini, in Id
in jezikovne zna&lnosti. Medtem ko zadeva obrambo, ohranitev in o
pokrajinski svet potriuie SvOjo zve- vrednotenie maniin. Odbor meni,
stobo Italiji, upotevajoc staIisa da morajo biti kuiturno bogastvo,
raznih pomembnih politicmh Sii ìfl tradicije in jezik etninih skupin,
zahteve izvoljenih organov ter V Id obstajajo v nnii pokrajinski
svesti, da je njegova do1nost, da stvarnosti, ohranjene in ovrednote
preu&iie nniine za zascito krajev- ne po vseh svojih izrazih kot sred
nih, zgodovinskih in jezikovmh vred- stvo za obogatitev in rast omike

‘not, priznava slovensko - - skupnost nae celotne skupnosti. V ta na
kot sestavni del Furlanije, n]efle men odbor izraa svojo najvecjo
zgodovine in njene kulture, ter daje pripravljenost, da bo preui1 vse
pobudo za pokrajinsko konferenco, primerne pobude za dosego nave-
pri kateri naj zaprosi za sodelova- denih ciljev». -

nje obine, gorske skupnosti, P04- Izjava bi bila zelo vaina, t1e bi
tiene, sindikalne in kulturne organi- ne bila tako generina, ker govori
zaciie, izsehjence ter druge druzbe- o manjiinah na spioino, ne ome
ne deiavnike, z nainenom, da P0 nja pa specifnino slovenske mani-
globi preuevanje vprahanj v zvezi ine. Vendar moramo priznati, da
s prisotnostjo slovenske etnicne je napravila videmska pokrajina
skupnosti, zahtev p0 njenem naprei v obravnavaniu naie
znanju in ugotovitve svo]ih PI’i stovenske problematike. Upamo in
stoinosti.» priakujemo, da bodo izjavam sle

Kot uvodoma povedano, sta P0d dila konkretna dejanja. Prva preiz
pisala dnevni- red svetovalca prof. kuna dobre volje upravnega od-I
Petricig za KPI in Tiburzio, nacel- bora videmske pokrajine se bo po
nik skupine PSI v pokrajinskem kazala s tem, bado sprejehi dnev

ni red komunistov in sociahistov, o
njem razpravljali in za&Ii reinvati
probleme, ki so v njem nakazani.

Pevskj zbor iz U
kev v Kanatskj
dotini le nastopit
noci vodstvoni F.
$ivca tako ‘in re-
vi/i v TrstLt kot na
Ceciti/anki v Go
rici.
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Poleg druabnosti, ki se ob takih
prilonostih vedno razvije, so udele
enci tabora imeli e bogaL izobra
evalni program. Tako jim je Fran
co Carlig predaval o politiòni situa
ciii v Beneki Sloveniji, predsed
nik Kulturnega drutva dvan Trin
ko dr. Vitjem erno o kulturnem
iv1jenju, urednik Novega Matajur
ja Izidor Predan pa o viogi tiska
v ivljenju benekih Slovencev.

V program tabora je bilo vklju
enih tudi nekaj izletov. Planinci
so bili na Oblici, kier so se naiprei
ustavii pri nekaterih znancih, na
to pa imeli v gostilni improviziran
koncert». Bili so tudi v Mataiur

iu, kier so stopili l spomeniku pad
lim ter se sre&li z upnikom Pa
skalom Gujonom. Ogledali so si tu-
di Landarsko jamo, v nedelio pa
so se udelei1i pohoda P0 BeneMii.

S posebno manifestaciio so tudi
po&stili 30. obletnic osvoboditve.
Obiskali so grob Andreja Jusse, biv
sega partizana, ki je bil ustreljen

leta 1949 ob trikoloristinem divja
nju. Fo kratki komemorativni sve
&nosti. ki sta se je udeleii tudi
iena in herka pokojnega partiza
na, so se planinci zadrali z njima
v pogovoru o nekdanjih in sedanjih
razrnerah v Beneki Sloveniji.

Med taborjenjem so se planinci
dogovorili za nadaljnje medsebojno
sodelovanie, za obiske, organizacijo
planinske sole in podobne pobude.

V Barnasu prirejajo zadnja leta
na lepem prostoru ob Nadii velika
praznovanja vakega patrona SV.

Jerneia. Letos pa e bil prvi1 na
p”ogramu poleg zabavnega déla pra
znovanja tudi nekai kulturnega spo
reda. Zasluga za to gre nedvomno
novoustanovlienemu zboru Pod
lino».
al ie pre$nji teden, ko naj bi

tiridnevni praznik potekal, de one
mogoil izvedbo tega kulturnega spo
reda. Domaini so zato nadalievali
s praznikom v soboto in nedeljo, ko
sta se obinstvu predstavila zbor
Pod lipo ter zbor od Svetega Lenar
ta. Oba zbora sta predvsem z iz
vaianiem domaih benekih pesmi
navdui1a prisotne, ki so se nato za
bavali pozno v no vse dotlej, ko je
polnoni kres ob Nadii e gorel.

V PETJAGU V BENEKI SLOVENIJI
?OSL4

DELOVNI TABOR BENEKIH
IN AJDOV$KIH PLANINCEV O4

1zohraevakia predavanja o poIoaju v Benekì Sloveniji,
izieti in pohod po Beneìji - Vaski praznik v Baniasu

I

Udelezenci poli oda 0 Beneiji

Prejnji teden je v Petjagu pri
petru pQtekal delovni tabor bene
kih in ajdovskih planincev. Prav
zaprav je bio udeleiencev ve li
Ajdov,éine, saj so se ti eleli se
znaniti s problemi benekih Slo
vencev.



Pro!. favel ?etriat
izvoljen i’ videmski

pokrujinski svel
VIDEM, 30. — Prof. Pavel Pe- direktno izvoljen na zadnjih vo-.

tiii kandidat na listi KPI v lftvali za pi1o tevflo glasov.

voldJnih okrojii-i peteT Slove- Takrat nam je bio vsem tal,

nov oh Nadili in v Palrnanovi posehno zato, ker ga poznaino

ne uradnih valitva.h 15. jtmija kot sposobnega vsestramsko an

letos bo priei v pokrajinski gairanega òloveka ne. politi

vet in bo v njem zastopal be- nem, olkem in kulmrnem po

ieke S1ovence Naim bralcem droòju. Zato je danes navdue

e e znano, da ni bdi Petrii njo nad dei stvom, da bo pri

e1 v pokrajinski svet razum

ljivo e veje med benekimi

Slovenci. Silvano Tarondo ugo

ljen na lieti KPI je podal ostav

ko, ker je postai upan obòi

ne Tavagnaceo. Petriòié kt pr

vi neizvoljerii ne listi KPI v p0-

krajinsld svet ho prevzel nje

govo mesto. Zad&woljstv0 bene

Idl-I Slovencev nad volilnimi izi

di le bile e veliko, a sedai z

izvolitvij0 Petriòia v pokrajin

•ski svet je veò kot popeino.

Tov. Petriiò je zaveden Slove

nec in smo prepriani, da ho
znal zagovarjati v pokrajinskem

svetu elje, tenje, zahteve in

pravice svojega ljudstva. Njego
va izvoiitev mi samo kronanje

njegovega dolgoletnega dela in

boia za pravice benekih Slo

veneev, pa pa tudi boia kul

ftrnih dnitev nae Beneije.

Njeva zmaga je predvsem
zma benekega ljudstva.

Sødaj le naa oja domovina

—---- zelo poli tizirana in viada zanjo

i. S ‘(
veilko zanimanje. Lahko se re-

i òe, da so e tem kulturna dru

‘r- tva Beneke Slovenije in

\‘1 \J \‘t.J V\ predne politine sUe naredile

pi-vi stvarnj korak naprej - To

3
variu Petriuòu izraamo
ne òestitke in mu elimo nspe
fl delo.

Prof. Pavel Petrii



SEJA IZVRNEGA ODB0RA SL O VENSKE kUL TURNO- GOSPODARSKE 1VEZE

Pregled aktualnih vprasaiij
s katerimi se ukvarja SKGZ
Celodnevni posvet o mladinskib vpruairjib - Ponovftev zahteve p0 avtononmosti
s!ovenskih te!eviz!jskih odduj - Razpravu o novem poloìuju v Bene&ki Sloveniji

Izvrnj odbor Slovenske kulturno - RAI-TV. V tej zvezi je odbor potrdiil tudijski ravni obravnavali perea
gospodarske zveze je na svoji redni svoje sta1ie, da mora biti pro- vpraanja slovenskega olstva v
seji v ponedeljek, 8. t.m. opravil dukcijskj center za te oddaje v Tr- Italiji.
pregled najvane$ffi sprejetih sMe- stu pri trakem sedeu RAI, da
pov v razdobju od zadnjega obane- morajo bitj oddaje v rokah Sloven
ga zbora. Tajnik dr. Darij Cupin cev, da morajo biti te oddaje redne
je nanizal predvsem vrsto tistih in ne le obaasne, kot se sedai go
vpraanj, k jffi bo treba e v naj- von da bado, kakor tudi, da ma
krajem &su obravnavatj in ures- rajo biti Slovenci pravino zastopa
niitj in ki se nanaajo na gospo- ni v dee1nj komisiji, ker e zakon
darsko dejavnost, na mladinsko pro- ne predvideva avtonomne slovenske
olematiko, fla vpraanja Olstva in komisije.
krajevnih uprav, na podrocje tiska P;j pregledu sklepov o kulturnih
in radiotelevizije, na ku1turia vpra- vpraanjih je bil govor ziasti O 0-
anja ziasti v mestnih sredi&h, na ivitvi dejavnosti v Trstu in Go
vpraanja obainskega antifaisti& nei, o Slovenskem amaterskem gle
nega odbora ter na nartovana sre- da1iu itd.
éanja. Izvrni odbor je ugotovil, da nì

Pri gospodarskih vpraanjih je bilo e nobenega odgovora na pismo
tekla razprava ziasti okrog vioge v zvezi z obinskim antifaistiénim
Siovenskega gospodarskega zdrue- odborom glede zaliteve, da morajo
nja in 1Cmeke zveze ter njune de- biti v ta odbor vkljuete vse ita
javnosti na tistih podradjih, ki so lijanske in slovenske protifaistine
za Slovence v Italijj najbolj aktual- organizacije, ki so 1anice e vedno
na. Posebej je bUo obravnavano obstojeéega Enotnega antiftistfne
vpraanje zadruintva. Nazadnje ga odbora. Za reitev tega vpra
je bil sprejet sklep, da se naim anja je treba podvzeti nove korake.
gospodarskim vpraanjem posveti e Izvrni odbor je nazadnje pripra
v letonji jeseni seja glavnega od- vii program sredanj s predstavni
bora SKGZ. Mladinska vpraanja tvom Unije Italijanov za Istro in
bado predmet razprave na b1injem Reko, s predstavniki Koroke in
celodnevnem posvetu. Pri tem je nekatenih republik v SFRJ. Kon
bilo poudarjeno naj posvet zajame no je e sklenil, da bo pnihodnja se
tako triako kot goriko miadino, to ia glavnega odbora SKGZ 6. okto
poslednjo predvsem glede na njeno bra.
organsko vkljuéevanje v ostale V nadaljevanju razprave je iz
manjinske organizacije, kar je si- vrini odbor obravnaval nekatera
cen splono vpraanje. vpraxanja Beneke Slovenije, seve

Pri razpravi o olski problemati- da iz vidika, da so te predvsem
ki je bilo v ospredju vpraanje ol- vpraanja njih razvoja in odloitev
skega okraja za slovenske ole. Pri in da lahko Slovenci v Trstu in
tem je bilo poudarjeno, da so Ganci samo pomagajo na njih mo
doslej v zvezi s olo zavzemale vse rebitno ieljo. Tako je bil govor o
nae politine sue enotno stalièe in raznih preuevanjih, filmskih vece
da mora biti tako tudi v bodoe pri rih, turistièni dejavnosti, folklori,
sprejemanju vseh stali odlodilnega kultumo - prosvetnem delu na sp1o-
pomena. no in o podobnih vpraanijih.

V zvezi s krajevnimi upravami je Izvrni odbor je nato pozdravil
razprava pokazala nujno potrebo po pobudo Slovenskega raziskovalnega
izdelavi globainega onisa stanja s intituta, ki bo oh koncu septem
posebnim ozirom seveda na tista bra priredi tridnevni posvet o slo
vpraanja, ki posebej zanimaio Slo- venskem olstvu. Prvotno so nar
vence v vseh treh pokrajinah. tovali dvodnevni posvet z 8 referati,

V razpravi o tisku, radiu in tele- na osnovi prijavljenih poroiI pa
viziji je izvrni odbor ponovno pre- so morali program raziriti, saj bo
tresel vpraanje uvedbe deehnih te- na posvetu kar 16-17 referatov, s
levizijskih oddaj v slovenf,cini pri katerimi bado iz&pno in na restii

Odkrivafljc krakili
janì v Deneiji

V Beneki Sloveniji je dosti krakihjani, mcd katenimj je tudi nekajprecej globokjh in e ra2iskal,Jh.Dve drutvi sta posebno aktivni priodkrivanju krakih jam, in sicerspeleoloki klub Fante iz Triéain sredje za raziskovanje Krasav Trstu. Dvanajst tilanov trakega5Peleo1okega drutva se je te diiiutabonjjo pri jami v kraju Lodacv dbaii Sovodnje, kjer nameravaostati deset diii in jamo raziskatj.



Otvoritev kioskov
Nastop benekih godcev
Sv. maa v tirih jezikih
Ansambel «Veseli p1anarji»
Pozdrav grmìkega upana inI. Fabia Boninija
Beneki pevski zbori
Folklorna skupina «L. Garzonf iz Nem
Pevski zbor iz Bovea
Mandolinistini italijanski ansambel iz Kopra
Koroki pevski zbor

V odmorih beneski diatektaini humoristiéni prizori
in vici — Siedi brezptaéni ptes z «Vesetimi plan
sarji» — Veiik prostor za parkiranje — Kioski $

pijao in jedaéo.

Kullurno sreanje organizirajo kulturna drutva, Zveza izseljencev
in Planinsko drutvo iz Beneke Slovenije.

UI
KULTURNO
SREANJE
MED

fevìVt k:’

SOSEDNIMI
NARODI

KAMENICA
SP OR ED

DANES, 10. AVGUSTA 1975

ob 10. un:
ob 15. un:
oh 16. un:
ob 17. un:



E O KONGRESU ZVEZE SLOVENSKII1 IZSELJENCEV IZ BENEtIJE -
lio emigranlskih drustev
se kae v njih enotnosli

Na zadnjem kongresu Zveze slo
venskih izseljencev v Taminesu
v Belgiji so spregovorii e te
vflni drugi delegati. Talco je dele
gat sekcije Liege Pasquale To
masetig orisal delovanje svoje
sekcije, ki je skupaj s sekcijo iz
Tasninesa ena najtevilnejih sek
cij sploh. Egidio Marzola iz Ho
landske Pa je v svojem kratkem
pozdravu napovedal razmah delo

vanja Zveze na Holandskem. kjer
pripravljajo otvoritev nove sekcije.

Ponemben je bil tedi poseg
novega predsednika Zveze Luciana
Feletiga. Opozoril je delegate na
pomembno dejavnost Zveze v zad
njih dveh letih ter poudaril, da
se danes, ob doseenem sporazu-.
mu med Italijo in Jugoslaviio,
postavljajo pred Zvezo nove mo
fosti, predvsem Pa nove naloge,
saj je predvsem v tem trenutku
nadvse pomembno, da Zveza ne
popustj v svoji dejavnosti, ampak
io mora e bolj okrepiti in raz
iriti. O povezanosti benekoslo
venske problematike $ splono go
spodarsko in politino problema
tiko v Evropi je spregovori dde
gat iz Nem&je Ferruccio Clavora,
kf je uvodoma poudaril, da ga ni
sram povedati, da je razumel
le malo tistega, kar so govornild
pred njim povedali v sIovenini,
in obsodfl dejstvo, da se v olah
Beneke Slovenije ne ui slovenski
jezik. Clavora je govoril e O
pomenu voitev 15. junija, ki odra
ajo sp]oen premik na levo v
vsej Evropi, o dee1ni krizi, o
narodnostnih problemih benekili
Slovencev in spotovanju ustave,
o problemu miadine, predvsem
pa ie poudaril potrebo po enotni
angaliranosti emigrantov in njiho
vili organizacij v mednarodnem
delavskem gibanu. Glede diskri
minacij, ki so jih emigranti delel
ni doma, je poudaril njunost, da
dru.tva masovno zahtevajc, na]

se emigrantom, ki so bili izbrisani
iz volilnih sezriamov, ponovno
prizna vollina pravica.

Na nujnost enotne akcije emi
grantskih organizacìj, sinclikatov
in strank je opozonl tudj delegat
iz Milana Armando Binutti, ki se
je v svoiem posegu dotaknil tudi
splonih problemov dela in zapo
slitve, pa tudi narodnostnih pro
blemov, pri emer je poudaril. da
je treba jasno pokazati na odgo
vomosti Kranske demokraciie,
Id se je vedno upirala priznanju
narodnostnjh pravic benekim Slo
vencem in ki se danes upira skli
canju pokrajinske konference o
slovenski manjini v videmsld
pokrajini.

IÌ(QI3 C4
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Pogied na kongresno dvorano v Taminesu v Belgiji



NA POBUDO SLOVENSKIH BENEKIH DRUTEV ,N ANPI

V nedeljo v «Rislori» v cedudu
prosluvu 30-leinico osvobodilve
Ben eski Slovenci so se uprii faizmu, ko je le - ta priel izganjati slovenski jezik iz cerkva

Beneka kulturna dru1va, Zveza
emigrantov in edajsJd odbor per
tizanske zveze ANPI prirejajo v ne
deljo, 5. oktobra ob 15. tiri v gle
daliki dvorani Ristori osrednjo pro-
slavo 30-letnice osvoboditve. Na tej
prireditvi bodo govorili Izidor Pre
dan in Mario Zudar ter predstavnik
ANFI, po vsej verjetnosti predsed
nik Vincenti. Na sporedu so reci
tacije otrok iz Beneèije, nastop
Partizanskega pevskega zbora iz
Trsta pod vodstvom Oskarja Kju
dra ter harmonikarja Antona Bir
tb5a.

Med kuiturnimi drutvi, ki sode
Iujejo pri proslavi osvoboditve, so
«Ivan Trinko, «Rean,,, «Nedila,
skupina duhovnikov okoli lista

«Dom», Center za kulturne raziska
ve v Bardu, drutvo beneldii god
cev «Vigio Karli».

Proslava 30-letnice osvoboditve,
ki jo prirejajo v nedeljo v edadu,
nima samo namena obuditi spomin
na zmago odpornikega gibanja v
Italiji in v nai deleli, na zmago
demokratinih in naprednih sii nad
nacifaizmom, ampak hoe obuditi
spomin tudi na boj benekega ljud
stvà. S tem v zvezi velja opozoriti
na odpor, ki so ga faistom nudifi
beneki Slovenci le veliko pred pri
etkom oborolenega spopada.

Prvi odpor proti faizmu se je p0-
javll, ko je faizem zae1 izganjati
slovenski jezik iz cerkva. Izrazito
pmtifaistiéna je bila 1. 1934 tudi de
monstracija prebivalcev najveje
beneke vasi. rneha vrha, ki se je
sicer zaela zaradi pomanjkanja vo
de, toda je zadobila izrarzit zna&j
proti obstojej oblasti. Prebivalci
meha vrha so namreé priredifi v
Podbonescu demonstracijo, vdrli so
v lupanstvo ter sneli ducejevo sliko.

V casu oborolenega odpora so se
Beneani pridrulili partizanskim e
dinicam ter je s tem v zvezi znano,
kako se je to gibanje litro raziri
lo, zaradi iesar so po vojni konser
vativne in fadistine sile uprizorile
znaril proces preti Beneki ceti, da
bi zatrie telnje prebivalstva po svo
bodi in napredku, telnje, lii dobi
vajo v okviru italijanske drulbe
prav v tem letu vedno bolj jasne
obrise.

to9V-!
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S PREDKONGRESNEGA SREANJA V LUZERNU

Bòsleden hoj zu zugoiovilev delu i’ Benedji
in zu priznunje pruvic heneÉkih Slovencev

Prvega novembra letos bodo beneki izseljenci na kongresu v Ta

minesu v Belgiji ponovili svoje e neuresniéene zahteve - Posehna

pozornost tekemu po1oaju emigrantov v sedanji gospodarski krizi

Zveza slovenskih izseljencev iz
Beneke Slovenije se pridno pri
pravlja na svoj drugi kongres, ki
bo i. novembra letos v Taminesu
v Belgiji. Odbor Zveze se je pole
ti sestal s predstavniki mnogih sek
cij, ki so bili doma na poitnicah,
tako se je predvsem pomenil z izse
ljenci iz Belgije, ki bodo seveda
morali prevzeti vso skrb za organi
zacijo kongresa.

Da bi se domenili o nekaterih
organizacijskih stvareh, sta se
predsednik Zveze Marko Petrigh
in tajnik Ado Cont sestala v petek,
12. t.m., s predstavniki sekcije iz
Milana, ki io vodi Armando Binutti.
Fo milanskem sestanku pa sta na
daljevala pot v Luzern, kjer so ju
v soboto akali predstavniki sekcij
iz vse vice. Ve kot 30 delegatov
je priIo iz samega Luzerna, iz
Emmenbrficha Zùricha, Billacha, E
glisaua, Wmterthura, S. Gallena,
Yverdona in Lausanne. Pridrulila
pa sta se jim e predstavnika «Co
lonie libere italiane» ter «Fogolar
furlatm iz Luzerna.

Vsem se je v imenu sekcije iz
Luzerna v odsotnosti predsednika
Walterja Conta zahvalil tajnik Loj
ze Tedoldi, ki je poudaril pomen
tega predkongresnega zborovanja.
Pozdrav same Zveze pa ie prine
sei predsednik Marko Petrigh, ki
je nato podal besedo tajniku Adu
Contu, ki je prisotnim najprej p0-
dal kratek pregled delovanja Zve
ze v zadnjem asu. Orisal ie po
tek najvalnejih sei odbora Zve
ze, predvsem pa vrsto pomembnih
prireditev, ki jih je Zveza prire
dila ali vsaj pri njih sodelovala.
Predvsem ie omenil veliki emi
grantski praznik v Bùlachu, Dan
emigranta v edadu, poietni praz
nik emigrantov v Subidu, praznik
v enebo1i ter seveda Kulturno
sreanje med sosednjimi narodi na
Kamenici, pri katerem je prilo
v najveji meri do izraza sodelo
vanje med Zvezo izseljencev in Urti
gimi benalkoslovenskimi drutvi.
Kot pomemben doselek tega so
delovanja je seveda omenil tudi
pismo predstavnikov benekih Slo
vencev videmskemu pokrajinskemu
svetu, ki so ga vsi prisotni spreje

li z navduenim aplavzom.

Nato je preel k olii emigrantski
problematiki ter navedel zahteve,
ki jih ie Zveza izseliencev posta
vila le leta 1969 na prvi deleini
konferenci o emigraciji, ko so zah
tevali izboljtanje gospodarskega po

lolaja, namestitev uiteJjev, ki ob L

vladajo domae beneko nareje,
uvedbo pouka slovenskega jezika
v olah, molnost slovenskega ura

dovanja v obeinskih uradih, zmanj

anje vojakih slulnosti, uvedbo
stolice za slovenski jezik na vi
demski univerzi ter ustanovitev

tudijskega centra in slovenske
knjilnice v Beneki Sloveniji. Te
zahteve so lal do danes ostale ne

uresniene in jih bo moral kongres
spet postaviti. Med sklepi prvega

kongresa pa ie Cont pokazal na
tiste, ki so zajemali v samo orga

nizacijo Zveze in so bili uresnieni
ali so vsai na poti k uresnienju

(povezava emigrantov, vzbujanje
socialne in narodne zavesti, orga

nizacija prireditev in teajev, pove

zava s furlansldmi emigratskimi

drutvi, povezava z ostalimi bene

koslovenskimi drutvi ter s sloven

skimi drutvi drugod p0 deleli,

vstop v SKGZ), obenem pa pouda

ril, da so pa ostali nerealizirani

tisti sidepi, za realizaciio katerih

je bilo potrebno sodelovanje obla

sti (ustvarjanje novih delovnih

mest, zajezitev emigracije, prizna

nje obstoja slovenske man$ine v
videmsld pokrajini).

Nato je Cont orisal sodelovanje

s furlanskimi drutvi: koordinacij

ski odbor se redno sestaja, v zad

njem asu pa se dogovarjajo celo

o ustanovitvi Tederacije vseh dru

tev. V delovnem nartu za tako

federacijo ie med njenimi naloga

mi omenieno tudi prizadevanje za

zaito manjin v deleli, poseb

no pa za zaito slovenske manji
ne v Beneiji. Po kratkem prika

zu socialnega stanja v Beneki Slo

veniji je Cont pozval delegate, naj

s svojimi posegi nakalejo proble

me, Id bi jih bilo treba na kon

gresu posebej obravnavati.
Podpredsednik Luciano Feletig

je nakazal kot najvalneji problem

ustvarjanje pogojev za vrnitev e
migrantov, ki so v tujini izgubili

delo. Dosei je treba, da bodo e

migrantom resnhno priznali pra

vice, ki jim pripadajo, benalkoslo

venskim izseljencem pa seveda po

leg socialnib tudi narodnostne pra

vice. Glede pisma videmskemu po

krajinskemu svetu pa je dejal, da

bi bilo treba seznaniti z njegovo

vsebino òlane vseh sekcij Zveze.
Pio Cragnaz je oblaloval, da ni

bilo od prvega kongresa Zveze do

danes s strani oblasti nobenega p0-

zitivnega ukrepa, ter izrazil upa

nje, da bo po drugem kongresu pri

Io do konkretnejih korakov. Pred

lagal je tudi, naj bi naslednji kon

gres potekal v sami Beneiji.
Omenil ie zborovanje v Zurichu,

Id so ga oblasti povsem ignorira

le, in druge podobne primere. «e

imaio emigranti kakrnokoli pra

vico», ie dejal Cragnaz, to al za

sluga oblasti, ampak zasluga do

slednih bojev emigrantov. Tudi

deleini prispevki emigrantskim

drutvom so prenizki, da bi jim o

mogoi1i bol$e delovanje.
Tajnik «Fogolar furlan» Tonutti

je izrazil zadovoljstvo svoie orga

nizacije nad delom Zveze ter ome

all, da se problemi emigrantov ne

morejo reevati s folidornimi prire

ditvami, ampak le s skupnim de

1cm. Izrazil je tudi popolno podpo

ro narodnostnim zahtevam benalkih

Slovencev.
Laskave besede o delovanju Zve

ze sta izrelda tudi Spagnoli iz Yver

dona, ki je dolgo casa pomagal pri

izdajanju lista «Emigrant», ter

predsednik «Colonie libere italiane»

Princivafle, ki je omenil tudi hude

gospodarske probleme doma in v

tujini.
Zanimiva so bila tudi prievanja

nekaterih emigi-antov. Doro Simig

je povedal, da je bil p0 desetih le

tih slulbe zdaj le dvakrat odpu

en, Rino Tracogna pa p0 dvaj

setih letih slulbe zaradi nesrode

na delu ni mogel ve na delovno

mesto: ko mu je potekel bolniki

dopust, so ga odpustili. Oba sta

podrtala problem izgube delovne

ga mesta v tujini ter nakazala kot

naivalnejo nalogo Zveze iskanje

molnosti za vrnitev emigrantov.
O istem problemu so govorili tu-

di aktivni predstavnik sekcije. iz

Billacha Danilo Chiacig, ter e Gre

gorio Borgu, Egidio Zuodar, Nello

Cont in drugi.
Ob koncu sestanka je Ado Cont

podal pregled problemov, ki so jih

prisotni nakazali, ter povedal, da

se bo geslo kongresa v sidadu z

dananjim telldm pololajem gla
silo: Zagotovite nam delo v Bene

tai Sloveniji.

o

Tajmk sekcije iz Luzerna Lojze Tedoldi pozdravlja udelelence predktgresnega sreanja Zveze slovenskih

izseljencev iz Beneke Siovemje. Na niegovi levi tajmk Zveze Ado Cont



lzrednò uspél vsako1etn natea
za beneke oIske otroke «Moja vas»
Furlanski pesnik Riedo Puppo: «Obrunite suo) jezik, govorite gu, pisite gab

Kakor za Beneanske kultume dne
ve tako tudi za nateaj «Moja vas’
lahko reemo, da je postal ie docela
tradicionaina prireditev, ki io beneki
atroci, pa tudi starli in drugi, ne
trpno in z veseljern priakujejo.

Letos se je ob nedeljskem nagraje
vanju otrok ,ki so poslali organizator
ju — ltudijskemu centru Nedia —

svoje prispevke v don’aéem nateéaju,
e uro pred zadetkom prireditve zbra
la na dvoriu strokovne gole v
tru precejnja mnoica mladih in mani
mladih. In ko se ie prireditev zaela.
ie bilo treba zvoènike obrniti proti
dvoriiu, kjer so stali vsi tisti —

in ni jffi bilo malo — ki niso nalli
mesta v nabito pomi dvorani. Otro
kom je najprej spregovoril prof. Pa
vel Petricig ki je povedal, c3 so
tudi letos dobili dobro stotino spisov
iz vseh benelkih vasi od Rezij do.
Prapotnega; en prispevek pa je pri
el celo iz Milana. Thdi ‘Vartac,
broura z nekaterimi prispevki, je le
tos zbral v primerjavi z lansko, sa.j
ima kar Uriindvajset strani. Pa e
druga preseneenja akajo prisotne
otroke, za katera seveda pred koncem
oreda ne smeio zvedeti.

Napoveaovalka Bruna Strazzolini
(bila je, kot vedno, odlina v svoji
prisrnosti in spontanosti. kar bo lah
Im potrdil vsakdo, ki zahaja na be
neike kulturne prireditve) je nato na
povedala slavnostnega govomika, fur.
lanskega pisatelja Rieda Puppa.

Puppo je uvodoma izrazil svoje za
dovoljstvo nad prireditvijo in omenil
podobna prizadevanja mcd Furlani. kl

v zadnjem iiasu spet dvigajo svoj je
zik in mu sku,ajo dati im veé
drubene veljave. Isto se dogaja tudi
v Beneiki Sloveniji. Natedaj «Moja
vas ni namred zgolj tekmovanje za
nagrade, ampak predvsem izraz vere
v vrednote domae kulture, katere no.
silec je v prvi vrsti jezik, ter zavze
tosti za ohranitev in ovrednotenje te
kulture. To ni nikak nacionalizem, am
pak le zvestoba zemlji oetov, zve
stoba tisti kulturi, ki lahko irio dr
avno skupnost le bogati. Ohranite
svoj jezik, govorite ga, piMte ga! To
ie edina prava pot in po lei poti mo
rate pogumno naprej», je dejal Pup
p0 in doivel navduten aplavz ohin
stva. Ob koncu je pnnesel te poz
drav furlanskega pisatelja Alviera
Negra ter prebral pesem furlanskega
pesnika Virgilija, •ki govori o Jjubez
ni do dpmae zemlje,

N*e..je?obenstvu predatavil bar
natki•- zb .pòdflj.kj vodi
priznani benetki glasbenik Nino Spe
cogna. feprav ie zbor te zelo mlad,
sai vadi le nekaj mesecev, je lepo
zapel pel domaTh beneikTh pesmi, s
ciimer je hotel poudariti svojo pove
zanost s tradicijo, ter ‘dodal te itali
iansko pesem iz 16. stoletja. Kot -
tem otroci, tako je tudi zbor dobil di
plomo za sodelovanie na natedaju in

JvsJ:

pokat predsednika deeMega sveta,
sai je celotno delovanje zbora usmer
jeno k istim diljem kot natedaj «Mo
ja vas».

Preil nastopom rezijanske folklor
ne skupine so pred obdinstvo stopili
Roberto iz Dreke, Irene in Albino iz
Goreniega Tarbilja, Marino iz Banda,
Adriana in Giovanna iz Tarmuiia,
Luciana iz Grmeka, Liliana iz Trui
njcga in Maria Luisa iz Malinskega
ter prebrali spise, s katerimi so so
delovali na natecaju. Prisrni teksti,
kj so deloma tudi . natisnjeni v «VarI
cu, so spravili marsikoga v spro
tien smeh, sai so otroci zajeli v
svoje pnispevke predvsem lepe, vese
le strani vaikega iv1jenja.

Rezijanska folklorna skupina je mo
rala nato zaplesati nekoliko na tes
no, kar ji paikakor al odvzelo obi
ajnega tarq. pa1i bi si celo redi,
da je bil nstop pri katerem so mo
rali plesalci paziti na potreben pro
stor za predvidene korake, nekako
bolj pristen, bolj je priaral tisto vse
splotno rezijansko plesanje ob doma
rih praznikih. Tudi napoedcvane
rezijanskega napovedovalca, pretkano
tu pa tam s stavki v rezijantrini, je
pnispevaio k ustvarjanju pnimernega
vzdutja.

Ob koncu so e nestrpm otroci le
pritii do danil. Tokrat so nagrade
pnispevali beneika druttva Nedi±a,
Rean, Trinko, Zveza izseljencev, a
sopis Novi Matajur, Slovenski razisko
vahu inititut iz Trsta, Narodna in
ttudijska knjiInica ter itevilne obéine
iz vseh treh pokrajin deÈele, kier)
ivijo Slovenci ,tako peter, edad,
l,teverjan, Sovodnje. Doberdob Nabre

i ina, Zgonik in Dolina. tudijski cen
ter Nedia pa je poskrbel tudi za to,
da so z vizitko na darilu otroci lah
ko v vseh tpetrskih gostilnah, ki so
imele razobeten plakat «Moja vas»,
dvignhf sladoled, kar je seveda pov
zroriÌo veliko veselje, posebno te za
to, ker ga je bil zaradi vroine v
dvorani marsikdo potreben.

Tako so se otroci in starti te po pri
reditvi veò asa zadr±ali v petru, ki
je bil v celati praznlano urejen. Po
prireditvi so se nekateri udeleili po
hoda, ki ga je organiziral vaiki odbor,
ali pa se zadrlali v lunaparku. Mar.
ikdo si ie tudi ogledal razstavo i
vali, pa tudi razstavo otrotkih risb
v Nediinjaku (to je v sedeu centra
Nedila), ki so io odprli v soboto.
Razstavljena so bila dela, ki so jih
izdelali ipetrski otroci na sobotnem
teaiu «Nata Nediax., ter dela otrok
iz Tarbilja, ki so obiskovali poiolski
pouk. Sai ob koncu te omenimo, da
je center Nedia zael s praznovanji
In v petek, ko so v tpetru nasto
pili benetki pevski zbori Redan. Nedi
tki puobi, Sv Lenart, pa tudi do
n ari harmonikarji s pevcema Adrio
Gujon in Frankom Cucovazem pod
vodstvom Antona Birtlaa.

Tako ie tudi letoinje praznovanie
sv. Petra, ki ga je od lasa do casa
po tradiciii zmrtito nekaj kapelj de
ia, poteklo povsem v znamenju pre
poroda Beneske Slovenije. . G.



Z uspelim tridnevnim praznikom
v eneboJi so vaki fantje ob so
delovanju emigrantov obnovili lepo
staro navado — praznovanje vaike
ga patrona sv. Joana. Tega praz
nika niso proslavljali e sedem let,
in tudi poprej so bile s praznova
njem teave, ker so pod faizmom
in tudì pozneje preganjaii vse tiste
ohhke zdruevanja domainov, ki
so nastajale iz samonikiih pobud
in v katerih se je prek uporabe
jezika in domaih obiòajev izkazo
vala slovenska narodna podoba tega
prebivaistva.

Na prireditvi, ki io je odprl Ado
Kont, je spregovoril videmski po
slanec PSI Franco Castiglione. Po
vsem je podpri boj beneikih Sia
vencev za svojo narodno identiteto
in dejal, da ie lep napredek demo
kratinih in levih sii ustvariI ugod
no prilonost za in hitrejie napre
dovanje beneikih Slovencev tako v
pridobivanju jezikovnih in kulturnih
pravic kakor tudi v nihovem go
spodarskem, politinem in drube
nem razvoju. Obinstvo, ki se je v
velikem tevi1u udeleilo prireditve
in med katerim smo opazili tudi
vidne predstavnike. prof. Viljema
terna, predsednika kulturnega dru
tva Ivan Trinko, predstavnika dru
tva emigranto’ Marka Petria in
druge, je z odobrnvanjem sprejelo
poslaneve izjave ter poudarialo,
kako je potrebno vse boli portvo
vaino, skupno in ustvarjalno delo
vati, da bodo beneki Slovenci pri
li do svojih narodnostnih pravic,
ki jim iih oblasti e vedno ne pri
znavajo.

Predstavnik benekih Slovencev,
nekdanji emigrant Ado Kont, je v
svojem uvodnem govoru rekel. da
je potrebno obnoviti stare tradicije
v beneikih dolinah, ‘la se prebi-
valci in ziasti miadina iz raz1inih
dolin medsebojno spoznavajo in se
zavedajo svoje pripadr.osti wemu
obestvu.

V kulturnem delu prireditve je
nastopila skupina drutva benekih
godcev xVigion Kariiò iz edada,
ki je pod vodstvom znanega pro
svetnega delavca in buditelja be

nekih Slovencev Antona Birtia Me
canca zapela veò njegovih in na
rodnih skladb. Anton Birti je med
nastopom spremljai Uva mlada pev
Ca, 20-letno Adrio Gujon iz Tamore
nad Mainrolami in 23-letnega Fran
ka Kukovaca iz Gorenjega Marsi
na. Z njimi ie nastopil znani ljudski
harmonikar Elizej Jusa iz Petjaga.
Birtievi pevci 5) izvajali in znane
in tudi nove heneke pesmi, med
katere sodi Beneka eica, ki so
so v nedeljo prvi izvaiali.

V zabavnem, ziasti plesnem de
lu so nastopili Kraki odmevi iz
Doberdoba, ki so v slogu narodno -

zabavne glasbe zaigraii lepo tevi
lo priijubiienih vii, ki so jih roja
ki iz 5eneije prav lepo sprejeli in
se ob njih zvokih veselo zavrteli in
zabavali. Izven programa so z iz
virnimi domaéimi pesmimi nastopili
tudi miadi iz rnega vrha v Be
neki Sloveniji. Ob dobrem razpolo
ienju, ki sta ga ustvarìla kapliica in
dobra druina, so se tudi fantje iz
drugih vasi poskua1i v domaih vi
inh, toda mladincev iz rnega Vr-
ha niso mogli prekositi niti po me
Iodijah in niti 0 besedilu.

Zares koda, da ie prijetno raz
poloinnje zmotil dei, ki ie pregnal
obinstvo z zabavia.

NA POBUDO VAKE MLADINE IN EMIGRANTOV

V Ceneboli, poil Ivancem, so obuovili agro
star obkaj, ki odraza na•o narodno podobo

Poslanec Franco Castiglione (PSI) je nu sbodu rekel, da vspeb
le vice ornogoia se hitrejse uresnicevanje pravic beneÉkih Sto vence v
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Peto kultumo sreéanje na Kamenici pri
Stari gori v Benetld Sloveniji v soboto
9. in v nedeljo 10. avgusta je izredno lepo
uspelo. Udeletba je bila res nmo±ièna.
Vsa prireditev je pokaaala, da se Bene
tka Slovenija kultmmo in narodno pre
buja ter da so mimo éasi, ko so polifiòne
sue skuinle ta narawii razvoj zavreti.

V soboto je bila osrednja tcdka odkrit
io spominske plcdèe benet&osiovenskega
»arenga« (zasedanja - skuptéine). Giavna
govornika sta bila ìupnilc iz Matajurja
Paskal Gujon, pisec knige »Ljudje Nadi
tkffi doilm< in obàinski svetovnlec iz $pe
tra Firmino Marinig.

Oba govonika sta podèrtala pomen av
tonomije benetldh Slovencev, ki je cdiii.
swen primer v Evropi. Zupnik Gujon io
govorii v domaéem benetkem narcdju,
Marinig pa v glavnem v italijanòini. Gu
jon je dejal: »Ker proslavliamo spomin
na nate pradede, se mi mi prav, da spre
govorim v jeziku, ki so ga oni govorili
in se je obranil sicozi stoletj&a

Po govorifi so se udelelenci pomaknili
k mogoénemu karnnitemu spomeniku, ki
so ga za letotnje slavje oeganùatorji pa
stavili pri vhodu na prireditveni prostor.
Na njem stoji napis: »Tle se usako lieto

)navljajo sosiednje, s icaterimi so se be
“tlet’ki Slovenci avtonomno .uprnvliali skozi

1000 letc.
Benetki duhovnilci so spomeriik, ob ka

terem ie gorel kres, biagoslovili, demur
je sledila vesela drulabnost.

V nedeljo se ie prostrana senoiet na
Kamenici te v zgodnjffi popoldansicifi
urah popoinoma napoinila. Bio je veé
tisoé ljudi. Promet po cesti ie bil talco
gost, da so prometni stra±niki na svoie
iastno presenalenje komai zmagovali delo.

Sredi senoteti ie stai stiliziran kozolec
z napisom »Benetki Slovenci pozdravi.jaio
svoie sosede«, zraven pa je bil postavljen
prostoren oder, zamisel arh. Simonittiia.

Sreéanie se ie kot prejtnja leta phèeio
s sv. mato v Itirili iezddh, in so io dma
vali tupniki Paskai Gujon iz Mataiuria,
Artur Biasutto in Viskorte, Marij Lavren
òir iz Stoblanka, Valentin Birtiè iz Dreke,
Emil Cenéié Is Trbi.ja in Marijan Komianc
iz Sovodeni pri Gorici. lupnik Zuanella
iz Trémuna ie v sloventàini poudaril mli.
tevo, da ie danes nedopustio, da bi te
kdo dciii ijudi na svobodniake in hlapce,
sai imamo vsi iste pravice in enaico do
stoianstvo. To velia tuffi za narode in je
zilce, Id in ne smemo vrednotiti p0 va
iaiki in poiitiòni moòi, ampak po duhov
nih in kulturnih vrednotah. Mcd mato ie
poi zbor »Reani« iz Lies.

Kulturni program, in ie 5v. mali sle
dii, ie v duboviti besedi napovedoval ìup
oik MarU Lavreubii. Na odi-o so se zvrstili
benetki godei »Vigion Karil&, »Veseii

ptantariic< iz Sloveulie, po govoru novega
tupama iz Grmeka mt. Fabia Boniniia pa
te pevski zbor iz Raffit na Korotkem,
otrotka folinoma skupina »Luigi Ganoub<
iz Nem, benetka zbora »Reèanj<c iz Lies
in »Pod lipac iz Bamasa ter zbor ‘uslur
bencev »Iskrecc iz Bo-i-ca. Isidor Prednn pa
ie pripravil veé humoristiònih prizorov.
1-al se je zaradi detia, in io na veéer nna
Il prireditev, dalo izvesti le dva.

Del ie sicer kmalu prenehal, vendar ie
velino udeleiencev razgnai. Tisti pa, in so
ostali, so dotiveil priieten veder ob pa
skoòni glasbi »Veseilh plantarjevLc. Poleg
tega so pritil novi liudie, talco da se io
Kamenica spet napoinfla.

Nai poroòilo zainiuèimo z besedami
gla-mega govornilca tupana bit. Boniniia:
»Dokazati moramo, da lahico tivimo dng
ob drugem ne samo v miro, ampak tudi,
da smo si v medseboino pomoé, dokazati
moramo, da ie tisto, kar nas loòuie, mani
pomembno od tistega, kar nas druti, pri
spevati morano k u’trievaniu tega mosto
mcd narodi, omogoèati medsebojno s
znavanie, pomesti s starimi predsodid in
prepreéiti porajanje novili: le talco bocuo
tiveii v mini kot kultuimi i,judim,c - ci

Predstavitev knjige o Beneki
Sloveiflji

V ponedei,jek 24. febroaria ie na sedetu
Druttva siovenskffi izobratencev predata-
vii svo,jo kniigo »tiudie Naditkffi dohn«
tupnik iz Mataiuria Paskvai Guion. L’de
leìba ie bila zelo lepa, debata obtirna.
Sredania sta se. udeletila tudi tupnik iz
Stobianka Mani Lavrenéid in *upnik iz
Lika Jotko Kragei.
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Pogled na del vedtisoégiave mnotice, ki se je v nedeijo 10. avgusta zbrala cia Kamenici
pri Stari gori

Ljudsko slavje na Kamenici
rec’p’
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Somaievanje v siovenskem, furianskem, itaiijanskem in nemkem jeziku cia Kamenici.
Od leve: gg. P. Gujon, E. Ceaèiè, g. Zuaneila (oh mikrofonu), M. Lavremilè, V. Birtlè,

A. Blasutto in M. Komjanc
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Duhovrnk Jozef Kramaro
nas je zapustil 4, 5
Dan pred boièem 24. decembra 1974 so

pokopali v Premariaku (Premariacco)

pri Cedadu upokojenega hspnika Jolefa

Kramaro (Crarnaro). Pogrebnih svedano

sti v veliastni premarijaiki cerkvi sta se

udeleila oba videmska lkofa, kakih 50

duhovnikov, med fumi tudi nekateri z

GoriMcega in iz Slovenije ter zelo veliko

vemikov. Nadtkof Battisti je v poslovitve

nem nagovom prikazal pokojnika kot od

liènega duhovnika, sijajnega govomika;

neustralenega iborca za teptane pravice,

ki je v znaèaju »imel nekaj trdote hribov,

iz katerih je izlel*’, kremenitosti in ogla

tosti, tako da se je spoprijel tudi s kofi,

a hkrati je bil nadvse plemenit, sréno do

ber, asketsko svetnilki, ubog.

Jotef Kramaro, »vodilni v krogu kap

lanov Cedermacevc, se je rodil v Platilòah

29. septembra 1897. Komaj je bil leta 1923

•posveden v duhovnika, je celih deset let

pastiroval v Osojanih v Reziji. To zapulèe

no ljudstvo je tako vzljubil in se tako

zagrizet v izraznost rezijanske sloveniòine,

da je sestavil in izdal leta 1927 rerijanski

katckizem »To kristjanske uèilo’. Zatem

se je vrnil v Benedijo in 15 let upravljal

2upnijo Landar.

Trda so bila tista leta, ko je falizem iz

gnal iz cerkve slovensko besedo. Kramaro

je neustraeno nastopal v obrambo slo

venske besede v Vidmu in v Rimu, pri

nadlkofu Nogari in pri kardinalu Pizzar

du, pri civilnih in politiénih oblasteh. Lan

darski upnik, glasnik pravice zatiranih,

je doivel tragedijo netetffi slovenskih

duhovnikov, ki so za neustraleno oznanje

vanje resnice in za obrambo bodjih, na

ravnih in narodnih pravic prejeli v nagra

do prezir, nasprotovanje in preganjanje:

bil je prestavljen v furlansko vas Prema

riacco. Dasi iztrgan iz svojega ljudstva je

zanj neuklonljivo dvigal glas, se vraèa

mcd svoje in jih zagovarjal. Naèeloval je

delegaciji, ki je po koedani zadnji vojni

prediodila prefektu v Vidmu zahteve za

uveljavitev narodnih pravic v Benediji in

prejela zagotovila, ki pa 2a1 niso bila

nikdar uresnièena.
Po 20 letih 2upnikovanja v Premariaccu

se je umaknil v pokoj v vasico Campe

gbo, kjer je umrl 22. decembra 1974. Na

slednjega dne so truplo prenesli v Prema

riacco, ker je e1el biti pokopan tam, kjer

je najdlje pastiroval.
R. K.



i.
I

I
otifwi

cLk3g

Peto iculturno sreanje na Kamenici pri
Stasi gori v Benetld Sloveniji v soboto
9. in v nedeljo 10. argusta je izredno lepo
uspelo. Udelefba je bila res nmoidna.
Vsa prireditev je pokaa&a, da se Bene
tka Slovenija kuiturno in narodno pre
huja ter da so nimo dasi, ko so polifiòne

- sue skutaie ta naravni razvoj zavreti.
V soboto je ‘bila osrednja toéka odkrit

je skpominske plotde benetkoslovenskega
»arenga< (zasedanja - akuptéine). Glavna
govomika sta bila fupnllc la Matajurja
Paskal Gujon, pis knjige »Ljudje Nadi
tkih doUn in obòinski svetoval iz Spe
tra Firmino Marinig.

Oba govornika sta podèrtala pomen av
tonomije benetkih Sloveacev, ki je edin
stvea primer v Evropi. 2upnik Guion je
govorii v domaden benetkem nareòju,
Marinig pa v ‘glavnem v itaiijan.téini. Gu
jon de dejai: ‘>Ker prosiavljamo spomia
na nate pradede, se mi zdi prav, da spre
govorim v jeziku, Id so ga en govorili
in se je obranil skozi stoletjac

Po govorih so se udelefenci pomaknili
k mogoònemu kanmitemu spomeniku, ki
so ga za letotnje siavje organiizatorji po
stavili pri vhodu na prireditveni prostor.
Na njem stoji napis: >‘Tle se usako ljeto

%_ )navliaio sosiednje, s katerimi so se be
etici Slovenci avtonomno upravljali skozi

1000 letc.
Benetki duhovniki so spomerilk, oh ka

Icrein je gorel kres, blagoslovili, demur
je sledila vesela drefabnost.

V nedeljo se je prostrana senofet na
Kamenici fe v zgodnjih popoldanskih
ui-ah popoinoma napoinila. Ilio je veè
tisod ljudi. Promet po cesti je bil tako
gost, da so prometui stra±niki na svoje
lastno preseneéenje komaj zmagovali delo.

Sredi senofeti je stai stilizira.n kozolec
z napisom »Benetki Sliwenci pozdravljajo
svoje sosede,c, zraven pa je bil postavljen
prostoren oder, zamisel arh. Simonittija.

Sreéanje se je kot prejtnia leta prieIo
s sv. nato v ttirih jeniinh, in so io dai-o
vali fupniki Paskal Guon iz Mataiuria,
Artur Biasutto la Viskortc, Marij Lavren
Oiè iz Stoblanka, Valentin Birtiò li Dreke,
Emil Cendié la Trbija in Mariian Komianc
iz Sovodeni pri Gorici. upnik Zuanella
iz Trdmuna je v sloventòini poudaril mli
tevo, da je danes nedopustno, da lii te
kdo dclii Uudt na svobodnjake in hlapce,
sai imamo vsi iste pravice in enailco do
stoianstvo. To velja tudi za mi-ode in ie
zkkc, Id iii ne smerno vrednotiti po vo
jatki in pobti&il modi, ampak po duliov
nih in kulturnih vrednotah. Mcd mato ie
pci zbor »Redanpc iz Lies.

Kuiturni program, in ie 5v. mati sle
dii, ie v dulioviti besedi napovedovai fup
ntk Mani Lavrenòié. Na odru so se zvrstili
benetki gotici »Vigion Karli&, »Veseli

ptantanih< iz Sloveniie, po govoru novega
fupana iz Grmeka bit Fabia Boniniia pa
te pevski zbor iz Radit na Korotkem,
otrotka folinorna skupina »Luigi Ganzonic
la Nem, benetka zbora »Redani la Lies
in »Pod ilpoK la Barnasa ter zbor- UshS
beneev »Iskres iz Bovea. Izidor Predan pa
io pnipravil veé humotistiànih prizorov.
Zal se je zaradi defia, Id ie na veder amo
tu prireditev, daio lavasti le dva.

Dal je sicer kmalu prenehal, vendar ie
vedino udelefencev razgnal. Tisi pa, in so
ostaii, so dofiveli priieten veder ob po
skoéni giasbi »Veseilli plantarjev<c. Poleg
tega so prbhil novi liudie, talco da se je
Kameniea spet napolnila.

Nai porodulo zainjuòimo a besedami
glavnega govornilca fupana mi Boniniia:
»Dokazati moramo, da labiko lavino dng
ob drugem ne sano v mira, ampak tudi,
da smo si v medseboino pomod, dokanti
moraino, da je tisto, kar nas loòuie, mani
pomembno od tistega, kar nas drctii, pri
spevati moramo k u’trjevaniu tega mostu
mcd narodi, omogodati medsebojno spo
znavanie, pomesti s starimi predsodld in
preprediti poraianie novili: le tako bomo
fiveli i- mini kot kultumi Uudie.c - ej

Predstavitev knjige o Beneki
Sloveniji
V ponedeliek 24. februaria ie na sedefu

Druttva slovenskffi izobrafenceiv predsta
vii svoio knjigo »Liudie Naditkih dolin,,
f’upnik la Mataiuria Paskvai Guion. Ude
lefba ie bila zelo lepa, debata obtirna.
Sredania sta se. udelalila tudi fupnik la
Stoblanka MarU Lavrenèié in fupnik iz
Lika Jofko Kragelj.

fll-TOL5K/
ebi9f

Pogled na del vedtisoèglave nmofice, ki se je v nedeljo 10. avgusta zbrala na Kameniei
pri Stati gori

Ljudsko slavje na Kamenici
rr
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Somatavanje v slovenskem, furlanskem, italijanskem in nemkem jezlku na Kamenici.
Od leve: gg. P. Gujon, E. Cenòiè, g. Zuanella (oh mikrofonu), M. Lavrendlè, V. Birflé,

A. Elasutto in M. Komjane



SEJA RAZJRJENEGA IZVIdNEGA ODBORA SKGZ V ÙDADU

Nove perspektive za uveljavljanje naroUnoslnih
in gospoUarskìh interesov beneKih Slovencev
Izcrpno poroala pro! Vilfemu Cernu o spremenjenem povolikem p0-
Iitknem poloìuju v Beneciji in o novih naloguh benekih kulturnih druitev

V ponedeljek zveer se je, v skla
du z naelom, da se razen v Trstu
ob&sno sestaja tudi v Gorici in v
edadu, na sedeu drutva «Ivan
Trinko v edadu sestal razirjeni
izvrni odbor SKGZ. Sestanka so
se na povabilo SKGZ ude1eili tudi
predstavniki slovenskih drutev, ki
delujejo v Beneki Sloveniji: dru
tva «Ivan Trinko», Drutva slo
venskih izseljencex’ iz 3eneke Sia
venije, tudijskega centra «Nedia»,
drutva «Rean», drutva «Dom»,
glasbenega drutva «Kar1i, zbora
«Pod lipo» in Planinskega drutva,
prav tako pa tudi nekateri na zad
njih volitvah izvoljeni obinski pred
stavniki.

Preteni del seje je bil seveda
posveen aktualnirn vpraanjem Be
neke Slovenije, o katerih je izvrne
mu odboru izrpno poroéal prof. Vi
ijem erno. predsednik drutva «I.
Trinko.

Prof. erno je v uvodu najprej
ugotovil, da so volitve 15. junija le
tos tudi v Beneki Sloveniji ustva
rile novo stvarnost. Zrui1 se je de
mokristjanski fevd in monopol nad
javnim iv1jenjem, kar bo nedvom
no imelo blagodejen vpliv in s
mer je dana jasneja perspektiva za
konstruktivneji pristop k priznava
nju in zaiti slovenske jezikovne
skupnosti v videmski pokrajini. Prav
gotovo bodo nekateri novi obinski
odbori poslej imeP ve posluha za
narodnostne pravice benekih ljudi
in se tudi sami zavzemali za zava
rovanje narodnostnih interesov be
neke skupnosti pred diskriminaci
jami in za razvijanje sodelovanja s
slovenskimi kulturnimi drutvi pri
sprejemanju do1oenih ukrepov za
demokratini napredek benekih do
un. Prof. erno je poudaril pomen
dejstva, da je nove utripe v odnosih
do slovenske etnine skupnost’ mo
goe opaziti tudi v sami KD, ki je
morala kandidirati na svojih listah
udi Ijudi, ki so e sodelovali z be
nekimi drtitvi in se zavzemali za
spotovanje slovenske skupnosti na
podroju njene kulture, prosvete in
jezika. Prav tako so bile nove te
nje v sami KD opazne tudi v neka
terih njenih voliinih programih. Pro
fesor erno je menu, da s’si ti novi
pojavi v benekem politiénem iv
ljenju dokazujejo, da je cielo bene
kih kulturnih drutev in organizacij
obrodilo dobre sadove, sai se spio
en po1oaj izboljuje, ovinizem iz
gubija pozicije in krha se nasproto
vanjF slovenskemu iv1ju. Kuiturne
manifestacije benekih drutev ved
no bolj pritegujejo mnoice, ker te
manifestacije odraajo njihovo u
stvovanje in so jim bodrilna sua
pr izraanju naravnih zahtev P0
spotovanju pravic in svobodnega
ivljenja naroda benekih doliiì.

ìova politina stvarnost z razma
hom demokratinih sii v Beneki
Sioveniji omogoa koreniteje nasto
pe za razvoj vs& vpraanj od kul
turnih do socialnih in gospodarskih,
zagotovila o novem nainu uprav
ijanja obin pa odpirajo vrata kul
turnim organizacijam za odprt in
nepretrgan dialog z upravitelji za
reevanje vseh vpraanj v duhu u
veijavijanja direktne demokracije in
elje P0 sodelovanju vseh konstruk
tivnih sii. Pri tem je prof. cerno
omenil tudi okrepitev demokratit9’h
sii v gorski skupnosti in pa shod
duhovnikov vidernske kofuje, ki so

v svoji resoluciji z dne 27 6. t. 1. I

odklonili vsako povezavo s stranka
mi. se zavzeli za obnovitev svoje
identitete z ljudstvom. za varstvo
kulhirne dediine in za svobodno
prisotnost tako fur1anine in nem
ine kot slovenéine v prizadetih
krajih v cerkvah. oli in na radio
televiziji.

Izhajajo iz novega polozaja in
veje odprtosti do ivljenjskih in
narodnostnih interesov benefk’ Slo
vencev, je prof. Òerno nakaLal tudi
konkretne naloge in nove oblike de
la, pred katere so postavljena be
neka kulturna drutva pri zastav
ljanju in sooanju z obseno proble
matiko in pri iskan ustreznih in
specifinih reitev. Dotaknil. se je
vpraanja izseljevanja in s tem po
vezanega nujnega izboi$anja mo
nosti zaposlitve doma in izboljanja
ambientalnih pogojev, omenil je tu
ristino krizo in monosti turisti
nega razvoja benekih dolin, refor
me olstva in kulturne dejavnosti.
Nujno bo treba gioblje preuiti a
grarno - ekonomsko strukturo in in
frastrukturno opremljenost, analizi

rati prograine politiénih strank, ki i nosov z novimi obinskimi uprava
so se na zadnjih volitvah potego- j mi in dravo, o izkorii,anju mnogih
vale za glasove benekih Slovencev, apuenih ìhinskih posiopij za kui
preuevati monosti za razvoj obrt- turne potrebe prebivalstva, o veliki
nitva, male trgovine ali zadruni- proslavi 30-letnice osvoboditve, ki
tva po vaseh ltd. Opozoril je na naj bi bila 5. oktobra s sodeiova
nevarnost tako imenovane turisti& njem vseh benekih drutev itd.
nr kolonizacije v Beneki Sloveni- Predvsem pa so vsi, ki so posegii
ji, ki ne prinaa domaemu gospo- v razpravo, poudarjali pomen no
darstvu nobenih koristi pa pa od- vega poiitinega poloaja, ki je na
iira vrata asimilaciji. Nadalje bo stai po zadnjih volitvah in pomen
treba razvijati napore v zvezi s solo perspektiv, ki jih ta poloaj odpira
in pouevanjem v slovenskem jeziku za uinkovito uvetjavljanje narod
v obiiki poolskega pouka, celodnev- nostnih, gosoodarskih in socialnih
nega pouka in veernih teajev. e potreb, za katere se ljudje v bene
bolj bo treba razgibati prosvetno kih dolinah vedno boli odkrito. za
dejavnost p0 vaseh in tej dejavnosti vestno in pogumno zavzemajo.
nuditi najvejo podporo. Beneika v povzetku diskusiie 3e predsed
kulturna drutva rnorajo postati vsak nik SKGZ Boris Rac dejal, da bo
dan bolj uspeen katalizator dela do iz analize poi oaja morala be
in tvljenja v Beneciji in prvi bra- neika kulturna drutva io organi
nilci in nosilci vseh obutenih pro- zacije avtonomno kot doslej povze
blemov prebivalstva, je dejal na ti ustrezne konkretne skiepe in za
koncu svojega porocila prof. òerno. nlih uresniitev tudi angairati vse

V razpravi so diskutanti poglo- svoje sue. Pri tem lahko beneki
bili razna vpraanja, pri emer je Slovenci in njihova drutva rau
bil zlasti velik poudarek na vpra- najo na pomoé vseh Slovencev v
anju zaposlovanja izseljencev, ki Itaiiji.
se zaradi svetovne gospodarske kri- Razirjeni izvrni odbor je nato
ze v vedno vejem tevilu vraéajo poroòilo prof. ernoja v celoti odo
v domae kraje. Mnogi diskutanti bnl.
so poudarjaii vanost podpiranja V drugi todki dnevnega reda je
kulturno - prosvetne dejavnosti v izvrni odbor razpravljal o polo
vseh njenih oblikah od gJasbene do aju na slovenski radijski postaji
etnografske in druahne. Beseda je Trst A in deino izpopoinil osnutek
tekla tudi o eda]je veji razir- besedula ustreznega stalia, ki ga
jenosti Novega Matajurja, o poue- je pnipravila komisija za mnoina
vanjl’ v siovenini, o potrebi od- obiia pri SKGZ.

V enfi od sobote dalje
folklorni festival

V tenti bo od sobote do srede
enajsti mednarodrii foiklorni festi
vai, ki so mu nadeli naziv «Evno
pa src». Na sporedu so nastopi ,, .

raznih skupin, v nedeljo popoldne 4YJ[ (i ,C.) k’3 L
pa bo sprevod folklomih skupin. Go
stitelj sre&nja bo domae folkiorno (è4/J1 )Q
drutvo «Chino Ermacora». Med u
deleenci festivala so makedonski
zbor Koo Racin» iz Skopja, ki
smo ga giedali pred kratkim na
Trakem in na Gorikem, «Usmev
iz ekos1ovake, Lykion ton Elio-
nikon» iz Grije in e nekaj ita
lijanskih skupin.



— Gospod profesor, kako je priMo do tega predavanja? Kdo je bilpobudnik?
— Predstojnik Instituta za slavistiko Univerze v Erlangen-N(irnbergu prof. Joseph Schiitz, ki sicerpredava ruski jezik in knjievnost,se osebno zelo zanima tudi za BeneMjo in posebno za Rezijo: njegovo raziskovanje staroslovanskein starogermanske onomastike jevekrat usmerilo njegov tudij napodroje oglejskega patriarhata intu je moral zadevati ob zanimivejezikovne arhaizme nae Beneije.Preko sludajnega sreanja s slavistom iz Italije, ki pozna moje jezikoslovne in etnomuziko1oke raziskave na tem podroéju, in prekomojih publikacij, je spoznal mojedelo in me e lanske jeseni poba

rai, ali bi priel predavat kot gostv njegov institut. Po kraji korespondenci z njim sem prejel formaino vabilo in moram reòi, dasem ga sprejel z velikim veseljem.
— Kako ste posredovali Benecijonemkim slavistom?
— Nekako polovica predavanjaje bila okvirnega znaaja. Razenprof. Schùtza, Id je bil e vekratv Beneiji in Reziji, niso tudentje,asistenti in profesorji, ki so predavanju sledili z napetim zanimanjem, poznali Beneije in njeneproblematike. Zato sem jim najprej prikazal to cieelo — in sicerKanalsko dolino, Rezijo, tersko obmodje in Nadike doline — v bistvenih potezah, s tem da sem ori-sai zemljepisne, zgodovinske in socialne zna&Inosti. K temu sem dodal pregled sIavistinih in narodopisnih raziskav od konca 18. stoletja do tridesetih let naega stoletja in se sklical na znane vire.Drugo polovico predavanja Pa semposvetil povojnim raziskavam inzbirkam, omenil nabiraino delo ustanov (Institut za slovensko narodopisje pri SAZU v Ljubljani, Centro Nazionale Italiano Studi di Musica Popolare v Rimu in traki sede± Italijanske radiotelevizije) inraziskave slovensldh, italijanskTh infurlanskih specialistov ter orisalobseg svojega osebnega dela napodrocju dialektologije in etnomuzikologije ter tehtneje doseke tegadela. Imel sem uro asa na razpolagpin sem ta as tono izrabil, da serri

povedal vse, kar se mi je zdelobistveno. Mislim, da je bit pregledizrpen in da zdaj posluialci po
znajo v bistvenih potezah znaclilnosU Beneije in trenutno stanje ra
ziskav in zbirk.

— Ste se pri predavanjn poslu
fili kakih pripomokov v ilustra
dio?

— Dal sem posluati est zanimivili primerov ljudske glasbe: zaKanalsko dolino znai1en primerslovenskega fantovskega petja z
zanimivo, arhaiino in redko ukov
ko pesmijo J0 le snuee ne, da-ve; za Rezijo lirsko pesem iz U
je Koj éeua gja, da lipa ma, Id
zdruuje v sebi tevi1ne arhaine
poteze, nato naboino solbako Ore
tn triji krajave. ki se je obranila v
zvezi z enìm reuKIh reliktov o
glejske patriarke liturgije v nati
deeli, in plesno viin Anan ari A-

innj in mi s tem dokazalo, kolikoso se poglobili v snov mojega predavanja. e mi dovolite, bern do-dal, da mi ni in nobeno drugo predavanje pripravilo tolikno zadoinenje, ki ga je in poveala p0-nudba, da mi besedilo predavanjaobjavijo v Nemòiji, in omemba, dame bojo in povabili.
— Ali nam lahko omenite kak poseben prob]em ali kako zanimivost,ki io je osvetlil razgovor p0 predavanju?
— Prof. Schùtz je omenil teave,ki jih je imel, ko je v slovenskihpublikacijah sreal imena za kraje,ki jih je na zemljevidih najti le vita1ijanini, zaeni z Oglejem inedadom. Pri tem sem razvidelve]iko korist, ki io prinaa dvojezaini zemljevid tudi tujim slavistom. Sam prof. Schutz pozna sicerslovenlino tako dobro, da je prevedel v neminino Nahtìgalove Stovanske jezike.

— Kakinn je va vtis o Institutu,pri katerem ste gostovali?
— Prof. Schùtz je bil odlaien gostitelj in mi je dal moinost, da seseznanim z ustrojern tudija slavi

stike na nemkih urnverzah: siavistiko uijo namre v Nemiji navseh univerzah. Obiskal sem Institut in njegovo biblioteko,, ki jeskrbno urejena in razpolaga tudiz nekaj temeljnimi dcli iz slovenistike in s slovenskimi strokovnimirevijami, Id jih prejema retino.

tJj

WJnL?

naroj v izvedbi biskih citiravcev;
za Ter davno romarsko Tan dol te
èe voda Rana (poslalalci so ob
strmeli ob ugotovitvi, da poje slo
venska ljudska pesern o nemkem
Renu!); za Nadiin pa srednjeve
ko sekvenco Jezus je od smati
ustau, ki jo 3e in Trubar imenoval
ta staro pejsen».
Nadalje sem jim pokazal shko

rezijanskih citiravcev in serri se
posluinval dvojeziénega zemljevi
da, ki je lani iziel v Ljubljani, Zem
Ijevid, trak s primeri in nekaj pu
blikacii, sem P0 predavaniu podaril
Institutu.

— Ali je to vae predavanie iz
zvalo radovednost nemkih slavi
stov?

— Razgovor, ki je sledil predava
nju, me je presenetil niò manj od
pazljivosti, s katero so vsi sledili
predavano in primerom. Nekaj
tudentov in profesorjev je posta
vilo vrsto umnih strokovnih vpra

Zanimanje nemkih slavistov
za nareja in narodopisje

v... • I..Slovencev v Beneciji in Rezip
Pro!. Puvie Merkù predava! v kbstitutu
iii siavistiko univerze v Erlungen -Nurnbergu

Prof. Pavie Merkù je 26. junija Ietos imel pri Institutu zaslavistiko na Friedrich-Alexandrovi Univerzi v Erlangen-Nurnbergu predavanje z naslovom MUNDARTEN UND FOLKLORE DERSLOWENEN IN FRIAUL UND IM RESIATAL fNareje in natodopisje Slovencev v Furlaniji in Reziji).V zvezi s tem smo ga prosili za razgovor.



ene levice, katere nosìlec je bil 1 nah je volfia samo polovica vpisa
socia]demokratski pokrajinski kan- nih volivcev, ker so ljudje P0 svetu,
didat Napoli, v Praprotnem dobila f izseljencev ni bilo in jih ne obsoja- I
obino z veéino 3 glasov. I mo, ker vemo, v kaknih telavah se

«V Srednjem so dobili obino so- nahajajo zaradi ekonomske krize, ki I
cialdemokrati in bo Kranska de- je zadela drave, v katerih delajo in

mokracija v manjini. Tudi tu se je I ivijo. Bojijo se odpustov. Delela

na alost ni bil izvoljen noben kandi- moè, kakor so zahtevale njihove OT-:

dat, ker so se razprii glasovi na ganizacije, da bi jim povrnii vsaj

etrto Iisto, ki so jo v zadnjem tre- potne stroke. Na vsak naàin so

nutku predstavif desidenti Kran- zadale te volitve hud udarec nazad

ske demokracije. V Bardu, v zapad- njakim in reakcionarnim silam in

dobro uveljavila lista Obnove, a pa jim ni botela priskoiti na po

ni Berieiji, je dobila krajevna lista, njihov izid predstavlja zaéetek no

katero so sestavljali naprednì in za- vega obdobja v nai zgodovini, ne

vedni elementi, 252 glasov, v Fojdi samo po obeinah, temveò tudj v

so na drugem mestu komunisti. gorski skupnosti naih dolfti, ki bo
dCljub napredku smo z izidi vo- delno spremenila svojo politiéno fi

litev le delno zadovoljni, ker ne iz- ziognomijo. Poslej bomo vodili z ve&

raajo volje najbolj zdravega jedra jim uspehom in vejo mojo boj

naega ljudstva. V nekaterih obei- I za obnovo Beneéije».

«V Grmeku in v Sovodnjafi je
Kranska demokracija izgubjla ob- i
inj prvic po 29 letih upravljanja I
Najbolj peko poraz je doivela v
Grmeku, kjer se je predstavila kot t
alternativa lista Obnova, katero so
podprla kulturna drutva naih do- I
un. Ta lista je bila predmet grobifi
napadov tudi s strani nekega vi
demskega dnevnjka, posebno pa lo
kal&h voditeljev Kranske demo
kracije. Rezultat: za demokristjan
skega pokrajinskega kaudidata Chia
budinija, katerega intervju je obja
vil Novj Matajur pred volitvami, i
so oddali v Grmeku 343 glasov, lo-I
kalna obèinska lista stranke, v ka- I
teri so bili tudi sociajdemokratskj I
elementi, je prejela 114 glasov, I
napredna lista pa je dobila kar 251 iOz L1<. iglasov.

«Teko je opisati navduenje lju
di nad uspehom demokratjénjh sII j’Jv Grmeku. Prav tako je tudi
vodnjah, kjer je dobila veino zdru
iena levica, ki bo imela 10 sveto-
va]cev proti petim, medtem ko jih -‘
bo v Grmeku imela lista Obnove 12
proti trem. Prav tako je lista zdru

ANALIM « NO VEGA MA TAJURJA - UPRA VNIH VOUTEV

REZULTATI V BENESKI SLOVENIJI
IMAJO VELIK ZGODOVINSKI POMEN

kD izguhita obcine Grmek, Sovodnje, SrednlJe, Pruprotno in
Gorjani - Chiahudini (KD) in Napoli (PSDI) izvoljena v pokrujk
ski svet, lepo sta se uveljavila Petrkk (KPI) in Murink (PSI)

Kot smo e na kratko porodali, I
so pomenile letotoje upravne volit
ve v Benelki Sloveniji prelomnico
z dosedanjo prakso. Krlanska de
mokracija je morala izpustiti iz ruk
teviIne obeine, v katerih je do sedai
neomejeno gospodovala, v tevi1nih
drugih pa je bila dana podlaga za
bodoo spremembo v krajevni upra
vi. Proti samovolji Kranske de
mokracije so se uprii tevflni ljud
je in v benekih vaseh, kot tudi v
tevilnih drugih krajffi videmske po
krajine, so domaini sestavii naj
razlineje koalicije, v prvi vrsti se-
veda 1eviarske, da bi dcmokristja
ne izrinili z dolgoletne obiasti.

Zaradi izredne zanimivostj objav
ljamo uvodni lanek, ki je ize1 v
benekem petnajstdnevniku .Novi
Matajur». Prepriani smo, da bo
mo vsem na5im bralcem ustregli a
zanimivo analizo izida volitev v Be
neki SIovenii.

«Na nedeljskih vo1itva kakor p0
vsej Itahji, je bil zabelezen premik
na levo tudj v Beneki Sloveniji.
Mladi, ki so prvi volili. niso razo&
rali tistih, ki so od njih pruiakovali
bolj odloen glas na levo. Tudi ne
kaj starejih, tradicionalnih voliv
cev Krianske demokracije, je od
dalo svoje glasove naprednejìm de
lavskim strankam. To nani kalejo
rezultati oboinskih in pokrajinskih
volitev v Beneki Sloveniji. Kandi
data Komunistine partije Italije in
PSI prof. Petrali in prof. Marinul
sta se dobro uveljavila. Glavnj de
lavski stranki sta lepo napredovali
tudj v tistih obMnah, kjer sta prej
prejemali neznatno tevi1o glasov.
V volilnem okralju peter Slovenov
ob Nadii je dobil Petriié 704 gla
sove. kar je e enkrat toliko kot
pred petimi leti, prof. Marini pa
835. Tem levim glasovom je treba
prilteti e one, ki jih je dobil social
demokratski kandidat Napoli, ker
ljudje verujejo v etiketo socializma.
Napoli je dobil 1221 glasov in je bil
izvoljen.

«Kranska demokracija bi bila
doive1a e veji poraz, e bi ne bi
la kandidirala za pokrajinski svet
éloveka, ki je javno pokazal dolo
ceno odprtost do nalega narodnost
nega problema in pripravljenost, da
se ta problem vsaj zane resno pre
uevati.

«Za obéinske kandidatne liste Kr
anske demokracije niso volivci
tako glasovali, kakor so glasovali
za pokrajinski svet, posebno ne tam,
kjer so lokalni voditelji proti odpr
tosti do nagih problemov. Nagradili
so kandidata stranke Chiabudinija,
ki je bil izvoljen v pokrajinski svet
in kaznovali lokalne liste, ki so jih
sestavljali ljudje, ki niso dajali jam
stva za napredek in demokratièni
razvoj v naih dolinah. Od osmih
obclin vzhodne Beneke Slovenije,
ki sestavljajo gorsko skupnost Na
dikTh dolin, je Kranska demokra
cija izgubila tiri obeine, in sicer
Grmek, Srednje, Sovodnje in Fra
potno. Le za las ni padel tudi pe
ter Slovenov oh Nadii, glavna obei
na naih dolin, kjer se je postavila
po robu zdruena levica: komunisti,
socialisti, napredni socialdemokra
ti in neodvisni demokrati.



VOKVIRU PIINIKA PD «DANICA,,

V nedeljo mi Vrhu sreanje
med Goricani in Beneéani

Prihoduji petek nastop folklorisìov iz Skopja
Proslava 30.letnice osvobodilve 13. julija

Tudi letos priredita prosvetno dru- I }PJ t1’Q ??tvo «Danica» na Vrhu in krajev
na sekcija zveze bivih partizanov N V tnpoletni praznik, ki mu na Vrhu pra
vijo «pìknik». V 1etonjem sporedu
imajo vrsto prireditev od jutri, 4.
julija do nedelje. 13. julija. Program
je kot obiajno bagat na priredi
tvah, celotni izkuiiek priredìtev bo
el v sklad za gradnjo Prosvetnega
doma na Vrhu. Do knskega leta so
imeli Vrhovci pomo dela s priza
devanji za gradnjo partizanskega
spomenika v vasi, sedaj so svoje za
nimanje usmerii v gradnjo doma
&ga prosvetnega doma, ki bo slu
i1 prosvetnemu udejstvovanju v tej
majhni, a prizadevni kraki vasi.
e jim basta srea in predvsem
vreme naklonjena, so prepriani, da
bodo lahko kmalu zaeIi uresnie
vati svojo zamisel.

Praznovanje se prine jutri zve
er, nadaljevalo se bo v soboto in
tudi v nedeljo. Jutri in v soboto bo
do odprti kioski z jedaami in pija-!
ami, na sporedu bo ples, poleg te
ga pa tekmovanjc v briko1i. V ne
deljo pa bodo dali prireditvi kul
turni peat. Vrh bado obiskali be
neki Slovenci. Skupina znanega be
nekega kulturnega delavca A. Bir
tifa - Meanca bo pri1a na Vrh,
kjer bo nastopila s kulturnlit pro
gramom od 19. ure dalje. To bo
lepa prilika za sreanje in medse
bojno spoznavanje beneIdh in go
rikih Slovencev.

V petek, 11. julija se bo ne samo
Vrhovcem, marve vsem Gori&nom
in ljubiteljem folldornih plesov nu
dila izredna priolnost: na poti sko
zi nao deeIo v Italijo in Fran
cijo je znana folklorna skupina «Ko
o Racin» iz Skopja. Ta se bo u
stavila Uva dni v naem zamejstvu
in v petek zveer bo nastopila na
poletni prireditvi na Vrhu. Make
donski plesalci nam bado prikazali
bogat spored makedonskffi in drugili
jugoslovanskih plesov in pesmi.

Zak1juna prireditev pa bo v ne
deljo, 13. julija. Ta dan bo posve
éen proslavi 30-letnice osvoboditve.
Poleg prilolnostnih govorov bado na
stopili na tej prireditvi instrumen
taini kvintet iz Nove Gorice, god
ba na pihala iz Nove Gorice in zbor
«Kras» iz Opatjega sela.



PISMO IZ BENEÒJE

Beneka Slovenija je tista naa
pokrajina, ki prcdstavlja obrambni
zid slovenskega naroda na severo
zahodu. Slovenski ivelj v tej mali in
preteno gorati dee1ici juno od
Matajurja in Kanina se trdoivo bori
za svojc narodnostne pravice. Mia-
dma ob mejni reki Idiiji. ob Nadii
in Teru, kakor tudi v Rezjanski in
Kanaiski dolini ubira pota, ki jim iii
je le davno tega zartal veliki duh iz
Trmuna, Ivan trinko-Zamejski.

Na tem obmoju je edalje ve
mladih, ki mislijo wobodno, ki se
zavedajo, da so Slovenci. In ravno
od te stopnje naprej,.ko se domaini
zavedajo svojega porekla, dobiva boj
za pravico Benckih Slovencev iz
dneva v dan vejo mo. Beneki
ljudje se le skoraj mnolino dogo
vaijajo, kako se organizirati in kaj
storfti, da. bi dosegli enakopravnost
z veinskim narodom drlave, kamor
jihje pahnila usoda 1866. leta.

V zadnjih nekaj letihje Benekim
Slovcncem uspelo osnovati tevilna
slovenska drutva, okrog katenh se
zbirajo domaini Trinkove delelice
pod Matajuijem. Tako so nastala
Beneko planinsko drutvo v Ce
dadu, pevski zbor ,,Pod lipo” v Do
lenjem Barnasu, tudijsko-razisko
vaini center v Brdu na zahodu, itu
dijski center ,,Nedila” v Spetru Slo
venove, Beneki pevski zbor ,,Nedile
glas” v Cedadu, kulturno druttvo
,,Reanj” na Ljesah, Skupina slo
venskih duhovnikov ,,Dom” v
Stoblanku, drutvo ,,Ivan Tnnko” v
Cedadu, pevski zbor ,,Reanj” na
Ljesah. drutvo benekih godcev
,,Vigion Karh” v Cedadu, Kultur
no diutvo Sentlenart, Zvcza slo
venskih izseljencev v Cedadu, Be
neki pevski zbor ,,Nediki puobP’ v
Podbonecsu in e nekatera portna
drutva. Razen tega se pripravtja e
ustanovitev diutva revolucionarnih
Iena iz Beneije ter drutvo bene
ldh profesorjev in uiteljcv.

Io je edma prava pot do dia.
Ve ko bo v Beneiji slovenskih or
ganizacij, vejo mo bodo imeti
domaini v svojih odloònih zahte
vah po priznanju pravic, ki jim gre
do.

Pomudimo so olaog delovanja
Zveze benetkih izseljencev z osred
njim sedelem v Cedadu. Io je da1e
najmoneja orgamzacija Benekih
Slovencev, ki v svojih sekcijah in
podsekcijah v raznih drlavah Evrope
zdruluje nekaj tiso Beneanov.
Glavna nae1a zdrulenja so: boj za
delavske, gospodarskc in nacionaine
pravice Benekili Slovencev. Med
éedadskim glavnim odborom ter
vodstvi zdiulenj benekih emigran

tov v tujini obstajajo tesne vezi in
tvorno sodelovanje, kar jc le obro
dio lepe sadove. Organizacija ima za
seboj tevilna uspena zborovanja,
kongrese in kulturna sreanja slo
vcnskih izseljencev iz Beneije. Se
posebej naj omenimo nastop dvch
glavnih voditeljev te organizacije
Dma Del Medica in Ada Konta na
vsedrlavnem kongresu v Rimu, ki
predstavlja pomemben mcjnik v
stoletncm boju za pravice Benekih
Slovenc&v.

Zveza benekih izseljencev priieja
za svoje cIane in simpatizcrje mno
linc sbode, ki imajo raznotcr p0-
men. Veliko manifcstaciio v tcm
smislu je organiziiala tudi v sobotò
7. junija v Svici. V eitni mestni dvo
rani v Buelahu pri Zuerichu je bila
najprej na vrsti razprava za okroglo
mizo ob 30-letnici osvobodtye.
Obravnavali so problematiko bene
kih izseljencev in njihove delele
nasploh. Od1oinoje bila poudarjena
zahteva po narodnostnih pravicah za
prebivalstvo Benecije na domaih
tleh in za tiste, ki se pehajo za kru
hom p0 vseh celinali.

Zveer jc bil na sporedu kulturn
program, ki ga je z nagovorom na
obinstvo in goste napovedal pred
sednik tamkajnjega zdrulenja Da-
nilo Kjai. Drutvo Benekih god
cev ,,Vigion Karli” iz Cedada s
pevcema Adrijo Gujo in Frankom
Kukovccm ob intrumenta1no vo
kalni spiemljavi benekega kultur
nega delavca Antona Birtia iz Me
tane je nastopio z 11 domorodnimi
in domoljubnimi pesmimi iz Bene
ije. Poslualci so jih sprejeli z na
vduienjem. Najveji uspeh sta poleli
3irtievi skladbi Krvavi kruh in
Moja Nedila, ki je tam dolivela
krstno izvedbo.

Temu jc sledil nastop slovenskega
stainega g1edalia iz lista z burko
Jaka Stoke Mutasti muzikant, ki
je obinstvo dobro sprejelo. V
prosti zabavi, ki je sledila, so nasto
pali Veseli planarji iz Ljubtjane.

Sreanje med Beneani in nasto
pajoimi v Svici je vsem zapustilo
nepozabne spomine ter vzbudilo
nepoteiljivo leljo, da bi se podobni
shodi benekih izseljencev vrstii
pogosteje. Saj so se ob tisti priloì
fosti pozdravii in objeli sorodniki,
znanci in pnjatelji. Tudi taki, ki se
niso videli p0 ve desetletij, eprav
jih vele skupaj dedna ljubezcn do
rodne grude, revne in e vedno tia
ene Slovenske Bencijc.

Zelo telko, po majhnih stopinjah,
ampak resnino vstajamo. Vodi nas
vera v praviònost, ki ima v vseh a
sih najvejo mo.

ANTON BIRTIC - MECANA

Za mednaroclno v Ses
Zjanu amo prvià sliali pred
lestimi meseci, ko fe tra.4ki
pokrafinski svet povsem ne
priakavano aprejet sklep, s
katerim pooblaL&z pokrafino,
da zac5ne postopek za ustano
vitev konzorcija za zgra4njo
mednarodnega zavoda. Kon
zorc-ij, ki bi ga sestavtjati e
devinsko - nabreinska obina,
trgovinska zbornica, Traka
izranitnica in tra,ka univerza,
bì morai skrbeti za gradnjo
.ote, sredstva — 2 mitijardi 400
mitijonov lir — pa bi poskrbe
la deeta.

To pobudo so spremifale iz
fave o Trstu in o Furlaniji -

Jutijski krajini, ki naf bi p0-
stata most med tremi drava
mi, o zavodu, ki mai bi e bolj
pripomoge k zbtilanju dveh
evropskih kuttur, kì se stika
ta v nalem mestu, o pomenu
pobude za mirno solitje pre
bivatstva obmejnega pasu.

Tem izjavam amo Stovenci
oporelcati z dejstvi. Opomniti

_smon4,jtnajiereena mani
Ni naktfu5je, daje bitò

nimanje za vpraanja stoven
ske manjine totikno. Podo
ben zavod v Vetiki BritanifI
fe namrec v funem Watesu,
deeti, v liaterì ivi maflien na
rod — Wateani. Tamkafnji
zavod preuuje zgodovino in
ivtjenje Watelanov in zato e
le zdeto dijakom, k so obi
skovati tisti zavod dve teti, p0-
vsem razumtjivo, da so posta
vili talce predloge.

Rea fe, take predioge smo
priòakovati. Vendar amo fili
pridakovati predvsem od dru
god. To bi morali predtaoatl
predstavnikj tukajsnjtlz obia
sti, ki se v zadnjem osu ‘i
vzemajo za 2irokopotezne na
érte prijatetfstva in sodetova
nfa, a ne izvajajo mnogih do
toiit, Id govorijo o na.ih pra
vicah. Kafti, ko govorifo o mo
stu med tremi deelami, o vto
gi manjsine, o soitju med ita
lijanskìm in stovenskim prebi
vaistvom devinsko - nabrein
ske obòine in vkljuàujejo ses
tfansko oto v sktop pobud so
detovanja in prHatetfstva, bi
ne smeti pozabiti na stoven
sko manjino, Id io pr’dstav
ijajo kot poroka za to sodeto
vanje in pri’jateljstvo.

Stovenino fe torej treba
vktjuiti v uàni na&t sesifan
skega zavoda kot reden preti
met, kafti te talco bo tahko za
vod opravifai funkcijo mostu
na stitni to5ki dveh razliinik
narodov in dveh raztiénih kul
tur. Ce Id do tega ne pri2O,
potem moramo danes pouda
riti, da bi bito botje, àe take
aa ?npd liwrm ‘n,,nrn i,

.inska vpra.anja, katerih re
itev bi predstavtfata dejansko
zbtianje prebivatstva. Spomni
li amo odgovorne obtasti, da
ivijo Slovenci tudi v videm
alci pokrajini in se upravieno
vpraaii (bito je le nekaj tini
P0 prepovedi pootskega pouka
stovenine v Brdu in Teru),
kakno fe to zbtianje. Vpra
nati amo se, ali ne gre samo
za zbtizanje «od zgoraj».

V odgovor na nate pomisle
ke amo prejeti te nekaj zago
tovit n obtjub. Sedai, po e
stili mesecih, se ncairt za ses
tjansko oto uresniuje, meti
tem k0 Se stanfe v BeneMd
Stovenifi ni spremenito. Pa ne
samo v Beneki Stoveniji. V
$tivnem, v isti obdini, nekaf
kitometrov od zemtfiia, kjer
bo stata sestjanska nota, mora
fo otarfi k vedno sedeti v
starih ktopeli in v nehigienskih
prostorili. Pa vendar bi skrom
na dvorazredna sota v Stivnem
stata le kakih 20 mitijonov, to
je mani kot en odstotek ve
Zilce vsote, ki fo bodo potroit
za sestfanski zavod.

Naetne obtjube in izjave
amo sti.ati tudi veraj, ob ot
voritvi zasedanfa o sestjanskl
oti. Podali so jih vsi, razen
upana Legie, k je edini ob
sodil spreminjanje narodnost
ne sestave prebivatstva de
vinsko - nabreinske obcine tn
poudarit, da Siovenci v Itatifi
ne uivamo niti tistih pravi’c,
ki fili predvidevajo mednarod
ni sporazumi in itatijanska u
stava.

Dejansko So ma m!erajnjem
zasedanju govoriti o Stovencili
prav tlstr, od katerih bi tega
ne mogli zahtevati, saj ivifo
vec sto kilometrov datec od
nas. Med temi so tjudfe, lii so
sete vceraf izvedeii, da ivi u
Itatifi tudi stovenska manjina.

Veseti nas, da madarski u
niverzitetnt profesor ugotovi,
da so v Trstu .e vetino tivi
narodnostni problemi, ki fili
lovinizem e podiga; veseti
nas ugotovitev Iunkcionarfa i-
talijanskega zunanjega mini
strstva, da fe treba v otj ob
meji pouòevati tudi stovanske
jezike; vesetj nas tudj zahle
va zahodnonemMcega dijaka,
da morajo dijaki sestfanskega
zavoda poznatj tudj stovenj
no, e se hoefo aktivno vktju
etti v krafevno ivlfenfe in
konno nas veseti zaliteva ita
tifanske di’jakinje in gr.tkega
dujaka po dodatnem pouku sto
venine za domaèine itatifan
ske narodnosti, lii fim sola ne
daje monosti, da bi se e i,
miadili letili nauòiiì tega je
zilca.

Beneka Slovenija
vstaja

Q

MednarodnizavòdUWC
in Slovend v ftuliji



Preeinova proslava
v iedadu

Se eden izmed znakov, da se na
ivel v Slovenski Beneiji edaUe
bolj zaveda svoje biti, je prav gotovo
proslava v Cedadu, ki io je eprav
hotj interno organiziraio miado dm
ttvo Beneikih godcev Vigion Karli&

Bio je v nedeljodopoldne. Poasi
sem io ubiral po ozki ulici od Hudi
evega mosta na desnem bregu Na
due v stati del mesta. To je ulica
Monastero. Iskai sem tt. 18. Ustavil
seni se pred visoko hito in od zno
traj so prThaiah na piano ubrani gla
sovi benetke pesmi. e enkrat sem
pogledal na vabilo. Da, naslov je bil
pravi in vzdutje tudi.

Preprian seni bil, da seni zàmu

dii. Vstopil sem v dvorano, v kated
je le kake tn ducate stolov in miza,

po stenah plakati, izobetena diii-,

itvena pravila in tudi le prva pnizna
nja. Pevci so sede peli. Dungent
Anton Birti, moj stani znanec, seie
opraviit, da zbor te vadi za nastop.

Bìvalita pevcev niso tako biizu, in

tazen tegaje zbor te mlad.

P0 uvodnih besedali dmitvenega
predsednika Lucijana Lavrenia,
sta spncgovorila o Preternu in slo

venskem kulturnem prazniku tajnik

druitva Anton Birtì in Silvestra

Markulin. Temu je sledii zanimiv
kultumi spored. Zala benetka
Siivestra Markulin — kakor je dejal
napovedovalec, je recitirala Preter
nove Slovo od miadosti. Vrbo, Zdra

vico in Gazelo 3.
Prireditev so popestrii harmoni

katji. Nastopili so Renato Karil, sm
Vigiona Karlia, znanega benetkega
godca, p0 katerem noi druttvo ime.
Zaigral je nekai pesmi iz zbirke svo
jega pokojnega oeta. Zatem so se
zvrstffl te hamonikal)i Lucijan La
vrenòi, Edvard Kukovac, Pavei Ku
kovac in Eiizej Jussa. Slednji ie pred
teti na Pokljuki med slovenskimi
harmonikarji, v statosti nad 40 let,
zasedel prvo mesto. Igral je na liar
moniki, stani 89 let. Tedaj in tudi na
nedeljski slovesnosti je zaigral stan
benetkì vahek. Sicer pa so bile v
celotnem sporedu harmonikaijev be
netke in narodne vile.

Sledil ie te en nastop hanmoni
katskega tnia Karli—Birti—Kuko
vac, hanmonikarja Birtia s pevko
Silvestro Markulin (Raztrgani koipi,
M1ada leta, Benetki brati, stednja je
ponarodela) in pevskega zbora (Si
noti seni na vasi bil, Naj bo, Gu
laija, — benata — sem tiela imiet,
Snojka seni par jubci biu).

Se po konani proslavi so se ude
lelenci naprej zadrievali v dvorani
sai so ob eselih zvokih harmonike
in biage melodije benetke pesmi,
marsikoga zasrbele pete. Pravzapnav
se je proslava nadaljevala in zanes
konala precej kasneje, tele v blilnii
slovenski gostilni. Vsi so se nazili no
tranje obogateni, zadovoljni in pre
priòani, da so taka in podobna sre
anja ob raznih priolnostih zani
mivain potrebna. --

Kako je ùaim rojakom v Beneiji

Znano ie, ie dejal, da livi del slo
venske manjiine v ltatiji tudi v vi
demski provmci. Ta manjtina ie v
Nadi±ki dolini, ki je strnjena, v liti.
bovitem svetu okoli Cedada in Tar
tenta, v Terski dolini, v dolini
Krnahte, v Reziji in Kanalski domi,
skratka vzdol± vse meje s Slovenijo.

loda nate nacionaine pravice niti
sani obstoj nate manjtine v videmski
pokrajini iii bui nlkoli priznan niti
ob pnkljuitvi teli krajev k Italiji v
daljnjem letu 1866 niti p0 drugi ave
tovni vojni v okviru italijanske de
mokratine republike, òeprav njena
ustava vsebuje v 6. Ienu izrecna do
loòila za zatito nacionahuih manj
tin v okvku drlave.

Kar zadeva Slovence v Beneòiii, je
treba povedati, da je ita]ijanska
drlava v ve kot sto letffi njene
navzonosti v teh krajih izvaiala pra
vo politiko raznarodovanja in izko

lèhinjenja s1d’enskega livlja z nje
gove zemuje. Izvajala je politiko po
potnega unft5enja z gospodarskim in
socialnim pnitiskom, s pnisilnim iz
seljevanjem. Tako smo do kraia pia
aii preko boleega pnocesa mate
nainega in duhovncga siromatenja
ceno neke logike, ki se opira na zgo
dovinske in pd1itine razloge, ncke
stehnoknatizirane civiizacije.

Cetudi je danes politino ozraje
bistveno drugaòno, Slovenci v Bene
iji te vedno nimajo pniznanih svojili
pravic. Razvija se celo neka kam
panja, ki hoe prikazati boj sloven
ske manjtine v Beneiji za njene pra
vice kot izdajstvo, kot z1oin proti
drlavi. Se vedno je v ve]avi predpis
iz leta 1967, ki naroòavojaikini po
veljstvom, karabinexjem in finan
nim stralani, naj nadaljujejo nadzor
nad po1itino in socialno usmeije
nostjo prebivalstva ter nad telnjami
in zahtevami narodnih manjiin.

Nj upottevana niti listina o love
anskih pnavìcah. Sklcp obine v
Brdu, ki je bui sprejet soglasno, za
iteva, da mora znati obinski ustul
enec, e naj dobi slufbo, tudi kra
cvno slovcnsko nareje, so razvelja
uil. Tako je Benceija in njeni ljudje
le naprej izpostavljena vsem mogo
im pntiskom, ki jim onemogoajo
svoboden in demokratini nazvoj.
Znana ie prepoved poiolskega
pouka slovenskTh otxok v Brdu in
Teru. Znani so smeini izgovoni, da v
Spetnu Slovenov iii na voljo prosto
rov za ttudujske sestanke o jezikov
nih in dmgih kulturnih problemih
slovenske manjiine ter za pouk ma
terintine zaradi energetske knize.

Pri nas ni enega napisa — ugo
tavlja pro fesor Cenno — ki bi v itali

iantini in v natem matetinem je
ziku izrekal tunistu dobnodotlico. Ni
ene siovenske toie, ki bi pouéevala
nato zgodovuno, nato kutturo in
knjevnost. Nimam o niesar, razen

tradicij, ki se pnenaiajo iz roda v rod
in ki iii branimo kot zadnji koiek
dokaza nate pnipadnosti.

Cas bi bil, zagotoviti nati mani-
tini obstoj in svoboden nazvoj. Polo
laj ie dramatiòen, ker bo sasoma te
telje sprejeti ustrezne ukrepe, kajti
raznarodovanje se nadaljuje in pro
ces asimilacije se stopnjuje. Nepre
stano izseljevanje redi vrste be
neikih Slovencev. Potrebno je posre
dovati, dokler je te as, da bi obra
nili in razvii bogastvo ljudi, njihove
zgodovune in kulture. V tej zvezi je
nepogretljiva yloga tele, ki bi pri
pravljaia miade za ±ivljenje na ob
moju, kjen se prepletata dve kul
turi.

Skraini as..Je torej jasno in ne
dvoumno pniznati obstoj slovenske
manjtine v videmski pobajini, ji za
gotoviti pmvice, ki ji gredo in po
trebne pogoje za obstoj in nemoten
razvoi.

-
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pzqo ‘jsua.tqvu - WjSuzap

L O pekoem problemu nate etnhne skupnosti v videm
sld pokrajini, 1cl je kot velik cm madel na telesu danatnje
demokratine Italije, je obsimo spregovoril v Gotici na
nedavnem posvetu o problemih slovenske manjine v go
ratld pokrajini pmf. Vilijem Cenno. i



PRETEKLO SREDO V PETRU

Volilna kampanja se blia koncu.

e nikoli je ni bilo tako tihe, kot

je sedanja. Najbolj aktivni so ko

munisti, ki so priredili v naih do

linali veò zborovanj, na katerih se

iii govorilo samo o dananji politi&

ni situaciji, o ekonomski krizi, o
emigraciji, pa pa tudi o boju ko

munistov za priznanje statusa manj

ine Slovencev v videmski pokra

jini. Aktivisti drugih strank so se

opredelili bolj za tiho in kapilarno

propagando. Nadvse vano je bilo

volilno zborovanje, ki ga je organi

zirala komunistina partija Italije v

sredo, 11. t.m. zveer v petru. Tu

sta govorila pokrajinski kandidat za

petrsko okroje in Palmanovo prof.

Pavel Petrial in deelni svetova

lec ter namestnik sekretarja deeI

nega komiteja Arnaldo Baracetti,

dobro znan bojevnik za pravice Slo

vencev v videmsld pokrajini.

Prof. Petricli je na kratko orisal
sedanje politiéno, gospodarsko in

narodnostno stanje v Nadikih doli
nah. Nato je natel razne pobude
partije za priznanje narodnostnih
pravic benekim Slovencem. Zadnja
vana pobuda je bila pokrajinska

konferenca partije v Vidmu o slo
venskih problemih v videmski p0-
krajini, Id je bila sklicana Ietonje

ga februarja. Zaklju1d te konferen

ce so nali mesto tudi v raznih do
kumentih partijskega kongresa.

Nato je pi-ed tevilnimi poslua1-

ci spregovoril BaracetU. Govornik

je podrobneje razleni1 sedanjo go

spodarsko krizo, ki je zajela ves

zahodni svet, a posebno Italijo. De

jal je ,da je sedanja kriza kriza

kapita1istinega druibenega sistema,

v Italiji pa nosi najvejo odgovor

nost zanjo Kranska demokracija,
ki nam je viadala v zadnjih 30 le

tih. Ostro je obsodil dejstvo, da Kr

anska demokracija ni hotela spre

jeU primernih ukrepov, da bi od

stranila fz Italije faistino nevar

nost, da faizem celo podpira, da

je tudi v zadnjem òasu prepreila

s svojim glasovanjem v parlamen

tu, da bi izroiIi sodiu misovske

ga poslanca Sacchija, katerega ob

toiujejo prevratnikega delovanja.

Baracetti je posvetil doberen del

svojega govora naim 1okalnim, po

sebno narodnostnim problemom. De

jal je, da se je partija vedno zavze

mala za priznanje nacionalnih pra

vie slovensld manjini v videmsld

pokrajini, a da je naletela vedno

na negativen odziv s strani stranke,

ki dobiva najveé glasov p0 naih

vaseli. Vae pravice so zapisane

v republiki ustavi in kdor je pro-

ti pnznanju teh pravic, je tudi pro-

ti ustavi,» je vzkliknil govornik in

nada]jeval: «Tudi z vidika omike in

kulture ter politine zrelosti je ve

inski narod dolian, da varo zago

tovi vnie pravice. Tako zrelost je

italijanski naro ie pokazal na lan

skem referendumu o razporoki, ko

je zagotovil manjini italijanskih

driavljanov, da se lahko posluiuje

io zakona o razporoki, kjer se po

ka±e ta nunost. Se ne strinjamo z

izjavo predsednika deielnega odbo

i-a Comellija, ki io je prebral ob

ustanovitvi sedanje deielne viade,

de da bodo zagotovifi pravice Slo

vencem na celotnem podroju de-

iele Furlanije - Julijske kraiine, kjer I
bodo prile zahteve po teh pravicah
do izraza. Seveda tu ne more pri-
ti do teh zahtev, ko se bili podvr
ieni toliko let ustrahovanju in re
presiiam, do katerih ie prilo tudi
v zadnjem asu s prepovedjo p0-
uevanja poolskega pouka v Brdu
in Teru, po zaprtju gostilne v
glah, kjer so prepevali slovensko.

Naj se popravijo krivice, naj se od-
strani teror in zajamcii prava svo
boda. Potem bo prilo tudi do zah
tev. To je dolian storiti veinski
narod, a predvsem stranka, ki do
biva najve glasov tu, kakor v vsej
Italiji.»

Proti koncu svojega govora je pri
znal, da so bili storjeni doloceni p
zitivni koraki naprej in da je opa
ziti doloeno odprtost, kar pa ni e
dovolj. Zato je ostro obsodil vodite
lje socialdemokratske stranke, ki z
desne napadajo kranskega kandi

data Chiabudinija. Zakljui1 je, da
se furlanski komunisti obvezujejo,
da bodo poskuali spraviti v pokra
jinskì svet tovaria Petriida, vrlega
predstavnika slovenske skupnosti,
zato ga kandidirajo tudi v Palma
novi. Tovari Petriiò bi staino pred
stavljal v pokrajinskem svetu real
nost obstoja stovenske nacionalne

maniine v nai pokrajini in ie sa-
ma njegova prisotnost bi opozarja
la na na poglavitni nereen pro
blem.

&j

v’Jf’

ì3.

DREVI V PETRU SLOVENOV

konfernea o viogi
krajevnih skUpno$ti

Drevi ol, 21. un bo priredila sek

Dija KPI gorikih skupnosti Nadikih

dolin v liotelu Belvedere v petni

Slovenov konferenco na temo: «Po

15. jumju nova vioga obm in skup

fosti Nadikih dolùm. Na konferen

ci bodo sode]ovali prof. Paòlo Pe

tnicig, lan pokrajinskega komite

ja, Giovanni Battocletti, svetovalec

gorske skupnosti in Antonio Moschio.

iii, podpredsednik deielnega sveta.

POMEMBNO ZBOROVANJE KPI[
O PROBLEMIH BENESKIH SLOVENCEV

Nastopita sta pro!. Petrii in A”Btwùcetrt

Th4.ftvN 1K
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SKCZ z zadovoljstvom ocenjuje izide
zadnjih volitev v drzavi in pri nas

Izvrni odbor Sbvenske kulturno
gospodarske zveze je na svoji zad- I
nji seji ocenil rezultate volitev 15.
in 16. junija in njihov pomen za
italijanski politini razvoj oziroma I
za preusmeritev itafljanskega poli
tinega ivljenja v levo tako v vse
dravnem merilu kot v nati deeli,
ziasti pa e v pokrajinah in obinah.
v katerih ivimo Slovenci ozimgna
so preten slovenske.

Iz&pna analiza volilnih izidov na
Trinkem, Gorikem in v Beoeki
Sloveniji je potrdila e znane in
veljavne ocene o splonem premiku
tudi slovenskih volivcev v levo v I
obliki velike zma”e komunistov, po I
membnega napredovanja socialistov I
in nazadovanja Slovenske skupnosti, I
0 drugi strani pa v utrditvi le- I
vih naprednih slovenskih uprav v
dolinski, zgoniiki, repentabrski ah
tini, utrditi leve uprave v miljski
obini ter v monosti napredne ti

prave v devinsko-nabrelinski ob’i
ni, utrditev naprednih uprav v so
vodenj.ski in doberdobski obcini ter
slovenske uprave v teverjanski ob
ini na Gorikem. Posebno zanimivi
in zgovorni so volilni izidi v oh.
inah Beneke Slovenije, kjer je pr
vi delno razhit fevd nazadnjakTh
demokristjanskih uprav z zmago na
prednih in alternativnih list v petih
obinah. v katerih ivijo Slovenei, v
pomembni uveljavitvi napredmh o
pozicii v drugih ohinah in nazad
nje tudi v uveliavitvi t;tlh kan
didatov t’a demokrist.janskih listah.
ki so poka7Pli veo odprtost za
voraanja dorna”cga slovenskea
prebivalstva. Ti rezoltati si e te
liko boIj pomemboi. ker so bili do
seeni oh odsotnosti volivcev iz e
miracije in ker odpirajo vrata vi’
iernu rizumevaniu za vpraianja
nih rokov v Reneiji

Pedrobna an1iza voWnih rezu1ta- iztrgati monopol okosteneli Kran
tov na Traikem in Gori?kem je na- ski demokraciji, ki hoe tudi sedai
dal.ie pokazala, da so leve strnke po volitvah vztrajati fl;j starih for
ui1i m9d Sinvenci pritgni1P ve!iko mulah, kot da se ni ni zgodilo, kot
veino rnladih glasov, kar je da ne bi zadnje volitve bistveno
dokaz, da se rnladina zavzema ZO spremenile politinega razmerja sii
napredne ocialne reforme v dravi v drìavi.
in da odklanja imobilizem meian- Izhajajo iz volilnjh rezultatov v
skih strank. naj deeIi oziroma v pokrajinah,

Prav tako je anaiza potrdila te- kjer ivimo Slovenci, izhajajo iz
vikno okrepitev slovenskih svetoval- zaupanja, ki so ga tudi slcvenski
cev v goriikem obinskern svetu in volivei izrekli naprednim strankam
obalujoe dejstvo je, da se je zmanj- i naprednim silam, je treba sedaj
a1o slovensko zastopstvo v gorikem pristopiti k naprednemu upravlja
pokrajinskem svetu s tem, da za nju v korist in v interesu sloven
malenkostno tevi1o glasov ni bil skega prebivalstva in celotne skup
vanj ponovno izvoljen tudi predstav- nosti. Kot napredna organizacija ho
nik Slovenske skupnosti. Slovenska kulturno-gospodarska zve

Prav tako so volitve v letu, ko za podpirala vse iroko odprte in
proslavljamo 30-letnico osvoboditve, I napredne uprave in se zavzemala za
pokazale, da slovenski liudie ostaia- I tako upravo tudi v devinsko - na
io zvesti naprednim idealom OSVO brefnski obini.
bodilnega boia. Na koncu je bilo v razpravi pou

Na osnovi vsega tega je iZVffll I darjeno mnenje, da je Primorski
odbor v povzetku razprave menil, dnevnik v skladu s iirokirn demo
da mora tudi SKGZ kot napredna kratinìmi in naorednimi na&1i, ki
organizaclia Slovencev v Itallui, iz- so njegovo spIono vodilo. pravilno
rei svoie zadovoljstvo nad volilni- sprernliai celotno dogaianje v
mi rezultati, nad deistvom, da se I su predvolilne kampanje in nepo
ie celotna italiianska druina usme- I sredno p0 volitvah in da je s svo
rila v levo in da so se tudi Slo- I io girino, a tudi jasno napiedno u
venci v Italiji v veliki veini opre- I smeritvijo. prispeval k zmagi na
delili za levico, v prvi vrsti za KPI prednih sII. Pra,y tako je bilo tudi
in za PSI. Ti volilni izidi ne izra2ajo I podrtano dosledno zadr1anje Pri-
le protesta preti reakcionarnemu vo- morskega dnevnika glede strpnosti
deniu drlave in proti imobilizmu pri in medseboinega nenapadania ter
izvajanju socialnih reform, temved ustvarjaiija pogoiev za sodelovanje
izraaio tudi zrelost in Ieljo, da med slovenskimi predstavniki in
nekaj spremeni v po1itinem Iivl]e- predstaiki naprc-dnffi si],. kar po
niu drlave v smislu, da bodo od staja e zlasti valno sedai, o je
sprememb imeli korist delovni ljud- treba preiti k praktiònemu uveljav
je. Da do tega pride pa ie treba ljaniu volilnihizidov.

Oddaja koprske televizije
-

o beneskih izseljencih
Jutri, 25. iuniia, oh 20.30, bo TV

Studio Koper posredoval 20-minutno
oddajo v barvah, ki je bila posneta
pred kratkim v Bùlachu, v vici,
na ustanovnem sreaniu sekcije
Drutva emigrantov iz Slovenske
Beneije za Zùrich, in ob 30-letnicj
osvoboditve in zmage nad faiz
mom. V oddaji, ki io je pripravil
Silvano Sau, bodo govorilj o svojih
problemih in te±avah sami beneki
izselienci ter predstavnild Druitva
slovenskih emigrantov, med kate
rimi Dino del Medico, Izidor Pre
dan, Danio Chiacich, Ado Kont in
drugi.

Pomen zmqge Ievkurskih sii kPI in PSI za utrditev slovenskih in naprednih
uprav ter zu njib boijÉe upruv!junje k? zu uveljuv!janje pravic Slovencev - Pra
vilno zadrìwrje Primorskega dnevniku v «isu voiiine kampanje in po ,kiej

izseljenci ter predstavniki Druitva
slovenskih emigrantov, med kate
rimi Dino del Medico, Izidor Pre
dan, Danio Chiacich, Ado Kont in
drugi.

DANES OB 20.30

Oddaja koprske te1evizij
o benekih izseljeiìcih

Danes, 25. junija, ob 20.30 te TV
Studio Koper posredoval 20minutno
oddaio v barvah, ki ie bila posaeta
pred kratkim v Bifiacitu, v vici,
na ustanovnem sreaniu sekcije
Drutva cmitirantov iz Slovenske
Beneije za Zùrich, in oh 30-Ietnici
osvoboditve in zmage nad faiz- I
mom. V oddaji, Id io je pripravil
Silvano Sau, bodo govorili o svojih
problemih in telavah sani beneki

WVìJtK
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Programsko in izvajalsko “‘

•.dokaj zadovoljivo poprecje
Nastopilo je deset pevskih zbo

rov, dek1ikj zbnr iz Devina pod
vodstvom Hermana Antotiia, Be
nekt pobje iz Podbonesca od vod
stvom Giuseppa Jagudina, meam
zbor France Preeren iz Boljunca
pod vodstvom Draga erja1a. msa
ni zbor slovenskega !;osve1ncga
drutva Edinosti s Pliberia na
Korokem pod vodstvom Otta Vitte
ja in moki zbor Mirko Filej iz
Gorice pod vodstvom Zdravka
K1anjka v prvÌ polovici sporeda,
v drugi polovici pa 5 pesmi Ubal
da Vrabca ob njegovi 70-letnfci in
peli so ti zbori: moki zbor Igo
Gruden iz Nabreine pod vod
stvom Sergija Radovièa, enski in
meani zbor iz Postojne pod vod
stvom Iva Jelaria, mokj zbor
Fr Zgonik iz Branika pod vod
stv Guida Fillpia in mea
ni zbor Svoboda iz Izole pod vod
stvom Mirka Slosarja. Poleg tega,
da ie bila druga polovica posve
ena ustvarjalnosti skladatelja U
baida Vrabca, je revija imela
e dve posebnosti. da so ljudsko
petje iz Beneke Siovenhje zasto
pali Beneikj pobje in da se je e
tradicionaine pevske prireditve pr
vi udeleil zhor iz zamejske Koro
ke «Edinosb iz Pliberka. Druga,
da to revijo tako po programu,
kakor po izvajalskem kvalitetnem
, prni,ju, lahko tejemo med naj
uspelejie. e prvi zbor. enski
zbor iz Devina, kl je zapel Brahm
sovo «Lahko no», Beethovnove
«Slike na nebu in .Jeevo «Igraj
kolce je, ée izvzamemo prvo, pri
katerj je igrala svojo viogo e
zaena trema, dokazal napredek
od lanskega prvega nastopa. Pre
cej disto intonirano petje. izbolj
ana izgovarjava, solidno priprav
lj..n. prizadevanje za gla
50v avnoteje in zlitost glasov,

‘atero se ho sicer treba e
nadalje truditi v prvosopranski
skupini. Najbolj obdelana in tu
di interpretacijsko najprepri1ji-
veja je bila Jeeva crlgraj koice.

«Beneki pobje» So se predstavi
li ubranem, istem petju, Id se
je razvijalo v duhu pristne fantov
ske sproenosti in ljudske nepo
srcnosti. Tn heneke ljudske pes
mi, «Nedika fa>, Gor an dob
in «Moja ljubja je mlada so s
5V00 preprostj prisrnostjo ogre
1-a. Lepi glasovi so delovali enot
Lo in precej zlito, v izrazu umer
jeno, v mejah danosti prave ljud
si. . pesmi. Zelo radi jih bomo po
sluali tudi na nadaljnjih pevskih
revijah ali drugih nastopih.

V lepem tevilu se je predstavil
meani zbor France Preeren iz
Boljunca, kj f zapel Kam si la
Petra Jereba, O mraku Gustava
Ip.vca in partizansko Bohor je
vstal» Radovana Gobca. Zbor se
je od lanskega leta pribiia1 ne
koliko veji kompaktnosti, zlitej
emu in clotnemu zvoku. pa tu-
di intonativni istoi je posvetil
precej truda. Odpraviti pa bo mo

.e nekaj odprtih glasov. ki iz
stopajo. 5 tem tioem trditi, da
je v glasovni izobrazbi e vse do
seeno, sai bo notrebno v tem na
daljevati delo, posebno skrb na
posvetiti zlasti basovski skupini.
Potcm se bodo pevci lahko z ve
io srroéenostju lotili interpre
tacije.

“liberikm zboru so
zbrani mladi. zvonki glasovi, Id
v celoti ubrano zveze. disto in v
izgovarjavi jasno ter enotno delo
vanje poteka v pritn n pevskem
zanosu, v naravno zastavljenem
fra :nju, ki se C,ez vsakih od
vitaostj in dodajanja nepotreb
nih uinkov, v duhu preprostosti
tjudske ali na ljudsko pesem se
oslanjajoe pesmi spletaj v pre
priljivo, toplo in iskreno obute
no celoto; ta ie izvabljala enako
vredno prisrno obutje pri po
slualcih. To ie petie, ki ne pozna
nepristne pretencioznosti, temve
siedi intimnemu nadihu vobe ijud
skega ustvovanja, odmaknjenega
ocj manir nekaterih zborov in e
bolj manjih pevskih ansamblov,
ki preprosto obuteni ljudski pes
mi hoejo vtisniti «koncertnii pe
éat, pa io estokrat izmaliijo,
ztast; e solisti, ki se kal radi oh
izvajanju postavijo v poseben,
«svojskiz. odnos. Ta zbor. kakor
njegov solist lepo postiranega a
metno obarv,nea glasu. sta Iah
ko marsikaieremu nniemu zboru,
kakor manjtamu pevskemu ansam
blu, za zgird lepega petja in in
terpretacije pesmi, ki ne prenese
jo iztopanja iz okvira izrazne
pristnosti. Sliali smo «Romarin
spomin Fra oca Chmna. «Vutnej
a ja ni» Matije Tomea. «Oj ti
noniava giava Pavia Kernjaka in
«Pesem i roi’tvu v priredbi Lu
ke Kramolea

Moiki zhor «Mirko Filej» iz Go
nice je imel na sporedu «Oena
hlapca Jerneia) Karla Pahorja.
«Veseli ptieb Mirka Fileja in
«Spaka» Antona Fdrsterja. de izvza
memo ne preve iznajdljivo po
stavljeno Filejvo pesem. je imel
precej zahteven program, o kate
rem pa sern e pisal ob priloino
sti zborove udelebe na tekmova
njih v Mariboru. z raz]iko, da
je Pahorjev «Oena od takrat
nekoliko prdohi1 na pevski ubra
nosti in nazorneje izobl&ovani
interpretaciii. Pri tem moramo
fzvzeti nekaj neiasnih mest v ba
sih. Pri Fiirsterjevem «Spakuii bi
eieli ve bolj enotnega skupne
ga dinaminega sodetovania:

enski zbor iz Postojne ie zapel
narodno tKaj pa fantiò dela, v

priredbi Ubalda Vrabca ter njego
vo «Uspavanko». O tem zboru
sem e pisal ob nastopu na re
viji v Kopru. Omenim pa naj, da
ie zbor obdra1 svoj kvalitetni nivo
najsi ho v petju samem, kakor v
interpretativno oblikovalnem pogle
du. V Trstu je zbor deloval e bolj
svee kakor v Kopru, «Uspavan
ka pa je tokrat doivela morda
eno svojih najbolj uspelih reali
zacij.

Talco je tudi metani ZbOT iz
Postojne izoblikovai syojo do sedai
naibolj uspelo interpretaciio Vrab
deve «Biie&nke», ki ie bila v svo
ji linearnosti reliefneita in s tem
seveda v svoji zgradbi nazornej
a in prepriliiveia. Morda bi
io bilo potrebno nekolilco preteh

i tati v agoginem smislu. da bi
priIa do izraziteiega uinka.
Peleg tega dela je zbor izvedel e
Vrabevo priredbo trake ljud
ske dCej me be teku zamjeru.
Zbor je bil dovoli ist, pevsko di
scipliniran in dovolj proen.

Mniki zbor «Frane Zgonik ìz
Branika ie izvajal Vrabeve:
«Zravljico,, Naa zemla in
«Bratei veseli vsi. Mimo pripom
F, da bi bila malce bolj strnieno
koncipirana in izvedena «Zdravlji
ca, Id bi na ta nain dosegla veji
uinek himninega zanosa, in v
pristno razigrani «Bratci veseli
VSi), naj noudarim e poseben
uspeh zbora v na novo pripravljeni
«Naa zem1jai. deprav ho gotovo
v nadaliniem e pridobila na svo
jem izrazu, ie vendar e zdai de
lovala dovoij prepriliivo. Zopet
korak naprej v pridobivanju so
dobneiih dcl, korak naprej v iz
popolnjevanju glasovne izobrazbe
in osvajanju tehniénih ter izraznih
zahtevnosti. To je znak oboiestran
skih prizadevani, zbora in dirigen
ta, uspeh pa posledica volje in
truda. Zbor sodi med tiste, ki jih
utruje vztraino in im bolj teme
ljito delo. V danih pogojih ie to
delo obrodilo in ho pri enaki vztraj
nosti tudi e v nadalie rodio sa-
dove.

Malani zbor «Svoboda iz Izoie
ie pripravil na novo dve, morda
najbolii Vrabevi dell: e splono
p0 Jugoslaviii znano in izvaiano
«Slovensko pesemi ter prelepo
«Rdea tulpa,, medtem ko ie

‘d’olka ie ukazana e davno na
sporedih tega., zbora. òeprav sta
prvi dve e takorekod svei in se
e nista popolnoma utrdffi v okvi
re dirigentovega koncepta, to je,
nista e vsrkali vsebinsko izraznih
silnic do dna. sta vendanie bili
oblikovani do stopnie zaznavne ob
uteniske razgibanosti in oprijem
liivega muz&alnega uinka. V na
dalinjem prelievanju in interpre

IHflhI,,II,fl

tacijski poglobitvi ho prva gotovo
pnidobila na ihtivo-upornem vzdu
ju in odlonosti, druga pa na vse
bfnsko in muz&alno logineje sio
neem strnejem poteku in s tem
nazorneje oblikovanem izrazu. «poi
ka je ukazana ie bila ie nekoliko
v prehitrem tempu, vendar spre
jemljiva in uinkovita. Sicer pa
gre pri tei skiadbi za boli piasti&
no graienje, ki v ne prehitrem tem
pii pride, v polnozvonejem za
jemanju fraz, do veje veliave.
Thdi temu zboru gre za pridobi
vanje novih sodobnih del vse priz
nanje. IVAN SILI

Drugi del revije je liii posvecen skladbam Ubalda Vrabca ob njego
vi fO-letici - Prijetna Ijudskost zborov iz Benecije in iz Koroske
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nente, che non cn quest4 terre con - raitro cietcrmlnalo nella tnmone e
dOVOSO Tkdi protestare, perche eIssi?.,enng almea. 1t stimoli’ naovi a pren- ua

dela U!sgreizione sCo mol- 1866. E’ fl1 dure coscienza e operare in UO e
{toria, plomeristicate e concentrate SLI im unico
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»Beneéanski kulturni dneviff v Spetru
Kot e veò let zaporedoma, tudi v Ìeto- nami, Stane Bniik iz Ljubljane o oblikova-

nji sezoni prirejajo v petru v Beneki Slo- nju naselij in di, Nace umi, predstojnik
veniji »Beneanske kulturne dneve<c, 1cl ho- oddelka za umetnostno zgodovjno na filo-
do tokrat posveceni òloveku in okolju v tej zofski fakulteti v Ljubljani, o likovni kul
najzahodnejj slovenski deeli. Prvo preda- turi v Beneki Sloveniji.
vanje je bilo najavljeno e za 17. oktober, Kot Je razvidno iz programa,

gre za do
v niem pa je docent na videmsld umverzi kaj specialne teme, za katere je potrebno
dr. Guido Barbina obravnaval geografske dobro strokov’no poznavanje, kljub temu pa
aspekte Beneke Slovenije. Predavanja Si pogreamo prispevek domainov, Id so do
bodo sledila do junija prihodnjega leta, oh- slej e dokazali, tudi na »Beneanskjh kul
ravnavala pa bodo naslednja vprasanja, tumih dnevih<, da so sposobni na znan
povezana z ±ivljenjem in delom Benesk;h stveni

ravni obrav’navati vpraanja v zve
Slovencev; dr. Raimondo Strassoldo iz Go- zi z zgodovino in sedanjostjo Beneke Slo
rice ho govoril o socio1okih aspektih bene- venije. Morda ho to bolj prilo do izraza
ke stvarnosti, dr Livio Poldini iz Trsta v posameznih diskusijah, Id bodo morale
naravnih bogastvih Beneke Sovernje, dr. slediti predavanjem, oziroma v morebitnfl-j
Vadimir KIemenei iz Ljubljane pa o vph- koreferatih, e ho do njih prilo.
vih emigracije na okolje. Na okrogli mizi,
ki io bosta vodila dr. Matja Jeri iz Ljub- N (9 1/ \
Ijane in arhitekt Giovanni Pietro Nimis iz
Pordenona, bodo razpravljali o smernicah
za teritorialno ureditev Beneke Slovenite.
Dr. Darko Bratina, predavatelj ekonomske 3, 40 r ‘

sociologije na traki univerzi, ho govoril
o etninih posebnostjh Beneke Slovenije.
dr. Svetozar I1ei iz Ljubljane bo preda-
vai o fieni viogi med sosednimi pokraiì
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SKPD Mirko Fìlej je v nedeljo 9. mar

ca pripravUo spomiìisko svolanost o 20-

letnici smrti slovenskega beneskcga chi

hovnika ivana 11jnka-Zarneiskega.

V zaéetku je nastopil goriki meani zhor

L. 3ratod, ki ga je vodil prof. Stanko

Jericijo. Zapel e Gallusovo Beati estis,

MaLlie Tonica Masko no mi hesedi!o I.

Tcinka, A. Grebinina V tujini in Janca

Skrixipa Kje doni io moj.

Nato je dr. Rado Bcdnatik s pesniko,

zaneseno in prepridljivo besedo pestru

predstavil lik bcnckos1ovenskega o’laka

Ivana Trinka-Zamejskega, ki je vse ‘iv

ljenje ostal zvest svojemu idealu duhovni

ka, pesnika in narodnega huditelja. Spo

tovali in cenii so ga vsi, ki su ga poznali,

tako S1oenci kot tudi Italijani, NenKi

in dnigi.
Md slavnostnim govorom sta Trinkove

pesnii in nekaj od1onikn iz njegovih del

prebrali Kaziuiira BLni-Sor in Metka

K)anek.

Slovesnò akademijo io zakIjui1 vokalni

oktet, ki jc zapcl Trinkovo skladho psalma

lz globoline, Pri kavirju je izvcdbo sprern

1jala prof. Luizka Bratu’. Vsa Trinkova

proslava jc izzvuela kot sve&mnost v spo

mm buditelja bcnekih Slovencev, igar

dccli je c vcdno nicd nami, poin prerc,kc

besede za 1epo prihodnost naih rojakov

v S!GCnski Benciji.

Tudi udeleba pri ncdcljski proslavi ie
bila zares lepa. Vsi so od nie ocThaiali s

priznaniem za prireditelje in zadovolini
nad spominsko sveanostio.

Srean]e v Cedadu
V Cedadu so se 3. aprila Jetos sestalj zia

sedeu drutva olvan Trink» tr lvrze
slovenskih izselieucev za5topniki benckh
kulturnjh drutev ter de2elnega koordina
cijskega odbora Skyvenske skupnosti.

Za beneka kulturna drodtva so bili pri
sotni Viljem Corno, AJo Kont, Dino Del
Medico, Emil Ceni, Aldo Klodi, Va
Ientin Simoniti in Marino Vertovee. Slo
vensko skupnost pa so zistopaii D ago
Sioka, Andrei Bratu±, Danijan Paulin,
Marina Terpin, Alojz Tul in Sinion Pie
schen_n.

Trinkova proslava

Ob Lej prilotnosti ie atriiu Xatolikega

cloma razstavljal svoje perorisbe miadi be

nekos1c,venski slikar Hijacint Jussa. Prav

tam smo lahko ogiodali nekai listin in del

iz Trinkovc zapuinc. - jant

--

Zupna cerkev v Trtrnunu; oh n]ej je nact svo] zadnjl doni o&k benekili Slovcncev
msgr. h an Trlnko
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slovenskega jezika v trakem obinskem Gospod predsednik Republike, v
in pokrajinskem svetu. trdnem preprianju, da boste ob tej sia-

Spriòo neizpoInjenih obveznosti je vesni priIonosti vzeli v potev predIoene
nezadovoIjstvo Slovencev upraviòeno, ker potrebe in zahteve, kot najvija osebnost

z obsodbami na dolgoletno in dosmrtno ugotavljamo, da predvsem pri osrednjih Republike, ki je izIa iz protifaistinega
jeòo ter celo na smrt, ki jih je izreklo organih drave ni bilo dosiej politine boia in iz globoke eije P0 vsebinski

zloglasno posebno sodje. Prav zato po
volje, da bi se naa vpraania v celati demokraciji, zaradi esar je toliko dese

novni izbruhi faizma skrbijo e ziasti nas razreiIa. tim tisoev Italijanov, in v naih krajih

Slovence iz teh krajev, ki smo e bili Pripadniki siovenske narodnostne mani- toliko tisoòev Slovencev, prelilo svojo kri,

niegove najbolj tragino prizadete rtve. Sine hoemo in imamo tudi pravico in da iih boste predIoili v pretres pri

V boju prati silam, ki so nam stregie postati enakopravni dravIjani na vseh stoinim dravnim organom. Vas e enkrat

0 ivljenju, nismo Slovenci v zadnji podoòjih. Zaradi tega smo podpisani pozdravljamo v imenu vseh Slovencev v

pomiIjaii priieti za oroje. V skladu predstavniki prepriòani, da zastopamo ltaliji.

odpornikim gibaniem smo se skupno staIie in izraamo eIie vse nae narod- Trst - Gorica - Videm, 24.4.1975
barili za zmago idealov, pravice in svobo- nostne maniine v deeli Furlaniia-]uliiska
de, s òimer smo prispevali h konòni zmagi Beneija, ko teriamo. ALBIN SKERK

nad nacifaizmom in k ustvaritvi demo-
poslanec, izvolien na listi Komunistiòne

kratiòne republike. 1. Takojnio ukinitev vseh, predvsem partiie Itaiiie

Riarna, ki io odpirate za vsedravni faistinjh zakonov, ki kriio pravice EMIL CENCIG

spomenik, ie najbolj iva priòa tega boia,
italijanskih dr±avljanov slovenske na- predstavnik slovenskih organizacij v vi

v katerem so Slovenci prelili toliko krvi
narodnosti ali pravice slovenske narod- demski pokrajini
nostne skupnosti kot celate, prepoved RAFKO DOLHAR

toliko rtvovaIi za skupno stvar osvobo
ditve in naiosnovneiih pravic, med katere

uporabe slovenskega iezika na sodiih, obinski odbornik trake obàine,
zakon o raznarodovanju slovenskih izvoljen na listi Slovenske skupnosti

spada brez dvoma tudi pravica narodne
individualnosti. priimkov, zakon a poimenovaniu BORIS RACE

Sprio tolikih preganjani je rimska krajev itd. predsednik Slovenske kulturno-gospo

viada avgusta 1945 podala iziava, ki 2. Sprejetje vseh tistih pozitivnih norm, s darske zveze
katerimi se mora vsestransko urediti MARKO WALTRITSCH

zagotavlja poteno spatavanje naih
paIoai slovenske narodnostne skup- pokrai i nski svetovaiec gorike pokraj me,

pravic.
fasti in s tem omogoiti nien nemoten izvaljen na isti Socialistine stranke

Tudi Slovencem v videmski pokraiini
ie tedanji prefekt septembra 1945, zaga- razvai. Med drugim ie treba urediti Italije.

naslednia vpraanja: zagatoviti pravicotovil narodnostne pravice, skIicuioò se na
vladno izjava. Beneki Slovenci, ki ive predolske vzgaie in olanje v materi

ej pokrajini so se 1866, leta iziavili za nem ieziku za Slovence v vseh treh

—talijo v preprianju, da bado izpolniene pokrajinah v oIah vseh stapenj in

obljube ozaiti niihovih pravic. Te oblju- zvrsteh do univerze, ustanoviti posebne

be iz leta 1945, niso bile nikoli izpalnje- stolice na traki univerzi, prisatnast

ne, saj tu nimamo e danes niti oI niti funkcionariev slovenske narodnosti v

vrtc.; v matarinem jeziku. oIskih, upravnih in drugih organih
vseh stopeni, pravica do ustne inPoznaje. nam ie ustava s òlenom 2

zagotovila neodtuiliive pravice kat pismene uporabe slovenskega jezika v

posameznikom in kot skupnostim, s òle- izvaljenih organih, iavnih uradih in

nom 3 je doloòila enakopravnost dravIja- sodiih, zagatoviti etnine, zgodovin

nov, pred zakonom ne glede na iezik, ske in ambientaine znaiInasti kraiev,
lanom 6 je doIoiIa, da se jezikovne kjer prebivama Slovenci, javni napisi v

manjine zaitija s posenbimi zakonski- slovenskem ieziku in slovensko paime

mi normami s òlenom 116 pa de±elno navanie kraiev, praviòna zastapstva

avtanamiio s pasebnim statutam. Siovencev v iavnih sluThah in na sa

Razen zakona z dne 19. juliia 1961 . diòih ter v javnopravnih ustanovah,

1012 in zakona z dne 22. decembra 1973 arganizacijah in kamisiiah, padpara

t. 932, ki ustanavlata in urejata gole slovenskim kuiturnim, prasvetnim,

slovenskim unim jezikom le v traki in partnim, rekreaciiskim, podpornim in

gariki pakrajini, ne pa v videmski po- drugim ustanavam, poenastavlien
krajini, in zakona z dne 31. oktobra 1966 pastapek za pridobitev izvirnega sia

t. 935, ki odpravlia prepoved dajati venskega priimka in imena, takoinje
otrokom slovenska imena, ni bila izdana izvajanje zakona, ki predvideva ustana

abena druga norma za zaòito slovenske vitev siovenskega televiziiskega progra

“—narodnostne maniine v deeIi, medtem ma, povrnitev kode slovenskemu

ko je bilo izdanih mnogo norm za zaita gaspodarstvu, ki ga ie faizem s silo

nemke manjine v ]uThi Tiroiski. prizadel in pavrnitev kode tistim Sia

Niti ustanovitev deele Furlaniia - vencem, ki sa bili preganjani v asu

Juliiska Beneòija s Posebnim statutam ni faizma, itd.

formalnopravna spremenila odnasa da Drava, Avtanamn deeIa v soglasiu z
narodnostne maniine. Cb ustanavitvi de- drava in lokalne ustanave, naj oskrbiio
tele in e danes se ne upoteva, da je bila uresnievanie zahtev, ki sa navedene

ustanavliena deeia s posebnim statutam pod taòka 2 in vseh drugih, ki zadevao
predvsem zaradi prisatnasti slovenske na- slovensko maniino.
rodnostne maniine, in bi tarej morala 4. V vseh fazah priprav in uresnievnia
biti prav deela pristojna za reevanie zgoraj navedenih zahtev mara biti sia
naih vpraani. venska maniina aktivno prisatna. V ta

Ne morema tajiti, da se je v zadniih namen moraio biti konzuitirana poli
letih poIitina ozraje za nas Siovence v tina, administrativna, gospodarska,
deeIi v marsiem spremenilo, kar pa e druThena in kuiturna predstavnitva
zdaie ne prepreòuje narodnostne kode, slovenske narodnostne skupnosti.
ki jo Siavenci iz dneva v dan trpima 5. Potrebna ie takoin1a razprava a za
zaradi pomanikanja ustreznih zaitnih kanskih asnutkih, ki sa bili predloeni
zakonav. Zadnji primer tega smo doiveIi, pariamentu za razreitev vpraani sio
ko nam ie bila onemogoòena uparaba venske narodnostne skupnosti.



Prolilem izseljenitva
20. februarja letos je deelni svet posve

tu svojo dopoldansko sejo vpratanju izse
Ijenitva in blilnje konference o izselje
nitvu, ki je bila na vsedrlavnem nivoiu
konec istega meseca v Rimu.

Deelni seji je prisostvovalo tudi mnogo
predstavnjkov izseljenikjh organizacij,
med njimi Ado Kont za Drutvo slo’ven
skih izseljencev iz Beneke Slovenije. V
ivahno in zanimjvo rarzpravo je med dru
gimi posegel tudi deielni svetovalec Slo
venske skupnosti dr. stoica, ki se je zavzel
za reitev najvtanejih vpraanj izselje
flitva.

Posebej je omenil volivuo pravico, od
pravo odvenih voi akih slunosti, ki one
mogoajo ekonomski in socialnj razvcj ter
potiskajo Ijudi v emigracijo. Vojake s1u-
fosti je treba nujno skrditi na najmanjo
mero ali odpraviti, ker oviraio kmetijski,
turistiéij in sploni gospodarski napredek,
predvsem v Beneki Sloveniji, Kanalski
dolini in drugod.

Glede specifi&iffi vpraanj izseljencev se
je e zavzel za postavitev tovarn v pe
tru Slovenov, Sentienartu in v Tarentu;

le tako bodo miadi Ijudje lahko ostali do
ma. Svetovalec dr. Stoka se je tudi zavzel
za ohranitev slovenskega jezika v Beneki
Sloveniji, ki trpi zaradi mnoIinega izse
ljevanja.

2a1 ni prilo po konani diskusiji do
enotne resolucije, ki bi jo dee1ni odbor
zagovarjal na vsedravnj konferenci v Ri
mu, ampak sta bili pred1oeni dve reso
luciji. To se je zgodilo zaradi demokri
stjanskega veta. DC in z njo druge levo
sredinske stranke niso hotele osvojiti ta
ke resolucije, ki bi vsebovala tudi speci
fine zahteve izseljeni1dh drutev po pri
znanju slovenske narodue skupnosti i, vi
demski pokrajini kot je to bilo napisano
v dokumentij vseh emigrantskffi dnitev.

Tako se je deelni svet razdelil in gla
soval o dveh reso]ucijah: o resoluciji, ki
so io podpisali komtmisti, Slovenska skup
nost in furlansko gibanie, ki celotno osva
ja zahteve izseljericev, in o resoluciji, ki
so io podprle DC, PSI, PSDI ter liberalci,
ki pa daie bol poudarek delu deelnega
odbora kot pa zahtevain prizadetih izse
liencev. 2al je prodrla druga resolucija.

Pismò predsedniku
republìke

Sinteza dosedanjìh zahtev Slovencev v Italìjì

Gospod predsednik
Republike Italije
GIOVANNI LEONE

Predstavniki poIitinih in drugih
druThenih organizacij, ki delujejo med
siovensko narodnostno skupnostjo v de
eii Furianiji-]ulijski krajini, Vam ob
Vaem prihodu v Trst na svodano
otvoritev Riarne kot vsedravnega spo
menika izrekajo poseben pozdrav Sloven
cev, avtohtonih prebivalcev teh krajev, in
seznanjajo tudi Vas, kot so vpreteklosti
Vae predhodnike in druge visoke vodi
telje republike, s potrebami in zahtevami
siovenske narodnostne skupnosti v
traki, goriki in videmski pokrajini.

Zato si dovoljujemo poudariti, da slo
venski narodnostni skupnosti 30 let p0
koncu voi ne, 27 iet po tem ko je stopila v
veljavo repubiika ustava, 21. Iet po
podpisu spomenice o sogiasju v Londonu
in 11 Iet po izvolitvi prvega deeinega
sveta avtonomne deeIe Furianiie-Juiiiske
krajine, niso e priznane nekatere osnovne
pravice in zaitne norme v duhu in p0

rki èlanov 2, 3 in 6 ustave, elena 3
deei nega statuta, mednarodn ih sporazu
mov in naèel Listine o pravicah éioveka.

Zaradi tega Slovenci, dravijani
italiianske republike, do danes e niso
mogli obnoviti narodnostnega ivIienja p0
udarcih, ki nam iih je zadai faizem. Se
danes ne moremo popoinoma svobodno,
demokratino in dejansko enakopravno
kot posamezniki in kot skupnost odinko
vito varovati svoie narodnostne bitnosti.

Znano ie, da ie faizem obsodil Sloven
ce v Italili na smrt in nas ie zato,
zasieduiod ta ciii, brezobzirno in kruto
preganjal. VzeI nam ie vse, kar smo e
prej imeli: oIe, prosvetna dtuitva, poli
tine organizacije, tisk, pravico db upora
be jezika pred oblastm i, siovenska imena
kraiev, denarne zavode, gospodarske usta
nove tU. Odpustii je ali premestil v
notraniost drave oditelje, profesorie in
Uruge dravne usiubence. Nasilno ie spre
menu slovenske priimke in prepovedal
daiati otrokom slovenska imena. $ tem so
bila poteptana vsa zagotovila, ki so bila
dana Slovencem ob prihodu Italije v te
kraie 1918. leta.

Spriòo takega nasilja ni Siovencem
preostaiala druga izbira kot odioen upor,
e smo hoteli ohraniti svojo narodnost.

Toda faizem je poostril svoj bes s
poiiciiskimi opomini, s konfinanciiami in



Pretekli etrtek se je nekaj
p0 peti un zaela sveanost v
traki riami, nacionalnefn
spomeniku, kì ga je slovesno
odkril predsednik italijanske
iepublike Giovanni Leone. Vi
sokega gosta e najprej pozdra
vil trailci upan Marcello
Spaccini, ki je v imenu antifa
ilstnega Trsta izrekel odioden
ne faimu. Nato je prepustil
besedo nekdanjemu zaporniku
riarne Slovencu Dragu Skri
njaiju, ki je spregovoril v slo
venini in .rned drugim dejal:

,,V hudem boju proti fa
llzmu in nato proti nacisti
nemu okupatoiju ter njegovim
pomagaem smo dall Slovenci
svoj velik krvni davek in smo
prispevali k skupni zmagi. O
tem priajo obsodbe posebnega
faistinega sodia, strelia na
Bazovici in Opinah, vsaka ped
nae zemlje, pogane vasi, dolgi
seznami padlih in rtev naci
stinega tei-orja ter mudenikov
v Riarni. Prispevali smo svoj
dele v boju za svobodo, za na
rodnostno enakopravnost, za
socialno pravinost, da sino
lahko v skupnem boju pregnali
fallste in naciste, da se iz skup
nega trpljenja in prelite krvi
porodi nova Evropa in v njej
italijanska republika z demokra
tino ustavo.”

Svoj govor pa je zak1juil:
,,Upamo in priakujemo, go
spod predsednilc da bo ta do
godek podpora demokratinih
sii, spodbuda za korak naprej k
celovitemu priznanju in kon
kretneimi uveljavljanju pravic
nae slovenske skupnosti.”

Za Dragom Skrinjarjem sta
spregovorila najprej Segio Lupo
in nato v imenu idovske skup

Kam se viaga zasluzek.
benekih izseljencev?
V Wmterthurju v vici so se vso

boto zbrali lani tamkajinje sekcije
izscljencev iz Beneikc Slovenijc. P0-
govarjali So se o poloaju izscljencev
glede na gospodarsko krizo in o raz
merali doma. -

Predsednjk sckcijc Nello Kont jc
dejal, da vica ni ve vica, torej
drava, kjer delavec nekaj zaslui,
pa pa drava, v kateri je tujcc
vscljcn in bo zato pri, ki bo ob go
spodarsld krizi brez dela.

Ko je Kont govoril o razmerah
doma, je ugotovil, da jc Beneéija na
pravljena nalal zato, da ne bi bila
taka kot je, revna in uboga, sai je
most med tremi dravamL Toda
Kont se je ob tem vpraial zakaj je
ves uvoz inÌzvoz v Italiji v rokah
Italijanov, zakaj gradijo na ita
lijanskem jugu tovarne, ki izvaajo
svoje izdelke v vzhodne dave,
namest6, da bi jih gradii v Beneòiji,
Kont se je tudi vpraal, zakiij ne in
wstirajo v Beneiji vsaj del od 45
milijard br, ki jih emigranti polljejo
vsako leto domov.

Kae, da bo tetoinji praznik.be
netkih izscljencev v vasi Cenebla tik
za mejo v zafiodni Beneciji.

nosti Lauta Austerllz, oba
nekdanja zapornika v riarni.

Na koncu je govoril predsed
nik itafijanske republike Gio
vanni Leone, ki je poudanil
pomen paznika odpomikega
gibanja, 30-letnico osvoboditve
in dejal, da skupne rve Slo
vencev in Italijanov v n2arni
opominjajo in so hkrati porok
za demokracijo in svobodo v
Italiji.

Po govoru si je predsednik
ogledal ceilce v Riami, nakar
je v dmgem nadstropju muzeja
odpomilkega gibanja sprejel
delegacijo slovenske naroi
nostne skupnosti, ki so io se
stavljali Albin Skerk, Emil
Cencig, Rafico Dolhar, Bons
Race in Marko Waltritsdh, de
legacija slovenske narodnostne
skupnosti je izroila predsed
nilcu italijanske republike
pismo, v katerem so zajete za
hteve Slovencev

elja novega planinskega druitva
iz Slovenske Beneqe, da bi organi
zirali sreanje planincev iz Koba
nike in Beneije na vrhu Matajuija,
se je uresnidjla na sam praznik OF —

27. apnila.
Kakih 60 planincev z obeh strani

meje se je ngprej zbralo na pokopa
liu v vasi Matajur, kjer sta druitvi
poloiil na grobnico padlih borcev
lovoieva venca, z enominutnim
molkom so poastili spomin padlih.
Zaten je kolona planincev krenila
pei iz vasi Maiera proti vrhu ie za
sneenega Matajurja (1643 m), ki
ga seka dxavna mcja. Tam jegovoril
navzoim o pomenu 34-letnice Usta
novitve Of in 30-letnice zmage nad
falizmom Ivan Kunini, ki je za
kJjuòiI svoj govor z odlomki Preier
nove Zdravljice.

..ive ,naj vsi narodi, ki brepene
doakat dan, ko, koder sonce hodi,
prepii iz sveta bo pregnan, ko rojak
prost bo vsak, ne vrag, le sosed bo
mejak!”

Ves navduien je stopil na mejni
steber mladi predsednik Benesicega
planinskega drutva Joko Kukovac
iz Maierov, se zahvaill za spodbudne
isede, ter ves navduien zaklical, da
za Slovence z obeli strani meje ne
sme biti prave meje.

Z vrha Matajuija so se planinci
spustifi v vas Matajur, kjer so jih
a1cali okusni 5evapii in ranjii,
dobra vinska kapljica in dva beneka
harmonikala. Planincem so se pri
druili ie itevjjni beneiki Stovenci in
zavedna upnika iz Matajurja in
Maierov.

Kakor drugod po dee1i, so tudi v
Beneki Sloveniji zabelebli p0-
membne premike p0 zadnjii vo
litvah. Lep uspeli so doscgle ha
jevnc liste zdru.ene levice zlasti v
Spctns Slovenov, v Bardu, Fojdi in
drugod. Krianska demokracija je
izgubila obine Sovodnje, Grmek,
Srednje in Praprotno. —

€DLC.Ì

SVEtANOST V TR1AKI RIARNI

Odiocen ne faìzmu
Nekdanji zapornlk Riarne Drago Skrinjar govoni
v.sIovenini o Slovencih med vojno in sedai —

Leone sprejel slovensko delegacijo

PRAZNÌK OF
NA VRHU MATAJURJA

i

Drago Sluinjar je ob otvoritvi Riame ogovoril predsednika republike Leoneja v slovenini (Leone na
skrajni desui) — Foto: M. Magajna

L
---
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POMEMBNIPREMIKI
V BENEKIH
OBCINAH

V Cedadu so na proslavi 30-Ietnice osvoboditve podelili tirir
im borcem iz &neije garibaldinska odlikovanja. Na slild v
komisatja divizije Garibaldi — natisone Giovannia Padoana-Va
ki pnpenja na prsi odlikovanje benekemu borcu Lucijanu B
tiu. -



V ozkj uljcj Monastero v starcm
dclu Cedada, kjcr jc nailo scde in
skromnc monosti za dclo druttvo
bcnetkih .godccv ,Vigion Karli”, je
bio v ncdctjo popoldnc nenavadno
ivahno in vcselo.

Zbrali so se bcnctki ljudjc iz Cc-
dada, okolicc fn Naditkih dolin, da
bi proslavili 3 O-letnico osvobodi tve.
Bilo jih jc tolilco — kljub dcju, kijc
lii ves dan da vsi niti niso mogli v
dvorano. Pritli pa so tudi ttcvilni
uglcdni gostje, mcd njimi jugoslo
vanski konzul v Trstu Marinko Ko
sor, prcdstavniki izseljencev, prcd
sednik kulturnega druttva Ivan Trin
ko, prof. Vijem Cerno, delegacija
pokrajinske fcdcracije italijanskih
partizanov iz Vidma ANPI, bivti
borci in aktivistj z obch strani mcje
ter te drugi prijatelji Slovencev iz
Cdada in od dmgod.

V uradnem delu prireditve, ki io
e zacl predsednik druitva bcnetkih
godcev Renato Lavreniò, se je
zvrstio vc govornikov, ki so po
udarili pomen prireditve in se spom
nii dogodkov iz polpretekle zgodo
vine ter tistih, ki so se rtvovali za
svobodo. Mcd govorniki so bili
Anton Birti, komisar divizije Gari
baldi Natizone Giovanni Padoan --
Vanni in predsednik vidcmske fede
racjje ANPI Federico Vincenti.

Ziasti vclja omeniti tople besede
pnjateljstva in priznanja Beneikim
Slovenccm ter podpore njihovemu
boju za svoje narodnostne in so
cialne pravice Giovannija Padoana
Vannija.

Zalostno je dejstvo, da v 20. sto
letju obstajajo v Italiji tn slovenske
manjtine — je dejal govornik — : na
Traikem, ki jo titi londonski me
morandum in ima nekaj pravic, tista
na Goritkem, ki ima mani pravic in

tista v Videmski pokrajini, ki nima
nikakrtnih pravic in je drava, ki se
ima za dcmokratino, sploh ne pri
znava.

Vi ne obstajate — ie nadaljeval
govornik, vas ni, ni Naditkih dolin,
ni Rezije, ni Kanalske doline.

le bcsede, ki so izzvencle ko
mino in tragidno obenem, so segle
ljudem v dvorani do srca. Zadutii so
globoko bolcino v sebi in dati
dutka svojim ustvom s svojim
aplavzom govorniku.

Zatcm je Vanni podelil garibal
dinska odlikovanja itiiim borcem iz
Beneije. Ti so: Gino Cedermac s
Stupce, Joko Trutnjak iz Zverinaca
pri Klodicu, Ivan Batista — Obit iz
Gorenje Mijerse, ki ie obencm naj
starejti benetki partizan (nckai dni
prej je praznoval 74-tetnico, zaradi
bolezni ni bil navzod) in Lucijan
B1azutic iz Polja pri Gorenjem Bar
nasu.

Zelo pester je bil kutturni spo
red, ki je navdutit obinstvo. Nasto
pii so metani pevski zbor iz Dote
niega Barnasa, ki g je vodil Nino
Specogna, oktet Nadie glas, dtan
ttafncga slovenskega gledalita v
Trstu Joko Luke ter cMani in pevci
druttva Benetkih godcev. Zlasti je
navdutil s svojim dinaminim nasto
pom znani bcneiki godec in pevec
Anton irti, ki je oenem tudi tepo
povezoval celotno prkeditev.

Vesclo in pnijetno razpoloenje se
je nadaljevalo ob pnigrizku in kozar
cu dobre kapljice. Zunaj je e tegat
mrak na zemljo, ko so se udeleìenci
prostave, kaknino znajo pnirediti s
toliktno pnistnostjo in tokalno obar
vanostio le Benetki Slovenci, ieli
razhajati notranje obogateni za spo
znanje, da je za svoje pravice vredno
vztrajati in se boritL MIR

Ceprav smo morali drugi
dan kar trikrat prek meje (na
poti iz Koroke do Vidma),
kosio sino namre imeli v
bovkem krasotcu hotelu
Kanin, smo bili veerovci
zaies preerne volje. Tudi
,,tihproba” v avtobusu tevil
ka ti-i, kjer so bile med
drugimi vedno razpoloene
tovariilce iz velenjskega zavo
da za zaposlovanje, ni pokva
i-la dobre volje.

fz,

‘(-Is ip(

PROSLAVA3O-LETNICE OSVOBODIWE V EDADU

»VI NE OB$IAJATE!

,,Ne boste osamljenL”
(ki je zaies od1ino izpeljal
tehnino organizacijo izieta),
tretji avtobus. Vitkovi fantje
so pripravili tajersld ,,show”:
tekla je tudi rnina. Cena za
liter (1.200 lii-) ni bila niti
pretfrana — za hotel 11.
kategorije.

Tudi nedelja, zadnji dan
izieta, je bila sonna, kot sta
bila sonna prejnja dneva. V
sovodnjah je bil vrhunec
italijanskega dela izieta. Ni
nas sprejel le slovenski upan
Joe Ceot, ampak tudi
tevilni nai rcaki: s prijazno
besedo, pevci, s premiero
slovenskogorilkih narodnih
no in seveda z odlinim
vinom in razstavo fotografij.
Od naili gostiteljev se nisino
in nisino mogli Ioiti. Nai
popotnild so stkali nova
poznanstva. Vsi smo bili
sreni, da smo iznnj ali
besede: vesele, trpke, spod
budne. Ob slovesu v Sovod
njah e neteto objemov in
poljubov ter obljuba slove
sldh izletnikov iz Veerov
drume: ,Znova vas bomo
obiskali. Se ve casa si bomo
vzeli za sreanje . .

Glavni urednilc Novega
Matajuija Izidor Predai-i iz
Cedada je s kratkimi, toda
odlonimi besedani pripove
doval pi-ed Landarsko jamo o
zivljenju Slovencev v Italiji.
,,Naa bitka za ohranitev
slovenskegajezilca in iv1ja ni
ni mani naporna in neizpros
na, kot je bitka korokih
Slovencev. Na Gorikem ima
i-no na primer tudi dvojezine
table $ krajevnimi napisi, tudi
slovenske osnovne sole, toda
po1oaj rmnjine ni ronat.
Zato potrebujemo v nai hitld
e vedno tudi podporo
jugoslovanskih narodov,” je
dejal. ,,Ne boste osanijeni, z
vami snx,” so odvrnili
veerovci. Prijatelj Izidor je
kar arel.

Slovenci v ltaliji ne zahte
vajo ni drugega kot to, da
morajo biti pravice manjine
spotovane ne sai-no v bese
dah, temve tudi v dejanjih.
Od obljub, ki so vek i-at
predvolilno obarvane, ni. mo
gode iveti normalnega zivlje
nja...

Zveòer je bil videmski hotel
Cristtalo na. Iz Agip motela
je pripelj ala Dubravka Brez
nik, dftektorica Turist agenta M. MERMK

Pogled v natrpano dvo.!ano druttva benekih godcev v Cedadu, kjer
je bila v nedeljo slovesnost ob 30-Ietnici osvoboditve, ki so se je
udeleziui ttevilni Beneani in drugi gostje, med njimi jugoslovanski
konzul v Trstu Marinko Kosor — drugi z desne spredaj.
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Pomembna povezava $Iovencev v Italiji
V motelu AGIP v Devinu je bil

preteklo soboto 24. maja prvi de
elni kongres Slovenske skupno
sti, ki je izraz po1itine volje de
mokratiònih Slovencev v Italiji.
Ude1eilo se ga je izredno veliko
tevilo somilj enikov in kandìda
tov na listi z lipovo vejico ter
predstavnikov italijanskffi strank
in slovenskih organizacij.

Dee1ni koordinator Drago Sto
ka je v uvodnih besedah pozdra
vii prisotne deiegacije in goste,
deeinega tajnika KPI Cuffara, do
linskega upana in deelnega sve
tovalca Lovriho, deelnega tajni
ka PSI Tringaleja, dee1nega taj
nika PLI Traunerja, predsednika
SKGZ Borisa Raceta, nae1nika
komisije za manjinska vpraanja
SZDL Slovenije Hartmana in na
mestnika trakega vodstva KD.
Nato je deelni svetovalec Sloven
skp ‘kupnosti prebral brzojavke
ta]a KD Tonuttija, Narodnega
svéta korokih Slovencev in SUd
tiroler Volkspartei.

Temu so sledili pozdravi pred
stavnikov strank in kulturnih or
ganizacij. Najprej je govoril taj
nik KPI Cuffaro, za njim tajnik
PSI Tringale, nato e predsednik
SKGZ Boris Race. Vsi so izrekli
pohvalo Slovenski skupnosti, ki
je s tem organizacijskim korakom
e tesneje povezala vse Slovence
v enotno politièno organizacijo in
bili mnenja, da ho na ta nain
veliko pripomogla k veéji uveÌja
vitvi Slovencev v Italiji. Za temi
so pozdravili e tajnik PLI Iran
ner, Izidor Predan, ki je govoril
v imenu benekih drutev in Zdru
enja izseljencev, Marij Maver kot
pr dnik Slovenske prosvete iz
Tr, za ZSKP iz Gorice pa Ma
riika Cotar.

Na predlog koordinacijskega od
bora so bila podeljena ziata od
lija teviinim èlanom, ki so ve
liko rtvova1i za obrambo narod
ne zavesti. Ko so nekateri preje
mali ta priznanja, se jim je zasve
tua solza v oèeh, ker e nikoli niso

dobili take pohvale pred javnost
io in ker so èutiii ponos ob svojem
dolgoletnem delu v prid vseh za
mej skih Slovencev.

Med odlikovanci so bili: Valen
tin Preeren iz Kanalske doline
in trije duhovniki: Valentin Birti,
Marij Laurenòiè in Emil Ceni
iz Siovenske Beneèije. Za Gori
ko: Anton Kacìn, Avgust Sfiligoj,
Ivan Prinèiè, Rado Bednarik, Ka
rei Cernic, Hermenegild Podver
iè, Rudi Bratu, Franc Terpin,
Remigij Kori, Evgen frandoli
in Anton Pahor. Za Trako: Teo
fu Simòi, Milan Simi, Milan So
si, Joe Skerk, Drago Legia, Ma
tej Potovan, Peter Sorli, Ignac
Marc, Rudolf Marc, Mihael Flaj
ban, Josipina Pertot, Jernej Sto
ka, Mffia Gutin, Kario Stolfa,
Lampert Pertot, Adolf Pertot,
Ivan Sedmak in Karel Sancin.

POROCILA

V drugem delu kongresa ie de
e1ni svetovalec Drago Stoka pre
bral dalje poroèilo, v katerem je
nakazal najprej silnice, ki so pri
vedie do ustanovitve koordinacij
skega odbora in v drugi stopnji
do ustanovitve dee1ne Slovenske
skupnosti. Prvi v vsej povojni
zgodovini smo se vsi Slovenci
zdrui1i v pravno telo, v katerem
smo se zaeli òutiti bolj povezani.
Zameiski Slovenci smo pri1i do
skupnega vodstva in do skupnega
udejstvovanja. Vse to ho nedvom
no veliko pripomoglo k nadalj
njemu plodovitemu razvoju in
trdneji uveljavitvi vseh Sloven
ccv v Italiji.

Stevilni in nereeni problemi so
e od nekdaj pokazaii potrebo po
ustanovitvi skupnih stalnffi orga
nov, ki naj intenzivno spremlj aj o
ne sarno po1itina, socialna, eko
nomska in sindikalna vpraanja
v Trstu in v Gorici, paé pa tudi
probleme v Beneki Sloveniji,
predvsem pa probleme uveljavÌja
nja slovenske zavesti in jezika ter
konkretnega sooenja s problema
tiko brezposelnosti, emigracij e,
vojakih s1unosti itd., na kate
rih trpi nae narodno ozemlje v
ogromni in nepotrebni meri.

Dee1ni svetovalec Slovenske
skupnosti je zakijuèil svoje poro
ilo s trditvijo, da je ustanovitev
dee1ne Slovenske skupnosti zgo
dovinskega pomena za vse Slo
vence in da je deelno vodstvo
najbolj pomemhno iamstvo za re
evanje naih narodnostnffi pra
yic in za ohranjevanje sÌovenske
narodne in politiène zavesti v
deeli.

Za njim je prebral svoje poro
i1o tajnik trake Slovenske skup
nosti Rafko Doffiar, ki je mcd dru
gim dejal: »Danes s ponosom de
lamo tretji korak k zdruevanju
Slovencev, ki slovenski narodni
skupnosti v Italiji odpira nove
monosti, ko ustanavljamo enot
no organizacijo vseh Slovencev v
Italiji, ki si hoèejo kot subjekt
sarni krnift svoin usodo.cc

snavljanju naega politiénega iv
ljenja na Gorikem in da je ta no-
va preureditev zajela irok krog
Slovencev, ki so se aktivno vklju
ili v novo resninost. Treba je
vskladiti politino linijo Slovenske
skupnosti in s poloajem in pro
biematiko socialnega in gospodar
skega znaaja. Za koristen in pio
den stik s terenom je treba nada
ljevati z ustanavljanjem sekcij in
smotrno vskladiti delo, da ne ho
uspeh izostai.

Za videmsko pokrajino je go
voril Simon Preeren, ki je v jasni
obliki nakazal probleme Slovencev
v Kanalski dolini in poudarii po
trebo po irem udejstvovanju za
utrditev politine in narodne za
vesti mcd slovenskimi rojaki pod
Viarjami.

Po poroilih predstavnikov treh
pokrajin je kongres odobril dee1-
ni statut Slovenske skupnosti. Te
mu statutu ho morai odbor do-
dati e notranji pravilnik, ki bo
dopoinil deiovanje deelnega vod
stva.

Prvi dee1ni kongres je zatem
soglasno izvolil novo vodstvo, ki
je tako sestavljeno: predsednik
Bogomir Spacapan, tajnik Drago
Stoka, odborniki Rafko Dolhar,
franc Mljaè, Antek Ierèon, A1e
Lokar, Alojz Tul in Zorko Harej
za Trst, Damjan Paulin, Andrej
]3ratu, Marjan Terpin, Roman Di
Battista, Viadimir Stunn in Ma
rija Ferletiè za Gorico ter Simon
Preeren za Videm.

Po izvolitvi vodstvenih organov
je sledila stvarna in dolga debata,
v katero so posegii tevi1ni pri
sotni. Vsa dopoinila in pripombe
je kongres osvojil in nakazal e
nekatere moine reitve.

VA2NE UGOTOVITVE

Prvi deelni kongres Slovenske
skupnosti je dokazal, da je mcd
zamejskimi Slovenci trdna volja
0 skupnem delu in po enotnem
politiénem predstavnitvu, ki ho
z novimi oprijemi in z vztrajnim
skupnim nastopom 1ae zagovar
jalo in branilo koristi slovenske
manjine v Italiji. Vsi govorniki
na kongresu so potrdiii ugotovi
tev, da sta edino skupen nastop
in mona povezava vseh Sloven
ccv zagotovilo za krepkeje pri
znanje zamejskffi Slovencev.

Poudarjeno je bilo, da moramo
Slovenci v Italiji nastopati skup
no, kljub mogoim ideo1okim raz
likam, ker samo skupno iahko na
redimo vse za uveljavitev sloven
ske narodnostne skupnosti v Ita
liji. Zato je bila ustanovitev de
eÌne Sìovenske skupnosti vaen
zgodovinski dogodek, o katerem
nam ho bodonost sama sprego
vorila. Postavljeni so bili temelji
trdni politiéni organizaciji, ki ho
dosledno in nepretrgoma izvaj ala
izdeÌani naòrt za dosego naih
pravic in za utrditev narodne in
poÌitiéne zavesti mcd zamejskimi
Slovenci.

Predstavniki dravnih strank in
c1nvpnskih nrCr1i7aCi zav’ef.
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Sklepno predavanje v drutvu «Nedia»
tudijski center «Nedi±a» je v
petek v Podbonescu v Bene
ki Slovenhji zakIjuiI svoje Il.
beneanske kuItrne Uneve s
predavanjem, ki fe bilo po
sveeno 30-Iefnici osvobodjt
ve. Voditeljem centra fe treba
izrei vse priznanje za nji
hovo prizadevnost, ki je na
menjena drubeni iii kulturni
bogatitvi iivljenja naih be
negkih rojakov in irjenju res
nic o benekih Slovencih, ta
ko zaodcvjnskih kot dana
njih. S to svojo dejavnostjo
se fe center plodno vkIjuiI v
na spIono ±ivahn.o dejavnost
sedai z pomembnega teviIa
slove,tskil’ kuIturnh drufev v
Benekj Slovenifi, ki so zgo
Vorna pria narodnostnega
prebujanja naih Ijudi ob Na
diii in Teru na skrajnem za
padnem etninem robu. O
zraje proslavljanja 30-Ietnice
osvobodjtve fe najprej ustvarjl
Brik oktet z vrsto slovenskfh
in italijanskih partizanskjh pe
smi, ki so navdujIe teviIne
prisotne. GOStujoi predavatelj,
znanj zgodovinar odporniflva
dr. Mario Pacor, fe spregovo
tu ‘iekaterjh aspektih na
rOa.vobodilnega gibanfa na
Slovenskem in v Julijskj kra
Pn’,

•1



Drutvo benekih godcev «Vigion
Karli& iz edada bo tudi v bodoe
priredilo za svoje Ianstvo ku1tur
ne iziete v pomembneje kraje So
ciaIistine republike Slovenije.

«ZMAGA JUGOSLOVANSKIH NARODOV JE TUDI NAA»

Clani «Drutva beneskih godcev»
na proslavi osvoboditve v Ljubljani
tirié1anska delegacija se je vrnila z bogatimi / doivetj!

Ob nedavnem praznovanju 30-let- venske ljudske revolucije, povojnenice zmage slovenskega naroda nad gradìtve socializma v Jugoslavijinacifaizmom moremo tudi beneki ter velikih kulturnih, drubenih inSlovenci zapisati sledee besede: gospodarskih dosekov matine do«Zmaga jugoslovanskih narodov movine Slovenije
nad zversko in pobesnelo nacifa
istino drhaljo je tudi riasa zma
a, ker smo prebivalci tostran Ma
tajurja del celovitega slovtiiskega
ljudstva, ki ±e nad 1300 let pre
biva ob Zilji, Savi, Dravi, Muri,
Kokri, Soi in Nadii.’ A. B. M.

Tudi mi, beneki Slovenci, smo k
tej legendarni zmagi doprinesli svoj tt’1O icpomembni deIe, in to z odlicno or
ganizirano in izvedeno narodnoo
svoboditno borbo na naih domaih
tleh, kjer smo se pod vodstvom O- i? A hsvobodilne fronte Slovenije borili (‘ -‘
pogumno in junako vse dotlej, do
kler ni bil popoinoma zruen naci
faistini stroj zadnje svetovne vojne.

Te mogone, enkratne slavnosti v
Ljubljani, 10. maja 1975, se je u
delelila tudi 4-lanska delegacija
Drutva benekih godcev «Vigion
Karlal> iz edada. v sestavi: Fran
ko Kukovac iz Gornjega Marsina,
Lamberto Vogri iz Sovodnjega
pod Matajurjem, Mario Kont iz i
gle, Anton Birtié iz Meane. Razen
slednjega so ti beneki mladenii
prvikrat obiskali «belo Ljubljano
in jih je nepopisno navduilo vse,
kar so mogli v nekaj urah videti v
slovenski metropoli.

Te tiri domaine Nadikih dolin,
ki so obenem lani benekega pev
skega zbora Nedie glas», je ne
popisno prevzelo umetniko dovreno
izvajanje pevskih zborov, vokalnih
solistov ter pihalne godbe pod vod
stvom dirigenta Joleta Hribovka.

Ob tisti prilolnosti so se bencki
fantje slikali v drubi s folkloristi
iz Savelj pri Ljubljani, z mladino iz
martna pri Litiji, s slavnima o
pernirna pevcema — bratoma Raj- I
korn in Stanetom Koritnikom ter s
prvim komandantom Briko- bene
kega partizanskega odreda Zvon
kom Zvodrom iz Vo1j na Tolmin
skem.

Nai slovenska miadina iz Benci
e se ponosno raduje pridobitev slo



NA SESTA NKU 5 PREDSEDNIKOM PITTONIIEM

Predstavniki izseljenskih drutev
za nove posege v korist kategorije

hsejenci in sindikati sestuvili enoten dokument
Deelni organi so veraj na dveh stojnostih izseljenske konzulte).

1oenih sestankih obravnavali vpra- Hkrati $ tem se v dokunientu pou- )ianja izseljenstva v Furlaniji - Ju- darja nujnost novega pritiska de
lijskj krajini: predsednik deelnega elne uprave na osrednje organe v
sveta A. Pittoni se je srea1 s pred- Rimu: ti naj bi im prej ukrepali
stavniki izseljenskih zdruenj, pred- v smislu zahtev, ki so jih izseljenci
stavniki svetovalskih skupin v deini- navedli na vsedravni konferenci o
ni skupini pa s sindikalnimj za- izseljenstvu. I 5 òstoptiki izseljencev. Predsednik Pittoni je predstavni-

Sreanja s predsednikom Pittoni- kom izseljencev in sindikalnih orga
jem so se udelelili tajnik Eraple - nizacij zagotovil, da se bo zavzel
Acli Dassi, tajnik organìzacije slo- za reitev teh vpratanj in je v te]
venskjh izseljencev A. Kont, zastop- zvezi poudaril, da bo deelni svet
nik Ente Friuli nel Mondo Talotti, prihodnji teden sklepal tudi o no
predsednìk in tajnik Mef Fabris in vih posegih v korist iseljencem in
GraziutU, medtem ko je deleino sin- njihovim druinam. Za posamezr.e
dikalno zvezo CGIL, CISL in UIL za- svetovalske skupine so se pogovorov
stopal Battellini. udeleili svetovalci Vitale (PSDI),

Na obeh sreéanjih so obravnavali Ermano (PSI). Colli (KPI), toka
dokument, ki so ga predloile Alef, (SS), Puppini D’Agaro (MF), Ri- I
Eraple - Acli in zdrulenje slovenskih gutto (lCD) in Magrini (KPI).
izseljencev, Ente Friuli nel Mondo
in de±elna sindikalna zveza. Doku
ment poudarja izjemno teavnost p0-
lolaja deielnih izseljencev in poziva
delelne organe, naj prevzamejo vr
sto ukrepov v korist izseljencem, ki
se zaradi gospodarske krize v tuji
ni vraajo v staTi kraj. naj poskr
bijo za to, da se bodo izseLenGi.
lahko udelelifi volitev 15. junija in
naj uvedejo vrsto izboljinv v bese
dio delelneg zakona tev. 24 i le-.
ta 1974 (o sestavi, nalogah in pri-



rrupi TOKRAT LE PREDVOLILNE OBLJUBE? 1

Bodo Beneiki Sloveni/i kontno
le dcli sodobno vodovodno mrexo?

Va fuirlanska ravnina s sojimi obainimi turistié
nimi kraji prejema vodo iz izvfrkov pri tupici

e leta in leta vse oblasU obljub
ljajo, da bodo beneki Slovenci
dobili enotno vodovodno mrein, ki
naj bi prinesla v vse slovenske be
neske vasi prepotrebno vodo. Dosti
je bio teli vakih vodovodov, ki so
puali vodo v sunih poletnih me
secib ali pa so popokale cevi v
zimskem asu, ker je voda zarnrzni
la v ceveh, ki so bile preplitvo p0-
Ioene v zemljo.

Pred nekaj leti je Andreotti, ki
je bil takrat nekaj asa ministrski
predsednik, obljubil in zagotovil de
legaciji zupanov iz Nadikih do
un, da bo Beneka Slovenija prav za
gotovo dobila v najkrajem casu e
noten vodovod. Krajevni italijanski
listi so ob tej priiki pisali, da teh
nidne pokrajinske oblasti in sestav
ljajo nadraben nacrt vodovoda. Na
to pa je vse utilinio. Vmes ni bio
nobenih volitev, da bi zaradi tega
obljubljali prividm vodovod, pravo
prikazen, fantastim vodovod, ki
stragi od asa do èasa v politinih
oblakih.

Sredi aljivega letonjega aprila
pa se je vodovodna prikazen za
Beneko Slovenijo spet prikazala
na straneh italijanskega krajevne
ga tiska.

Porodali so o delovanju konzorci
ja, ki upravlja vodovod osrednje
Furlanije. Ta vodovod obsega 29
obdin Furlanije in njegova mrea
se razteza na povrini 804 kvadrat
nih kiometrov, glame vodovodne
cevi pa merijo v dolino 35 kilo
metrov.

Predsednik vodovodnega konzorcf
ja Aldo Pecile je porodal pokrajin
skemu svetu v Vidmu, kako po
membno dejavnost je razvil vodo
vodni konzorcij v 35 letili svojega
obstoja, in kako zdaj postavljajo
vodovodno mrein za spodnjo Furia
nijo, posebno pa za obaina turisti&
na mesta, ziasti za Lignano.

Mimogrede je predsednik Pecile
• omenhl, da bodo tehniki konzorcija
preuili nart, kako bi priskrbeli
Nadikim dolinara prepotrebno vo-
do: vodovodne napeljave v vse!
vasi in vodovodne prikIjuke za
vsako hio.

Fo razodaranjih, ki so jTh imeli
prebivalci Nadikih dolin od obljub,
ki so jih dajali predsednik rim
ske viade ter deinini in pokra
jinski organi glede izgradnje vodo
vcdne mrein za vso Beneko Slo
venijo, se ni éuditi, e bo preteklo
e precej let preden bo pricurljala
voda po nairtovanem vodovodu, ki
bi peljal od Buie v graievnati o
srednji Furlaniji preko Thcesima.
Cassacca, Nem, Fojde do petra
ob Nadii. Vodovod osrednje Furia
nije dobiva glavno vodo za svoje
omreje iz zelo mainih izvirkov Po
jane pri tupici, torej fz izvirkov
Nadiikih dolin. Zato so se beneki
Slovenci udi1i, da so vsa Furlani
ja. vse njene ravnine in mesta.
osrednja in spodnia Furlanija in e
turistini kraji ob morju in dobili
vodo, isto in zdravo iz izvirkov

Nadikih dolm, medtem ko so se
morale slovenske beneke vasi za
dovoijiti z vodami vakih vodovo
dov in vodnjakov, vsako leto v
sunih mesecih poletja in zmrzova
nja pozimÌ pa ie s postano vodo
avtomobilskffi cistern, ki so jih da
jale na voljo vojake oblasti.

Vodovod je tista infrastruktura, ki
je prva temeljna stopnja kulturne
ga standarda. In te vodovodne in
frastrukture niso hoteii dati Beneki iSloveniji, medtem ko so politiki in i
oblasti svaiano zatrjevali in prise
gali. da haiejo dvigniti standard
v Nadlikih dolinah, da hoèejo gor
ske kraje Benaike Slovenije raiiti

V dvorani gostilne «Pri kofu v
Podbonescu se bodo danes zvaier
skienili 11. benaianski kulturnj dnevi.
Pregled zgodovine Beneike Slovenije
bo v skladu s proslavamj 30. obiet
mee osvoboditve konèal ravnatelj In
tituta za zgodovino odpomikega gi.
banja iz Novare dr. Mario Pacor s
piedavanjem o sraianju Slovencev in
Italijanov v osvobodilnem gibanju. Go
voril bo o razlièmh komponentah osvo
bodilnega gibanja, o vpralanju pra.
vane reMtve narodnostnjh problemov,
o zaietku formiranja slovenskih in
italijanskih partizanskih enot ter o
razmahu osvobodijnega gibanja po ka
pitulacjjj Italije, o sodelovanju bene
kih Slovencev v osvobodilnem gibanju,
o nacistinih represalijah na tem
ozemlju ter o konfliktfh rned ozopov
ci, garibaldinci in slovenskimi parti
zani, Id pa nisc pnvedli do razbitja
osvobodilnega gibanja, ki so ga ±ele
li nacifalisti. Do konéne zrnage je
flamrai nad razlikamj prevladala an
tifalistaina enotnost partizanov in pre
bivalstea.

Ker se a tem predavanjem tudij
skl center Nedia pridruinje prosla
vani 30-obletoice osvoboditve, ho pre
davanje izzvenelo nekoliko slovesneje
kot prejinja. Pred predavanjem ho
namreè nastopil Briikj oktet, ki ho
zapel nekaj partizanskih pesmi. Pa
tudh med posluaistvorn bo verjetno
vai pomembnejih osebnosti, sai so
tokrat organizatorji e posebej vabili
predstavnjke oblasti ter predstavnike
poiitiònih in druinenih organizacij, ki
bodo s svojo prisotnostjo poudarili
tudi politini pomen prireditve.

2iva Gruden

propadanja in zaustaviti emigri
ranje.

Kako neresne In lanjive so bile
njihove obljube, se vidi po tem, da
niso izpolnile prvega pogoja, da ni
so dale in e ne misiijo resno da
ti vodovoda tistini gorskim krajem,
od koder so zajezili giavne izvirke
furlanskega vodovoda.

Privalèimo avstrijskim in nem
kim turistom in vsem Furlanom,
da uivajo zdravo in sveo stu
dennico naih izvirov, toda terja
mo z vso odlainostjo, da bomo vsaj
glede zdrave vede enakopravni s
Furlanijo, da bomo smeli piti stu
dennico naih izvirov. -

ar

DREVI V PODBONEsCU

Zukljuino sreunfe v okvirù
Il. benetanskih kufturnih dnevcv
Prof. Pacor iz Novare ho predaval o sodelovanju med Slovenciin ftalijani v osvohodilnem gibanju - Nastop Brikega okteta

pt f’oJ1q
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“Vasica Btijeh in njegova Previca”
Chi si addentra in certe

vallate delle Prealpi Giulie, ha
immancabilmente l’occasione
di imbattersi in taluni piccoli
paesi, quasi sempre abbando
nati del tutto, costruiti lungo
le ripide pendici del monte,
o sopra modesti spiazzi erbo
si che, un tempo discreti pa
scoli, sono ora quasi intera
mente invasi dal bosco.

Gli abitanti, quando ci so
no, rappresentano (come de!
resto gran parte della popola.
zione di questi luoghi] i di
scendenti di quelle antiche
genti slave che circa 14 seco
li fa vennero a stabilirsi nella
parte orientale del Friuli. L’ac
cordo esemplare in cui que
sta gente è sempre vissuta
con il popolo friulano, ad onta
della profonda diversità lin
guistica e culturale, è senza
dubbio una prova della sua ci
viltà e della sua maturità u
mana.

Ma la depressione econo
mica che, unitamente all’op
pressione linguistica, carat
terizza quasi dovunque la si
tuazione delle minoranze etni
che, crea anche qui insormon
tabil i difficoltà ad un ‘esisten

._•za dignitosa. E per mala sorte
soltanto pochi nella nostra re
gione sono a conoscenza dei
grossi problemi che affliggo
no queste vallate.

Uno tra questi sperduti vil
laggi, non ancora del tutto ab
bandonato è Pers (o Brijeh,
come da tempo immemorabile
gli abitanti lo chiamano], nel
comune di Lusevera (Sardo],
uno dei più poveri comuni del
Friuli. Lo abbiamo scelto fra
i tanti perché !e condizioni in
cui versa possono avere un
valore simbolico (oltreché e
semplificativo’] della più ge
nerale situazione di queste
vai li.

Chi ha l’occasione di visi
tarlo, quantunque possa intra
vedere da ciò che ancora ri
mane la testimonianza dell’in
negabile gusto artistico che
animava gli antichi costrutto
ri, si trova dinanzi un desolan
te spettacolo: case di pietra
abbandonate e cadenti, alcu
ne crollate del tutto; coltiva
zioni parzialmente invase dal
la boscaglia; una piccola o
steria frequentata da pochi e
troppo assidui avventori (il
paese conta una ventina scar
sa di abitanti in tutto]. Uno
dei mali più gravi che oppri
mono queste comunità è in
fatti la piaga tremenda del
l’alcoolismo, nefasta conse
guenza delle avvilenti condi
zioni di vita ma che tuttavia
i benpensanti — dei quali
non v’è nelle nostre contra
de penuria alcuna — prefe
riscono piuttosto indicare co
me la causa.

Nel mezzo dell’abitato sor
ge, in straordinario contrasto
con il resto del paese, un
edificio relativamente nuovo
e di concezione moderna: è
(o meglio era] la scuoletta
elementare, ora ermeticamen
te chiusa ed inutilizzata, che,
probabilmente a causa della
consueta, esasperante lentez
za burocratica, è stata costrui
ta quando ormai la popolazio
ne scolastica era praticamen
te scomparsa.

Del resto nel comune di
Lusevera (Sardo] non c’è la
scuola media (manca, tra I’
altro, perfino il medico] - E
l’effetto di questo stato di
cose è che se un ragazzo di
Brijeh (Pers] vuole scampa
te all’analfabetismo, non ha
altra scelta (e a volte nep
pure quella] che rassegnarsi
a trascorrere gran parte del-

la fanciullezza in qualche
squallido collegio di infimo
ordine e di discutibile valore
educativo; ed anche quando
dimostra serietà ed impegno,
le condizioni economiche del
la famiglia, immancabilmente
disagiate, non gli consentono
di proseguire gli studi oltre
la scuola dell’obbligo. Nono
stante che l’articolo 34 del
la Costituzione Repubblicana
sancisca a chiare lettere
per i ..capaci e meritevoli’ il
‘.diritto di raggiungere i gradi
più alti degli studi». A prova
re, tra l’altro, quanto tenden
zioso e poco fondato sia il
pregiudizio che vuole questa
gente intellettualmente tarata
ed inferiore, basterà citare il
fatto, solo in apparenza insi-\
gnificante, che essi oltre al
nativo dialetto slavo,par!ano \correttamente l’italiano e, con
estrema facilità e precisione,
il friulano, addirittura meglio
di molti di noi. Tanto che
quando la nostra lingua do
vesse scomparire, sarebbero
certamente loro gli ultimi ad
abbandonarla.

Nella loro storia dolorosa
questi montanari sono sem
pre stati disprezzati e dimen
ticati. Ci si è ricordati di lo
ro soltanto ogni volta che si
trattava di dissanguarli con
tasse e gabelle, e quando
c’era bisogno di mandarli in
guerra a farsi massacrare per
gl’interessi dei ricchi. La scu

/ ola qui,ad esempio, è stata
costruita alcuni anni fa, men
tre la cartolina di precetto vi
giunge puntualmente da più
di cent’anni.

La nostra Costituzione, già
25 anni fè, garantendo a tutti
i cittadini «... pari dignità so
ciale... senza distinzione... di
lingua, di religione, di opinio
ni politiche, di condizioni per
sonali e sociali assegnava
alla Repubblica il compito di
...rimuovere gli ostacoli di
ordine economico e sociale
che, limitando di fatto la li
bertà e l’eguaglianza dei cit
tadini, impediscono il pieno
sviluppo della persona umana
(art. 3]. Ora, pieno svilup
po della persona umana

vuoi dire anche avere il dirit
to di vivere nel luogo dove si
è nati. Pieno sviluppo della
persona umana vuoi dire an
che riscatto da una secolare
situazione di oppressione e
d’inferiorità. Pieno sviluppo
della persona umana vuoi dire
infine, per questa gente, po
ter conservare e sviluppare
un suo peculiare modo di vi

,vere, scaturito da una libera
‘visione del mondo che, nata
e sviluppatasi pur tra impen
sabili difficoltà, ha nell’antica
storia di questi paesi le sue
radici profonde, e nella lingua
il suo mezzo di espressione
più vivo e completo.

Ogni originale cultura, an
che e soprattutto se è di ma
trice contadina, rappresenta
un bene insostituibile per I’
umanità intera. E il causarne
volutamente la scomparsa è
segno, oltretutto, di grande
miopia e rozzezza mentale.

Per mala sorte questi sem
brano essere dei concetti un
po’ troppo difficili ad essere
intesi proprio da quegl’lllustri
Personaggi da cui ci si do
vrebbe attendere una maggior
giustizia in questo senso: non
abbiamo mai creduto che cer
ti nostri Politici possiedano
una profonda cultura. Ma con
siderando la borbonica «legge
per la montagna.’ recentemen
te approvata dalla maggioran
za al Consiglio Regionale,
prende consistenza addirittura

I il sospetto che ai loro occhi
quei cittadini» dei cui diritti

\ la Costituzione parla nei suoi
Principi Fondamentali, siano.
forse a causa dell’apparente

arnbiguità del termine, sempli
cemente gli abitanti della cit
tà.

I valligiani dovrebbero poter
trovare più umane condizioni
di vita nella loro terra, e solo
allora dovrebbero poter deci
dere se rimanere o partire

Mentre invece adesso non
hanno scelta alcuna. E non è
ammis?’’s che non vi sia di
che viv d decentemente per
venti e più persone, in un
paese dove trent’anni fa abi.
tavano quasi trecento indivi
dui, e venivano lavorati oltre

7 quintali di latte al giorno.
Si tratta di gente laboriosa e
frugale, sebbene purtroppo
queste sue doti siano per
troppo tempo andate a vantag
gio di pochi, parassitari profit
tatori. Soprattutto sarebbe fi
nalmente ora che, dopo tanti
secoli di miseria e di sfrutta
mento, non foss’altro come ri
parazione di tanta ingiustizia,
ci si decidesse una buona vol
ta a trattarli da quelle perso
re degne e civili che sono
sempre stati.

Sarebbe naturalmente indi
spensabile la presenza di a
datte infrastrutture, e molti
forse si domanderanno dove
mai trovate i fondi. Ma noi a

Già l’anno scorso abbiamo
pubblicato i dati del censi
mento della popolazione del
1971 e avevamo constatato
che in Friuli la diminuzione è
preoccupante, se si pensa
che in Italia l’aumento della
popolazione è stato, in 10 an
ni, del 6,7%.

Nella sola provincia di Udi
ne il saldo del movimento na
turale (i nati meno i morti)
e stato di 15378 unità, men
tre la popolazione è calata

queste domande non intendia
mo neppure dar risposta: ci
limiteremo a ricordare che
con il costo di due o tre car
ri-armati «Leopard.’ i problemi
della montagna friulana 00-
mincerebbero ad essere ri
solti.

Ora invece si pretende di
poter rimediare ai mali del
la montagna, esclusivamente
piantando alberi dapportutto.
Nessuno, intendiamoci bene,
vuole negare l’assoluta urgen
za del rimboschimento, so

prattutto da queste parti.
Nondimeno è senz’altro po

litica sbagliata quella di voler
eliminare del tutto il prato e
la radura, e perciò la presen

di 16.144 persone: vuoi dire
che c’è stata una diminuzio
ne di 31.522 unità.

Vogliamo esaminare la si
tuazione, al 31 dicembre 1972,
delle Val!i del Natisone, una
zona particolarmente colpita
dal sottosviluppo economico,
che costringe gli abitanti a
lasciare i loro paesi per cer
care altrove quella fortuna
che la Regione promette, ma
non mantiene.

za degli animali da pascolo,
indispensabile e prezioso
mezzo di sostentamento per
la vita dei montanari.

Non bisogna dimenticare
che prato e pascolo contribui
scono notevolmente a rende
re più abitabile ed umano, ma
non per questo meno naturale
ed intatto, l’ambiente alpino.
Sospettiamo invece che il
proposito di far crescere sol
quando ci si spinge fino all’
tanto e dovunque conifere,
incongruenza di voler piantare
gli abeti addirittura negli orti
delle case, abbia in fondo il
recondito fine di persuadere
la gente ad andarsene via una
volta per tutte. Come allo
stesso scopo tende verosimil
mente la sproporzionata e
vergognosa pressione fiscale
a cui si ha tuttora il coraggio
di sottoporla.

Andando avanti le cose a
questo modo (e per ora non
sembra che vogliano cambia
re] fra qualche anno quassù
non vi sarà più nessuno: le
ultime case rovineranno ed il
bosco occuperà stabilmente il
paese, coprendo i sentieri e
nascondendo tutto. E forse
anche qui arriveranno in gita
dalla città gli illuminati figli
del progresso e della civiltà
moderna, a completare l’ope
ra demolitrice degli eventi na
tu tali, spaventando ciò che re
sta della fauna, danneggian
do la flora, imbrattando ogni
cosa, secondo il loro costu
me.

Troppi villaggi come Srijeh
muoiono in questo modo.
Muoiono proprio ora ohe la
loro civilta avrebbe diritto di
attendersi dalla concezione
democratica dello Stato e
dall’auspicato decentramento
amministrativo, una maggiore
sensibilità verso i problemi
connessi con la sua soprav
vivenza e col suo sviluppo.

Dopo la partenza senza ri
torno degli ultimi abitanti
(che andranno probabilmente
ad accrescere il numero degli
alienati e dei disoccupati che
affollano le grandi città), as
sieme alle vecchie case di
pietra crollerà e scomparirà
per sempre una schtva e pa

cata visione della vita, un’umi
le ed antica civiltà, di cui for
se nessuno riuscirà più a rac
cogliere l’universale messag
gio.

Questa è purtroppo la sto
ria di tanti villaggi dimenti
cati, .‘z vsemi svojimi ne
krèèanskami krivicami, in z
vso svcjo veliko alostjo
(con tutte le sue inumane in
giustizie e tutta la sua gran
de tristezza], come direbbe
‘lvan Cankar, il grande scrit
tore sloveno che ha fatto pro
pria la voce degli oppressi.
ma a tutti coloro che sanno
capire e meditare il significa
to profondo dell’articolo 3 del
la Costituzione, la sorte dei
montanari delle ‘Prealpi Giulie
non può non stare a cuore.

Martin Krpan
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VALLI DEL NATISONE (NADISKE DOLINE)
Percentuale di spopolamento dal 1961 al 1971.

variazioni1951 1961 1971 1372
sul 1971

iØ IL PREZZO DI UN
TRADIMENTO

La legge-tradimento della Montagna è passata
con la compiacenza dei socialisti; ora il Piano Urba
nistico Regionale di De Carli (PSI) e passato con
la compiacenza democristiana.

IL PIANO URBANISTICO REGIONALE (PUR) E’ UN
PIANO CHE:

non vuole la rinascita umana e sociale della mon
tagna che condanna a zona verde senza pro
spettiva alcuna

non vuole togliere dall’isolamento la pedemontana
occidentale del Friuli realizzando la superstra
da Meschio-Gemona per non dispiacere agli
interessi triestini

non prevede nemmeno a livello d’ipotesi l’Univer
sità Friulana

non contiene normative o date prioritarie di attua
zione degli obiettivi che si prefigge accusando
così un evidente disimpeg-io programmatico

IL MOVIMENTO FRIULI

denuncia le programmazioni come quelle del PUR
che sanciscono la distruzone sociale e cultu
rale del popolo friulano

condanna la DC che presiede a questi misfatti sto
rici con l’aiuto dei suoi occasionali alleati

invita le forze autenticamente democratiche e po
polari a condizionare se non a destituire i suoi
indegni rappresentanti.

Drenchia 1.392 1.128 599 569 —3 —5%

dj0 1.737 1.645 929 932 ±3/ +0,3°/o
Prepotto 2.036 1.536 1.190 1.155 —15 —2,9%

Pj.ijfjo. 3.735 3.306 2.237 2.213 —4 —1,1 °/o

Savogna 2.077 1.741 1.219 1.178 —/41 —3,4°/o

Sjreq 1.883 1.554 952 942 H10 ‘ —1,1°/o

5. Leonardo 2.283 2.077 1.375 1.357 —418 —1,3%
3.088 2.842 2.331 2.249 —33 —3,6°’

18.231 15.829 10.833- 10.595 —38 —2,2°/o
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ti, dei sindacati e dette for
ze politiche ha impedito
che la conferenza costituis
se la solita occasione per
uno sfogo verbale. Il giu
dizio nostro non può pre
scindere da questo fatto,
anche se — notiamo —

tutte le associazioni degli
emigranti erano presenti.
Segnaliamo poi che la no
stra consigliera regionale,
professoressa Puppini, ha
inutilmente richiesto alla
presidenza della giunta re
gionale di far parte — a
sue spese — della delega
zione di tre membri che
avrebbe partecipato atta
conferenza, dato che uno
degli inviti avrebbe dovu
to —-come -è prassi co
stante in questi casi — es
sere messo a disposizione
dette minoranze. Uguale
sorte toccava al consigliere
Magrini del Pci, il qua
le poteva però partecipare
alla conferenza per t’inter
vento che il suo partito a—
veva fatto sugli organizza
tori detta stessa.

LE ASPETTATIVE
Le aspettative legate alla
ridefinizione e alt’appro.
fondimento delta nuova
politica dell’emigrazione
non si basavano — fin dal
principio — su quelle che
sarebbero state le propo
ste presentate a livello go.
vernativo, quanto sulle te
stiinonianze e sulla qitali—
ficata presenza dei reati
rappresentanti dell’emigra
zione.

LE PROPOSTE
DEL GOVERNO

Le proposte di parte go
vernativa hanno riguarda
to, innanzitutto, la creazio
ne di una autorità inter
nazionale dotata dei poteri
e dei mezzi di intervento
necessari per affrontare i
vari nodi della politica del
l’emigrazione, che si de.
finiscono principalmente
nell’informazione ed orien
tamento al lavoro; forma
zione professionale; sicu.
rezza sociale; valorizzazio_
ne delle rimesse degli e
migranti: politica dei rien
tri. Poche ed estremamen
te generiche le proposte stt

anche nel gioco delle rela
zioni internazionati, dal si
steflf a economico liberista.

i problemi del dopoguerra,
del Meridione, i mancati
interventi detto stato nei
settori dove maggiori e
reno i problemi, han fatto
sì che l’emigrazione con
tinuasse e continui tutt’o
re, anche se « come libera
scelta » secondo la « fe
lice » definizione dei po
litici nostrani.
Pian piano però, con la
formazione di una classe
lavorairice attenta e Co
sciente, sono incominciate
a venir fuori le con traddi
zioni di un sistema basato
sulle tradizioni liberiste
che, se da una parte han
no richiesto una successi
va ristrutturcizione dell’e
migrazione in funzione ca
pitalistica, dall’altro hanno

particolari ri—
tra l’altro. t’al-
formazione e 1’
dei figli degli

i servizi sociali,
la condizione femminile:
in altre parole la lotta al
le forme più o meno pa
lesi attraverso te qutali si
manifestano i fenomeni di
xenofobia, di segregazione,
di disuguaglianza e di nwr.
ginatizzazione degli emi
gran ti.

Riguardo alla rimozione
dette cause strutturali dell’
emigrazione, relative so
prattutto al cambiamento
dell’attuate modello di svi..
luppo economico, con
superamento degli eviclentt
squitibri esistenti (Mezzo
giorno e aree depresse), il
governo ha praticamente e
vitato di prendere una po
sizione precisa (quinL,
precisa è, di conseguenza,
la decisione di mantenere
la situazione esistente), co
sì come — se si eccettua
il fiume di parole speso
dagli oratori governativi

si è evitato di fare pre
cise proposte per quanto
riguarda altri problemi,
quali qutelto della sicurez.
za del posto di lavoro, la
formazione professionale e
l’eventuale organizzazione
dei servizi sociali.

QVELLE DEI
SINDACATI, PARTITI
ED ASSOCIAZIONI

Proposte più concrete so
no state presentate da e
sponenti di partito, sinda_
li e rappresentanti dette or
ganizzazioni degli emi
granti soprattutto per per
mettere una partecipazio
ne attiva e diretta degli
emigranti alta soluzione
dei toro problemi. E’ sta
ta perciò richiesta la lo
ro partecipazione ai Co.
initati per la tutela della
emigrazione italiana co
mitati concepiti come or
ganismi per la tutela e 1’
affermazione dei diritti de.
gli emigranti, da costituir
si in tutti gli uffici conso_
lan e da eleggersi diretta
mente dai lavoratori emi
grati.

A questa proposta ha fat
to seguito la richiesta del
l’istituzione di un Consi.
glio nazionale dell’emigra.

messo a nudo te cause
strutturali del fenomeno
migratorio e, con queste,
la mancata politicct dello
stato in questo settore.

in questi anni. l’emigra
zione cambia volto: gli e
migranti prendono coscien
za delle loro condizioni;
si associano e viene a co
stituirsi una forza che si
lega con te forze sindaca
li ed i partiti più disponi
bili, rompendo il diaJram
ma esistente tra il mondo
dell’emigrazione ccl il Pae
se.

Questo fronte unico che
avanza è stato uno degli
elementi non marginali
che hanno determinato
nella classe politica italia
na la necessità di non pro.
crastinare ulteriormente 1’
importante appuntamento
costitutito, appttnto, dalla

zione (proposta di legge
presentata dal Pci) e della
riforma del Comitato con
sultivo degli italiani all’
estero, alto scopo di allar
gare e rendere più incisi
va la partecipazione de
gli emigrati alla definizio
ne della politica del Go
verno per l’emigrazione.
I sindacati hanno richie
sto — in primo luogo —

la sicurezza del posto di
lavoro, la garanzia delle
prestazioni previdenziali
ed assistenziali e dei ser
vizi sociali necessari, qua
li alloggio, asili nido e co
sì via, ed hanno inoltre
auspicato dei corsi di o-.
rientamento e di forino,.
zione professionale a ca
rico dei Paesi ospifanti. -

Qttesti interventi hanno
dimostrato la consapevo
lezza che gli emigranti
hanno della condizione in
citi si trovano e della stra
da da seguire per miglio
rarla; hanno altresì indi
vidutato e denunciato le
precise responsabilità po
litiche che hanno fin qui
mantenuto l’esistenza del
fenomeno migratorio.

LO SBOCCO
NECESSARIO

Quali risposte darà ora il
governo a queste propo
ste; come risponderà a tan
te richieste: 23 comunica.
zioni, 350 interventi, 32
documenti e un’enorme
mole di pubblicazioni rac

Conferemz:dt. Un ulteriore
— anche se contingente —

elemento che ha evitato un
rinvio o l’eventuale so
spensione della conferenza,
è costitutito dalla crisi e—
conom (co-politica che ha
colpito soprattutto il inon
do occidentale, e che ha
fatto temere un forte rien
tro cli italiani dall’estero.
14a il dato di fondo —

secondo noi — che ha fi
nalmente determinato l’eI.
fettuazione detta Confe
renza — promessa da di
versi anni a qutesta parte
— è stata la mobilitazione
delle forze sindacali, delle
associazioni degli emigran
ti e delle forze politiche,
che era diretta dalla vo
lontà di affrontare unita
riamente i temi e problemi
più scottanti dell’emigra
none attttale.
Da questa mobilitazione
lct conferenza ha acquista.

politico;
emnigran

to mm contenuto
la presenza degli
2J

colte in sei giorni di lavo
ri?
L’on. Granelli — uno de
gli organizzatori della Con
ferenza —, alla conclutsio_
ne dei lavori, ha parlato
di un programma tegisla.
tivo per l’emigrazione,
che è stato iniziato con la
presentazione della legge
n. 2800 a favore di co
loro che lavorano all’este
ro, ma ha anche aggiun.
to che « tutto è nelle ma
ni del Governo ».

E’ facile che con la scu
sa detta crisi si eviti di
assumere gli impegni pre.
si, per mantenere quelli
soliti (l’indennità,__% di
soccupazione semi altri
provvedimenti non è una
soluzione), con la confer_
umua della situazione attua
te. E’ nostra convinzione
che solo la mobilitazione
ctnitania degli eu’’anti,
dei sindacati e d parti
ti consapevoli permetterà
di ottenere quei diritti e
quelle forme di tutela che
sono stati fin qui negati
ai nostri emigranti.

EMIGRAZJONE E
REALTA’ REGIONALE

Cosa succederà nella no
stra regione? A parte lo
scarso ruolo che la regio.
ne Friutli_Venezia Giulia
ha avuto — in sede uffi
ciate — netta preparazio.
ne della conferenza (in
fatti non è stata in gra
do di presentare utn suo
specifico, originale docu
mento sulla questione) è
pur vero che è stata la

T1LI i.-!
b’ c4i

prima a tegiferare sull’e
migrazione (legge 24 giu
gno 1970), la prima ad a
ver istituito una consul
ta regionale dell’emigra.
zione, nonché ad aver or.
ganizzato la conferenza
regionale sutlt’emigrazio_
ne; proprio per questo essa
deve poter dare un giudi
zio sulla validità degli
strumenti richiesti e pro.
porre valide iniziative an
che in relazione alla situa
zione di crisi esistente.
Purtroppo, nutriamno seri
dubbi quando si pensa
che la rappresentanza uf.
ficiale della regione era
costituita dai 3 rappresen
tanti della maggioranza
coniliare(p,etlj,pjtto_
nE e dal Mas) e che fino
a oggi nulla si sa sulla
niconvocazione della Con_
stilta regionale che —

stando alle promesse —

avrebbe dovuto aver luo
go dopo la Conferenza
nazionale, entro il mese
di aprile, e nella quale si
doveva affrontare il pro.
blema della modifica (sem
bra però che ora si parli
solo di nifinanziamento)
della legge 24/70 e 9/71,
soprattutto in relazione ai
recenti avvenimenti eco
nomici ed occupazionali
che coinvolgono i nostri
emigranti, nella prospetti.
va del toro rientro in re
gione.
Impegno che deriva dalle
posizioni comutnj conte
nutte nel documento ap
provato nella sedtmta della
Consulta del 25 gennaio
di quest’anno, il ciii pro.
blema era stato in discus
sione anche netta seduta
del 3 giutgno detto scorso
anno.
C’è il problema del repe_
rimento dei mezzi finamu.
ziari. Ricorrerà la regio
ne alla spinosa questione
dell’ari’. 50 dello Statuto
regionale (per il quale la
regione può chiedere, per
particolari problemi, fi_
nanziamenti alto Stato)
per costruirsi un alibi, af.
fermando che lo Stato
non stanzia i fondi neces
sari?
Occorre vigitare.

DELL’ EMIGRAZIONE1
IL PERCHE’
DELLA CONFERENZA

La Conferenza nazionale
dell’Emigrazione, svoltasi
a Roma dal 28 febbraio al
1° marzo di quest’anno, è
stata la prima conferenza
dell’emigrazione in 100
an-ni di storia nazionale. Il
fatto si presta a diverse, e.
videnti considerazioni che
lasciai-mio al lettore. In que
sto arco di tempo, si so
no avuti circa 30 milioni
di espatri: un’altra Italia
si è formata all’estero. A
tutt’oggi, gli emigranti i
tatiani sono circa 6 nuilio—
iii.

Nei primi anni di quest’
itmzità e fino al fascismo
l’emigrazione è stata p0-
sitivamente consfderata
come valvola di sfogo, e
strenmamnente funzionale,

problemi
guardanti,
loggio, la
istruzione
emigranti,

roberto iacovissi



Goriki dijaki obiskali
Riarno, Bazovico,
Gollars in l1eneijo

Dijaki prvih razredov slovenske
nije srednje ole «Ivan Trinko» v
Gorici so bili v torek na olskem
izietu. Obiskalj so trako Riarno,
kjer so se poklonili spominu v tem
nacistinem taboriu umrlih proti
faìstov. Nekateri dijakì so recitirali
prilonostne pesmi, poIoi1i so venec
pred spominsk& p1oéo in posluinii
izvajanja iasnikarja Albina Bubniia.
Zatem so li dijaki v Bazovico, kjer
so pred spomenikom padlim bazo
vikim rtvam, ponovili proslavo.
Dijake so spremljali profesorji. Na
izietu so imeli tudi éas, da so se
razvedrilf. Do izieta v ta zgodovin
ska kraja je prilo na pobudo Ia
nov olskih odborov.

Prav tako so dijaki drugih raz
redov Mi na izlet, ki je bil istoasno
proslava 30-letnice zmage nad fa
Mzmom. Ohiskaii so Gonars, ker so
se poklonili spominu Slovencev, ki
so ùmrli v tamkajnjem taboriu.
Tudi tam so imeli recitacije in petje
ter so poloili na grobnico cvetje.

Dijaki tretjih razredov pa so bili
v Beneki Sloveniji, kjer so obiskali
Trcmun in grob benekega pesnika
Ivana Trinka - Zamejskega. Tudi v
tem kraju so imeli prilonostno ko
memoracijo.

1andidatna lista KPI
za videmsko pokrajino

Prvega dne v mesecu je KPI pred
lo±ila svoje kandidatne liste za iz
volitev novega videmskega pokra
jinskega sveta, medtem ko so v ve
dm1 obdin v Benediji oblikovali e
notne levidarske liste.

Za svet videmsk’ pokrajine, Id
i obsega celotno podrodje od furlan
ske lagune do Karnije in Benedije,
je KPI predloila listo s 30 imeni.
Doslej so komunisti imeli pet pokra
jinsldh svetovalcev,

V trdmh okrojih, iz katerih je
KPI izvolila svoje dosedanje sveto
valce, so kandidati Carmelo Contin
(ervfnjan), tajnik deelne Kme&e
zveze Eligio Simsig (Gonars), Ren
zo Toschi (San Giorgio di Nogaro),
Guglielmo Peflizzom (Talmassons)
in Silvano Tarondo (Tavagnacco).
Videmska KPI raduna vsekakor na
uveljavitev in torej tudi na to, da
bo v videmskem pokrajinskem sve
tu povedala tevflo svojih svetoval
cev. V ta namen imajo najved mo
nosti prof. Pavel Petridid iz 3eneke
Slovenije, Ervè Lupieri (Videm IV)
in dasnikar Rino Maddalozzo (Man
zano). Slovenec prof. Pavel Petri
did kandidira namred v svojem do
madem okro±ju, v petru Slovenov,
poleg tega Pa tudi v trdnem okro
ju v Palmanovi.

6.75

Predlog KH za podporo
izseljencent za volitve

Deielna svetovalska skupina KPI
je prediolila zakonsld predlog za
gospodarsko olajanje povratka v
rojstne kraje za tiste izseljence, ki
se bodo vrnffi domov za skorajnje
volitve. Predlog KPI odrala zahtevo
vseh organizacij izseljencev, med
katerimi tudi Dru5tva slovenskih iz
seljencev iz Benedije, Id zahtevajo,
naj se izseljencem olajin potovanje
domov, da lahko opravijo svojo do1-
nost pri volitvah 15. junija. Drlava
namred posredue izseljencem brez
pladno potovanje od meje do doma
in nazaj do meje, deela pa bi lati
ko dopladala razliko od meje do de
lovnega mesta, podobno kot je e
poskrbela deela Tridentinska - Ju
na Tirolska. Svetovalska skupina
KPI je zahtevala, naj se o tem
zakonskem predlogu razpravlja èim
prej, da se lahko odobri pravo
dasno, to je vsaj nekaj tednov pred
volitvami. i / -

SSC i «Jur&om
vceruj v Cedadu><

Stalno slovensko gledaLie iz Tr-
sta je vderaj dopoldne gostovato v
gtedaiiléu Ristori v òedadu z otro
ko igro «Juréek». To je bita le
druga matineja, Id o je trlako gte
datilée prirdito za benelke otro
ke. Tokratne igre so se udeteliti o
troci .iotskega okraja iz Nadiikih
dolin in zapadne Beneéije. Zelo tepo
so sprejeÌi igrico «Jurdek» in na
graditi igratce z dotgim aptavzom.
Videti je bito, da so dobro razumeli
ceto igro, saj so vzpodbuali igral
ce med igro samo.

e pred zadetkom igre sta duhov
nUca Cencié in Lavrenéié razdetila
nagrade 15 otrokom, ki so se udele
liii risarskega nate6aja na temo «Pe
petkw’>. Gtavno nagrado na tem na
te&iju je dobila Omette Massera iz
Maler. Naj poudarimo le to, da so
lotski odbori iz petra, Sv. Ienarta
in Fojde izraziti leljo, da bi prillo
le do podobnih gostovanj Stalnega
stovenskega gledatilda iz Trsta in
podprti io pobudo trlallcega gteda
liScia ter poudariti letjo, da bi p0-
mageli pri uresnicievan7u teh vsako
tetnih matinej, ki postajajo za benel
ke otroke le tradicija.

N.LJ

DRAGI TOVARI’I

Oh trideseti obletniCi izhajanja «Primorskega dnevnika» se naj

raje spominiamO stalnih in doslednih borb, ki liti le vodil za priznanie

narodnostnih in gospodarskih pravic benekih Slovencev.

Vsem tovarilem, ki so skrbeh, da je «Primorski» uakaI tako

pomemben jubilej — kljub stoterim te±avam — iskreno estitamO.

ZA UREDNITVO «NOVEGA MATAJURJA*
IZIDOR PREDAN

PQ%M DRStLI

2i.
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Proslava 30-tetnice v Cedadu
-... —....—



V NEDELJO V EDADU

ANPI in Urutvo benekih godcev «Vlarlic»
pripraVila proslavo 30-leinice osvobodftve
OdIkja tirim beneskim partizanom - Covora Antona Birtia-Meane in Giovannija Padoana-Vannija

Ob 1etonji 30-letnici osvoboditve! Garibaldinski komandir Giovanni
pripravljajo razna drutva na Tra- Padoan Vanni je v govoru pouda
kem, Gorikem in v Beneki Slove- rij pomen skupnega boja Slovencev
niji svoje proslave, na katerih se i in Italijano’v za bo1ji jutri. Govor
dostojno oddo1ijo spominu naih pa nik je nato ocenil sedanjj po1oaj v JWEItILL<
dlih borcev. Podobno prireditev sta Italiji ter kritiziral popuanje
v nedeljo popoldne pripravila v e- viade, ki dovoljuje podvige neofai
dadu Drutvo benekih godcev «Vi- I stine drhali. . 4. 75
gion Karli» in videmska borevska I O benekih Slòvehcih je Padoan
organizacija ANPI. Proslave se je I povedal, da ne uivajo pravic niti
udeleilo veliko domainov in gostov I v to1ikni meri, kot drugi 1ani
iz Slovenije ter zamejstva. Med dru- I narodnostne skupnosti a Trakem
gimi so bili prisotni predstavnika AN in Gorikem. Nezanimanje s strani
PI iz gorike pokrajine Ladi Dornik videmske pokrajine za vpraanja
in Avgust Lenardi, Dino Roner, benekffi Slovencev se je izkazalo
predstavnik Slovenske kulturno - go- tudi na zadnji manjinski konferen
spodarske zveze, Ignacij Ota, pred- I Ci v Trstu, ko niso videmskj pokra
stavnik Slovenske prosvetne zveze, jinski upravitelji omenili obstoja
Viljem erno, predsednik PD «Ivan Slovencev v Beneiji.
Trinko», beneki duhovniki skupiie Ob tej prilolnostj je Padoan izro
«Dom», Dino Del Medico, predstavniK it tirim benekim partizanom
Drutva slovenskih emigrantov Z priznanja ANPI. Od1ija so dobili
neke Slovenije, Franko Kar1i, pred- Ivan Baptista Obit (najstareji
stavnik Benekega planinskega dru- partizan: ima 74 Iet) iz Gorenjega
tva, prisotna sta bila tudi predstav- Mirsa v obeini t. Lenart, Gino e
nika Socia1istine zveze miadine IZ darmac iz tubice pri Podbonescu,
Nove Gorice ter predstavnild bor- Joko Truniak jz Klo1ia ter Lu
evskib organizacij iz Slovenije. cijan BIazuti iz Gornjega Brnasa.

Po pozdravnem govoru predsedui- Na tej prs1avi sta prinesla poz
ka Drutva benekih godcev Luci- drav tudi Federico Vincenti pred
jana Lavrenia je spregovoril tajn’t sednik ANFI z Vidma. ter prof.
drutva Anton Birti - Me&na, ki je Bront, predstavnik ANPI iz òe

I poudaril pomen 30-letnice za nas Slo- dada.
vence ter e posebno za beneke Slo
vence. V osvobodilnem boju, je de- 1an Stainega slovenskega gleda
jal, so se skupno bojevali italijansid lia iz Trsta Jolko Luke je prisot

I in slovenski tovarii, prav tako se nim recitiral dve partizanski poeziii
je treba danes skupno bojevati ter Gregorievo «Soi».

I dosego naih pravic. Svoj poseg ie Proslavo 30-letnice v cedadu so
I Birti zak1juil s pronjo mladini, naj sklenili z glasbenim sporedom. Na
I nadaljuje p0 isti poti, ki so io uba- stonili so harmonikarii drutva be
lli njihovi oetie: p0 poti pravice in nekih godcev, pevski zbor iz Do
I strpnosti med narodi. lefliega Brnasa, ki ga vodi Nino

Specogna, ter oktet «NediI glas.

o



PIA PRVEM LETONJEY IZLETU SPD
4

Prvi skupinski stik planineev
iz Gorice in Beneke Slovenije

Stike bodb v prihodnosti ie 1w!] pogloblli

Za cilj prvega letodnjega spo- u so nae izletnike sprejeli zvoki
mladanskega izieta so goriki pia- znanega benekega harmonikarja E
ninci izbrali Beneko Siovenijo. Kot flzeja lusse, njemu sta se pridrui
vedno so na izlet ii na veliko- la e dva harmonikarja in Iana
nodni ponedeljek. To je e ustaijena planinskega drutva Ivan Zavadial
tradicija, ki se ponavija leto za iz tandrala s kontrabasom) do
letom od obnovitve drutva po dru- mae proizvodnje, kar je povzroi1o
gi svetovni vojni. Goriki planinci, veliko veselja. Siedil je sreo1ov z
pa tudi iz Podgore, tandrea in lepimi obniajnimi dobitki.
Sovodenj so do kraja napoinili av- Ves popoldan so bili nai planinci
tobus, ki je kmaiu dospel v cedad. v veseli drubi z domaéini. Omeril
To je bio prvo sreanje z Benoda- mo le nekatere med njimi. Poleg
ni. Nae izietnike je v òedadu spre- Kukovca sta bila e podpredsednik
jel Jalko Kukovac, predsednik fo- domaih pianincev prof. Hijacint
davno ustanovljenega benekega pia- lussa in predsednik drutva bene
ninskega drutva. Goriéane je Ku kih godcev Laureni& Zveer so
kovac spremljal po sovodenjski doii- se goriki izletniki najedli kusne
ni do vasi Jeronie pod Mataju- beneke gubance. Za vesele poskod

i rjem. ai ni bio vreme naklonjeno n so poskrbeii benalki in gorild
in tako je bil marsikdo prikrajan. improvizirani muzikanti.

V domaem gostiu na Peron!

?PJ’1OI€S Ki
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SEIIGIO SALVI: «tJIJIILZAI’U JL1JKI»

«G1otoioki nacionaiizem»
vir vsega zia za manjine

Koristna in poguinna knjìga, vendar z. zelo ponianjkljiviini in nt

sprejemljivhni informacijami o sloveiiskm jeziku in knjievnosti

cOdrezam jezild Sergia Sai
vija imajo dve veliki zaslugi, ki
presegata okvfr zgodovinske in
kulturne vebine knjìge. Izli so
pri ugledni zalolbi Rizzoli, kar
pomeni, da je bio odlino po
skrbljeno za reklamo dela in na
pisal jih je bojevit pisatelj, ki
se ne boji nikogar in se posluuje
vseh dovoljenih sredstev in celo
sarkastinega paradoksa, kadar
gre za toenje istega vina.

Argument, Id ga obravnava knji
ga, in sicer zgodovina jezikovnih
manjin v Italiji>, je namreé e
po svoji naravi tak, da lahko pro
dere v zavest najirih krogov le
pod pogojem, da jim ga vsilimo
s pomojo najsodobeje mree re
klamnih in informadjskih sredstev
(kar se je uresniilo, kot lahko
e zdaj sklepamo po velikem od
rne”z, ld ga je knjiga imela v ita
1 ‘-J.b asopisih in revijah) in
da —se ga loti lovek brez pred
sodkov in odioden, kakiien je Ser
gio Salvi. Kot lam slovenske
manJine v Italiji se tega dejstva
lahko samo veselimo, sai bo prav

go.i veliko pripomoglo k temu,
da bo italijansko javno mnenje po

stalo obutljiveje do manjinske
problematike in posredno, in mor
da celo neposredno, vplivalo na
ljudi, od katcrih je odvisno sprot
no reevanje vseh zamotamh vpra
anj, ki zadevajo zaito manin.

Izkunje v teh zadnjih desetih
letih so v tem pogledu zelo pouò
ne. Politina volja na sarnem vr
ho drave je resniCi na ljubo po
zitivno usmerjena v priznavanje
vsaj osnovnih pravic manjMnam.
Bila je pravzaprav dobro razpo
lolena e teta 1947, kot pravi Salvi
v svoji knjigi, ko je v prvem od
stavku 3. tlena ustave zajmila
enake pravice vsem dravljanom,
ne glede na jezik, ki ga uporab
ljajo. Toda pot od vrha driave do
skromnega, a vekrat nadutega
obinskega funkcionarja, je zelo
dolga. Na tej poti so se doslej
porazgubili sk)raj vsi dobri skle
pi in nameni in vsi redki ukrepi
v korist manjiinam. Mìsetnost
gromne veine italiianskih funk
cionarjev od najvijih na mini
strstvih do najnijih v Krajevnih
utanovah in na olskih skrbni
tvih, je poolnoma gluha tudi za
najosnovneje potrebe je7ikovmh
ranjin. In je taka, ker je ‘es
italijanski kulturni in piitir
svet, razen zelo redkih izjem, tak.
Pravi Salvi: Najvedjo krivdo i
majo v tem p3gledu izoblikovalci
javnega mnenja in sieer intelek
tt’plci, asnikarji, politiki in «na
vijai» velikih ideo1okih in eti&
nih bojev. Prav ti bi morali u

stvariti vzduje, ki bi prisilio via-
do, da v celoti izpolni svoje ob
veznosti v zvezi z zaéito mani
inskih jezikov, kot to predvideva
ustava. In prav na te «izobliko
vaIce javnega mnenja se obraa
Salvijeva knjiga in jih skuia stre
sti in streznitj s kopico konkretnih
podatkov prav tako, kot z jedko
ironijo in znanstveno polemiko.

MrInja do ljudi, ki se v me
jah ita]ijanske drlave posiulujejo
druganega jezika od italianske
ga, je zelo stara, trdi Salvi, in
izhaja iz «jezikovnega naci’.na1iz-
ma, ki je izbruhnil v risorgimen
tu in je napravil ve kode ita
lijansld demokraciji, kot vse dru
ge negativne drulbene iIe sku
paj. Thdi faiizem je mogol ‘insta
ti samo v vzduju jeziknvnega
nacionalizma». PoIiUnim silain, ki
so si v romantinem ciasu sri
zadevale, da bi zedinile Italijo, je
seveda naciona1isticino tolmaéenje
tudi jezikovnih vpraanj prav pri
1o. Vsa ljudstva, ki so livela to
stran Alp, so r.ujno morala biti
vsaj p0 jezlku italijanska, kajti si
cer bi zahteva p0 zedinjenju ne
imela nobene resne osnove. Toda
p0 izvrenem zedinjenju se stva
ri, kot zagrenjeno ugotavlja Sal
vi, v tem pogledu niso spremeni
le. «Jezikovni nacionalizem» je ce
lo okrepil svoje pololaje. Postal je
«glotolalki ali znanstvenl naciona
lizem, Id je ladinini, furlancii
ni in okcitanèini odlocino odre
kal «status jezika ter enostavno
ignoriral vse ostale jezike nero
manskega izvora. Da je nemko
govorecie ljudstvo na Julnem Ti
rolskem prilo do svojih pravic, je
moralo soci po nasilju in ravnalo
je pravilno, pravi Salvi, ker je e
danes glotoloiki nacionalizem ta
ko globoko zasidran v italijanskem
javnem mnenju, da ga lahko sa
mo bombe premaknejo. Kar pa
se nas Slovencev na Trlalkem ti
cie, nadaljuje Salvi, se moramo za
hvaliti samo Londonskemu spora
zumu, cie so nam vsaj na papfr
ju priznane nekatere osnovne pra
vice. V Benalki Slovenhji je e
vse, kot je bilo leta 1966. Zelo
podobno stanje bi najbr bio tiidi
na Gorikem, cie bi Gorika nekaj
let P0 vojni ne bila pod zavezni
ko vojako upravo. Samo z nasi
ljem, zaldjuciuje Salvi swìjo misel,
lahko torej prisilimo italijanske
politike, da priznajo obstoj narod
nostnih in jezikovnih manjin. Sa
mi od sebe ne dajo niciesar. Kaj
je storiti? Najprej je treba izpcd
biti, meni Salvi, laIne trditve glo
tolalkega nacionalizma in potem
kapilarno informirati javno mne
nje o vsej manjinski problematiki
v Italiji in drugod v Evropi. V
novem odnosu javnega mnenja do
manjtinske problematike je upati,
da bodo nastali ugod’iejli pogoji
za relitev tega, kar se e raliti da.

Poglavje, Id ga Salvi v svoji
knjigi namenja Slovencem v Ita
liii, je v zgodovinskem pogledu
dovolj tocino in izcirpno. Pomagal
mu je pri tem prof. Samo Pabor,
kateremu se avtor v kratkem uvo
dii toplo zahvaljuje za sodelova
nje. a1 pa moramo recii, da so
informacije i zgodovini natega je
zika in nale knjiicvnosti v Sai
vijevem delu zelo pomanjkljive.
Med drugim lahko na primer be
remo v knjigi tudi take stavke:
«Kljub nekaterim prejnjim posku
som je temelje za sedanjo «koine»
ele leta 1808 postavil Jernej Ko

pitar, ki si je zamislil prvo enot
no slovnico. Toda prrwes dokon&
nega poewtenja knjiievnega jezi
ka se io dovril komaj eta i99...
Enotna zgovarjava siovealciine se
io uveljavila ele leta 1950, toda
leta 1962 se je e popravila in iz
popcilnila na osnovi kranjskega na
recija iz Ljub1jac in nj:ne cko
licei.

Jasno je, da se s takimi trdit
v;ini nikrkor ne rnoretTlo strinjati.
Monimi pa, da jih ne smemo pri
psati Sa1viu, temvec slahim vi
rom, katerih se je lal pos1uil.
Kar spet dokazuje dejstvo, ki ga
sam avtor vecikrat omenja v svoji
kojigi, da je zelo teko biti ne
pristranski do manjsin brez zanes
flivih informacij. In naj za za
kljuciek e mimo giede omenimo,
da se pisec teh vrstic, ki ga
Salvi imenuje v svoji knjigi, al
rodil v Jugoslaviji in ni nikoli po
sta] italijanski drlavljan, ker je
bil tak In od rojstva.

JOSIP TAVAR
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* iz cNAisicE DOLINE * jq7OL 13K?
Obcm zbor »PlaDinkec i ii 5’

V soboto 1. marca je imelo drutvo
»P1aninka< iz Ukev v Kanaiski dolini svoj
obiajni letui obni zbor, ki se je zae1
ob 20. ari v hotelu Pota. Pregled dela,
predvsem delovanje pevskega zbora, ki
vsako nedeljo sodeluje pri slovenski slu
bi boji, je podala predsednica drutva
Ne1a Tributsch. Opisala je indi drugo de
javnost drutva, tako gostovanja izven
Kanalske doline, izlete in dru1cabna sre
anja. Drutvo lahko e nekaj let redneje
deluje, odkar prejerna skromno deelno
podporo.

Clani so odobeili delovanje odbora in
polivalili predvsem predsednico in diri
genta Franca Sivca, ki vodi zbor %e 24 let.
Za prihodnje leto namre pripravlja zbor
praznovanje 25-letuice dirigentovega delo
vanja in e nekaterih drugili starejffi
dlanov pri tem zboru.

Clani drtaltva so med drugim tudi izra
zili zadovoljstvo, da je kofija ugodila
njihovi vztrajni pronji in koralno nasta
vìla upnika, ki obvlada zelo lepo sloven
scifio.

Obnega zbora se je ude1i1 tudi novi
upnik Mario Gorjup, ki je oblii bil, da bo
ostal v Ukvah. Pozdrave obnemu zboru
pa so iz Irsta prinesli e za Slovensko
prosveto predsednik Marij Maver in di.
Franc Mlja ter delni svetcyvalec di. D.
toka.

Obni zbor se je konèal z druabnim
sreòanjem v istffi prostorih, kjer so od
mevale pesmi v nemini, italijanini, p0-

sebno pa seveda v domaem koro4kem
nareju e pcrzno v no.

Bralci piejo
»Sosednja«

Da fe x.Primorski dnevnikc zaéet v pre
vada M. Koiute obfavtfati Gufonov spis
»Ljudje Nadtikih doti,i’, je stimo pohvat
no. 17 prevafanje pa fe zailo nekaj neia
snosti — mogoée so e v samem izvinzi
ku — ne katere fe treba nujno opozoriti,
sai predsiavtjajo vse preveé dragoceno
slovensko drubeno-potitiéno dediino, da
bi jih tahko pustili ob strani.

Spomniti fe treba nafpref na besedo
»skupscina, ki je stovenski fezik ne po
ma. Izraz je srbski (od »skupitinac); pre
den so se Staveiwi toéiti od monarhife,
se fe uporabljat izraz »zbor’< in sicer dr
avni, daletni itd. Zanimivo fe, da imajo
narodi stovanske jezikovne skupine raztié
ne oznake za zbor. Hrvati ma reéejo »sa
borcc, Makedonci »sobranje (kar obof i
uporabtjafo tudi v Jugostavifi), Poljaki
svoj »sejem, Ukrajinci so imeti svojo
»rado...

Stovenska drtalbeno-potitina dedaléina
fe prav tako ohranita e moéne priée nek
danfe ureditve, na prvem mestu karantan
sko »ztstoticievanfe vofvod, potem upane,
va.ke »srenjer (skupnosti), ki jih ponekod
imenujefo tztdi dru.ltva.

V Stovenski Beneéif i in tudi na severnem
Primorskem se fe obranila e enti pomemb
na oblika stare stovenske ureditve, to fe
»sosednfa •(zbor druinskih poglavarfev),
1cl ga le prevajalec (ali pisec) a1 prevedet
i’ »soseskoc, kar pa fe nekaj popotnorna
drugega in ima komaj kak sociolLki p0-
;nen.

Nenatanéno fe razloena tudi beseda
‘arengo, ki se na Sev. Primorskem za
raztiko od Beneéife glasi »varengacc in za
znamttje predvsem glasno razpravtjanfe,
zborovanje, pa tudi glasne enske pogovo
re. gkoda, da nekateri e vedno mislifo
izekoliko nainno, da gre v takih primerih
samo za neko ,narodno blagoc. ZapLsoval
ci bi morali imeti vsaj nekaj socioloskega
znanfa, sai gre v resnici za ostaline naj
ves5jega narodno-zgodovinskega pomena.

L<7L I 3øC.!
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Nutrudni prc’f. Rado Be.dnarik je oh
prelomu kta tudi ietos v samazaloìbi iz
dal Trinkov koledar, 1cl je ±e postal prava
tradicija. Koiedar ima ±epno obliko, 128
strani, veé ilustracij in •mnogo zanimive
ga branja. Posven je 20-letnici smrti
msgr. Trinka, ki je umrl 26. junija 1954.

Takoj za koiedarskim delom, ki %e upo

Iteva novi bogosluìni pokondilski koledar
Cerkve, najdemo Zorzutovo pesem »Sem
mcd vami«, ki se seveda nanala sia rnsgr.
Trinka. Siedi opis proslav ob 20. obletnici
Trinkove smrti.

Is Trinkovih spisov najdemo òlanke
»Ivan Trinko o Rezijanihtc (Dom in svet
1907), osnutek nekega govora ali èlanka,
ki govori o veliki ljubezni, ki io je Trinko
gojil do svoie cdje domovine, itiri pisma,
ki jih je 1. avgusta 1974 smrtno ponesre
eni kardinal F. Antoniutti iz Niom pisal
Trinku v razdobju od 1930 do 1952, ter fo
tokop’iji dveh pisem, ki sta si ju izmeniala
poslanec in duhovnik Virgili] Scek ter
msgr. Trinko. Ohiaviiena ie tudi Trinicova
pesem novomalniku A. Baakièu iz 1. 1910.
Jz neobjavliene Trinicove korespondence
najdemo v letolniem koledariu priobèene
tn razglcdnice V. Hoiza, pismo urednika
Ljubljanskega zvona Viktonia Bu2ka in
dopisovanje s politi’kom Ivanom Hhbar

iem.
Od ostalih spisov nai omenimo »Slovo

(inpnika Joìeta A’brama) od msgr. Tnin
ka», spo’minski èlanek oh 15-lernici smrti
ìupnika Antona Cuffoia, odlomek iz go
vora upnika Cenéiéa na Kamenici lansko
leto, razpravo Martina Jevnikarja o je
ziku v poezijah Ivana Trinka, ohs zgo
dovinskih pravic Benelkih Slovencev izpod
peresa Alela Lokarja ter spis Viadimira
Vremna »Za nov .gospodarski dvig. Na
kratko ie ocenjena knjiga jupnika v vasi
Matajur Paskvala Guiona o iiudeh Nadi
lkih dolin. Pregied va%nih pnireditev in
dogodkov «Po naSi domniuii” zakijuéi pe
stri koiedar.

Knjiica ie na voljo po vseh slovenskih
knjigarnah v Gorici in Trstu. — jk

Ukve
V nedelio 31. avgusta je bil v Kamniku

mnobèen nastop narodnih noI iz vse Slo

venhje. Svoje zastopsWo — 20 oseb — ie

poslalo v svojhi slikovitih naSali tudi do-

sonde druStvo »Planinka”. Mcd potio so

se udeieenci is Ukev ustavifi na Breziali

in nato nadaljevafl pot do Kamnika. Mi

mohod narodnih noi po mestn1h ullicah

ie bil nekai veilèastnega in je pustil mo

goden vfis na vseh prisotnih. Po povorki

so si Ukvanci ogledaili le alcolico Kasnni
Ira ter se na noè zadovolini vmili do
mov. - L.D.

Predsednik dnielnega odbora dr. Comeili
je prejinii teden sprejel delegacijo deTleI
nega koordinacijskega odbora Slovenslce
skupnosti, ki so io sestavUali Stoka, Pan
un, Terdon, Terpin, Narei, Ferietideva, Tul
in Preleren iz Trbi%a.

Deiegacijo ie predsedniku predstavii de
leini koordinator dr. Stoka, ki je poudaril
smoter sredania, da se vzpostavijo trai
neili stiki mcd deieio Furìaniia-Julijska
Beneéija ter edino izkijuèno siovensko po
litièno stranko v deleli, ki sioni na nade
lih demdkracije, napredka in antifaiizma.

Potem ko ie informiral dr. Comelliia o
raziinitvi Slovenske skupnosti v stranko
deleinega znadaia, katere prvi derleini kon
gres ie bil v soboto 24. maia v Devinu,
mu ie prodoèil kUudne probleme, za pozi
tivno reiitev katetih ie zainteresirana sio
venska manjiina v derleh, predvsem pa gb
baini zaiditni zakon, pravico do uporabe
siovenidine v derleinih or.ganffi, ustanovitev
teievizijskih oddai v slovenidini, avtoporto
pri Fernetiéih, pnispevke slovenskim orga
nizacijam ter finansiranje manjiinskih po
litiénili formacij la iavnih srestev. Nato
ie Antek Terdon ravJorlll staliièe Sloven
sire skupnosti glede kraikih rezenatov,

za sbovenske lole v Gorici, a avtoportom
pri Standrelu, slovensko strokovno lolo,
voiaikirni slurlnostrni ten tovarno Lacego.

Slinon Preleren la Trbiia ie pnedsedni
ka seananii s peredimi problemi v Kanal
ski dohni v avezi a gradno avtoceste Pon
tabelj-Trbla, vojaSkimi sluinostmi, turi
zmom in emigracijo.

De. Comelli je a veliko pozornostjo vael
na znanje lanelene probleme ter glede ne
katerih nakazai tudi morlne reiitve. Pri
tem ie peudarii zainteresiranost deleie, da
se odprta vpraiania reiiio sporazumno s
pnizadeto slovensko manilino. V tem o&vi
ru ie inazil ±elio p0 stalnih stikih mcd
Slorrensko simpnostio in derleinim odba
rom, kar bi pozitivno vprhvalo, da se ustva
rijo ustrezni pogoji za utrditev poiltidne
voije pri odgovornih organih za reievanje
mani iinske problematike.

Trinkou koledar GL1

Sreèauie i deieIAim vredsedoìkom

K’A9fl/3KÌ

na Krasu, otroilcih 15.5. ?5
vrtcev ONAIRC ter finansiranja boiniinice
na Katinari.

De. Paulin in Mania Ferietiò la Gorice
sta predsednika zaprosila za ustrezne p0-
sege v avezi s finansiranjem iolskih agradbflÌDLIYkE i
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Trinkovà proslava
SKPD »Mirko Fi1ej je v nedeljo 9. mar

ca pripmvio spominsko sveèanost ob 20-

letnici smrti slovenskega benekega du

hovnika [vana Trinka-Zamejskega.

V zadeUcu je nastopil goralki meinni zbor

»L. Bratuin, ki ga je vodil prof. Stanko

Jericijo. Zapel je Gallusovo Beati estis,

Matije Tomca Majsko noé na besedilo I.

Trinka, A. Grebminga V tujini in Janeza

Skroupa Kje dom je moj.

Nato je dr. Rado Bednarik s pesniko,

zaneseno in prepriòlj ivo besedo pestro

predstavil lik benekoslovenskega odaka

Ivana Trinka-Zamejskega, ki je vse Bv

ljenje osmi zvest svojemu idealu duhovni

ka, pesnllca in narodnega buditelja. Spo

gtovali in cenili so ga vsi, ki so ga poznali,

tako Slovenci kot tudi Italijani, Nemci

in drugi.
Med slavnostnim govorom sta Trinkove

pesmi in nekaj odlomkov iz njegovih del

prelrali Kazimira Bla2iè-Sorè in Metka

Klanjèek.

Slovesno akademijo je zakljuèil vokalni

oktet, ki je zapel Trinkovo skladbo psalma

Ti globodine. Pri klavirju je izvedbo sprem

ljala prof. Lojzka Brami Vsa Trinkova

proslava je izzvenela kot sveèanost v spo

mio buditelja benekih Slovencev, èigar

duli je e vedno med nami, polo preroke

besede in le$o prihodnost naih rojakov

v Slovenski Beneèiji.

Tutti udeleTha pri nedeljski proslavi je

bila zares lepa. Vsi so od nje odhaj ali s

priznanjem in prireditelje in zadovoljni

nad spominsko sveéanostjo.

Sreéanje v Cedadu
V Cedadu so se 3. aprila letos sestali

sederiu drutva »Tvnn Trinkocc ter Zveze
slovensklh izseljencev zastopnild benekih
kultumffi drutev ter deelnega koordina
cii skega odbora Slovenske skupnosti.

Za beneka kultuma druinva so bili pri
sotni Viljem Cerno, Ado Kont, Dino Del
Medico, Emil Cendiò, Aldo Klodià, Va
lentin Simoniti in Marino Vertovec. Slo
vensko skupnost pa so zastopali Drago
Stoica, Andrej BratuT, Damjan Paulin,
Marjan Terpin, Alojz Tal in Simon Pre
scheren.

Razgovor je bil o pereàih problemifi, ki
zadevajo tako Benalko Slovenijo kakor
tudi narodnostne io socialne pravice vseh
Slovencev v d&eli Furlaniji-Juiijski kra
jini. Zastopniki benekih Slovencev ter
Slovenske skupnosti so se dogovorili za
nadaljnje in poglobljene medsebojne stike.

vCPui (V

Ob tej priloinosti je v atriju Katoliikega

doma razstavljal svoje perorisbe mladi be

nekoslovenski slikar Hijacint Jussa. Prav

tam sano lahko ogledali nekaj listin in del

ti Trinkove zapalèine. - janz

- -,
.%. ‘-é.

tupna cerkev v Trémunu; ob njej je nae1 svoj zadnji doni oéak benalkih Slovencev

msgr. Ivan Trinko

K’ i&tOMfl)
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V OKVIRU BENEANSKIH KULTURNIH DNEVOV

Predavanje di Karla SiikovkTa
o Beneild Sloveniji do leSa 1914
Prikaz gospodarskih, politinih, o1skih, jezikovnili in knl

turnili vpraanj od plebiscita (1866) do prve svetovue vojne

lizem. Cest ni bilo, zato je to pod
roije ive1o v izolaciji. e v prej
njem stoletju se pojavijo prvi emi
granti, ki se le sezonsko izseljujejo
v avstrijske deele, na prelomu sto
letja pa zasledimo prve primere e
migracije v Ameriko.

Malo vemo o politinì strukttiri
teli krajev, domnevamo pa !ah
ko, da je bila pretèno nacionaino
lìberalna. Tara politinih in naci
nalnih napadov so bili predvsem du
hovniki, ki so bili skoraj edini pred
stavniki vijih stojev v teli krajih.

Ve vemo o olstvu. Pred letom
1866 so bile tu le farne gole, ker
so utili katekizem v slovenini, po
leg Lega pa tudi nekaj osnov itali
janskega jezika. Za Italijo pa so
bile o1e naiin obrambe pred zuna
njim in notranjìm sovranikom in
sredstvo. s katerim je skuala u
stvariti enotnost v dravi. Tako je
3eneija dobila triletno obvezno so-

-
lo, poleg te pa e uite1jie v pe

Nato je presel na oTis polalaja ‘ tru. Triletna ola seveda ni imela
Italiji v asu plebiscita. Na zunai posebnega vpliva, zato je bio e
je bula to se drzava, in se je na- vedno veliko tevio nepismenih. V
slanjala na prerodno gibanje, v res takih razmerah se tudi ni moglo ra
nici pa je e popaldala zmernim zviti veòje tevilo kulturnih osebn)
in konservativnim silam. Njeno go sti. Tisk za beneke Slovence se je
spodarstvo je temeljilo na kmeij- omejeval le na prionostne listie
stvu in zaetkih maaufakture. Bei.- in nekatere verske publikacije. Pa
ka Slovenija, ki je bila e v pr pa so po teh krajih kralile tudi iz
teklosti zelo odvisna od niine, i daje Mohorjeve drube. Predavatelj
premogla en sam vecji center, Spe- je tevilo naronikov v posameznih
ter Slovenov, na katerega so gravi- letih povezoval z vzporednimi splos
tirale Nadike doline. To ozemlje i nimi zgodovinskimi dogajanji in ta
bilo tudi zaradi stare avtonomuie ko pokazal, kako so ta vplivala ria
mani podvreno narodni asimilac’ji ivljenje benalkih Slovencev.
kot ostali predeli Beneke Slovenije. Nato je predavatelj prede! k orisu

Ko so benedki Slovenci pri1i v jezikovnega poloaja. Z upravno cen
sklop Italije, je ta imela prilalnost, tralizacijo je italijaeddina postala e-
da dokae verodostojnost narodnih in dm1 jezik v javnem ivljenju. Slo
liberalnih nae1, ki jib je progla- veed&n se je ohranjala le v cerk
a1a. Vendar se je izkazalo, da so vah, e tu pa v glavnem le v Na
vsa ta naela veljala samo za [ta- dikih dolinah, ker so na terskem
lijane, ne pa tudi za pripadnike dru- podroju slovenske duhovnike zame
gih narodov. V Slovencih je Italija njali furlanski in italijanski. Sloven
videla sovranika tudi zato, ker je ski jezik, in so ga skedali zatreti,
bila Slovenija takrat v sidopu Avstr ;- se tako ni mogel razvijati, ostel
ogrske, ki le ogralala fieno zedi- pa je v dru±inah in deino v cerk
n]en]e. vah. Ohranil pa se je zaradi izoli

Po teh ugotnvitvah je predavateÌj ranosti teli krajev, zaradi majhne
predel k orisu demografskega stania ga vpliva ol, zaradi povezav z osta
Benedke Slavenije v tem obdobju in limi Slovenci (sezonsko izseljevanje
to tako na osnovf uradnffi virov kut v Avstrijo), pa tudi Cerkev je pri
na osnnvi zasebnih tetij ozirona tem odigrala pomembno viogo. Tako I

cenitev O gospodarskem polalaju se je pri benedkih Slovencili razvila
pa je dejal, da so v teli krajih objektivna narodna zavest, ne pa
oreviadovali gozdovi, razvito je bHo tudi subjektivna. Italijanska drava
anitvo in kmetijstvo, ki je ‘a- je v tem asu iskala svojo enotnost,

tostovalo le domaim potrebam. Edi- zato ni mogla bitj taka sua, da bi

o sadjarstvo je “ho razvito do take v dobrih petdesetih letih eliminira

nere, da so prìdelke tudi izvaati. la drav1jane, in niso bili italijan
Ozemlje je bilo razdeljeno na te ske narodnosti. Vendar so tudi v
vilna mala posestva, kar je pri. pre- raznarodovalni politiki tega asa do

bivalcih povzroio modan individua- loòene razlike. (e 3e bio namre

v zaetku raznarodovanje omejeno
na irjenje italijanske kulture, p0-
stane ob koncu stoletja, ko skusa
Itàlija poveéati svoje ozemlje, pre
cej huje. Takrat se tudi zaòne iz
seljevanie, ki pa ni e masovno, ni
pa e priseljevanja kot faktorja rai
narodovan,a. Veliko veéjo raznaro
dovalno mod je seveda imela po
tem fedistina drava.

Pn predavanju se je kot navadno
razvila ivahna diskusija, v kateto
so posegli prof. Pavel Petricig, arli.
Valentin Simonitti, prof. Domenica
Pittioni, prof. Tagliaferri, ki je na

i letednjih benedanskih kulturnih dneh
tudì predaval, ter nekateri drugi.

5 petkovim predavanjem ravnate
ha Slovenskega raziskovalnega in
tituta dr. Karla inkoviéa so letos
nji beneanski kulturni dnevi pre
hi k preuevanju zadnjega zgodo
vinskega obdobja Benedke Sloveni
je, to je obdobja italijanske oblasti.

Dr. ikovié, in ga je tevilnemu
obinstvu predstavil organizator le
tednjih predavanj prof. Domenico
Pittioni, je v svojem predavanju
obdelal obdobje ob plebiscitu leta
1866 do prve svetovne vojne.

Zael je z ugotovitvijo, da so lo
sedanje obravnave tega obdobja ore
cej pristranske in da ni de!a, Id bi
nudilo popo!no zgodovinsko sliko, ;aj
gre veinoma za po1itino - zgoda
vinska dela. Zato je skuial v preda
vanju podati predvsem sintezo zna
nili, a raztresenih podatkov, obenern
pa poudaril potrebo p0 temeljitej
em prouevanju arhivov in drugi
virov.
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PREDSEDNIK VIDEMSKE PQKRA]INE TURELLO
ZAGOTOVIL USO POMO BENESKIM DRUSIVOM
Fredse,tnik Tureio priznul zgreieaost gospodurske politike do ;orskih podrocij in dopustil mai

nasi, da pride do pokrujinske konference o manlìinah - Hrititni posegi predstuvnikov druitev

KulWrna in emigrantska drutva
Beneke Slovenije so v soboto or

ganizirala v petmi Slovenov srea

nje s predsednikom videmske po
krajine Viniciom Turellom, ki je

tevilnim prisotnim javnim in kul

turnim delavcem spregovoril o

stvarnosti Nadikih dolin v okviru

iv1jenja pokrajine.
Predsednik pokrajine je, kot je

znano, e lani sprejel delegacijo

benelkih drutev, sedaj pa je pris

tal e na to, da javno spregovo

ri o problemih te de1ele v kraju

samem in da svoje mnenje sooi

z mnenjem irega kroga krajev

nega prebivalstva. Veer je use

skozi potekal v prijetnem domaem

vzdulju, h kateremu je prispeval

tudi nastop «Nedilkih puobov» ‘b

zaéetku veèera ter nastop harmo

nikarja 3irtia in miade pevke ob

prireditve.
Jsednika pokrajine je v ime

nubenelkih drultev pozdravil v

s1ovenlini in ita1ijanlini preti

sednik kulturnega drultva Ivan

Trinko» Viljem erno, ki mu je tu-

di podaril nekaj knjig benelkih

avtorjev.
Predsednik Turello se je drul

tvom zahvalil za vabilo in uvodo

ma navedel precej statistinib
podatkov o demografskem in gos

podarskem stanju Nadilkih dolin.

Poudarfl je, da se je Itevilo pre

bivalstva obutno zni2alo v deset

letju 1961-71 (za kar 29,66 odst.),

nekoliko mani pa v zadnjih treh

letih (za 3,9 odst.). To pa zato,

ker se je v zadnjih letih zvilalo

tevilo de1avcev-vozaev. Podrobno

io analiziral demografske pcdatke

po obinah, ki so seveda najbolj

porazni v manjlih hribovskih ob

inah. Raziogi za masovno izselje

vanje so predvsem v nizkem Itevi

lu delovnih mest, sai ie recimo v

potru, ki ie gotovo gospodarsko

,onejla obina, komai 88 Lju

d so zaposleni v obrtniltvu in

industriji, v nekaterih obinah pa

takih delovnih mest sploh ni, pa

le odstotek zaposlenih v terciar

nih deiavnostih ie povsem irele

vanten.
Zaustavil se je nato pri proble

mu lolstva in povedal, da je po

krajina izvedla ltudijo o razvrstit

vi viljih srednjih lo!, iz katere je

izlel predlog, naj bi te lole bile

v edadu, bododi spiolni bienij pa

tudi v petru. Navedel je tudi po

datek, da je sedai diiakov viljih

sredniih lo] iz benelkih obèin 267.

Glede problema iavnih prevozov

je predscdnik povedal, da pQjwaji

na preuuje monosti, da bi prevo

ze na tem ozemtju prevzela pod

lastno upravo. Navedel ie tudi p0-

dotke o cestah, ki jih je pokraiina

v zadniem asu zgradila ali po

pravila, za kar ie potrolila skoraj

d’.e milijardi lir. V naértu pa je

razliritev mejnega prehoda pri

Stupici, kar bo nedvomno pripomo

gb k porastu prometa v teh kra

310.
Seveda je treba napraviti le mno

go. je dejal Turello, sai je interes

vse skupnosti, da bi lahko ljudje

v teh krajih dostoino iveli, np

rdzadnie tudi zaradi ohranianja na

ravnih ravnotei.
Glede kulturnih in etninih pro

blpmov pa je dejal, da imajo po

njegovem mneniu vse narodne

manjiine pravico do zalite in va

loHzacije in to ne samo zaradi

njih samih, impak tudi zato, ker

pomenUo obogatitev za lino skvp

nist. e pa hoemo. da se kultu

manjlinah pa je dejal, da bi po

poglobitvi teh vpraianj do take

konfcrence lahko prillo. Ob koncu

je le enkrat poudaril obvezo po
krajinske uprave, da bo podpirala

kulturno dejavnost v Beneiji.

iva Gruden

4.

Med govorom predsednika Turella

ti, de posiuevanie teh pravic ni Frof. Pittioni pa ie izhajal iz fur

nk protidravnega. lanskega vpralanja in prelel na

Dino Del Medico ie govoril o raz- spioine ugotovitve o zaliti mani

sc2nostih izseljenstva in o potrebi, un, zaradi katerih ie de2ela dobila

da se ne investira samo v ceste, poseben statut. Tudi on se ie uprl

ampak v industrijo. Le tako Se bo vsakrlni obliki ugotavliania obsto

omogoila vrnitev emigrantov in io slovenske manjline, sai ie jas

pomo 2ivljenie skupnosti. no, da zaradi vrste zgodo4nskih

Prof. Petricig je naiprei sprego- situacij ni pogojev, v katerih bi

voril o gospodarskih in lolskih pro- ljudie lahko povsem svobodno iz

blemih, nato pa poudaril, da ie razili svoje nmenie.

predsednik pokrajine prvi iavni u- Izidor Prcdan pa je vpralal preti

praviteli, ki ie v petru izjavit do- scdnika, zakaj se videmska pokraii

lcéene stvari. Te izjave jemlje na no ni ude]e2ila mednarodne konfe

znanie in aka na niih verifikaci- rence o manjlinah v Trstu.

jc. Glede iezika je dejal, da se Predsednik pokraiine je nato od

mu posameznik nikofl ne odpove govoril na nekatera od postavljenih

prostovoljno, eprav se v nekate- vpralani. Priznal ie zgrelenost

rih primerih tako zdi, ter izrazil gospodarske politike, ki odmaknie

obalovanje, da predsednik pokra- fin pcdrodjem ni omogoila, da

iine v svoiih izvaianjih ni niti en- bi se vk1jui1a v proizvodni proces,

krat uporabil besede Slovenec. glede pokrajinske konference o

Predsedniku se je za negove

re dejrnko razvija, je potreben besede zahvalil Viljem erno, ki

jezik. To je san vedno zatrjevat je obenem izrazil prepriéanie, da

ftirlanskim emigrantom in zato ne bo predsednik podprl njihov boi

more imeti drtiganega merila pri za Ìzvaianie ustavnih doloil.

ob”avnavaniu neke druge kulture, Nato se ie razvila zanimiva in

knt v primeru Nadiikih dolin. Pra- mestoma. celo zelo razburljiva dis

vi’no je, da drultva to kulturo raz- kusij Ado Cont ie spregovoril o

viiajo. saj se s tem ne izloduielo 1enotnem dokumentu, ki so ga e

iz ivljenja dravne skupnosti. Pri 1migrantska druitva predlo±ila de

‘tej iziavi le r’redsednika prekini] elni konzulti o emigraciii, ter o

nt’dulen aplavz prisotnih. 1udelebi benelkih emigrantov na

Turello je nato povedal, da pa vsedravni konferenci, nato pa

pokrajina nima specifinih pristoj- vpralal predsednika, v em so

nosti glede problemuv maniline, da pravzaprav teave za priznaflje

pa je pripravljena vsestransko, tudi benelkih Slovencev. Predsednik ie

finanno, pomagati drultvom. poudarll, da ie to stvar dr1ave,

Ob koncu se je dotaknil le vpra- obenem pa iziavil, da nekateri os

lania zahteve p0 sklicaniu pokra- poravajo obstoj manjline. Okoli te

jinske konference o manjiinah, ki fieg0l trditve se je razvila zelo

sto io pokrajinskemu svetu predlo- ivahna razprava. Arh. Simonitti je

fili skupini K in si in ki io poudaril, da Italiia ni nikoli prosto

on (Turello) zavrnil. Iziavil ie, da volino priznala nobene manjiine,

pokraiinski odbor ni nasprotovai da pa benelkih Slovencev ni po

zahtevi zaradi njene vsebine, am- trebno ugotavljati s kakimi refe

pak le zaradi procedure, s katero rendumi, ker govoriio o niih Ite

io bila ta postavljena, ter le en- vilna objektivna deistva. Treba pa

krat poudaril. da ie P0 negovem jo pomesti s posledicami terorir1, I
osebnem mnenju treba vse kultur- tudi psihololkega, ki so ga v teh

re podpirati z vsemi sredstvi. kraiih izvajali, ter dati ljudurn

pravice, ki jim pnipadajo p0 éle

nii ustave, obenem Pa jim poveda



Pred nedavnim je bilo v petru
Slovenov sreanje med benekim:
Slovenci in predsednikom videmske
pokrajine Turellom. Sreanja se je
ude1eila tudi Silvestra Markolin,
znana in priljubljena napovedova&a
in pevka na tradicionalnem Dnevu
emigranta v edadu ter Ianicd
drutva benekih godcev «Vigio
Kar1i». Tistj dan je bil za Silve
stro e posebno praznien: slavila
je narnre svoj estnajsti ro)stni

nju. Ta dogodek, ki l,o 20. aprita
ob prisotnostj predsednjka poslanske
zbornice Pertinija hoe poudariti po
memtn prispevek edada (68 padlih
borcev) osvobodjtvj. Odbor za po
stavitev spomenika pod vodstvom
prof. Gma Lizzera zagotavlja da
bodo spomenjk, delo kiparja Lucia
na Ceschie, pravoasno dokona1j.
Spomenfk je sestavljen iz razgibanjh
likovnih teles, ki se vzpenjajo dosedem metrov visoko t»r so deino
izdelanj iz e1eza, deino pa iz e1e-
zobetona. Ves Spomenik se bo dvigal
nad vodno gladmno.

Ob tej prio±nostj bodo objavjli ispomjn’-o brouro. Prof. Giuseppe
Jacoluttj, Id skrbj za fieno objavo,bo predstavjl spomenfk v razoffi fa-

______

-- zah izgradnje, prievanja edajcev
v EDADU in e neobjavljeno fotografsko gra

divo.?nprave fla Odkflt]t Ob prihodu predsednika zbornice
Pertmnija se bodo v edadu zbraljspooienika OdpOflllStVlJ najviji predstavnjki nae dee1e ter1
furlanskega in julijskega odpornikV ceciadu se pripravljajo n- od. ga gibanja. Na tej prireditvj bo na.jkritje spomenjka odpornjkemu giba- vzod tudi predstavn viade.

Druzabnost v Beneki Sloveniji

f)vV (t(’

I
‘.
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dan. Ta dogodek je bil zanjo, za
sorodnike ter za tevi1ne prijate
lje prilonost za druabno sreanje

ob lepi slovenski pesmi, kar je le

nov dokaz, kako se miadina v Be

neki Sloveniji vedno bolj vkljuuje
v slovensko narodnostno iv1jenje
in izpriuje svojo zavzetost tudi ob

manjih prilonostih. Na sliki Sii

vestra Markolin med sorodnik in
prijatelji.
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e mi je prijatelj e za nekaj d
gih zavedmh slovenskih beneanskih

I duhovnikov rekel: »Brez talarja bi bi
lj tudi om pravi proletarcie, je to za
Gujona veljalo e bolj, ker talarja de
jansko ni nosil. Suhljat, z oa1i na

I zagoDelem obrazu, z revno rjavkasto

I jopico pod sivim suknjiem nas je
sprejel z odprtimi rokami v tesni ku
iinji. Odkar mu je umrla stara kuha
rica, si tudi kulia in pere sam. Sicer
pa je samo socia]nO zavarovanje za

kuharice 30.000 lir meseno, on jih
dobi le nekaj nad 70.000! Zapri je vra

V znanstveni utemeljitvi knjige je ta v sosednjo sobico, kjer je kup otrok
razen tega pogumno in nedvoumno glerialo televizijo in izza opka ovene
pribil: Ljudstvo te dolme se ne samo. lih hiacint potegnil steklenico vina.
v zgodovinskem pogledu, ampak tudi »kof mi je nikot3 rekel, da ne smem
sicer razlikuje od ostalega popreja ‘1

zboleti, hlrati pa je e merli ma to,
dravi, ki ji pripada. Poleg slovenske- da bì me upokoji]i ah prestavili dni
ga jezika Je za te l]udi znailna tuda gam. Pa sem mu odyrnil: »Bolezen ie
neka posebna ljudska dua. Zgodovi- samo za bogate, mi beneki Slovenci
ma tega ljudstva ni tako nepomembna, pa nismo bogati!e
kot te nekateri radi podtikajo. prete-
ide generacije so bile samozavestne Podaril mi je svojo novo knjigo.

zaradi svoje samobitnosti, tradicij, » tiì so bili hva1eni, -ker sem te

eg in vioge, ki so io igrale v driavali, bukvico objavil, eeprav sploh nisem

v katere so bile .vkìjuene. Tudi kul- mislil, da bo zbudlla tolikno zanhria
turna dediina, zlasti jezikovna, je nje. Seveda pa odmevi nanio niso bili

vsega upotvania vredna. Dosedanie ., emaki. Na obini v dolini je

I

Ko sem ga pobaral, kakoje svojo
knjigo zael ustvarjati, je omenil, da
je e leta 1924 dobil v roke pismo
zgodovinarja Griona, v katerern pravi,
da so slovenski ljudje tod zemljo ob
delovali kot lastniki, zato da bi varo
vali meje, se pravi, da nikoli niso bili
tako podreieni kot koloni v Italiji.
»Smo mailina dee1a, a imamo svojo

i zgodovino in tei se ne smemo odrei.
Toda nacionalistiòne oleIta1iJj ò
bile ustrojene tako, da lii ljudje im
bolj pozabili vse svoboÒme, ki so jih
imelie.

Ker sem ugotovil, da je z eno nek
danjega slovenskega izseljenca Dma
del Medica, ki je bila vicarka, govoril
tudi francosko, sem ga povpraaJ, v
katerem jeziku bi se po njegovem
ljudje na svetu najlae sporazumevali.
Najprej je vpraanje razumel dobe
sedno in zael mi je praviti o nekem
pionirju esperanta Blanchiniju iz Vid
ma. Nato pa je razmi1ial Mre: »To
bi e v Delfih teko razvozlali. Ven
dar mislim, da bi vsi morali imebi
tudi posluli za skupne loveke zade
ve, za naravo, za ekologijo, za razra
òanie 1ovetva. Kot lovek in dul2ov-
nik sem na isti ravni kot slehernj 1o-
vek, a tudi s spotovaniem in razu
mevanjem za vse.<c Hitro je preskoil
v svojo vizijO: »Vse dravnike sveta
bi zapri v skupno sobo in jih ne bi
odklenil prej, dokler se o mini ne bi
sporazumeli.e Omenil je, da je bil pred
nekaj dnevl v Trstu, kjer je predaval
v klubu slovenskih izobraencev o svo
ji novi knjigi. »Kljub tremi, ld sem jo
imel, se je vse dobro izteklo, presene
tio me je samo to, da imajo Sloven
ci v Trstu kar tn razli&ie klube: za
katoliane, za liberalce in za pnipadni
ke Primorskega dnevnika. Zakaj s ta
ki prepadi potrebni? Slovani smo bili
v zgodovini, al, vselej nesloni. Toda
mi v Beneki Slovemui smo danea yah
ko skoraj zgled: eprav lima vsak svo
je preprianje, smo vendar vsi sloni.
Spodbudno je tudi, da so se zaeli
za stvar zanftnati Furlani, k.ateri!a
problemi so podobni naim.<c

»Kada je jasno, se od tu vidi prav
do morjae, )e dejai, ko smo stopili
iz hie na leseni kmeòld gank. »Vse
hie tod so zidaie ma suho brez ve
znega peska in malte. Le sa cerkev je
neko vsaka dru±lna morala pninesti
vreo peska iz doline.e

Na pokopali.u za nasmetenim goz
diem — MataJur postaja vse bolj ne
deljska jzletnika toka in kraj, kjer
so tudi Italijani zaeli graditi vjken
de — so trleli v zrak krii in nagrob

Mimo prvih poganjkov na grmov
ju se je vijugasta cesta zagnata v p0-
boje Matajurja. Spodaj v dotini sino
ti pekarni v Sovodnjj kupili .e di&eàe
potìee, podobne gibanicam, ki jim tu
pravijo gubane. me »gubanecc je bito
poteg itatijanskega napisa »panificioe
z veliki r1cami izjemno napisano tudi
ne rektamni tabtì trgovnze. Gubane so
bita edina stovenska beseda, ki sm
jo’ Zalzko prebral ne javnh mest4h
stovenske .eneije.

Zapisi iz Beneàje in Rez;je

KamÌii
*

D6LU

- i

J_.

pod Matajurjem in Kaninom

... Tam, kjer se meljejo premnogi jeziki v eno
— 1 imel nekdo pripombe, òe da sem pre

ve hvalil samo Slovence in da sta
tu tudj italijanska oblast in kranska
demokracija veliko naredili, Pa sem
jim odpisal, naj si natakneio oòala,
da bodo bolje vìdeli.<c

Smo zgled s1onosti ‘

Beneka hia, Dotenja Mirsa

Pa: zgoraj, ma 900 m visoki piano
;i, v vasici Mataiur, kamor smo bili
narnenjeni, je pred cerkvijo stai ve
1k, preprost, glinasb, nekam otroko
?obarvan Knistusov kip s slovenskim
podptsom »Boie srce, usmili se nase.

;talijanske vlàde. so si Wizadevale, da
bi iztrebile slehérno etnio posebnost
te skupine, z namenom, da li 30 iz
ravnale z veino italijanskega naroda.
Med negativne znailnosti te doline so
di prav obutek manjvrednosti v smi

slu etnine manjine.
Toda upnik Pasqual Gujon mi stai

smo sa tem napisom, ampak tudi za
riajnovejo poljudno-zgodovinsko knji
go o Slovencih v Nadiki dolini, ki io
je zaradi razumljivosti izdal v italijan
Ìni z naslovom »La gente delle valli
del Natisonee. To trenutno uspe,nico,
ki iQ ie dal natisniti v Vidmu, je de
jansko posvetil svoiim rojakom z
ljo, da bi »to delo pomagalo poglobiti
razioge za to, da bi se ponos, obutek
skupnosti in ljubezen do svobode, kar
smo podedovali od pradedov, danes
ne izgubilo.e



niki s slovensldmi poitalijanèeflimi

imeni. Onstran zatohlo veneih vencev

z belimi trakovi v spomin na dva fan

ta, ki sta se nedavflO tega zastrupùa,

ko sta na skrivaj za zarnasenimi okn’

kuhala gazije, je v kotu spomenik pa

diim partizaflOm. Od1rili so ga lan’

in ez 3000 ljudi se je takrat zbralO

na ozkem prostorU okrog cerkve. ))ce

prav so se pri AMPI e nekolikò obo

tavlj ali, smo konnO le dosegli, da je

na spomeniku tudi slovenski napis. Ta

ko je to dejanSko prvi dvojeziCrn spo

menik v Beneki Slovenhji,« je pojasml

upnik, ki je neko tudi mrtve parti

zane pokopaVàl. »Th pociva 17 ital,jan

skih in slovenskih partizaflOv in rnec

Is daj]nie deele. Pobratefli v boju zo

per osvajalce, so padui 9. februarja

1943 — ZZB NOV Nova Gorica —

AMPI, Udine — 1. septembra 1974•’<

»Vasih je v moji fari ive1o 650 ljudi,

clanes jih je samo e 250.cc Hladno je

postalo v padajoem veen1 in stopili

smO na aj v gostilniCO.Z italijanskim

naPiSOm »Pri Alpindii<t, tccia vnjej so
govorili samo slovensko. Okajen mo
ak, ime mu je FelicéSreko, 1cl nas
je zaradi bolje obleke ocenil za Ita
lijane in nas zato tudi ogovoril itaii
jansko, razlagajo, da SO alpincj na
oni obledelj fotografiji na steni z dve
ma subima bodeima neama za okvir
jern, »da questa regione«, se je preci
vsemi osmeil. V zadregi nas je hotel
povabiti na vino, pa smo se ga otreslì,

da bo plaal pozneje, v oporokl,
ko ga bc5mo poteno zvmili na njegovo
zdravje. Zakrijl je z rokami kot s kril
ci: »Seveda, kujonl, takrat bi ga, ko
bi jaz friel e onstran..

Ob slovesu iz vasi je v kamnitem
zvomku zvonflo.

»Spet je umrl edei od na-Mh Is
seljencev v Franciji, je povedal Gu
ion.

V Ravencah

Za konec sem skoil ne di-ugo
stran Vidma, poinega italijanske in
splone kozmopolitske superurbaniza
cije, do 60 kri oddaljene odrone gor
ske doline Reije, koljke z biserom,

stisnjenirn med pritìsk
- slovarikega,

rornariakega in germanskega sveta.

Visoko je ldpela v osi avtomobilske
ceste proti Trbiu konica Monte PI
smonija, a odcep stranske ceste je vo-
dii zgoÌj v samoto, v kateri se je sa-
radi meglenega dne skril celo vrli
Kanina. Kamnite gorske hie so se le
tu in tam sredi panikov strnile v va
si. Pod prometnimi kaipoti in orna
kamì sem komaj e razhiral nekdanja
slovenska imena: Oseaco (Osojane),
St. Giorgio (Sv. Jurij), Gniva (Njiva),

Stolvizza (Stolbica), Ucea (Ueja)...
Temno ronato, skoraj krvi podobno
vresje je ljub temu upomo rinilo s
pomladjo v reber. Ustavil sem se na
kamnitem trgu glavnega kraja doline
Ravence, skoraj bi rekel, da mi je ime
zazvenelo koroko, 1cl pa je d2nes ura
cina Prato di Resia.

Ne, upan Leti, povsem slovenslco
Leti, in socialist, se je pravkar od
peljal s svojim volksvagnom v Videm.
Toda tudi ostali ljudje na cesti in dve
enski, Id sta si izmenjavali najnove$e
novice kar s stopniò ez cesto, vsi
so govorili — n,e po itaUjansko, am
pak p0 domate, p0 rozijansko. A ven
daT, ko sem miadega fantia pred ob
éinsko hio nagovoril slovensko, je
zbegano odkimal. Sele z ita1ijan,dino

sva se posredno dokopala do tega, da
sva se zaela sporazumevad — jaz v
slovenòini, on pa v rezijanskem na
reju. Deprav mu je bilo e1e komaj
17 let, je e prie1 P0 delovno knjiico.

V obinskem uradu sa cielo je po
sle vodil Renato Madotto, 1cl me je
naravnost presenetil s tekoo srbohr
vaòino. Dvajset let je bil podupan
v Ravencah in za razlkko od Letia
je kazal, da je prista vladajoe kr
anske demokracije. P0 rodu je bil
sicer iz Rezije, toda e leta 1890, v
asu stare Avstrije, se je njegov pra
dcci preselil v Vinkovce; potem so i
veli tudi v Kragujevcu in v Jagodini.
Eden izmed njegovih dedov je baje
kronjaril tja do vrat Carigrada. Sam
je bil neko dopisnik itaiijanskega
»Corriere della Serrac, vsaj tako se
je mo, 1cl je bil nasplo.i samozavest
no vseveden, izrazil; za prihodnje pg
si je zaeleI, da bi ga naroil na »Bor
boe, seveda v béograjski cirilski izda
ji. »Ne, problemov tu ni niò ve kot
mcd delavci drugod po svetw, se je
odresal, eeprav smo pozneje izvedeli,
da je kar 80 odstotkov dela sposob
nih ljudi iz teli krajev odlo na delo
v tujino in da so doma vse bOlj samo
enske, kajti preostalili nekaj mokili
se vozi dnevno na cielo tja do Vidma
in e dlje. »Da, nekaj turizma Je tudi
in ta je v domaih rokahc<, je povedal
sobesednlk v slogu »problema nemac.
Toda med vojno je bil politini dde
gat v drugi òeti rezijanskega bataljo
na.

»Bilo je sredi najhu$e zime leta
1944, ko je pribea1 k nam, bos, P0
snegu z rdeimi premrlimi nogamici,
le egavo sunfi pod rebra soseda z
baretko, 1cl se narri je pridruil, Alda
de Leonarda, 1cl je neko zidaril po
vici in 1cl je zdaj spet v Reziji. »V
Reziji, kr talco, ne da bi kaj delaI.
Renato je v pisarni izvlkel iz pred
la celo skrbno zlo±en izvirni seznam
mo druge ete rezijanskega bataljo
na. »Komandir Clemente Ricardi di
Oiovarn dz Njive. Po1itini komisar
Koren Josef di Francesco Is Soòe, na
mestnik komandirja Komac Anton fu
Giuseppe itd.

Rezijanéina zvenf lepo

Povsem drugaen je bil v prvem
nadstrop]u obòinske hie mladi Luigi
Palletti, sinjeoki pravnik, z uglajenim
naòinom olinaanja in barunastjm
glasom. Skoraj se je opraviòil, po re
zijansko seveda, zaradi imena, Id je
bilo poitalijaneno. »Smo nekaj jih
je e ostalo v izvimi obliki, kot so
Leti, Bobac, Pjelik. . .< »A kako vam
sploh ostaja e ta naredna sloveni
na, ko se v oli udite samo italijan
sko?tt sem vrtal. »Od oeta se prenaa
na otroka; res pa je, da pogreamo
ol in knjig. Celo v cerkvi so bile pri
dige v slovenòini samo do leta 1911,
potem so zaòeli pridigati po frankov
sko in po laMco - . .u Vse se vrti v ne
kem venem zaaranem krogu. Zakaj I

ni pouka s1ovenine v olah? Rekel
je, da sicer ni »proibitot, da pa ni

uite1jev. »Tu nj tako kot v Trstu ali
Gorici, kjer so slovens1e sole in ker
so za to tudi uite1ji. Sam, danes
star 35 let, se je olal v Pontebj in
v Vidmu. Seda] vodi znamenito resi
jansko folklomo skupino. Foilciora je
temelj rezijske sainobistnosti, a al
mnogi gledajo na Rezijo samo kot na
folkloro.

»Na.e noe SO izvirne Is leta 1700,
tudi plesi so izvirni, taid kot jiIi ne
poznajo nikjer, ne v Itali]i ne v Slo- -

veniji. Nastopali smo v Ljubljani,
Kamniku, Kropi, v Slavonskem STo
du.. .<c Vpraa1 sem ga, kako zbirajo
pesmi. »Vse pesmi izvirajo iz ljudske
trdlcije, avtorji so neznani. Iz Ljub
liane veòkrat prihajajo k nam prof

sor Mati(ietov in etnografske tudij
ske skupine, 1cl snemajo na magneto
fonsld trak pesmi, kot jili zapojejo
stareji domaini. Dotaknila sva se
onih dveh, ki jih poje tudi Slovenski
oktet »Tri lipe roice< in »Da Hòra
ta Cianinovatc. Mehko je izgovarjal d
in rkrati so mù udovito zvenell poi
glasniki.

Kot da bi joslual staro sloven
ino. Tisti, 1cl drii v rokah oblast,
oòitno lahko kroji tudi vatel znano
sti in filologiji. V roke sem vzel naj
novejo knjiico rezijansldh ijudskih

pesmi, 1cl jih je v Vidmu ladala filo-
login] a Donna di Lenardo pod naslo
vom »Te Rosaiansche nIsize Canti
Resianìe. V n]ej je zbrala v rezijan
skem nareju in v italijanskem prevo
du bogastvo ijudskili pesmi, toda z
italijansko transkripci]o ]e dejanslco
uniila slovanski znaaj rezi]anskega
slovenskega narej a.

»Nareòja se tudi tu mcd sebo] raz
Iikujejo v vsaki dolini. Tu, v Ravencila
govorimo drugae kot na N]ivi ali v
Ueji, kjer imajo najle$i izgovorc, ]e
po]asnjeval Luigi. Ob koncu mi je e
razloil, da v njihovem meanem pev
skem zboru poje od 45 do 50 pevcev.
In kakni so ti pevci? »So stani, perlat

so miadi, otroe, delavci, tudente,
penioneri, so ane hine,. so nivlbi,
stolbalici, ravenski . .

Posebno se mi je zapiilo v uho

»ane hine; da doma vsa domata
in hina opravila, tudi najte]a, oprav
ljajo samo enske. Spet je pri1o, ko
sem odhajal s trga na Ravencah in
sre,evai lrno oh1eene enske s rni
mi delniki, s katerimi so zakrivale ko
e sena na upognjenili hrbtill.

Razmilja1 sem. Fo eni stranì je
prelepo, da se nekje druno meljejo
premnogi jezild v eno. Fo drugi strani
sem util, kako ostajamo l]udem v
tej dolini marsikaj dolini. Dino je dan
poprej zablestel z iskrico: »Predvsem
je tu treba tudi gospodarsko pomaga
ti, - razviti gospodarstvo teh krajev: tu- -

di z zamejsko pomojo. Kaj ne bi va
a velika »Iskra spustila sem, mcd
nas kake majne »Iskrice, sa] so gor
ske doline, kot ml je stiano iz vice,
posebej primeme za delavnlce fine
meianike -. £ In razmil]a1 sem e ob
pogledu na hi,e z obold, 1cl so me
skoraj spominjale na nae hie kje
v gornjesavskih Rateah. Le zaka] vse
primerjamo — z naim? Zakaj smo
skoraj ualjeni e ]e njihovo nareje
nekoliko drugano od nae knjine
slovenòine? Ali ni tudi ta kn]ina slo
ven.ina samo setevek Trubarjeve
dolenjine, Preernove goren]ine,

Perihove koroine in e katere sio
venine? Luigi v Ravenci ml je rekel:
»Predvsem bi naj prej potrebovali
slovnico in slovar svojega nareja. -

Ali ti bogastvo nekega .knjinega je
zilca tudi v nenehnem vsrkavanju vseh
narenih tokov? Zakaj ne bi poleg po
litikov aktivirali v boju za slovensko
Beneòijo in - Rezijo tudi prizadeven

tab jezikoslovcev?

Toda v cerkvici pri Sv. Juri]u je
bil na tleh pred oltarjem katafalk za
rno mao in jnnak na belem konju
je e vedno dvigal svojo sulico. Le
kdo jé svetnlk in kdo je zmaj? Na
kripotju sem na steni male aka1ni-
ce za lokalni avtobus razbral velik,

sve napis »Fascisti Assasini (faisti
morilci). V kamniti gorski dolini je
bilo e vedno samotnO. V skoraj suhl
reni strugi so ob curkih zelenkasto
ciste vode ostajali velikl tekl zlizani
kamni. Zdelo se mi je, da mi vsak
lega kot peza na duo; a obenem sen
zautil olajan]e, kot da je sleberni
mcd n]imi nosil nove peruti.

JGLO
1’3
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Bogdan Poganik



V Jeroniu nad Savodnjami
so pred kratkim zabe1ei1i za
Beneke Slovence e en po
memben dogodek. Na pobudo
kultumo prosvetnega drutva
Ivan Trinko in slovenskih ìzse
ljencev iz Beneije ter ob po
moti slovenskega planinskega
dmtva v Gorici je prilo do
ustanovitve novega p1aninskga
dnitva pod Mataiuiiem. Dall
smo mu ime Beneko planinsko
drutvo, katerega sede bo v
Cedadu. Slovesnosti so se ude
1eili e tevi1ni predstavniki
kultumo prosvetnih drutev in
skupm iz Beneke Slovenije,
slovenskih planinskih drutev iz
Gorice in Trsta, Planinske zveze
Slovenifé, ipeddrlltvenega od
bora primorskih planincev,
kakor tudi planuici iz Kobarida
in Tolmina.

Za zaetek ima drutvo kar
lepo tevilo 1anov. nad 60. Se
zlasti razveseljivo je dejstvo, da
je med njimi veliko m1ajih lju
di. Drutvo bo vodil prizadevni
Joko Kukovac, ki je doma iz
pod Matajuija, a ivi v Cedadu.
Kukovac je tudi povedal, kako
so priIi na misel, da li ustao
vili tudi pri njih planinsico diii
tvo. V Beneiji je namre veli
ko domainov, ki so jim pia
nine zelo pri srcu. Pred asom
je bila skupina takih prijateljev
gora iz Slovenske Benje na

Krnu. Tam so se sreali s svo
jimi vrstniki iz Kranja. Beseda
je dala besedo in nastalo planin
sko vzduje jè pripomoglo, da
se je porodila ideja, da bi orga
nizirano povezali vse beneke
ljudi, ki radi zahajajo v gore. To
je postalo zdaj stvarnost in dru
tvo si bo gotovo e v kratkem
e znatno pomnoio svoje
vrste.

Planinci miadega drutva e
lijo spoznati, razen ,,briegov” v
domati Beneiji tudi slovenske
gore. Zelijo si stilcov s planinci
pi nas. S planinci iz Kob arida
in Tolmina so se e dogovorii
za sreanje v gorah. S Kobaridci
se bodo sreali kar na Mata
jurju. ki je obojim skupen in
Benekim Slovencem e po
sebno pri srcu.

V novem drutvu e razmi
ljajo v okviru svojega delovnega
na(rta. da bi postavili planinsko
postojanko in to prav na svojem
oaku — Matajurju. Ena izmed
pomembnih nalog v njihovem
delovnem nartu pa je varstvo
naravnih Iepot, ki jih ljudje
marsilcje Iahkomiselno uniòu
jejo. Tako na primer z Mata
jurja e skoraj izginja planilca.
Ena izmed nadaljnjih po
membnih nalog bo sodelovanje
s planinci pri nas.

Novo
-

.--- Pi/’io,sVe
planinsko drutvo
pod Matajurjem 1Ì

J. MEDVECEK



ZAPISìirNEòlJÈ IN REZIJE III.
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Izidor je govoril .tot knji.
ga: »TU je DolnJa Mirsa,
kjer so bili leta 1943 liudi
boji med naAimì benekimi
partizani in Nemci. Na liii
liii je Stara gora z manim
svetem... Tu, v tej mdii
trijsld lopi pa je italijanska
tvrdka Danieffi zai,ela s kra
jewi rndustrijo. Na obna
je io semijie podarila v
upanju, da bomo dobili tu
dì nekaj deiovnili mest za
zaposlitev benekih Sloven
cev. Toda v slu,b0 so vzell
poveini samo Itaiijane in
Furlane, Id jih dovaajo celo
z avtoÙusom; sa nae ljudi
so pa rekli, da nimajo p0-
trebnili kvalifikacij e

)nstraai vasice Onje, od
‘,der je tudi Predanov pri
jatelj iz LJubljatie Jode O
njak, sva se ustavila v kra
ju Crosta, kar je P0 nate
Hrastje. Posornost vrlega
urednika je pritegnila na
vratih ene izmed kamnitili
hi .nalepljena osmrtnica.
»Ustaviti se moram, kajti
kronika rojstev, porok in
smrti v Matajurju najbolj
vleee.

»Da, umrl je, star e Òez 70
tet, a e dolgo ni liti ve
prave giavee. Preko ceste se
ie podvizal Miiio Primoi,

v

v kockasti flaneiastj srajci,
z okroglastfln obrazom pod
gorjanskim klobukom, v in
boreclem nareòju je povedal,
da je pobiral z vina »biale
ro1ee, kt je krstil kanek.
Seveda se nani je prid.ruil
v sosednji hii, Id je hkrati
s1uiIa sa trgovino in gostil
nico. GostiIniar flilarij Skav
mk z zavihanjmi kapiarskkni
bricami se je br postavil,
da je bil med vojno v par
tizanili in da ga je miei nje
goy komandant, doma nekje
z Dolenjske, e posebno rai
»Jaz pa sem liii do leta 1944
v Gernianijie, je razlodil Pri.
moi in dodal, da se je be
neke slovenine naudila ce
lo negova iena, sicer Srb
kinja la Banata:

»Od vseh jeaikov je saj
bo1ji svinjski,e je ree pri
stopil e tretji modak po
imenu zlasti ko je Miljo
pohvalii svojo vinsko mar
nico. Predan je nadrobil in
Iostno legendo o nekem ve
seljaku in divjem lovci.r, ki
je neJcod hodil pTodajat jaj
ca in diivjao v Toimin in
ki so ga poslali na otoke,
kjer je umrl, saio saio, ker
je vzkllknil »2ivel± Slcwencie.
SIcoi-a] dtodno so zaokrodifl
domato pesem: »Brezov lee
je prav bel, listje je zele
no. . .s, Id se je knnala s
kitico »Zibelka bo rezana la
brezovega lesa, noter pa bo
slnko spal la tvoJega telesa. e
Ugotovili so, da zadnje òa
se upokojenec Zajec v Vid
mu uspeno zbira stare Ijud
ske pesmi in pwzeli ,e
o dveli miattili, kl sta se vze
la: ko je rnod prie1 nekod
p1Jan domov, je teno poto
lail »tega treba se pri.
vadit. Kb pa Je pozneje od
el k vojakorn in je eni v
pismu potarnal. mii je odpi.
sala atega treba se priva-
dite.

»Privaditl se je tudi treba,
da pri nas ljudje veliko bali
uinira4o. icot se pa rodijoe, je
poto1eil Izidor, ko sva bila

spet sa cesti. Prav tedaj se
mii je zahvalil nelci izobrae
ni benailci Slovenec iz Era
sua, ker je pri EG$ preva- i
Jalec sa pet jezikov, ker je
inie la Novega Matajurja la
vedel, da so mii doma poko.
pali oeta.

Na I1jesu, kjer Predan iv1
In kjer njegova iena vedi
vaki bufet, seni si zapisal
tudi vrsto klenih slovensldh
Icrajevnili Imen iz okoUce:
Bele vode, Strme skale, Ni
Ji dolnji, Gornje brdo...
kaj ko je p0 teh bribili tudi
tolilco vojalkih sluinostie.

Thdi sa pokopall& sa LJe
su sem bral saaz slovenska
Iniena, eravno v itali]anskl
transkripciji: Buccwaz, Vog
rig, Pauletig, Marinig, Fale
tig, Rutter, Floreanzig, To
masetig, Petrui ud. Ne
enem izmed spomenikov Je
bilo tudi vklesano »Fiat lo
luntas tuae. Toda povscd
drugje, v trgovini, p0 b!tah,
sa cesti, je bilo vse tta1ian-
sko. Mladi, zavedni kaplan
Rino MaTId, Id Je e pred
leti z u±gano vnemo vodil
domaòi metani zbor »Reane,
je, kot sem lzvedel, te mo
rai kraj zapustiti. kof ga
je premestil globoko v
tanilo. FIat voluntas tua! Zgo
di se tvoja volja! tgava?

Emil Cenl, rdeel;dni in
trdni tupnik iz Gomjega Tri•
blja, kt je zvest zagovornik
slovenskili interesov, e le
treba v delegaciji pri &ran
alci deinokraeiji ali pri KPI,
Je nasprotno, ko sem ga p0-
barai o njegovem odnosu
do narodnOstnega vpretanja
kl,jubujoe menfl: »e celo
v Vatikanu cern povedal. dS
je narodnostna pravica na
ravna in saio neodtuljiva Io
vekcva pravica - . - Nedavno
so me zatotili tudi pr ko
fu, da uim veroulc v
tujem, slovenskem jeziku ..

V hipu Je negova mati, 1cl
tivi z njim v skupnem go
spodinjstvu. prineala ne mi-
so vina, tganja in pikotov.

Izidor Predati in miadi pro
fesor ViIdem temo, predsed
nik dnuttva »Ivan Trmkoe,
sta se mimogrede dogovori
la z tupnikom o nadaljnjem
potelcu sernmarja sa sloven
alci jezik v njibovem kraju.
eprav slpventdine ni nkjer
v predmetnildb osnovnih ini,
organizirajo tedaje s1aventi-
ne ne le v Gonjem Triblju,
ampak tudi v drugili kra
Ji1I, kot v Bardu, petru In
Trmunu. V jezlko.vnem po
gledu Je bil tupnflc Ceni
spioli zelo kategorien: »Sem
sa luijitno slovenino, kajti
a narejem bi se preved isa-
Iirai± od skupnega matiòne
ga jezika In nasprotnlld bi
ma lahko potisnii na polo
in drugili vindierjev.e

Sicer pa Je Cenòi zadel
ttudirad te sa doktorat sa
pravrn falcultete v Padovi.
»Mcije tetnje so tam dobro
razumeil. Gre mi sa nadalj
nie utemeljevazije nalih dio
vetldb in narodfiostnin pra
vic, razen tega pa bi tudi
rad slutil domadim vaòa
nom kot pravni svetovalcc
v vsakdanjih zadevah, da jim
ne bi bio treba hodlti v
Cedad ali Videme

Sobeeednulca sta memla, da
e indi Cesidid danee eden
izmed sodobnih slovensldh
pedermacov. Pa je sam ome
nil te dva, 1cl sta lilla po
njegovem te bolj vredna ta
keg vzdevka: Antona Kufil
ca la Lotie in Jotefa Xra
maria la Landarja. Kramar
Je tele decembra lani umrl,
potem ko so ga te pregnali
v Furlanijo. Zapustil je veli
ko gradiva, 1cl Pa se ho tal
razgubflo.

Cenid je priznal, da ga je
nekoliko prizade!o, ko Je ce
lo la ust deteinega predsed
nika Furlanuje Vlnizia Threl
la slitai besede: »e ste po
trpelf tiso let1 pa boste te
nadaljnjih tisode, toda takoj
za tem mi je na vpratenje,
de ostaja te eedno optimist,
odvmil: »Nasmeian obraz
sem dobfl od svoie matere.
iv1jenje je te tako tetko,
kaj iii bilo. de bi se te
lostno drtall. òlovek ne mn
re same’a sebe zataiiti.e

nadaljevanje prihodnjid

Martini Cedermaci uve
OTU e 1300 tet poteka narodnostna meja med Slovencì -in Furlani!cc — Fiat
,oIuntas tua! Toda igava? — Dali so zemljo, toda »rnrnajo potrebnih Occ!

PIE: BOGDAN POGANIK

.Th te 1300 let poteka narodnostna meja mcd Slovenci In Furlani,e Je stegnil roko IzidorPredan, ko sva nekaj kiometrov onstraa edada prevozila vas Most, uradno San Querino,In nato avtomobfl usmerila v eno imied Redanskth dolin

EMIL CENCII — Eden
izmed sodobnih slovenskih
ederniacov.
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4Umirajoée Bardo na Brdu
Predsednik v delavski obleki — Iti v tujino je umirati malo na dan — Naj
vijì predstavnik Furlanije v petru — Kmalu bodo odprli etnografski muzej

Na prikupnem griu $ le
ala vasica Bardo v Terski
cLlini, kjer besede pojo sa
tegujejo in pravijo smart n&
mesto smrt; od tu je bil do-
ma mladd predsednik dru
tva »Ivan Trinkoe, profesor
Viljem temo, eden rzrned
titih, ki z nnenom e djubu
jejo med poitalijanenlmi Ne
gri. A preseneti me je tudi
s statistllvo obine. e pred
20 letI je l,io vBanlu ez
600 prebivalcev, danes fili je
komaj 95. Hodiila sva med
kamnit1n-ij hiamI s praztl!
nami ‘i oknicaji, med hiami,
ki so razpadale kot pozablje.
ai okostnjaki. »Vendar hie
niso naprodaj: nasprotno,
ljudje, Id so se vselfli, hoe
jo oranffl vsaj tu spomin
na dame

Na poti do tja s’va se z
Dinom del Medicorn, tajni
kom Zveze slovenskin ìzse
ljencev iz Benedijo, igar v
vici rojenl sih AlaIn se je
v o1i v orici e kar lepo
privadil s1ovenine, zausta
vila e v vel±kem raju Foj
da buizti Cedada. Opozoril me
je, da so v ravn!nt z vinsko
trto Furlani, medtem ko so
se Slovenci naselihi na hribo
vitili obronkili. Zraven c’veto
ega mandi5evca naju •je sa
draI pri Skoirju niegov pri
jatelj, predsednik Zvere iz
seljencev iz Beneke Sloveni
e, Marko Petri. Z bujniml
lasmi, skoraj kot kak ìiipljev
sici mIadeni, v zamazanem
modrem dèlor,rnem pajaeu ne
ju je poedravil in prek!nil
ned&Isko delo na hi1 sia
vel)skega rojaka Marjana
Skoirìa. Domai sir in do
maél verduc, 1cl so ga prine
sU iz kieti, sta poetanek lii
tro razvlekla. Thdi Skoir je
ilil dvanajst iet na delu v
vÌci, zdaj pa se je lotil ml
zarstva, parketarstva ‘n vin
ske trte v Fojdi. Petr1 je
prav tako kot Dino dobrih
16 lst delal na gradbiili v
vici. Dama lz C,enel?oie, se
je peutii skoraj malce nela
godno. ker je MI sa predsed
nika lzvoijen v vicl sredi

I zaenkrat e pogojev, ker
dama ai deia. Onih poi ml

mcd delavoi, mecltem ico je
liana lir, Id llh dobilo kot

zdaj, kot mi je isicreno pri- prvo pomo oh vrnird, pa

mal, òesto psiijen iti òlovek kaj hitro zapiavi . .

sestanke »tudi $ profesorii V plaiiinski vasicl Vi4kor-
in dntgimi uòenimi Ijudnd.e 1 .Sfl oblskai upokojenega

Pogovor je nanesei ‘n Mpflika Arturja Biazuta, kl

poro drugili ituiljanslcili ize naj lii bil eden ìzmed kan
ijencev in sixidikatov. Baje je didatov sa ieto&ije prima

organizacjja sa zse1]enceiiz nie siovenske OF. Med voi

Furlanije In Julijske krjine no le liii v Oseianali v Resi

z rijftnì sollda.rna, )dpirajo i In v nemlcj hajid .eta 1944

pa jdl- tudi sindikati CGL, se ]e pridruii partlzaxiom

UIL in CSLI. »Pred lcratldm R anskega bataIjo41a. »Ita

je pokrajinsld poevet icii o razpisali cia molo

isaeljenitvu v Pordenonu glavo 500.000 lir nagrade.e

pri Vidmu priznaj stovensko Ze roprei Je imel lcoriflflct,

pnsotnost v pokrajinie Pet- ko je leta 1943 01) faA1stInl

rf je menu, da le v Svici kItuIaoiJ v Ravenci hotel

kot da bi gledal narita tiro. odtrLt! MUssoidnidevo pa
Toda Dino je opozorii tutti CIObO. »SIcer pa so me na

na nerazpolodenje .

meravai interniralÀ e teta

cern v »tej listl&ii de- 1943, poInele pa posleti v
inii, v kateri odpudajo pred- Furlanljo, pa se nlsem uklo

vsem kvaliflcirane mie de- ciii. Zdaj so me upokojJi. A

Iavce, kajti mani kvalificira- duli je e vedno dober, e.

ne tudi laIco manj plaajo prav je telo s1abe.

in z njimi lae razpolagajo.
Sicer pa je podabno mdi dru
gad v tujini. V Nemòiji so
odpustffl 25.000 italiJanskih
kvallficiranffi delavcev, obe
nem pa so se obrnili cia Itail
jansko viado, da j!m podile
io 6000 drugili, nekvaùficira
nili tetakove

V avtornobilu ml je Dino
omenii, da se je v Rirnu spet
sreal s svojim prijateljem
la vice, revolucionarnim fur
lanskim pesnikom Leonar
doni Zanierom, predsednikom
kroka Colonia libera. e
prejnji veder sern v Liesali
poslu.a1 iztive 1udskega pe
snika Rinalda ‘Lusa1ia, Id mi
je zaupal, da »ele v seno
tetih zaduti verze,e da eU
»po na.e rode sadite n da
naj me »bla.goslovl naravai.
Nisem pa vedel, da je tutti
na v±dez realistiòni Dino pe
snik. Toda na mednamdném ipesnikem festivalu iseljen
ccv je pred leti v Basiu ciò
liii celo drugo nagrado »

Iv tujini cii umirati samo ma
io, ie umirati rnaio na dan i.e, sern si zapornnfl ir ene
njegovfli pesmic.

»A kako naj se Uudle vine
io domov res mnono? Ne,

miagosiavjem je napovedo
vai, da je pridobii sa preda
vanje o manj4inah v petru
sarnega predsednilca wlani
le Turefla; da bo-cia nekem
drugem siovenskem sredanju
v Bencdiji govoril podpred
sednik ita]i]anske aciaiistl
òne stranke Mosca, na tret
ioni lcolokviju o osvotiodilni
borbi pa ho navzoò *zlata
medaija rez1sticee, monsi
njor Moretti...

V Bardu, kjer sino bili go
9Lje v niegcvem vsomo ure
jenem domu, me le popeljal
tutti v krajevno zadrugo, itt
io vodi njegov tast Remo
Cher. Ta e 55 let stare sa
druga je tutti materlalna opo
ra sa deiovanje bardskega
slovonskega centra sa kul
t’urne razlekaye. V eni sosed
ciuffi dotraJanih hl so mar
Ilivo zakLjuevaU oòov±’
na dela, tako da ho tu cer,
5 skoraj akadeznljskjxn naslo
vom e poleti laIco spet sa
e] v ivih pro&orlli s pre
davxji In drugimi kulturni
mi priredjtvamj. V posebnl
sob bado odprli mal etno
grafsku rnusej Slovenske Be
neuje, sa katerega lmajo eks
posaste e zbrane.

»MlalUa sem, da je atto po
zaMi ugasaltl lu, je ted
ijivo skrbno prIa sa mina
v kletne proatore Viljemova
sestra, ulteljlca. Poleg mize
sa plng-pong sem v klubu
miadili nael zabavno dlskQ
tolto in ,prirono knj.in1co
slovenskffi kn&g, od siovarjev
do Dfsneyevlh siikanic, na
stoni pa veUlco liko pokoj
nega prosvetitelja In budite
ha Ivana Trinka. »O, ci seni
Ija rodna, zeml3a bedna, ma-
la, Id tu miiost bodja meni v
iast je da.Ias, je portretu
lOpaltu siedil mani Trfr,
vera.

Dino, Id Je bit Indi z Bar
da dama, ml le povedal, da
se je oetu mcd dolglml le
ti. ko le bit na delu v vici,
skoraj omradil mii In da mu
Je mali skoraj povsern asic
pela.

(Nadaljevsnje prlhodnJr)

DELD

PIE: BDA2I POGANIK

Nekdanji borec, urednllc
»Novega MaaJurja Laldor
Predan ml le pripovedoval,
kako le neko samo a naj
bolj tvegano akcijo iUfl pra
znovaxcJe dneva osvobodltve
v petru. Njegov naslednik
v vadstvu dru.tva slvan
Trinkoe, uglajent, ljudomlil
miadi profesor VUJeni erflO,
sani aktlven v miedl lWi,an
slie soclalist1ne stranke, je
svojo taktlko vellko bali od
pri. »V prvib letili po volai
je viadala t’od sIhla propa
garda prati JugsIatjl In ti
tismu. Toda danee Slovenci
e lahko giasneje nastopanio.
Polodaj pa al Iahek. Elkonorn
ske mol finiamo, poiitlne
tutti ne. eoprav Irna v Bene
iji krtanska dernoicracila
samo 3 odstotlce 1ajiov,ven-
dar t’o stranko volI 60 cd
statkov voli’vcev... Zaet1
moremo smotrno, a uItumo
de]avnastjo, obuditi In altra
alti nate tradlclje; zgradlti
zavest, utreti si pot v 4oIe. . -

Kot je zelo cenil plsanje
dØmaega glaslia »Novega Ma
tajurjae, je vetidar sodil, da
je treba dobiti publielteto tu-
di v italijanskfli, da, t’udi ocr
kvenih gla.sIIih. S pravcatim



Obèni zbor slotenske kulturno - gospodarske zveze v Trstu

Manjsine in strankarslvo
303 slovenske narodnostne skupnosti v

Italiji za priznavanje pravic do lastnega

gospodarskega, kulturnegia in etniònega

razvoja je bil v tridesetletnem povojnem

obdobju pogojen z dvema elementoma:

mednarodnhni obveznostmi, ki jili j spre

jela Italija za zaòitO te man]ine, in evolu

cìjo razmerja po1itine moi v korist levili

sii. Rezultati t6ga boja niso bili zadovoji.

vi za Slovence v treli pokrajinah Furlani

3e-Juiijske krajine: trinki, goriki in vi

demski. Ob tej ugotoviitvi pa ]e enajsti obd

ni zbor SKGZ v Trstu izzivenel v optimisW

ncm preprianju, da se nadaujnjemu uveljav

ljanju sloyenske rnanjine v okviru italijan

ske drube odpirajo nove monostì. Gsran

cija za to so osimski sporazumi, id med

drugim do1oajo pota sa zalconsko uredi

tev vpraanja slovenske manjine, in na

daljnja krepitev demokratinih sil, od ka.

terili je odvisno izvrevanje teli sporazu

mov.
V preteklosti je ohskajail pri razree

vanju manjinske problematike velika raz
lika mcd dekiaracijani in dejanji. Slovenci

v Trstit so na podlagi londosiskega spora

zuma dobili nekaj pravic, v goriki pokra
jini so si ìh izhorii, medteii ko se
vodulni
£bnaa1 do Slovencev y

Novi zakom za zaèito Slo

vencev ne hcdo mogli prezretl dejstva, da

so Slovenci poseljeni v vseh treh pokra

jinah in da Zato ne more liti rzlik glede

njibovih narodno.stnih pravic. »lc li se
zaradi nacionalistine strpnosti nekate

rili skupin potrdula ali na novo razpore
dila kategorizacija Slovencev glede uiva

nja narodnostnih prvic, li to pomenilo,
da te skupine sabotirajt, celoten osimski
sporazum, t.udi njegov gospodarski del,
kljub temu da ga sprejemajo,tt je pove
dal v svojem poroflu na obònom zboru

predsednik SKGZ Boris Race..

Krc-ativno so.itje med manjino in ve

ino je mono le v atrnosferi dvojezinosti.

Zato se zdi umesten predlog mapjine, da

li slovenino poueivali. tudi v italiJan

skih lolali, in sicer vsaj v tistili predelili,

ki so bili e preti kratkim slovenski. Ker

Je sa prosto industrijsko cono na meji

med dravama doloeno, dli bota italijan

ski in slovcnski jezik enakopravna, ho

ananje obeh jezikov pomenhlo lajanje po

slovnih, delovnih in etlovekili stikv. Se-

veda ni mogoe priakovati, da bodo ita

Iijanski naciona11skini krogi sprejeli preti

bg z navduenjem, knjti e Tnska zahteva

P0 priznanju rabe sbovenine v izvoljenffi

svetih je nalotela na giulia uesa.

Za nemoten razvoj manjino le potreb

no tudi uinkovito golstvo. S sedanjimi

olami Sboverici v Italiji ne mdrejo liti

zadovoljnf. Prima.nJkue jim predvsem

strokovnih ob, ki bi miadino usposabljale

sa naJbolJ potrebne poklice. Neustrezuo

manjinsko olsWo je deboma tudi p0-

sledica za.starebega olsk’ga sistema v Ita.

liii in pomanjlrania reform, ki li korenito i

spremenile podobo procesa izobicvanja.

K izboljRnju kvalit.ete stovenskega olstva

Pa bi prav got.ovo prispeval enotni olski

okraj za sbo’venske gole, kar je e stare
zaliteva ranjMne.

Zalitevo po rabi sboven.ine v Javnili
uradih in ne zioduldili obliasti e vedno
prezirajo. Obdni zbor je opozoril tiudi
na vidno aroganco pokrajinske uprave, ki
ne geli zaposliti na mestili naèelnika lime
tijskega nadzomika in pokrajinskega goz
darskega nadzomigtsn v Trstu dloveka, ki
li obvladala ole jezika, sai li to 1ajabo
sporazumevanje a kmetì, lii so povedini
Slovenci.

Slovenska kultura v taùji, ki se lahko
polivali z velikimi uspehi, ni bile delena
sistematidne podpore oliasti. Najbolj ago
voren primer za to je poboaj Stainega
slovenskega gledalitda Trstu, Id mu je e
vedkrat grosila sapore. Vseskozi je bilo
financiranje te intitucije prepuÒeno na
kljudju. Zato Sbovenci odlodno zahtevajo,

naj bi 511 sprejet poseben zaicori, lii li

urejal deldvanje in financiranje g1eda]iòa. I

Boris Race Je v porodilu poudaril, da.

je kultura v zamejstvu sestavni del kUlture

siovenskega naroda, in toga ne moreJo

rasraliljati niti »neprimerni polemidni na

stopi o oceni narodnoosvobedubnega giba
nja in kritike sedanje ureditve v matidni

degelia,. ki so bili objavljeni v nekaterih

zamejskili kultumih revijah.
Vboga Slovencev pri izvajanju gospo

darskega dela osimskih sporazumov je ne

obdnem zboru imela vidno mesto. Neka

tori politiòni krogi, ki so pogoreli v posku
sili, da bi onemogodi.Li ratifikacijo, se se

daj borijo proti aplikaoiji gospodarskega

dela teli sporazumov. Te sue delujejo pod

geslom integralne industrijske cone, Id naj

bi prinesla Trstu neslutene ugodnosti, ka

krne je doiv1ja1 v asu, ko Je liii ge veik
emporij, in s parolami za zadito Krasa

preti ekologko katastrofo. V histvu se ikri
va za tem nezadovoljstvo zaradi p&liUdne

ga spGrazumevanja mcd dr±avama in strali
pred prestrukturacijo trakega prebival

stva v korist delavcev. Sbovenci se odlod

no borijo proti takgnim tegniam; gospo

darski sporazumi pomenijo zanje zgodovin

sito prilonost. da uveljavijo svoJo naci
onaino bit. To pa ne pomem, da jili likrati
ne skrhi, kako bodo gospodarsiti spora
zumi uresnideni. Industrijska cona se bo
namred raztezala ne izkljudno slovenski
zemlji, zato ho morala liti gbavna skrb
zaòita slovenskih interesov (ohramtev ti
pidnega vakega in naravnega okolja, pre
poved naseljevanja Krasa itd.)

Obèni zbor je potrdul, da lodo interesi
manjine hitreje priznani, de bodo Sloven
ci nastopali enotno ne glede ne strankar
Stvo in organizacijsko pr;padnost. Potrdul
je tudi e veòkrat izirageno zalitevo: zako.
nov ni mogode pripravljati, ne da bi pri
tem sodelovala tudi manjtna, in ni mo
gode sprejemati takgnih ukrepov, ki jih
predstavniki sbovenske narodnostne Skup
fosti odldanjajo.

IANKO TEDESKO



NOVA PREPOVED i -

SLOVENSKEGA JEZIKA NAMESTO V OLI V CERKVI

Ko so bifi vsi korald zaman, da
Zopet morarno poroati o diskrirni- bi narnred pristojne olske oblasU

nacfji. Videmsko o1sko skrbnitvo I preklicale prepoved pouka sloven
je prepovedalo popoldanski pouk I ine, se je lupnik Mano Goriu5 v

slovenskega jezika v Ukvah v Ka- lUkvah od1oil, da prine s poukom

nalski ckilini. Vest o tem je modno s1ovenine v cerkvi.
odjeknila v vsej slovensld javnosti, I Medtem se je zadeva razpletala
in to posebno po podpisu sporazuma I takole: Ko jc olsko ravnateljstvo
v Osimu. Objavlj arno povzetek re- Iprepovedalo uporabo o1skih prosto
solucije SKGZ in vpraanja, Id ga je rov za pouk slovenine — *eprav je
dee1ni svetovalec Slovenske skup- dovoljen pouk nemine — je njegov I
fosti Drago toka prediolil delel- odlok odobrilo tudi didaktkno rav
nemu odboru. nateljstvo v Vjdmu. Zadeva je pri

«Izvrni odbor Slovenske kultur Ma tudi pred obdinski svet v Tr-

no - gospodarske zveze je z ogOr- bilu, ki je obsodil prepoved z gla

eniem sprejel vest, da je Videm- sovi socialistov komunistov, indi

sko o1sko skrbnitvo prepoveda]o pendistov pa tuIi kranskih demo

pololski pouk slovenskega jezika V kratov. Sodie je tudi zavrnilo pri

Ukvah v Kanalsld dolini, ki sta ga tolbo uite1jice Brocaiolijeve, ki se

na leljo starev 21 otrok in ire je pritoiIa zaradi ostrega protesta

slovenske javnosti v Kanalski doli- ±upnika Goriupa.

ni uvedia tarnkajnji lupnik in u- V rimskem parlarnentu je ve ko

itelj. Izvini odbor SKGZ ugotav- munistinih in socialistinih poslan

ha, da je oJska oblast po svojern cev vIoi1o interpelacijo na ministra

lastnern nagibu ali pa p0 sugestiji za javno o1stvo. Poleg tega je est

drugih dravnih ali po1itinih slo- kulturrnh organizacij benekih Slo

venskemu prebivalstvu nenaklonje- vencev sprejelo protestno izjavo, ki

nih oblasti, s svojim nezaslianirn io je naslovilo na dfdaktino ravna

ukrepom ponovno prizadela vso slo- teljstvo, predsednika deleinega od

vensko javnost v deeli Furlaniji . bora Comellija in predsednika de

Julijski krajini v eni njenih naj- leinega sveta Pittonija.

osnovnejiih pravic, da se njeni otro

ci, e jim le ni dovoljeno v redni GOO +9
drlavni oli, vsaj v zasebni uijo

v Iastnem materinskem jeziku. To

je pravica slehernega pripadnika

slehernega naroda in narodnostne

skupnosti na SVetU, toliko bolj na

rodnostne skupnosti, ki livi v dra

vi, ki se ma za demokratino, lii.

se sklicuje na najbolj napredno m

stavo in ki se je z vrsto mednarod

nih obvez in SpOra2UrnOV, nazadnje

s sporazurnoffi v Osimu obvezaia, da

ho Slovencern v deleli Furlaniji -

Julijski krajini zagotovila najirO

molno zaitO.
Resolucija SKGZ nadalje zahteva.

da videmsko o1sko skrbnitvo svojc

prepoved takoj prekliée, delelne in

drlavne oblasU pa naj zagotovijo

Slovencern v Kanalski dolini vsaj

najosnOVfleie praviCe.
DeleIni svetovalec dr. Drago sto

ka navaia v svojern vpraanju do

godke, Id so privedlì do prepovedi

pouka, ki sta ga organizkala lupnik

in uitelj ter se zaradi pomanjkana

prostoroV zatekla v o1sko poslopje.

Or. toka sprauje deleini odbor,

kakne korake narnerava narediti,

da se popravi narejena krMca.

PROTEST TRAKffl DIJAKOV

V soboto so se dijaki slovenskih

vijih srednjih l v Trstu vzdrlali

pouka ter se zbrali v dvorani na sta

dionu 1. maja. Sprejeli so resolucijo,

ki obsoja prepoved pouka sloven

skega jezika v Ukvah.
Slovensld tolniki so sklenili, -da

bodd’ - prispevali za nabavo ull za I
udelelence slovenskega teaja -v

Ukvah.

Slovensko gIedaIiòe
v Beneki SIoveni

V februarju ie bilo v edadu
stanovljeno Beneko g1eda1i,èe», ki
ima svoj sedel v tfl. IX Agosto 8.

I Na ustanovnem obnem zboru je bil
sprejet statut in izvoljeno prvo vod
stvo, Id bo drutvo vodio naslednji

dve letL Za predsednika je bil izvo
ljen Don Mario Laurencig, za odbor
nike pa Aldo Clodig, Lucia Castape
rana in Loretta Feletig. Ostali la
ni in sodelavci so le Izidor Predan,
Paolo Petricig, Don Emil Cencig,
Valentin Birtig, Don Natale Zuanel
la, Franko Kukovac, Jolko Kukovac,
Vijem òerno, Dino del Medico.

Ustanovitev tega drultva je p0-
noven dokaz, da se hodejo benelki
Slovenci tudi gledalilko izlivljati v
svojem jeziku. Prvi nastop dram
ske skupine, Id je bila predhodnica
sedanjega gledalila, smo videli le
na letolnjem dnevu emigranta v
edadu, kjer so se igralci dobro od
rezali.

GP?rSTVQ

«Domu»
iz Beneke Slovenije
prva nagrada

Drultvo slovenskih izobralencev
v Trstu ie ob obletnfcj smrti dasni- I
karja Dulana erneta (29. marca I
1975) oddol±ilo rajnemu s podelft- I
vijo prve nagrade iz sidada, ki je
bil ustanovljen zato, da se vsako I
leto podeli nagrada tistemu, «ki si
je pridobil posebne zasluge za slo
venstvo, demokratjnost in krlan
sko rast Slovencev».

Na veeru, ki so ga priredili v Ita namen v prostorTh omenjenega
drultva ter ga je vodil Sala Marte
lane, so se zbrali daszvkarji ,name
leni pri radiu Trst A. Podelitev
letolnje nagrade listu «Dom, ki
ga izdajajo slovenski duhovniki VI
Benelki Sloveniji, je utemeljil dr. I
Zorko Harej. G. BoIa erne - Mer-I
vic, pokojnikova sestra, je nato iz- I
rociIa denarno nagrado lupniku E
milu Cenidu iz Gornjega Tarbija, I
ki urejuje omenjeni list. (Navzodi
so bili tudi lupnik Lavrenéi iz
toblanka, g. Zanella iz Trmuna
in msgr. Birti iz Dreke pod Kolo
vratom.

Spodbudni nastopi
benekìh prosvetarjev

Prosvetno livljenje v Benelki Slo
veniji postaja éedalje bolj razgi
bano. Nove prosvetne organizacije
na Benelkem le nastopajo izven
Bene&je.

Kakor poroda «Novi Matajur», je
Benelka dramska skupina, ki je
bila ustanovljena lani, te dni uspel
no nastopila v Gorici, kamor io je
povabil katolilki dom. V tem so i
gralce prisrno spreieli ter jim v
priznanje za posreen nastop z igro
«Benelka oiceb poklonili kolaro le
pih rol. To je bil za benelke Sloven..
ce nepozaben nastop.

Sledil je drugi nastop s to igro v
Doberdobu. Tu je bilo vse tako do
mae, da se ie Beneanom zdelo,
kakor da bi bili v veiem sredilòu
Beneike Slovenije.

Na reviji «Primorska poie 1976»
je v Dobrovem v Brdih nastopil be
nelki pevski kvintet «Nedile glas».

Teaji
slovenskega jezika
v Benekj Sloveniji

Na uvodnem mestu komentira «No
vi Matajur» z velikim zadovolistvom
vest, da je lolski skrbnik dovolil
uporabo lolskih prostorov v Ukvah
za pouk materinega jezika. List
ugotavlia, da se pri dobri polltidni
volji da» premostiti vse - ovire in
telave, na katere naletijo Sloveflei
pri svoiìh pobudah. «Dobro politno
voljo pe dokazala tudi edajska ob
inska uprava, ki ie dala na voljo
sejno dvorano kulturnemu drultvu
dvan Trinko za teai slovenskega
jezika in kulture. Takoj se ie za
tedaj priglasilo 35 interesentov. Po
mneniu lista bi taklnj teaii uspeli
po vseh obdinah, kier bi imeli na
volio primerne dvorane.

6fIO 3rvo

upnik Cenéi je pripomnil, da
vidi v nagradi tudi dokaz solidar
nosti z dejavnostio lista, ki obhaja
letos 1O-letnico sVojega obstoja. U
stanovii SO ga msgr. Birti ter
lupnika Lavreni in Ceni, in to , M
po nasvetu Marjana Komjanca 7j
Gorice. Naslovno stran je napisal
Klavdij PaliMd. List izhaja v Vid
mu, v tiskarnj Arti Grafiche Friu
lane, kier tiskaio tudi lkofijski ted
nik «Vita Cattolica, da pokalejo,
da je list pod okriljem videmske
lkofiie. Pokazati tudi hodejo, da
niso Slovenci narodno nastrpni in
da ne zanikajo uradnega jezika.
List tiskaio v benelkem sloven
skem nareéiu, da ga lahko razu
meio preprosti ljudje. Samo takrat,
ko bodo v Beneiii obstajale sloven
ske lole in se bodo v njìh nali
otroci uili kniine sIovenline, ho-
do uredniki lahko pisali v istim
materinem jeziku.

«V pisaniu smo svobodnb, je na
daljeval lupnik, n to le nekaj
let. Prej pa ni bio tako. Za vsako
ltevilko smo morali predioliti lko
fiji dobeseden prevod, vsega do
zadnje besede in cenzura je bìla
vedno zelo strega.

Med problemi, Id tarejo benelke
duhovnike, ie Cenié omenil, da od
haja iz Benelke Slovenije vedno
veé ljudi. Duhovniki bi radi omogo
fili uenie slovenldine poleg itali
janléine v lolali, da se prepreN
naraléajoe raznarodnovanje s
strani. italijanskih bl. Dodal ie,
da Itudira v videmskem semeniléu
samo en Slovenee.

V omenieni sldad so poklonile
ernetove sestre miijon, drugi mi
lijon pa je bil nabran med Ietom.



DELEGACIJA
BENESKIH SLOVENCEV
NA POKRAJINI

«Novj Matajur» poroa v svoji zad
nji tevilld, da je 7. novembra pred
sednik dee1nega sveta Arnaldo Pit
toni sprejel delegacijo benekih Slo
vcncev. Nato je delegacija tudi sve
tovalskj skupini, s katero se je sesta
la, izro&la enake zahteve, kakor jfh
je postavila predsedniku Pittoniju.
V svetovalski skupini so bili pristai
komunistine partije Italije, italijan
ske socialistiène stranke, furlanske
ga gibanja, republikanske stranke in
socialno - demokratske stranke.

V delegaciji so bili don Marino
Qualizza, prof. Viljem derno, prof.
Pavel PetrMiè, pokrajinskj svetova
lec arh. Valentin Simonetcl, prof.
Avgust Lauretig, prof. Beppino Cri
setig, don Natale Zuanella in dan
EmI Ceni, Dino Del Medico in
Izidor Predan.

Pogovor s predsednikom Pittoni
jem je potekai prisrèno. V njem so
beneki odposlancj raztMenfli vrsto
zahtev, Id so bile e v preteklosti
naslovljene na deleio, a niso na1e

doS’ PD bSY’O

GLAS IZSELJENCEV
SE ÒUJE IZ BELGIJE

Poleg poroila o drugem kongresu
Zveze emigrantov iz Beneke Sia
venije, ki je bil letos v rttdnikem
mestecu Tamines v Belgiji, je «Novi
Matajur» v zadnji tevi1ki objavil

___________________________

tudi faksimile iz belgijskega lista

reitve. Nato je delegacija firoila
«La Cité’, ki vsebuje tudi lepo

predsedniku Pittoniju spiselc zaiitev,
priznanje organizatorjem kongresa.
Faksimile je seveda v francoskem

kinaj bi de±elna uprava redila éim- jeziku. v katerem izhaja list.

Piva zahteva: slovenska manjina Glavno poroilo na kongresu je

iz videmske pokrajine naj se od- podal znani beneki organizator

kTito omenja v programskih izjavah, Del Medico; govornik je v njem

v posegih in programu novega dee1- razleni1 sedanje po1itine, kultur-,

nega odbora.
ne, gospodarske in socialne razme

Druga zahteva :deelni svet naj j re v Beneki Sloveniji. Govornihi

sprejme poseben zakon — priporodio se niso omejili na kritiko in obtohe

za imprejnjo raztegnitev «statusa» oblastev, ki so odgovorne za raz

i slovenske manjine na dravni rav- mete v Beneki Sloveniji, temveò

ni, na slovensko etnino - ]ezikovno so ftdi pokazali pot, P0 kateti bo

I skupino, ki M v beneki poktajini. j ttb nujno boditi.

iretja zahteva: dee1a naj izda «La Cité» omenia v da1.lem po

poseben zakon o priznanju finanne roéilu prav nastop Dma Del Medica

in organizacijske pomoi kulturnim tr ptipominja, da so se govorniki

skupinam, ki si prizadevajo za za- pntoevaU, kako viada in obÌa&i

ito in ovrednotenje slovenske na- sploh brezbtino hodijo mimo mani

rodnostne skupnosti v videmski p0- inskega problema v Beneki Sto-

I krajini.
veniji, od koder odhajajo ljudje

detrta zahteva: delela naj zagotovi tnnoino po svetu za kruhom. U

svoje pokroviteljstvo nad kulturnimi delelenci kongresa so sicer vejo

I in znanstvenimi pobudami, katerih i pozornost posvetili monostim, ka

namen je Cosei zaito Slovencev v ko bi se dal reiti poloaj sloven

videmski pokrajini in izobraevanie ske manjine. Poleg tega so nagla

miadine v slovenini. sui, da bi se radi vrnili domov, ko

Predsednik Pittoni je odposlanstvU bi jim domaa zemlja lahko po

odgovoril, da so mu vpraanja be- skrbeia za ustrezen zasluek. O

neke skupnosti dobro znana; za- dlodno so tudi zhtevali, da lii

gotovil je, da je de1elni svet pri- italijanske oblasti Slovencem dale

pravljen reievati te probleme v ok- potrebne ole v slovenskem jeziku.

viru pristojnosti deele. Poleg tega Kakor poroda omenjeni belgijskl

bo opozoril na ta vpraanja naèel- list, se je kongresa udeleil tudi

nike vseh svetovalskih skupin. ravnatelj iole v Taminesu, 1cl je
povedal, da je med uenci njegove
noie 33 odst. otrok tujih dr2avlja-
nov in to 27 odst. italijanskih dr
avljanov. Kongresa se le udele
io okoli 300 delegatov.

/
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Nazboru henekih Slovencevi
Prostva «daeva emigranta>) - dokaz prebujanja

benes7dh Stovencev - Nove prosvetne organizacije

Kot vsako leto je bilo tudi letos migrantov v svetu in izrazil njihovo
6. januarja tradicionaino sreìanje eljo po povratku v domaée kraje
beneIdh izseljencev, ki se za boi& ter zahteval izgradnjo nove Benecli
ne in novoletne praznike vraajo v I je, kjer bo vsem zagotovijena de
svoje doline. Obdinstvo je do zad- i lovno mesto, da ne bo treba T -

njega kotika napoinio dvorano .sRi- I komur v tujino in da se bado
stori v edadu, kjer je otvonil kul- ci z vseh koncev sveta zaeli ira
turni program Anton 3irti z an- dati domov.
samblom cBeneki bratb, zaldjudi Benekega slavja so se kot gostje
la pa beneka dramska skupina, ki udele±ili tudi tevi1ni poitini in
je pod vodstvom reiserja Adrijana kuiturni predstavniki iz nate deeJe
Rustje pripravila komedijo Izidora in sosednje Slovenije, med katerimi
Predana «Beneka ojcet. naj omenimo poslanca Maria Lizze

Leto.nji enajsti. Dan emigrante» ra, deelne svetovalce, med njimi
nam dokazuje, da Beneka Sloveni- predsednika deielnega sveta Amai
ja doivlja svoje narodno prebuje- da Pittonija in Draga toko, upane
nje. Letos so namred domaim sa- in predstavnike borievsIdh organiza
mi pripravili progmam, ki odkriva cij, konzula SFRJ Lojzeta Kanteta,
volje beneldh Slovc ev po narod- tolminskega upana Antona Ladavo, i
nostni enakopravnos. z ostalimi ita- Iana komisije za mednarodne sti- I
lijansldmi dravljani, kar je pove- ke SR Slovenije Vlada Urnia teri
dal v svojem govoru tudi videmsld predsednika medobeinskega sveta
pokrajinsld svetovalec prof. Pavel Sociaiistine zveze Franca Krava
Petricig; ta je pozdravil izseljence njo.
v imenu benaikih drutev in pod-
rta1 pomen zadnjega kongresa je- Prisotne je pozdravil tudi pred

naildh izseljencev v Taminesu v sednik de2elnega sveta Arnaldo Pit

Belgiji. Porodal je nato o kultumnem toni, ki je govonil o problemu bene

ivljenju v Bene1d Sloveniji, kjer ke emigracije in tekega gospodar

so letos e tretji organizirali kul- skega polaiaja v Nadikih dollirnh

turne dneve, ustanovili so Plamn- ter dodal, da psiholoiki pnitiski na

sko drutvo, pevski zbor Pod lip- prebivalstvo niso obrodii zatulemh
p0), in igralsko skupino ter imeli e sadov, danes Pa se konno stvari
celo vi-sto politiènih in kulturnih sre- zaenjaje spreminjati in do tega je
anj. Boj benekih Slovencev se je moralo tudi priti, «sai je drava e
e1e zael, je rekel Petricig, prvi predolgo asa vai do1nik,» je rekel
uspeh pa smo zabeie2ifl 9. decem- Pittoni. Zagotovil je tudi, da se de- I
bra, ko so vse stranke ustavnega lela Furlanija - Julijska krajina za
loka v videmskern pokrajinskem sve- nima za probleme benaikih S1ovent
tu uradno pniznale obstoj Slovencev cev in da so vse demokratnine sue
v Benediji in napovedale manjinsko na njihovi strani. Ob zakljucku je
konfereneo. ponovno govomil o izseljenstvu ter

V imenu izseljencev je sprgov pri m 0zni1 pobude Zveze emi

i-il njihov predsednik Luclano Fele- granbov in vseravno konferenco o

tig, 1cl je onisal po1oaj benaikih &, izseljnstvu



»Dan emìgranta(( od1ino uspel
Dne 6. januarja je bil v Òedadu tradl

donami dan emigranta, ld ga vsako leto

na praznik svetih treh kraljev prirejajo

slovenska kulturna drutva in Zveza izse

ljencev iz Beneke Slovenije. Prireditve se

je udeleilo naravnost rekordno tevi1o lju

di, tako da e bila dvorana nabito poina.

Po nastopu ansambia »Beneki brati« je u

deleence in ziasti izseljence iz Beneòije

pozdravil Luciano Feleti, ki je govoril v

imenu Drutva emigrantov iz Beneke Slo

venije. Za njim je spregovoril prof. Pavel

Petrii, ki je tudi pokrajinski svetovalec

v Vidmu in ki je nastopil v imenu vseh kul

tumih drutev v Beneld Sloveniji. Petri

iò je naglasil, da je bulo leto 1975 zelo po

membno za prebivalstvo v Beneiji in tudi

za emigrante, saj je prilo do vellldh spre

memb v po1itinem in drubenem ivljenju.

PoudariÌ je pornen konference o manjinah,

ki jo bo priredila videmska pokrajinska u

prava, ter izrazil preprianje, da bo Nadi

ka gorska skupnost v tem letu prispevaÌa

h koreniti preobrazbi ivljenja v Beneki

Sloveniji. Za njim je govoril videmski p0-

krajinsld svetovalec Chiabudini, 1cl je ude

leence pozdravil v imenu videmskega p0-

krajinskega predsednika Turella. Chiabu

dm1 je dejal, da so po ustanovitvi avtonom

ne deele Furlanije - Julijske krajine mar

sikaj naredili za gmotno izbo1janje polo

aja prebivalcev Nadikih dolin, a da so do

sÌej pozabljali na loveka in na njegove

etniòne znaòilnosti. Tudi ta govornik je o-

menu konferenco o manjinah, 1cl naj P0 Rustii izreci vehko priznanje. Pos1ualci so

njegovem mnenju skua prouiti gÌavne igralce veòkrat nagradili z gromovitim pio

vzroke ter razioge, zaradi katerih je bila skanjem. Dan emigranta je torej letos od

Beneka Slovenja v narodnostnem in etni- hcno uspel in je med drugim pokazal na

nem smislu doslej zapostavljena. Chiabu- resnirnì narodni in kulturni preporod v

dm1 se je zavzel za izglasovanje dravnega Beneki Sloveniji.

zakona, ki naj zajamòi narodne pravice tu

di Benekim Slovencem, e se bodo ti p0-

poinoma svobodno odloi1i za pnpadnost

s1o’ensk1 narodnostni skupnosti.

Udeleence je pozdravil tudi upan iz

Cedada Del Bisso, 1cl je izrazil zadovoljstvo,

da lalilio mesto Òedad sprejme v goste Slo

vence iz blinjih dolin. Tudi Del Basso se

je zavzel za zaòito kulturnega bogastva

prebivalcev Nadiidh dolin in se izrekel

proti kolonizacijski polltiki, 1cl je zgreena

tako v kulturnem kot po1itinem smislu.

Dalji govor je nato imel predsednik de

e1nega sveta Furlanije - Julijske krajine

Arnaldo Pittoni, 1cl je najprej orisal glavne

vzroke, zaradi katerih smo v Beneki Slo

veniji priòa alostnemu pojavu ernigraci

je. Pittoni je dejal, da se je treba od1oiti

za novo gospodarsko polltiko, ki naj ustva

ri pogoje, da se bodo lahko izseljenci vmi

li na svoje domove. Tudi predsednik deel

nega sveta je omenil manjMnsko proble

matiko, pri emer je naglasil, da je bilo

zapostavljanje beneMh Slovencev v narod

nem smislu eden izmed vzrokov toliknega

izseljevanja. Govornik je na koncu pouda

i-il, da dee1ni svet podrobno pozna probie

matiko benekih Slovencev in da obstaja

dobra volja za zaòetek reevanja manjin

sldh problemov. V tej zvezi je Pittoni de

jai, da bi morala deeia poskrbeti za prvi

pouk v slovenskem jeziku v priakovanju,

da se celotna zadeva uredi z dravnim za

konom.
Pod vodstvom uòitelja Chiabudinija so

nato zapeli tn pesmi »Nedislu puobicc. Pra

vo preseneenje pa je bilo za, pos1uaIce

uprizoritev komedije Izidorja Predana »Be

neki ojcet«, in sicer v lepem slovenskem

benekem nareeju. Igro je reiraI Adrijan

Rustja. Ob tej pnilonosti je treba e pose

bej nagiasiti, da je tokrat prvi nastopila

beneka dramska skupina. Velika velina

igralcev in igraik je bila prviò na odru in

primati je treba, da so vsi odhno odigrali

svojo viogo. Zato je treba talco avtorju Izi

dorju Predanu kot tudi reiserju Adrijanu

/JI3



Beneki Slovenci za svoje
narodne pravice

Odpolsanstvo benekih Slovencev je bilo
7. novembra letos sprejeto pri predsedniku
deelnega sveta Pittoniju, nato pa imelo raz
govor s predstavnild strank ustavnega lo
ka. V odpolsanstvu so bili Emil Ceni, Vi
ljem erno, Josip Crisetig, Dino del Medi
co, Avgust Lauretig, Pavel Petrii, Izidor
Predan, Marino Qualiza, Valentin Simonitti
in Natale Zuanella (nateli smo jih po abe
cednem redu).

Predsednik deelnega sveta Pittoni se je
za zahteve benekih Slovercev ivo zani
mal in zagotovil svoje posredovanje. Odpo
slanstvo je imelo nato skoro dveurni raz
govor z zastopniki raznih strank v deel
nem svetu. Prisotni so bili zastopniki DC,
PCI, PSI in seveda Slovenske skupnosti.
toka je v imenu Slovenske skupnosti po
zdravil odposlanstvo v slovenskem jeziku
in jim zagotovil vso nadaljnjo pomo Slo
venske skupnosti pri dokonònem izbojeva
nju pravic Slovencev v videmsld pokraji
ni. Odposlanstvo beneldh Slovencev je ta
ko predsedniku deelnega sveta Pittoniju
kot zastopnikom strank izroilo spomeni
CO, V kateri je izraena zahteva, naj se v
okviru deelnega sveta, predvsem pa v no
vem programu bodoega deelnega odbo
ra, dosledno uporablja izraz »slovenska
manjina iz videmske pokrajine<, naj de
e1ni svet odobri poseben zakon-priporoilo
za imprejnjo raztegnitev »statusa slo
venke manjine tudi na Slovence v videm
ski pokrajini. Deela naj konòno zagotovi
svoje pokroviteljstvo nad kultumimi in
znanstvenimi pobudami, katerih namen je
dosei za.òito Slovencev v videmsM po
krajini. To so temeljne zahteve, ki jih je
odposlanstvo obrazloilo politinim dejav
nikom na deeini ravni.

Pobudo benekih Slovencev toplo p0-
zdravljamo tudi zaradi tega, ker so nasto
pili kot subjekt svojih zahtev, s imer so
dokonno razblinili Ia5ne trditve nekate
rili ovinistov, ki e danes pravijo, da so
beneki Slovenci drugani od traMh in
gorikih Slovencev in da ne marajo biti
Slovenci. Ves razvoj Beneije — in to
kazuje tudi nastop pri predsedniku deel

nega sveta Pittoniju in pri zastopnikih raz
nih stranic — pa gre odlono v smer, Id je
za Beneko Slovenijo edina pravi]na: v
smer dokonònega izbojevanja vseh narod
nifi, socialnih in ekonomskih pravic. V tem
boju niso z Beneaail samo trald in gori
ki Slovenci, ampak vsi demokratini in
pametni Italij ani.

-l

»Scnjam beneke pjesmk( na Ljesah
V nedeljo 9. t.m., je bil na Ljesah v Be

neld Sloveniji 4. »senjam beneke pjesmi,
Id ga je prfredilo tamkajnje prosvetno dru
tvo »Rean<. Do prireditve bi pravzaprav
moralo priti e pred tedni, vendar je zara
di slabega vremena morala odpasti. Do pre
tekle nedelje pa so upnijsko dvorano, Id
je e v gradni, za silo uredili, tako da je
Iahko sprejela nastopajoe in posluavce. V
imenu domaega drutva »Reianc< je po
zdravil prireditev drutveni predsednik Al
do Klodi, poleg njega pa e pokrajinski
svetovalec iz petra prof. Pavel Petriiò in
glavni urednik »Novega Matajurja« Izidor
Predan.

Na festivalu so izvedli deet pesmi, ki
so vse napisane v benekoslovenskem na
reju, pevce pa je spremljal glasbeni an
sambel ìz Tricesima. Zmagala je pesem z

naslovom »Nina nanac v izvedbi beneko
slovenskih otrok, besedilo je napisal Anton
Hvalica, melodijo pa Aldo Klodi. Nedvom
no se je melodija te in tudi ostalih pesmi
tevilnbn poslualcem — bilo jih je nekaj
sto — e tisti dan vtisnila v spomin, zato
bi bilo prav, e bi te pesmi izdali v pesma
rici, tako da bi jih spoznala tudi ira jav
nost. Vsaka taka pesmarica pa je pomemb
na tudi zato, ker pomeni dragoceno prie
vanje samostojnega kultumega ustvarjanja
benekih Slovencev.
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V soboto popoldne je tudijski
center «Nedia» organiziral v petr
skem hotelu Belvedere sreanje
med otrki, Id so Se udelei1i sep
tembrske Mlade bnee ter med
skupinami otrok iz Gorenjega Tarbi
Ija in Tarmuna. Sreanja, kj je
potekalo vseskozj v pnsrénem in
spontanem vzduju se je udele
la tudi skupina otrok edajske sred
nje o1e v spremstvu svoje profe
sorice, s katero so zaèeli razisko
vati ljudske obiaje. Omeniti mora
mo, da so bili med prisotnimì tudi
didaktini ravnatell iz petra Lon
dero, petrski upnik Venuti ter
svetovalec nadike gorske skupnosti
Batocletti, poleg tevilnih starev in
kulturnih delavcev, ki se zbirajo
okoli centra «Neia.

L.... Sreanje so odprli s svojim pet
jem otroci iz Gorenjega Tarbilja.
Nato je otrokom spregovoril pesnLk
Dino Menichini, ki je pokazal, ka
ko je v izkustvih iz svojega rojstne
-‘ kraja, iz tupice, ter v benekem
kulturnem okolju sploh nael nav
dih za svojo pesniko zbirko «Paese
di frontiera, ki je naletela na dober
odziv javnosti in bila tudi de1ena
nekaterih Iiterarnih nagrad. Pozval
ie etroke, naj ostanejo zvesti svoje
mu bistvu, navezani na kulturo svo
jega ljudstva ter ponosni na tisto,
kar jih 1oi od drugih skupnosti
drave, v kateri ivijo, saj je ta
razIinost nedvomno element. ki jih
notranje bogati.

i Za pesnikom Menichinijem je spre
govoril e matajurski upnlk Pa
squale Gujon, ki je orisal vzroke,
zaradi katerih e Je lotil pisanja
svoje knjige Ljudje Nadikih dolin.
Govoril je o posebnostih benekega
kulturnega okol]a, o ljudskih izro
i1ih, ki so tu fzredno iva in boga

na planinei, tam gori je moj dom,
tam gori so dekleta, tam gori vese
je. z. Spomin na veselje v Dole
njem Tarbiju pa je e bolj utrdil
kratek film o «Miadi briezi, Id sta
ga na magnetofonskem traku sijaj
no komentirala v benekem nareju
mala Francesca in Fabio Ciccone,
ni pa manjkalo tudi spontanih ko
mentarjev s strani gledalcev. Po
sebno otroci so se iz srea nasmeja
li svojim norijam, pa tudi trudu
vzgojiteljev, k so bili z njimi.

Fo filmu pa seveda e oranada
in malica za malòke ter kozarec
wna za pevce in stare. In medtem
ko so starM razpravljali s skupino,
ki je lani organizirala «Miado brie
zo, o tem, kako in kaj naj bi mal&
kom pripravii v letninjem poletju,
so maIki sproeno tekali p0 hotelu
in se medtem pogovarjali o skoraj
istih stvareh kot njihovi starf. «Saj
bni tudi letos kaj organiziral, je!
rek)a mala &nolaska prof. Petri
cigu preti odhodom domov, «ampak
kaj takega kot lani, val, da ne bo
kot v kolonijf.» «No, ja, ji je od
vrnil, «samo primeme prostore bo
mo morali najti, ker vas je vedno
vc. takih, ki bj radi prili na Mia-
do briezo. In dodal: «Sicer pa, raz
mislite tudi vi sami, kako naj na
pravimo. Sai imat a pravico, da
nam predlagateb In rno1aski je
zaigral vesel nasmèh v oeh in azL

delo se ji je, da je za nekaj cen
timetrov vija kot sicer.

111/A GRUDEN
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V ORGANIZACIJI TUDIJSKEGA CENIRA «NEBIÌA V PEIRO

$recanje otrok ob lanski
priredilvi «litada brieza»

$reòanja so se udeleìih tudi pesnik Drno Menichini, iupnik Gujon in pevski
zbor iz Dolenjega Barnasa - Otroci in stari si e5jo tudl Ietos «Miade brieze3

Pesnik Dino Menlchinj

Skupeis nasto, otrok MlaLIe bnezei. a pevskim zburow iz Dolenjega Earnasa pod vodstvom ina - Specogne

ta, o nekdanji avtonomiji, na katero niso mogli odtrgati od priljubljene
so benalki ljudje ponossi. pesmi, ki jh je spominjala prijetne

Nato so pod vodstvorn gospoda ga in pounega eotedenskega biva
Nina Specagne zape]i e otroci, ki nja v Dolenjem Tarbilju «Tam gor;
so bili na «Miadi briezb>, pri emer
jm je ob zaetku pomagal tudi no
voustanovljeni zbor iz Dolenjega
Barnasa, ki je nato tudi samostojno
zapel. Oh tem naj omenimo, da je to
bil e tretji javni nastop zbora, ki
deluje e1e tn mesece, saj sa bar
nniki pevci zapeli e za boi v do
mnii vasi ter na dan Treh kraljev
v petru. Vsetakor pa so barnniki
zbor z vejim uitkom posIuali
odrasli, medtem ko se malki kar

-
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Matajurskl upnil Pasquale Gnjon I



SLOVENSKA KULTURNA DRUsTVA
In

ZVEZA IZSELJENCEV BENE1E

organlzirajo v

ponedeljek. 6 januaria 1975. ob 15. uil v dvorani (A. Rjstorj v
EDADU

SPORED:

DAN”EMIGRANTA
l Ljez .

Pozdravemiraatom
Recitacije otrok

skupina
Beneki godci
Staino slvensko gledalie iz Tr sta s kòmediio Jake toke (Mu
tasti muzikant

PozdravjU bodo: ‘-.

Dr. Carlo Volpe — dee1ni odbornik za olstvo in kulturo;
Giuseppe Romano Specogna — de eini svetova1e iz NadThkih dolin;
Gianni Floreancig — predstavrnk prosvetnih drutev.

t.

Otroci iz Gorenjega Tarbflja se pripravljajo na pevski nastop
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Dan emigrantav Cedadu
V gledaiiu Ristori v Cedadu je

bila v nedeljo popoldne tradicio

naina prireditcv pod nazÌvom ,,dan

emigranta”. ?risostvovali so ji ite

vilni emigranti iz Beneke Slovenije,

ki obiejo za praznike woje do

move, poleg njih pa predstavniki de

elnili, pokrajinskili in obcinskih

oblasti. Med gosti so bili slovenski

postanec v italijanskem parlamentu

Albin Skerk, deelni odbornik za

vzgojo in kulturo doktor Carlo

Volpe, deelna svetovalca dr. Drago

toka in Duian Lovriha, upan be

nekili obòin in predstavniki slo

venskih OfgaflizaCij, mednjimi pred

sednik slovenske kulturno-gospo

darske zveze Woris Race in pred

sednik slovenske prosvetne zveze

Mario Maver.

Ivan Florjani je na prireditvi v

slovenini poudaiil, da je postal

praznik emigranta v Cedadu izraz

ive in konkretne solidarnosti, ki

zdru±uje ljudi od Nadi±c, Tera in

Rezije do Kanatske doline. la praz

nik izraa voljo Benekih Slovencev,

da sc predstavijo kot stovenska na

rodna skupnost, poitena in p0-

nosna. Ta praznik prida, je dejal

Iloanì, o narodni biti, ki terja

pravico, da se razvija kot siovenska

jezikovna skupnost na obmodju

Videmske pokrajine.

De±elni svetovalce Romani

Specognaje nato govoni predvsem o

vpraianjih gospodarske narave, ki

zadevajo emigrante in italijansko po

zitivno zakonodajo s tega podroja,

deelni odbornik Carlo Volpe pa je

v svojem nagovoru poudaril pred

vsem to, Uaje prisotnost toliko ljudi

na prazniku najbolji dokaz za ob

stoj Stovencev v Beneiki Sloveniji.

Dolnost odgovornih oblasti je, je

dejal Volpe, da dajo v Videmski po

krajini iveÙn Slovencern pravice,

ki jim gredo p0 zakonib in medna

rodnih dolobah.

Prireditev se je konala z bogaflm

kulturnu prograrnom, ki ga je za- muzikant.

NOVE
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kljuil ansambel Stainega sloven

skega gledalia iz Trsta z upri

zoriWijo tokove komedije Mutasti



Blizu Ukev upepeljevalnik?
Obinske uprave v Kanalski dolini so

dale dovoljenje za izgradnjo upepeljeval
nika za potrebe Kanalske doline: upepelje
valnik bi moral biti postavljen v neposred
ni bliini Ukev.

Jasno je, da smo probivalci Ukev, ko
amo zvedeli za to namero, ostro protesti
rali in poslali pristojnim oblastern (videm
ski prefekturi, pokrajinskemu zdravniku
ter upanom obdin v Kanalski dolini) dne
3. decembra 1974 pismo s skoro 120 pod
pisi druinskili glavarjev.

V pismu izraamo prizadeti svojo veliko
skrb zaradi gradnje upepeljevalnika v
Ukvah, sai bi onesnail okolico in spodil
e tiste turiste, ki prffiajajo v vas. Poleg
tega bi morali lastniki e dati svojo zem
ljo za to napravo.

Ukljanj pa ‘amo zadnje fase e veliko
rtev doprinesti za splotni napredek: jern
ljejo nam zemljo za metanovod, za novo
cesto itd., tako da amo sedai res naveli
ani tega in hoemo ohraniti svojo zem
ljo, io obdelovati; sai se zavedamo, kaj
nam pomeni zemlja tudi za oluanitev na
ih navad in naega jezika. Zavedamo se,
da bi nam upepeljevalnjk v b1iini vasi
res pokvaril okolico in zrak, etudi ‘bi bil
e tako dovreno zgrajen.

Zahtevamo od naih tupanov, naj vso
stvar .ponovno premislijo in upepeljeval
nik postavijo v kakem oddalienem in skri
tern kotu, kjer ne bo kodi1 ne prebival
cern ne turizmu Kanalske doline. Nao
zahtevo je podprl tudi detelni svetovalee
dr. toka, ki je na deelne oblasti vloil
protestno interpelacijo in se pridruiil
zahtevam prizadetih Ukljanov. Priakuje
mo, da bodo vai ti nai koraki kaj zalegli
pri pristojnih oblasteh. - S.P.

lradicjonajnj *Dan era arnas v Ceda
du, ki je ±e VI-sto let na praznik sv. Treh
kraljev, je letos bolj kot kdaj prej izzve
nel kot izraz nlienjske sile benekih Slo
vencev v videmskj pokrajini.

Pravilno je oznacil v svojem govoru Ivan
Floijani kot predstavnjk Zveze sloven
skih izseliencev iz Beneije to sredanje
kot potrditev «nae volje, da se predsta
vimo kot slovenska narodnostna skupina
Beneéiie, paitena in ponoana, ki sebe ne
zanika, ampak ostaia zvesta svoji mali
domovinj mcd goramj, svoiemu narodu
in ieziku. Zaradj tega nam ne bodo mogli
ve reti, da nismo, da ne obstaiamo, ker
bi to ne bila resnica. Mi hoemo iveti,
hccrno, da se spcdtuie nae narodno in
ezikovno bogas tvo.<c

Poleg Floriaiuijéa so spregovorili e
predsednik dnitva I. lrinko dr. Viliem
Cerno, deelni svetovalec Romano Speco
gna in dec1nj odbornik za kulturo de.
CrIo Volpe.

Pri kulturnem delu programa so sode
lovali Beneki godci porI vodstvom Antona
Birtiéa, pevskj ibor Redan, ki ga vodi Al
do Klodiò, rezijanska folklorna skupina
in nazadnje SS giedalalrIe iz Trsta s Sto-

kovo enodejanko »Mutasti muzikant.
Priredirve so se udelii tevilnj poli

tieni in PrOSVeII1j predstavnjki naih di-o
tev in zdnrenj, med fumi poslanee Al
bin Skerk m dee1ai svetovalec dr. Drago
Stoka. -

Sreèanje v edadu - -
V Cedadu so se 3. aprila Ietos sestali na

sedcru drutva »Ivan Trinko ter Zveze
sIovenskij izseljencev zastopmkj benekjh
kulturnffi drutev ter dee1nega koordina
cij skega odbora Slovenske skupnostj.

Za beneka kulturna drutva so bili pri.
sotnj Viljem Cerno, Ado Kont, Dino Del
Medico, Emil Ceniò, Aldo Klodi, Va
lentin Simonjfi in Marino Vertovee. Slo
vensko skupnost pa so zastopalj Drago
Stoka, Andrej Bratu, Damjan Paulin,
Marjan Terpin, Alojz lui in Simon Pre
scheren.

Razgovor je bil o peredin problemffi, ki
zadevajo tako 3eneko Slovenijo kakor
tudj narodnostne io sociajne pravice vseli
Slovence, v de1i Furlaniji-Julijski kra
iini. Zastopnikj benekjh Slovencr ter
Slovenske skupnosti so se dogovorjlj za
nadalinie in poglobljene medseboine stike.

20. februaria Iotos je deteini svet posve

tu svojo dopoldansko sejo vpraanju izse

1ienitva in btinje konference o izselie
nitvu, ki ie bila na vsedrt.avnem nivoju

konec istega meseca v Rirnu.

Dcdelni seii je prisostvovalo tudi mnogo
predstavnikov izseljenitkih organizacij,
mcd njimi Ado Kont za Drutvo sloven
skili izseljencev iz Benetke Slovenije. V
Iivahno in zanimivo raupravo je mcd dni

gimi posegel tudi dee1ni svetovalec Slo
venske skupfosti dr. Stoka, ki se je zawel
za reitev najvanejih vpra3anj izselie
nitva.

Posebei je omenil volivno pravico, od

pravo odvednih voialkili sluinosti, in one

mogoaio ekonomski in socialni razvoi ter

potiskajo 1udi v emigracijo. Voi alke slui

fosti je treba nu,jno skc’diti na najmanjo
mero ali odpraviti, ker oviraio kmetijski,
turistini in sptoni gospodarski napredek,

predvsem v Beneki Sloveniji, Kanalski
dolini in drugod.

Glede specifinffi vpralani izseliencev se

je e zavzel za postavitev tovam v Spe

tru Slovenov, Sentlenartu in v Taedentu;

le tako bodo miadi ljudje lah’ko ostali do
ma. Svetovalec dr. Stoka se je tudi zavzel
za ohranitev slovenskega iezika v Beneki

Sloveniii, in ti-pi zaradi mnotinega izse

lievanja.
2a1 ni prilo po konèani diskusiji do

enotne resoluciie, ki bi io deelni odbor
zagovarial na vsedriavni konferenci v Ri
mu, ampak sta bili predledeni dve reso

luciji. To se io zgodilo zaradi demo’kri
stianskega veta. DC in z njo druge levo
sredinske stranke niso liotele osvojiti ta

ke resolucije, ki bi vsebovala tudi speci

firIne zabteve izseljenikih drutev po pri
znanju slovenske narodne skupnosti v vi

demski pokrajini kot je to bilo napisano

v dokumentu vseh emigraiitskffi drutev.

Tako se je dee]ni svet razdelil in gla

soval o rIveli resalucijah: o resoÌuciji, ki

so io podpisati kornunisti, Slovenska skup

nost in furlansko gibanje, ki celotno osva
ja zabteve izseljencev, in o resoluciji, ki
so io podprle DC, PSI, PSDI ter liberali i,

ki pa daie boli poudarek delu deielnega

odbora kot pa zahtevam prizadetih izse
ljencev. Zal je prodrla druga resolucija.

dLI?Y
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» Dan emigranta « v Cedadu

Problem izseljenitva
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Poletna lanska tevi1ka (maj-avgust) na

ega gorikega mesenika »iniziativa Ison

tinaoc je obiavila oblirno raziskavo, ki io

ie napisala Anne Marie Bcileau z naslo

vom »La minoranza slovera nl Friuli-Ve

nezia Giulia: Aspetti sociologici<c in ki io

ie izvedel gohlki ISIG.
Sledil sem vse dosedai v zameiskem ti

sku, in se ho nalel kdo, da opozori slo

vensko zamejsko in domovinsko iavnost
na to pomembno raziskavo, a doslei nisem

le niéesar opazil.

Omenieno raziskavo si v navedeni Ite

vilki revije (61) lahko vsakdo prebere, za

to ie ne mislim posebei obravnavati. Opo

zoril bi le ne to, dà se v nalern tisku po

iavUa pogosto tamanie in iznalanie sta

lil o nali narodni skupnosti, ki so nai
veòkrat plod osebnih vtisov, raznih idei
in ideologij ali pa pesnilke in pisateljske

fantaziie. Tako se zdi mnogim nalim izo

breieneem naravnost greino, ako se slo

venski ljudje èutUo navezane predvsem

na svoj krai in domaUo, boli kot na ne

kako boli ali mani dobro izdelano vse

slovenstvo, in se ne zavedaio, da je prav

navezanost na domino grudo nekai nai

boli naravnega in za narodno delo vzpod

buiajoinga.
Raziskava omenienega inltituta ugotav

lja namreé, da v naIl deieli 75 % sloven

skih ljudi gradi svqjo narodno pripadnost

na kraievno oz. domino podiago. In sicer

v Reziji 97%, v dulinah Tara in Nadie

77 %, v Gorici sarni 52 94, medtem ko pre

vladuie na Krasu in v Trstu boli èut

spioino slovenske narodne pripadnosti ti.
5894-43%. In s tem v zvezi ie seveda

popoinoma naravno, da se slovenski ljud

ie v Kanalski dolini èutijo za »korolke

Slovence’, sai so vedno pripadali h Ko
rolki, imajo nie naredia in pesmi.

Ustanovi ISIG ie treba izreèi phznanje

za to oblirno in zahtevno raziskavo, ki je

poleg vsega tudi le vsakemu slovenskemu

poiitiku in narodnemu delavcu dragocen

napotek za bodoin narodnostno delo in
ohranitev slovenske kulturne dedil6ine v

nali deleli, ki predstavlja obogatitev za
nas ne glede na narodnostno iezikovno
poreklo.

Do konca Ianskega leta ie potem izlla
le nasiednia ltevilka (62) revUe »Ininat:

va Isontina’<, ki obravnava v glavnem

sredni eevropsko sredanj e pmtekle ieseni,
gorilki mednarodni folklomi prireditvi in
dmgo, odmanikal pa ie kakrlenkoli slo
venski prispevek.

Vsled tega bi bilo gotovo prvenstvenega

pemena, da si »Iniziativa Isontina» zago

tovi rednega slovenskega sodelavca, oz.

tudi slovenskega urednilkega élana vsai
take kakovosti kot ie recimo sodelavec
Enrino Pocar, ki zmore opozoriti italiian
sko iavnost na vse naizanimiveile kultur

ne premike v nemlkem iezikovnem pro

storu.
»Iniziativa Isontina*c bi z rednim pred

s tavi.j ani em slovenskih kultumih premi
kov na Primorskem, ki moreio italiianske
sodelelane le posebej zanimati, in nato v
slovenskem sosedniem prostoru nasploh,
mogla vrliti tisto poslanstvo, katerega po
trebo slovenski in tudi velik del italiian
skih liudi v deleli naiboli obinti in dosedi

priznanie ter odmevnost tudi v sosedniem
slovenskem prostoru. I. S.
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Umrl je èedadski upan
V nini od subote ne nedeUo 6. oktobra

ie umrl v indadski bolnilnici senator Gu
glielmo Pelizzo, tupan Cedada. Uinkal
ie 70 let.

Doma iz Foide (Faedis), vasi ob vznoliu
Terskih hribov, se ie in mlad posvetil po
litiki. Stopil ie v vrste italiianske liudske
stranke (Partito popolare), ki io ie usta
novil don Luigi Sturzo v letih p0 pni
svetovni voini. Istoéasno ie do’konèal uni
vezzo in postal odvetnllc. Ko ie faizem
razpustil vse stranke v ItalUi, ie miadi
Pelino pustil politiko in se posvetil svo
iemu poldicu. Po zadnii voini ie bil med
pnimi, ki so skupaj z rainim Tessitori
iem obnovffi nelidanio stranko italiian
skffi katolièanov v Furlaniji. Na listi Kr
lèanske demokracije ie bil izvolien v ra
zna predstavniltva, dokler ni leta 1951 po
stai tipan v Cedadu. Ma tem mestu ie
bil zmerai znova izvoUen in ostal inpan
do smrti. Poleg tega ie leta 1953 postal
senator. Kot tak se ie v Rimu precej
uveUavil in bil trikrat imenovan za pod
tainika v obrambnem ministrstvu.

Poleg te dinavne politike se ie zlasd
posveEal domaèim zadevam svoie èedad
ske ob6ine in za njen napredek veliko
prispeval. Kot dolgoletni senator v Nadi
lkih dolinah bi bii moral kai veé napra
viti za ta del svoega volivnega okrelja.
Toda benelki Slovenci niso imeli v Pe
linu tistega zagovomika, ki bi ga morali
imeti.

Namesto umrlega senatorja Pelizza ie
stopii na njegovo mesto nekdanii gorilki
inpan Michele Martina. On ie namreè na
vohtvah preiel najveè glasov za pokoinim
senatoriem Pelizzom. Na ta naéin ima se
dai Gorica enega zastopnilca veé v rim
skem parlamentu.

Kk9WI1YK?

rismu
bdoekih Sloveocev
Petintrideset zastopnikov Slovencev iz

Benelke Slovenije, Rezije in Kanalske do
line ie te dai naslovilo na pokrajinske
svetovalce videmske pokraine, na pred
sednìka pokrajinskega odbora odv. Vini-
cia Turella ter na tajnintva vseh strank
ustavnega Ioka v pokraiini posebno pi
smo. Med podpisnijj je est benelkih
duhovnikov, potem so obòinskj svetovai
ci meli strank ustamega loka, indi de
mokristiani, nekateal inpani, zastopnijki
kuiturnih drultev, pevskih zborov, dru
ltev ernigrantov, na kratko zastopane so
vse kuiturne in politiòne alle v beneikih
dolinah. V pismiì podpisniki govorijo
naiprei o narodnem poi&aiu v svoji de
±eli. Praviio:

Znano je, da v Kanalski dolini, v Reziii,
v Terski dolini in v Nadilkih dolinah str
fieno ivi avtohtona slovenska skupnost,
ki sestavlia tako irnenovano Bene.lko Slo
veniio, in ie skozi stoletia vztrajno ohra
nila slovenske tradicije, navade, obièaie
in iezik.

To ie skupnost, Id je navezana na Un
liio, kateri pa skoraida oèitaio, da ob
staia in da izpriòuje lastno idendteto. Po
gosto se naanreè sliliio oàitki, da v teli
kraiffi nacionaini àut ei prilel do izraza
z zadostno moòio, pri tern pa se pozablja,
da so bili tukailnji prebivalci za ved kot
eno stoletie vzgojeni v ignorisanju iastne
identitete, tako da jih je bio sran go
vorid v nareéiu starlev in da so se sra
movali svojega liudskega, kmeàkega ali
hribovskega izvoral 5 takim psinololkim
pritiskorn je liii namerno zaviran vsakr
len drubeni in liultumi napredek ter io
bil prebivalcern odnet ponos na lastni
izvor. V tem razkrajainem procesu du
hovnega in materiainega siromalenia se
ie rullio in se le vedno uniòuie to, kar
le ostaia od kuiture in materinega iezika
slovenskih lindi v Furianiji.

Zatern preidejo na opisovanje telkih
gospodaralcin razrner v svoe dollnab, iz
laterifi ie liudstvo prisiijeno v emigra
ciio, ker doma ni zasiu±ka. Poka±eio tudi
na to, kako odgovorne oblasti ne kaieio
pravega zanirnania, da bi nakazane pro
bierne relevale. Krivi so mdi rami biro
krati, kot prida nezanimanie za volUte
liudske manifestaciie v Benelkffi dolinah,
o katerih èasopisje in radio a televiziia
porinaio malo ali ni&

»Prav zaradi tega, nadaiiuie pismo, se
obraèamo na zavest svobodnih in domo
kratiénih liudi, da bi se na osnovi temeti
nih naèei republil&e ustave in deinlnega
statuta anga±irali v uresnidevaniu speci
fidaili ukrepov za zaléito, valorizaciio in
oiivlianie nainga etniònega biswa in da
bi tudi pokraiinska oblast, iz potrebe po
praviònosfi ter v skladu z encIldiko Pa-
cern in terris, dala svoj prispev-ek za spod
buianie iv1ieniskega razvoia nale mani
line z uèinkovitimi uderepi v koflst nie
nega iezika, obièaiev, bogastva in pobud.

V tern duhu lii torei beleli, da bi pokra
i inska uprava spodbudlia osrednje organe
driave in delele, nai spro±iio uikrepe za
vedno velie deiansko izvajanie pravic,
ki pritidejo Slovencem videmslte pokraji
ne za niihov popoln razvoi na vseh p0-
droèiiKcc

5 tern pisrnom so se slovenski doma
èini vseh dernokrati6njh strank, kuitumih
ustanov in Cerkve zedinili v zahtevi po
uresniéeniu dernokratiènffi in krlòanskib
pravic v korist benelkega liudswa. Ker
v slogi ie moé, ie upad, da niihov glas
ne ho ostai le amerai glas vpiioéega v
pulèavi.

flaziskava o sIoveosk[maoiioi



RrM, 1. — Vsedravna konfe
renca o izseljenstvu, ki se je za
ela v ponedeljek, se je danes
zakljuila z govorom zunanjega
ministra Rumorja. Po dveh dneh
zasedanja treh konferennih ko
misij, je bila danes ponovno pie
narna seja, na kateri so delegati
(bilo jih je okrog tiso) odobrii
zakljune dokumente, ki v bistvu
povzemajo smisel dolge razprave,
na kateri je govorio ve kot 400
delegatov.

Med drtigimi je danes govoril
tudi minister za delo Toros, ld je
kongresistom zagotovil, da ho ita
lijanska viada, upcitevajo pred
loge sindikalnih organlzacij in
zdruenj delavcev v tujini, pod
pria vse pobude na mednarod
nem podroju, da se sestavi in
uveljavi statut o pravicah delav
c’v v tujini. Minister Toros je

il, da je posredoval pri go
.1Gdarski skupnosti in ostalih dr
avah, v katerih zaposleni ita
lijaaski delavci, da pride do dvo
stranskih pogajanj na vlacini rav
ni z udelebo sindikalnih organi
zacij, da se zagotovi zaposlitev
ita1ijankih delavcev v tujini.

Mnogi govorniki so tudi danes
poudarffi izredno vanost, Id io
ima zagotovitev itallianskim de
lavcem zunaj domaéih meja vseh
tistih socialnih pravic, ki jih u
ivajo domaòi delavci in volilne
pravice za izvolitev krajevnih u
prav. Prav tako je bil daiws po
novno govor o tem, da mora
vlada dati pobude za zagotovitev
vcjega tevila delovnih mest v
Italiii, da se bodo Iahko delavci
v tujini postopoma vraali domov.

Iot smo e omenili se je kon
ferènca zakljuiIa z govorom zu
nanjega minisra Rumorja, ki se
je zhvalil ptirediteljem in dele
gatom za tako vzoren potek za
s’nja, Id je bilo prvo te vrste

liji. Rumor je naglasil, da
kbtib teavam, na katere so pri
reditelji naleteli, ie bila konfe
renca velike vainosti. Toda nje
ni sadovi bodo lahko vidni ele
potem, ko bodo talco italijanske
ohlasti kot oblasti v drugih dria
vah zaèeie izvajati ukrepe, ki so
bili prediagani na konferenci. Mi
nister je poudaril, da izselienci
ne priakuiejo lepih besed in oh
ljuh, temve dejstva, kl naj iim
omogoiio boljie iivljenje.

1S0 ÈSTIH DNEH IVAHNIH RAZPRAV O TEKEM IVLJENJU DELAVCEV V TUJINI

Z govorom zununjegu minisiru Rumorja
zukljucYenu konferencu o izseljenztvu
Konference se je udeIeilo ve? kot tisoé delegatov, Id so zastopali
est miìijonov italijamskih delavcev, raztresenih po vseli kontinintili

Pogled na del delegatov italijanske konference o izseljenstvu. V prvi vrsti od desne proti levi delegata
Zveze slovenskih izseljencev iz Furlanije - Julijske krajine Dino Del Medico (tretji) in Ado Kont (etrti)

vJtv::



Vòeraj se je v Rimu zaklju
èila pnra vsedravna konferen
ca o emigraciji, katere sta se
med ve kot 200 delegati fta
lii aimsldh emigrantskih zdn
snj da raamih zahodnoevrop
sItih driav, ter ve sto povab
ljenimi gosti (predsta’mild via
de, deel, pohtiènih strank
itd.), udeletla tu& wedstav
nika Dntva slovepskih izse
ijencev da Beneke Siovenlje
Ad0 Kont in Dino Dei Medi-
co. O pot.&±ni konference, zia
sti Pa o nastepu predstavni
kov benekih Slovencev, smo
poro&Ji sprot&, Dma Dcl Me
dica pa smo nape’osiU e za
razgovor o njegovih vttsih s
konference in o njexilh naj
pomembpejMh aspekitih.

Vpr.: Italiianskt tisk na
splaino fe o kon/erenei poro
èaj precef, èeprav ne Decina 5
staliièa interesov ernigrantov
v okviru splane gaspodarsko
socialne politike. Kakien fe
tvaj osebnt Vtjs o konferenci?

Odg.: Òeprav je konferenco
skilicala viada oziroma icsiòan
ska demokracija, ivi ie skua
la storitj vse, da bi konferen
00 samo Wnothia, da bi io iz
konferemce emigracije spreme
mia v ivonferenco o emigra
ciji, so priiai ma njej vendarle
v vsei dramatiènostj do ve
li ave vsi - bistveni problemi e
migracie. V tem srnislu je u
speh kcaiieresw,e oiten. Preti
stavmudd emigrantsldh zdrueixxj
so priMi na koqfferenco dobro
pripravljeni, govorlil so o kon
kretnih pmblemdh in vnaàeii
v razpravo konkretne predlo
ge, kako te probleme tedi re
evati. S svoiimi.. nastopi so
dejansko prewetfli, da bi se
kcsifrenoa lrocUla v denago
ko po%rjeyaflje vladnlh u
t’epov v kordst emigrantov in
dobesedno dasdllfl, da je kcrffe
renca naela vpmAenja kriti&
no in tudi avtokriWSno. 2e sa-
me dejstvo, da je eden iz
rosei predstsvnikov emigmntov
povedal, da je itailians&a via-
da doddlila sa vso emigracijo
7 mdhiiard lir, to ie todno to
liko, kot sa mdlansko gledaii
ide Scalo, in da v dflav
nera pronòumu sa itaiiianska
dipiomataka zastopstva v tuii
mi namemienib ‘e 0,5 odst, sa
emigracijo, dokazuie, da so vse
italiianske viade v povoinifi le
tih vodile do problema era!
gracije konservativno in pa
temalisfiòn0 polltiko.

Naslednle dejstvo, ivi je na
50ml konlerenai predstavli ala’
pomembnn teo v odnosu do
viade, ie bila popoina enot
nost vseh zastopamili cmigramt
skih zdru±eni in ,vseh politi-;
nih komponent v o vseh
bistvenih vpraianjih emigra-

che. Nailepe potrdiio ie ta
emotnost dobdia v dei stvu, da
je xis primer eden od delega
tov ix Svice govoril v imenu
lCD, KPI in PSI in da so
skupni dokument v òetrti ivo
misiii odobrile vse pofltiòme
ivomponente ustavnega ioka In
vse emigrantske organizaeije.

Ne nazadnje ie risme napra-’
vii moòan vtis samoeavesten,
dostoianstven in vseskoai od
govoren nastop zastopnikov e
migrantov, preet 5 politiòno
zrelostjo in osveiòenostio, o
bogaten z Mvij eni sidmi izkui
miami, ivi so boli kot vse be
sede daie konferenci pe&t dra
matiònosti emigrantskega po
iava v danainiem kriznem
òasu,

Vpr.: Kaf fe priMo no kon
ferenci najbolj do zraza, o
ziroma kaf fe visto, kar v
tem trenutku izseljence najbolj
zaskrblja?

Odg.: Strah pred breaposei
nostio zaradi gospodasske kri
se, ivi ie zaiela ves kapitaiisti&
mi svet. Strah sprio dejstva,
da se ob i miliion 200 tisoò
brezposelnih v Itallui zapira
deiansko vsaìca perspektiva po
vratka emigrantov v domavi
no. Prav talco strah preti poi!
tiònimi krixami oziroma preti
desmiarskimi izbirami, ivi od
daiiuieio vsako demokratièno
reevanie gospodarskih in so
oiaimih wniani, da o narod
nostmlh miti ne govorim Go
tovo mi samo nalviiuJe, da so
emigranti ma ivonferenDi pa.
vsem daoiirali poskus faMstkine
pravokadle dveh misovskTh po
siencev,

Toda to je biI le en aspekt,
ivi se je iasno odrazil ma kon
ferenci. Drugi ie izhaial Is pr
t: emigranti s dali iasno
raxumeti, da ie treba od ob
liub preti! iv deianiem, Jasno
so pevedali, da problem emi
gmciié xii probiem Lase, ivi bi
ga bilo mogoée reievan necd
visno. Emigraeia ie direktna
posledica zgreiene gespodarsive
in socialne politike v vseh po
voinih letih in nieno reievanje
se sato neposredno navezuie
na drugaòno gospodarskn - so-
daino politiko od danainje.

Vpr.: Kakne smernice so
se potemtakem izluiòile no kon
ferenci?

Odg.: Zelo konkrctne. Ita
lijanska viada mora radilcaino
spremeniti sedanio politiko in
svoj odnos do emigncije, za
dcxvii pri svoiib predstavni
itvih v tuiini Pa do neposre
dne partecipactje emigrantov
samih pri rasreievaniu fiaba
vili vpraianj. Ore v bistvu sa
te, da se emigracija samo
upravlja, ne pa da io uprav
iiaio politiòni centri iz Rima.
Emigranti zahtevaio odpira

nje deloviiìh mest tam[ kier
ie deiovna sua, ne pa da se
z nesmotm0 poiltiko investicij
pospeiuie ne le zunania, mar
veò tudi notrania emigracija
od iuga na sever, Zaòne nai se
z novo poiltiko tudi v kmetii
stvu, da se zaustavi beg s p0-
dcielia, kier so danes ogrom
ne povrMne neobdelane, mcd
tem ko driava uvaa kmetij
sive prodavode ix inozemstva.

Predstavniki emigrantov so 5
svoiimi priòevanii naxomo do
kazali, da Itaiia v bilaterai
nTh odnoslh z dniavami, ivi sa
posiujejo nieno delovno silo,
nima potrebne teie, da in se I
uòimkovito postaviia v bran
svoiih, v tuiini zaposlemih dr
±avlianov. Pogosto gre tudi sa
pomamikanie politiòne voli e.
Talco se danes dogaj a, da se
p0 cmi strani v Svici zxnanj
iuie obseg zaposleteh sezon
sidh delavcev ma 50 odst. ne,
samo zaradj gospodarske reca
sue v tej deiefl, temved tudi
zaradi ksenofobiie rasistinih
sii, po drugi strani pa talco
imemovan! «frontaberta, katerlh
Atevilo zaposlenih v Svici se
tudi obòutno smaniiuie, ne u
ivaio dama miti cbiòains brez
poseine podpore. Emigranti
zabtevaio od viade uòinkovi
teiio obrambo, ziasti ie, ker
se naredi maio all niò sa nii
hov povratek in sa zaposlitev
dama.

Kot konòni ciii pa sabteva
io emigranti odpravo vsake e
migradje in delo in krub v
domadlh kraiib.

Vpr.: Kakien odmev fe 1-
mej no konferenci nastop pred
stavnika slovenskih emigran
tov iz Beneke Slovenife?

Odg.: Predvsem ie treba p0-
vedati, da do posiednjega tre
nutka Dniitvo slovensidh ix
seiiencev ix Beneike Siovenije
na konferenco ni biio povab
lieno in da ie povabilo sa e-
nega samega predsavnika dru

itv priMo ide na interven
I olio po politidxii poti. Dnigi

predstavmik dniÈtva slovensidh
izseiiencev ix Beneeaje ie do
bii gostoliubje v ciii izmed
furlanskih emigrantskih orga
zazacii. Zdi se mi, da ie tre
ba tuffi te deustvo primerno
podòrtati, iver doaasuje, da via-
cia med raniimi crn’grantsivimi
zdru±enul soildamost in v ma
Acm ivonicretnem prinieru tudi
razumevanie ne le sa nate so
dame probieme, marved tuffi
narodnostne probieme. Naia
prisotnost ma ivonferenci ie bI
la ne le opaiena, mancò ce
lo predmct pozornosti. Na pie
namem zasedaniu i e predsed
stvo ivonference sogiasmo spre
ielo dokument o celotni gospo
darski in narodnostaii proble
matilti beneikih Sioveneev v
stoletiu od prildiuòitve iv Ita
lii! do danes. Ziasti zapaten
pa ie bil nastop Ada Konta v,
I. komisiii, ivi so ga vai ude
latenci ivonference pozdxavili z
dolgim apiavzom. Mcd pnimi,
lvi nam io òestital h Kontove
mu nastepu, ie bil detolni od
bomiiv sa emigracijo Dal Mas.
Za velik del navzodih preti
stavnikov, ne toilivo emigran
tov kot viade in detel, so b!
li problemi, ivi. jih je oevetiil
v svoiem mastopu Ado Kont,
v glavmem novi. Odgrnili so
iim specifiden aspekt na.iega
izseli enstva, v katerem se so
daIni in narodnostni problcm
tesmo povesujeta kot dve kom
ponenti istega problema in ivi
iu ie sato tuffi treba vzpored
no retevati,

Mislim, da ie tedi
v tem bila sa nas boneAke
Slovence ivonlerenca pozitivna.
te maj iv temu te dodam, da
sera osebno moral odgovariati
ma vpraiania o naM narod
nosti4 tpnost! v Benciid Sio
veniil ivar pethn radiisldm po
staiam, petem labivo Smo
trdim, da smo z na& pdsot
nostio prodril talco v infamia
tvncxn smislu, kot v spreje
maniiu naMh staThié.

O tem sem imei prilonost
govoriti ma raznih spreiemih
tuffi s uglednirni predstavni
ivi viade, s mnaniim ministrom
Rumori cm, z ministmm sa
dclo Torasom, ministrom sa
gospodarsko nadrtovanle An
drcottiiem, z vidnim! prcdstav
niki poiltiòmih strank in vedi-
teli! nekaterib deiel,

Vpr.: Pa vsem tm lahko
reéemo, da fe konferenca pred
stavifala pomemben mefnik p
reievanfu problemov emigra
cif e, morda po tudi za reie
vonfe teli problèmov v na&i?
deieli in v Benedifi ie pose
bef?

Odg.: Konferenca bi tak mej
miv vsekakor morala predstav
liati, kaiti v nasprotnem pri-
meru bi namena, ivi smo si
ga od nie priòakovab, ne do
segia. Seveda bo to odvisno
ne- le od bistveno dsugadnega

piistoja viade iv mevaniu teli
vpraianj, paò pa tuffi od eroi
grantskih orgamisadj samih,
lvi bado morale bedeti nati u
resmidevanicm nakazamih smer
mio in uresmidovanie tuffi ix
silievati. Nelcal ivonlcretnih re
suitatov ie tuffi te daia, vsai
sa xiaAo deicio. V nai krai Acm
dasu, morda Ae v telai enega
meseca, bo sklicana nova de-
tolta kanzuita o emigradji, ivi
bo prediagala pomembne spre
membe deAelnega salcona o e
migracii. Po sagotovilili od
bomika Dal Masa pa bo te
preti koncem data svlicana tu
ffi druga deicina konferenca o
emigraciji v Vidmu.

Vsekakor bomo o rezuitatili
labk, ivonkretneie sedili v
biiinjl pribadnosbi, te danes
pa ie gotovo, da viada po tci
ivonferenci ne bo magia ved
satrievati, da gre v zvezi z
emigraeijo vse dobro in pmv,
kaiti predstavniki cmlgrant
sitili sdna±eni so dall prav
nasprotno slilw o polo*ju, ivi
ie ix dncva v dan boli drama
tlden in ivi narekaie te danes
odloòno usmerianie iv cxii sa-
mi in dokonòmi reMtvi: iv od
pravi emigrae!ie in saposlitvi
lindi na domadih tleh z vse
mi pagai! sa miii enaivopra
veri gaspodarsivj in sodalni
napredek, sa nas, beneMce 51—
vence pa tedi enalcapraven in
svoboden narodnostril raxvoj.

Konferenca o emigraciji
preizkusni kamen za viado
Pogovor z Dinom Dei Medicom, predstavnikom Druilva sioven
skih izseijencev iz Beneìke Siovenije na rimski konferenci



mono quella del Paese di lavoro;

o) la codificazione dell’obbligo per
i comuni di conservare l’anagrafe
degli emigrati e delle loro famiglie,
anche ai fai di un’efficiente rileva
zione statistica dei movin:enti mi
gratori atta a seguire l’esatta inci
denza dei fenomeni connessi.

In ordine al rapporto
emigrazione-politica regionale

Ai problemi di natura nazionale
più sopra esposti e che direttamen
te investono lo Stato, perchè ab
bia a mutare radicalmente non so
lo le sue strutture ma il rapporto
che fin qui ha condotto con l’emi
grazione e per la difesa dei valori
umani e sociali che essa racchiu
de, si ritiene necessario reclamare
— anche in ‘presenza della crisi
più generale che travaglia la nostra
società regionale — una più effi
ciente azione politica da parte del
la Regione, cui lo statuto speciale
affida compiti e funzioni idonei a
superare impostazioni che a tutt’og
gi hanno dato scarsi risultati, an
che se ingenti capitali sono stati
impegnati.

Dalla presente e pesante situazio
ne non si esce se non con misure
organicamente finalizzate al supe
ramento degli squilibri territoriali
e settoriali esistenti nell’ambito re
gionale, attraverso precisi e circo
stanziali interventi sociali che per
mettano il rilancio dell’occupazio
ne, condizione questa per l’elimina
zione d’una situazione che tuttora
ripropone un nuovo tipo di emigra
zione forzata.

In relazione a tale esigenza, i la
voratori emigrati e le associazioni
che presentano questa memoria ri
tengono particolarmente prioritari
i seguenti interventi:

1) la Regione — sganciandosi da
un dialogo politico con lo Stato
basato su un rapporto che sa qua
si di sudditanza e di clientelismo
— dovrà riproporre Lina specifica e
nuova richiesta per l’intervento
straordinario previsto dal suo sta-

tuto all’articolo 50. I contenuti della
legge-voto non potranno essere con
densati a livello di mcm gestione
regionale, ma — affinchè possano
avere credibilità e attendibilità —

dovranno essere concordati con le
forze sociali ed economiche che in
definitiva dovranno gestirne i con
tenuti.

2) Nel settore dell’industria, si ri
chiama la Regione a impegnare il
Governo per una maggiore presen
za dell’industria a partecipazione
statale, individuando tempi e atti
vità produttive tali da garantire
una sostanziale occupazione nonchè
capacità di assorbimento idonee a
sollecitare il rientro degli emigrati.
Sempre in questo settore è indi
spensabile l’adozione d’una diversa
politica degli incentivi che favori
sca, anche attraverso gli indispen
sabili, opportuni controlli, l’insedia
mento industriale nelle zone più
depresse e con forte emigrazione.
L’artigianato dovrà essere condot
to su basi più razionali e più con-
facenti ai mercati, per far sì che
la produzione possa sempre più es
sere concorrenziale e nel contempo
consenta fonti di reddito sempre
più qualificato. La Finanziaria re
gionale dovrà avere una presenza
attiva, affinchè le attività produt
tive abbiano a uscire dalla specula
zione, dall’obiettivo del massimo
profitto — da realizzarsi nel minor
tempo possibile — e possano svol

gere una funzione trainante nel set
tore sociale.

3) Nel settore dell’agricoltura, la
Regione dovrà porre fine a una
politica che da anni polverizza i
mezzi finanziari inseriti a bilancio:
è necessaria invece un’azione che
— incidendo nelle strutture agri
cole e sui contratti abnormi — pro-
muova lo sviluppo e potenziamento
dell’azienda diretto-coltivatrice sin
gola e associata, incentivando la
cooperazione per rendere il settore
vieppiù produttivo e competitivo. I
piani di zona — da programmarsi
su tutto il livello regionale sia a
cura dell’Ersa che delle Comunità
montane — vengono in proposito
individuati come lo strumento ot
timale per tale linea di intervento,
in una visione integrata generale e
intersettoriale dei problemi delle
singole aree specificamente indivi
duate. Non potrà non essere solle
citato un costante intervento per
garantire la sicurezza del suolo, o
perando con adeguati mezzi econo
mici per la più vasta realizzazione
della bonifica con particolare ri
guardo a quella di montagna.

4) Nel settore degli investimenti
sociali (trasporti, sanità, casa, ser
vizi sociali, scuola), la Regione non
dovrà continuare a operare a livel
lo dirigistico, bensì sollecitando la
presenza operativa degli enti locali
territoriali, delle romunità montane
e dei comprensori urbanistici, con

l’affidamento di formali e concrete
deleghe agli stessi per conseguire
una diretta partecipazione alla ge
stione delle suddette attività da par
te delle popolazioni interessate che
si vedranno conseguentemente in-
vestite di precise autodetermina
zioni.

5) Per un più adeguato sviluppo f
culturale, la Regione dovrà sostan
zialmente agire per conservare, po
tenziare, sorreggere il pluricultura
lismo, quale salvaguardia del patri
monio linguistico, storico ed etni
co dei vari ceppi che compongono
la nostra popolazione. Ifi_ffitaji
sione va sottolineata la nece ‘tà

- d’un impegno al riconoscimento ui

finale della minoranza slovena an
lla ncia di Udine. ci
!idfW ell’istruzione superi&e si
inserisce il problema dell’universi
tà in Friuli, cui va riservata una
specifica autonomia, quale motivo
di crescita civile e morale delle po
polazioni, non in funzione dualisti
ca o antitetica, ma perchè essa,
uscendo dalla spirale del monopolio,
abbia a concorrere alla tormazione
culturale della nostra gente nelle
sollecitazioni che la dinamica del
lo sviluppo economico richiede.

6) La persistente emarginazione
della Regione, sia dai mercati na
zionali che internazionali, potrà es

(Continua dalla seconda pagina)

Il documeulo della CoHsulIa

Il passo di San Francesco, nel comune di Vito d’Asio. (Foto Cartolnova)
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sere ulteriormente superata qualora
la rete viaria, sia stradale che fer
roviaria, venga adeguatamente po
tenziata. Perciò alla scelta delle
soluzioni dovrà partecipare la Re
gione stessa, correlare le soluzioni
alle esigenze del programma di svi
luppo socio-economico che la mede
sima si è data.

7) Anche sotto questo profilo ap
pare indispensabile una sollecita
zione da parte dell’Esecutivo regio
nale nei confronti del Parlamento
nazionale per l’approvazione della
legge di riforma delle servitù mi
litari, onde rimuovere un grave o
stacolo alle prospettive di sviluppo
economico e sociale della Regione
Friuli-Venezia Giulia.
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Per gli emigranti
delle Valli del Natisone

Lo scorso 6 gennaio si è tenuta
a Cividale la celebrazione della Gior

nata dell’emigrante dedicata alle
popolazioni delle Valli del Natisone.
La manifestazione, svoltasi al tea
tro Ristori con una folta partecipa
zione di pubblico e con l’intervento
di varie autorità regionali e locali,
è stata organizzata dai Circoli cul
turali e dall’Unione emigranti del
la Slavia friulana.

Dopo gli interventi di vari oratori
— che, ricordando il contributo di
lavoro delle genti delle Valli, han
no poi porto ai presenti gli auguri
di rito — si è tenuto uno spetta
colo in cui si sono esibiti il coro
misto Rean di Liessa, il gruppo
folcloristico di Resia, i Musicisti e
il Teatro stabile sloveno di Trieste.
La giornata si è conclusa con alcu
ne recite dedicate ai bambini.

La su esposta piattaforma non
dovrà ovviamente essere un atto
a sé stante o una mcm esposizione
di considerazioni e rivendicazioni
che possano interessare soltanto l’e
secutivo regionale. Essa vuole esse
re soprattutto ed essenzialmente la
motivazione su cui incentrare il con
tributo di tematiche che la nostra
Regione dovrà portare ai lavori
della Conferenza nazionale. Dovrà
essere altresì motivo e occasione
d’intesa con le altre Regioni, onde
postulare allo Stato un tipo di de
centramento che — svuotando via
via la burocrazia centrale — deman
di alle Regioni i compiti e le fun
zioni auspicate, che solo le stesse
potranno rendere sostanzialmente
democratici, nell’adattamento alle
singole, specifiche realtà socio-eco
nomiche.

Naturalmente — ed è la conclu
sione più ovvia e su cui la sotto
lineatura è più incisiva e pressan
te — la presente piattaforma non
potrà essere considerata solo stru
mento di mera esposizione nell’am
bito della Consulta, ma dovrà dive
nire con assoluta urgenza motivo
di dibattito in sede di Consiglio re
gionale (da organizzarsi in tempi
stretti anche con il diretto impegno
dell’assessore che presiede la Con
sulta) affinché la rappresentanza
della Regione alla Conferenza na
zionale possa assumere l’espressio
ne della volontà politica dell’organo
legislativo e quindi di tutte le no
stre popolazioni.

Il docituiento è stato esaminato —

e anzi ha fonnato t’oggetto di una
lunga e animata discussione — dat
Consiglio regionale del Friuli-Vene
zia Giulia nella sua seduta del 20
febbraio, che è stata interamente
dedicata all’argomento « emigrario
ne» in vista dell’apertura (24 feb
braio) detta Conferenza nazionale a
Roma, e si è conclusa con t’impegno
— espresso dall’assessore Dal Mas
— di indire una nuova Conferenza
regionale.

Il
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NA POBUDO POKRAJINSKE FEDERACIJE KPI V VIDNU

Konferencu K?I o prohlemih
Sf0vencev i’ videnski pokrujini
Referat z analizo zgodovine in o sedanjem po1oaju benekffi Slo
vencev je miei prof. Pavel Petricig - Zwahna in zavzeta diskusija
VThEN, 14. — V etrtek zve&r

je bila v Vidnu pokrajinska kon
ferenca KPI o problemih Slovencev
v videnski pokrajini. Konferenco je
federacija sidicala na pobudo komu
nistov iz Nadikih dolin, bila pa
je v srediu pokrajine zato, da se
za probleme Benalke Slovenije za
interesira ira javnost. In res se
je konference ude1eila vrsta kvalifi
ciranih ljudi tako iz 3eneke S1o
venije kot tudi od drugod. Med dru
gimi so bili prisotni poslanec Mario
Lizzero (poslanec Albin Skerk se
je zaradi bolenii opraviil), de’eIna
svetovalca BaracetU in Magrini,
predseckik ANPI Vincenti, predsed
nik SKGZ Boris Race, delegacija
ZKS iz Tolmina ter seveda tevi1ni
predstavnild kulturnih in drugih or
ganizacij bene4kih Slovencev.

I Konferenco je odprl tajnik viden- na zaéito po mednarodnih pogod
I ske federacije Renzo Pascotat, ki I bali. Govoril je e o diskrimina
I je pozdravil prisotne in povedal, da I cijah, ki dan za dnem zadevajo be
I se je videnska federacija KPI za- neke S1ovence, ter poudaril, da mo
I ela temeljiteje ukvarjati s proble. rata dee1a in drava ukreniti vse
I mom benekih Slovencev leta 1962, 1potrebno, da se retijo narodnostni,

I ko je sklicala podobno konferenco v pa tudi socialni fn gospodarski pro-

I petru Slovenov. Danes pa je na- biemi man$ine. Videnski obinski
I pedil as za stvarno retevanje prob- I svetovalec Maniacco je v svojem p0-

I lema, odnos do manjine naj postane I segu obrazialil teoretine osnove,
I merlo, s katerim se bo merila de- I na katerih je treba graditi zaito

I mokratinost )Qitinih sII. Ostro je manjMh kultur, ki naj ne bo

obsodfl tiè kroge j zejska, ampak ivljenjska.
I zaradi svojih nazadnjaIdh stali Predstavnik duhovnikov skupine

I vztrajno zanikajo sam obstoj benet-
I Dom Emil Òenié je izrazil svoje

kih Slovencev, in poudaril, da b I dovoljstvo, da se poleg Cerkve za

do vse besed.e o mednarodni viogi enjajo zanimati za probleme Slo
vencev tudi politine sile, ter u

i nata detale prazne, dokler se ne panje, da to zanimanje ni samorei ta problem. Boj za priznanje
predvomna poteza. Po tridesetih le-I maniine mora postati del velike- tih, odkar ivimo v dravi, ki jega skupnega antifaMstinega in d& ‘izla iz ocipornizkega gibanja, jernokraUnega boia vseh napred- ‘e vedno v teku raznarodovanje. S

I laascoiatom le spregovoril rof.
tem je treba prenehati,
za manjinske probleme pa se mora

I Pavel Petricig, ki je svoi referat raziriti tudi na druge politine si-
I zael s slovenskim pozdravom, na- le, predvsem na tiste, ki imajo oh-I to pa prelel k analizi zgbdovine iii last. Izidor Predan je govoril o

sedanjega poloaja benekih Sloven- tem, kako so benelki Slovenci ta
cev. V pretektosti se je zdelo, da vedno ustrahovani.
bo.problem Slovencev zelo litro ‘e- Deinini podtajnik KPI Baracetti

z njihovo popoino asimilacijo, za je poudaril, da je priznanje mani
katero so se zavzeli vsi politiéni Te- ifl stvar demokraticne fasti, ob
imi, ki so viadali v Italihi od le- sodil je delitev Slovencev na tn
ta 1866, ko je bila Bendka Slove kategonije in dejal, da je nemogo
nija prikljuena Italiji, do danes. èe od benekffi Slovencev po sto.
Napore za asimiiacijo so vseskozi letnem raznarodovanju priéakovati,
spremljali gospodarska zaostalost, da svojo narodnostno pnipadnost
kolonialistino izkorianje in pri- manifestirajo tako kot Slovenci v
sfino izseijevanje. Kljub vsemu pa Trstu in Gonici. V zadnjem asu
se v zadniem asu katajo v Be- se Slovenci v videnski pokrajini
nelki Sloveniji nove molnosti demo. prebodii doigo pot, po tej poti je
kratine diskusije in boia za na- treba nadaljevati, utrditi e treba
rodnostne pravice. Siovenske orga. enotnost lainih in katoliikih sii
nizacije ulivajo podporo prebival- okoli teh problemov, istodasno paI stva, svoje zahteve so predioile se moramo zavedati, da je reitev
tuffi politinim silam, podpira pa jih manjinskega vpratanja povezanaI le levica, medtem ko se KD in PSDI s splalnim demokratinimI izmikata celo notranji diskusiji ° jem v nai drinvi.
teli vpratanjih. V preteidosti so se
obiastnikj izgovarjali, da ni zahtev, Arh. Vatentin Z. Simonitti je pri.
danes pa na vsako zahtevo poiilja- nesel pozdrave tudijskega centra

io negativne, diskriminatorske od- Nedtia in orisal izredno uspelo i
govore. Nujen le poseg deele i I niciativo «Mlada brieza, kj iasno

kain, da se tudi v Beneiji pojavdrinve, nujni so zakoni, ki naj za- I
iamiio slovenski man$ini globaino I liaio nove moinosti dela. Dcetni
zaito, predvsem pa je nujna poli- svetovalec Madrini pa je spregovo

tina garancija, da bodo zahteve ril o pomenu gorskih skupiosti ter
beneMdh Slovencev upettevane j o potrebi iskanja irih razredtiih
spotovane. zavezmtev tako pri retavanju pro

Po referatu se je razvila dolga in blemov maniine kot pri retavanjt

I tehtna diskusija. Svetovalec nadiike problemov gorskih podroèij.
gorske skupnosti Battocletti je spre- Konferenco je zakljuil poslanec
govoril o tetri, kako zaita sloven- Lizzero, ki je poudaril, da se s

I ske maniine ni mogla nalti mesta konferenco odpira nova faza bo
I v statutu gorske skupnosti in delal, ja za pniznanje pravic bennikih
I da je glede problemov Slovencev Slovencev. Avtoknitino je pokazai
I troia zahtevati od vseh strank, da na nesporazuine in protislovia, za
prevzamejo svole odgovornosti. Pred- radi katerih se je KPI zaéela p0-

I sednik ANPI Vincenti je govoril o sebej ukvarjati z manjinskimi pro.
I skupoem boju Slovencev in Italija- blemi tale leta 1962. pri éerner jp
I nov v NOB, o trikolorizmu, ki le opozoril predvsem na pomanjkanje
I dival v Beneèiji v prvih povojnih zavesti tako pri Slovencih kot pri
I letih ter o novem duhu, ki je zdal samili Furlanih. Danes je treba
zavel v Benniuli, pri emer je kot vpraanie manjirie retavati naI primer omenil odknitle dvolezine- treh nivojih: treba je zastaviti vse

I ga spomenika padlim partizanom na sue, da se zaustavi raznarodovanie
1 matajurskem pokopaliiu. in da se v lludeh samih ta boi]
I Predsednik kuitunnega drutva «i prebudi nanodna zavest; iskati je
I van Tninko» dr. Viijem òerno ie o- treba im irta podporo zakonskim
udaril, da se v Italili tudi glede osnutkom za globaino zataito Sio

I manjiin ustava ne izvaja, saj ni vencev; v parlamentu je treba
maniine, ki bj bila zaiitena, fa- konéno sproliti tuffi vpratanje za
zen tistih, katerim je Italija dol- taite vseh maniin in etnninih skup

fosti, ki hih v Italili ni maio. Gle
I de Benalke Slovenile same je ta

delal, da je treba muti tudi goDtJ \J f spodarska vpratania in dati gor
skim skupnostim pnimema finan&

t 5 na sredstva. Napoveda] je tuffi iz-
delavo posebnega dokumenta o
manilinskih vpraianih s strani vi:
denske fedenacile KPI, ob koncu



FrancePreeren v Cedadu...
lzredno uspela proslava drutva benekih gcdcev Kar1

Mato cztdno zueni gornji naslov,
ali dober Stovenec ga razume takoj.
V nedetjo, 9. februarja, dopoldne,
fe bit namrec pesnik France Pre
.*eren prisoten e c1edadu v duhu.
saj so se njegova prerokoianja u
resnkila ie dateé, date naprei v
vetikem irnem svetu. Ko e pred
skoraj 150. I.eti zapisal besede: cxi
ve naj vsi naròdi in koder sonce
hodit ne vraa. le sosed ho meak»,
fe France Preteren prigaI baldo
prijatetjstec in sodelovanja med na
rodi vsega sveta.

Natemu nesmrtnemu vetikanu fe
drutvo benetldh gadcev Vigion
Kartic o cedadu v nedetjo priredi
lo slovesno proslavo. Poteq druttve
nega étanstva in drugih domaéinov,
so se prireditve udetezile ttevitne
pomembne osebnosti javnega zivtje
nja z obeh strani dravne meje.
Ta kulturna manifestacija fe oh-
segala zgot€en opis Poeta, recita
cija njegovih pesmi, na.stop benetkih
tjudskih godcet’ in nastop beneke
ga pevskega zbora «Nedie glas iz
cedada. Otvorit fo je predsednlkr

drultva, odlicen ljudski harmonikar.
Lucijan Lavrenài.

Za tetotnjo Preternovo prostavo
e c5edadu so benetki Stovenci iz
brali njegove pesmi «Slavo od mia
dosti, «Vrbo, Zdravtjico in «Ga
zelo» ttev. 3. V obdutnem recitacij
skem zanosu fih fe prikupno podafa
la 16-letna, zala benetka eéd Sii
vestra Markotin. Zelo prisrcen je bil
zatem nastop benetkih tjudskih god

cev, ki so v pravo presenetenje por
tutatcev, zapovrstfo izvajali motive
iz tradicionatne tjudske glasbene
zakladnice benetkih $lovencev, pi-e
pofene $ poputarnimi napevi iz ma
ticne domovine. Stedite so tn zna
ne Birti!eve pesmi Mlada teta,
Raztrgani koipi in Benetki brati. Oh
avtonjevi spremifavi jih fe odlièno
zapeta miada, pevsko obetajoéa. Be
neanka Sitvestra Markotin. Za sa
kljuek tetonje male Prelernoce
akademije v cedadu fe benetki
pet’ski zbor «Nedite gtas zapel tn
slovenske narodne pesmi: Gular.
Snuojka sem pan jubce biu in $inoi
sem na vasi bit.

Vse nastopajoe domaéine va e
dadski Preiernovi prostavi so
netki posluialci vagraditi z navdu
.ienim ploslcanjem. $ to odlìno uspe
lo prireditvijo so beneki Slovenci
narediti spet korak naprej. Zapos
tacIjeni in te vedno prezirani pre

bivalci benetko - stovenskih hribov
in dotin pod Matajunjem spoznava
fo. da smo stovenski narod va do
stojni kulturni ravni.

$ svojo umetnitko dognano, gb
boko v tMovettvo zaorano poezijo,
je pnispevat k temu svoj velikon

ski delei tudi na najvetji sloven
ski pesnik France Preteren. In prav
v tem smistu je bit Preeren, v
nedeljo, 9. februarja letos, priso
ten v Cedadu. kanwr je benekim
Stovencem pnineset novega upanja
in poguma v njihovi vztrajni borbi
za splotne manjtinske p-ravice.

Druttvo benetkih godcev «Vigion
Karlis1» v Cedadu, ki predstavtja
center zdruievanja in prebujanja
benetkih Slovencev. fe organiziralo
éedadsko prostavo z namenom. da
tudi tetos predstavi svojim rojakom
najve5jega tirika stovenske zemlje
— Franceta Preterna.

Anton Birti — Mecana
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KONFERENCA O IZSEIJENSTVU V RIMU

Prikaz tekega
.q1. J• • •. .

zivijenja v tujrni
Govoril je tudi beneki Slovenec prof. Clavora - Jzseljenci so

hucno oporekali trditvam bivsega predsedtiika viade Scelbe

RIM, 26. — Tudi danes so teviIni delavci-delegati vsedrfavne

konference o izseljensfvu ostro grajali ravnanje vladnih oblasti in

njenih predstavnikov v tujini. Konferenca, ki se je zaela v ponedeljek

in se bo zakljuiIa 1. marca, je postala izredno iivahna in je do

sedaj prijavilo svoje posege nepriakovano feviIo delegatov.

tevitnf delegati, ki delajo v’

tujini, so govorili o ivljenIu , letih po1oai izseliencev izredno iz

dravah, kler so zaposleni. Tako je bo1ja1 in je zakliuil, da bodo de

ptedstavnik italijanskih delegafov v I mokraticne viade» naile nove poti

Zahodni Nemiji pokazal z governi-) in nove reitve, da e bali pomaga

kega odra veliko sliko, na kateri 1 0 izseijencem. Zadnji del njegove

50 lesenjae ografene z bodeo ga govora ni bilo s1iati, ker so

fico in vzkliknil: «Io ni delavska delegati buno protestirali.

skupnest, te le koncenfracijsko fa-) Za Scelbo je govoril bivi mini

borie». liti delegat je e zahteval, ster za delo socialist Bertoldi, ki

da bi bile treba strokovno je obravnaval predvsem vpraanje

soiti miade ltalijane, ki prihajajo povratka izseljencev, njihovo za

v tujino ter jim dati zadostno ol- poslitev in gospodarski razvoj za

sko izobrazbo, da se ne bodo znali ostalih podroij.

I Dananje zasedanje se je zaklju

Med delavskimi delegati je v raz- i1o z nastopom misovskega posi.

pravo posegel tudi prof. Ferruccio I Lo Porta. Delegati mu sploh niso

I pustili govoriti, so ga stalno pre

I kinjali in vzklikali: «Ven s faisti.

I Predsednik konference je bil prisi

I ljen prekiniti delo. ez nekaj asa

I se je konferenca nadaljevala in je

misovski poslanec govoril le prd

majhnim itevilom delegatov.

Clavora, sin nekega rudarj ki

ivi v Zahodni Nemiji. V svojem

daljem govoru, ki ga je imel v

imenu organizacije delavcev ACLI v

Zahodni Nemiji, je omenil tudi te

ko ivljenje beneikffi Slovencev da

ma in v svetu.

Obirno je obravnaval soclaino p0-

litiko evropske skupnosti in ugotovil,

da je izredno pomanjkljiva in da se

mora italijanska vlada obvezati, da

bo dala veija sredstva za evropski

socialni sklad, ki ga je treba izko

ristiti za strokovno rekvaiifikacijo

delavcev emigrantov v sedanjem tre

nutku, ko preivljajo razne proizva

jalne veje veliko krizo in ko si ma

rajo delavci poiskati novo zaposlitev.

Clavora je poudaril, da morajo

tudi razna demokratina zdruenja,

ki delujejo med izseljenci, razumeti

novi poloaj. Obenem pa mora v1ada

ta zdruenja stvarno podpreti brez’

diskriminacije in ne sme pozabiti

na organizacije. kot je Zveza sio

venskih izseljencev iz Furlanije - Ju

Iijske krajine.
Pa govoru je Clavora dal izjavo za

zahodnonemki in belgijski radio. V

njej je izrazii zadovoijstvo za ude

lefbo na konferenci, ziasti zato, da

se je udele±uje kot beneki Slovenec

in kot izseljenec, predstavnik ACLI.

Pozval je beneke Slovence in vse

beneke izseljence, naj se zdruijo

in naj se slono bojujejo za pri

znanje narodnostnih pravic Sloven

cev v videmski pokrajini. Izrazii je

prepricanje, da ho skupni boj bene

kih Slovencev doma in v tujini séa

sonia spremenil poloaj in omogoìl.

da bado beneki Slovenci lahko i

veli dama na svoji zemlji s svojimi

narodnostnimi pravicami. Clavora je

poudaril, da je Beneika Siovenija

eden najholj revnih predelov v Itali

ji, sai ima komaj 90.000 lir letnega

dohodka na osebo.
Predstavniki Zveze slovenskih iz

seljencev, kì se udeleujejo konfe

rence, so e izroili predsedstvu

dokument, ki obravnava njihova

specifalna vpralanja in ki ga bo

predsedstv •a
rugi delegati so govorili o ita

lijanskih deiavcih v vici in v Ar

gentini. V tej deeli, je dejal pred

stavnik italijanskih izseijencev, le

1.350.000 It&ijanov, ali najveéja de

lovna koionija v tujini.

Medtem ko so deiavci - delegati

govorili o teikem poloaju izseljen

cev, je predsednik senatne komisi

je za zunanje zadeve in vekratni

predsednik viade Scelba optimisti&

no obravnaval to peree vpraa

nje. Zato so ga delegati mnogokrat

prekinili in protestirali, 1w le de

al, da je neupraviévna obtoba, da

ltaiijanske nblpsti niso fllE’5t tn

tue za izseijence. Po njegovem

mnenju se je v zadnjih tridesetih



POMEMBM PREMJKI NA VOLITVAH V BENEKI SLOVEMJI

KD IZGUBILA OBUNE SO VODNJE
GRMEK, SREDNJE IN PRAPROTNO

Lep uspeh krajevnih list druene levice v petru Slovenov, v Bardu,
Fojdi ftd. Uveljavitev kandidatov Petriéia (KPI) in Marini.a (PSI)

Na nedeljskih volitvah, kakor po kjer so lokalni voditelji proti odpr
vsej Itallji, premik na levo tudi v tosti do naih problemov. Nagradii
Beneki Sloveniji. Miadi, kj so pr- so kandidata stranke Chfabudinija,
vic volili, niso razodarali tistih, ki ki je bil izvoljen v pokrajinski svet
so od njih priakovaIi bolj od1oen in kaznovali lokalne liste, ki so jih
glas na levo. Tudj nekaj starejih, sestavljali ljudje, ki niso dajali jam
tradicionalnih volivcev Kranske stva za napredek in demokratini
demokracije, je oddalo svoje glaso- razvoj v naMh dolinah. Od osmih ob
ve naprednejim delavskim stran- in vzhodne Beneke Slovenije, 1cl
kam. To nam kaejo rezultati oblin- sestavljajo gorsko skupnost Nadalkih
skih in pekrajinskih volitev v Be- dolin, je Kranska demokracija iz
neki Sloveniji. Kandidata komunì- gubila tiri obine, in sicer Grmek,
stine partije Italije in PSI prof. Pe- Srednje, Sovodnje in Praprotno. Le
trièié in prof. Marinal sta se dobro za las ni padel tudi peter Slo
uveljavila. Glavni delavski stranki venov oh Nadii, glavna obina na
sta lepo napredovali tudj v tistih ffi dolin, kjer se je postavila P0
obinah, kjer sta prej prejemali ne- robu zdruinna levica: komunisti, so
znatno tevilo glasov. V volilnem o- cialisti, napredni socialdemokrati in
kro2ju peter Slovenov ob Nadi- neodvisni demokrati.
li je dobil Petrièiò 704 glasove, kar
ie in enkrat toliko kot pred petimi
leti, prof. Marini pa 835. Tem le
vim glasovom ie treba priteti in o
ne. ki jih je dobil socialdemokratski
kandidat Napoli, ker ljudje veruje
io v etiketo socializma. Napoli je
dobil 1221 glasov in je bil izvolien.
Krinanska demokracija bi bila do
livela in veji poraz, e bi ne bila
kandidirala za pokrajinski svet lo
veka, kj je iavno pokazal doloéeno
odprtost do nainga narodnostnega
problema in pripravljenost, da se ta
problem vsaj zane resno preuce
vati, ker dejansko obstaja.

V Grmeku in v Sovodnjah je Kr
inanska demokracija izgubila obi
ni prvi po 29 letih upravljanja.
Najbolj peko poraz je dolivela v
Grmeku, kier se je predstavila kot
alternativa lista Obnova. katero so
podprla kulturna drutva naiih do
un. Ta lista je bila predmet gro
bih napadov tudi s strani nekega
videmskega dnevnika, posebno pa
lokalnih voditeliev Kranske demo
kracije. Rezultat: za demokristian
skega pokrajinskega kandidata Chia
budinija, katerega intervju je obja
vii Novi Matajur pred volitvami, so
oddali v Grmeku 343 glasov, lokal
na ob&nska lista stranke, v kateri
so bili tudi socialdemokratski ele
menti, je prejela 114 glasov, na
predna lista pa ie dobila kar 251
glasov.

Telko je opisati navduinnje ljudi
nad uspehom demokratinih sil v Gr
meku. Prav tako je tudi v Sovod
njah, kier je dobila veino zdruinna
levica, ki bo imela 10 svetovalcev
proti petim, medtem ko jih ho v Gr
meku imela lista Obnove 12 proti
trem. Prav tako je lista zdruinne
levice, katere nosilec ie bil social
demokratski pokrajinski kandidat
Napoli, v Praprotnem dobila obcino
z veàino 3 glasov. V Srednjem so
dobili obino socialdemokrati in bo
Kranska demokracija v manjini.
Tudi tu se je dobro uveljavila lista
Obnove, a na alost iii bil izvoljen
noben kandidat, ker so se razprilli
glasovi na etrto liste, kj so io v
zadniem trenutku predstavii desi
denti Kranske demokracije. V Bar
du, v zapadni BeneMji, ie dobila
kraievna lista, katero so sestavljali
napredni in zavedni elementi, 252
glasov, v Fojdi so na drugem me
stu komunistì.

Kliub napredku smo z izidi voli
tev le delno zadovolini, ker ne iz
raajo volje najbolj zdravega jedra
nainga ljudstva. V nekaterih obi
nah je volila samo polovica vpisanih
volivcev, ker so liudie po svetu, iz
seliencev ni bile in jih ne obsojamo,
ker vemo, v kakinih teavah se na
hajaio zaradj ekonomske krize, ki ie
zadela drave, v katerih delajo in
iviio. Boiijo se odpustov. Deinia
pa jim ai liotela priskoiti na pomo,

kakor so zahtevale njihove organi
zacije, da bi iim povrnili vsai pot
ne stroke. Na vsak nniin so za
dale te volitve hud udarec nazad
njnikim in reakcionarnim silam in
njihov izid predstavlja zaéetek nove
ga obdobja v nnii zgodovini. ne sa
mo p0 obeinah, temveò tudi v gor
ski skupnosti nniih dolin, ki bo del-
no spremenila svoio politiéno fizio
gnomijo. Poslej bomo vodili z veiim
uspehom in veèjo modjo boj za oh-
nove Bene-Mie.
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Za obeinske kandidatne liste Kr
anske demokracije niso volivcj ta
ko glasovali, kakor so glasovali za
pokrajinski svet, posebno ne tam,

nflhIflhrI,IIflhII,IIIflhIrI,IIfl,flIuhIflhIIflhrflhIuhIIHhIu”



POGOVOR S PREDSTAVNIKOMA DRUTVA BENEKIH GODCEV IZ VIGION KARLI

Njihova pesem odmeva po nadikih dolinah
Smo v Cedadu na sedeu

drutva benekih godcev Vigion
Kar1i. Na lesem deski na steni
vise drutvena pravila.

,,Drutvo je bilo ustanovljeno
z namenom, da skrbi za ohra
nitev in razvoj sp1one narod
nostne kulturne zapuine be
nekih Slovencev najbolj pa na
glasbenem in jezikovnein pod
roju.

Skrbi, da se v Beneki Slo
veniji imprej osnuje glashena
gola ter trajna dejavnost zapiso
vanja narodnega biaga na celot
nem ozemlju -Slovenske Bene
ije. Goji instmmentaliste glas
bene ansambie, pevske zbore,
amaterske dramske skupine,
orgarlizira kulturne nastope
benekih Slovencev ter gostova
nja vnanjih kultumih
skupin...”

Tako je utemeIjen osnovni
namen, ki je privedel pobud
nike dò ustanovitve drutva. To
je bilo tudi izhodie za na raz
govor, ki je potekal s_predsed
nikom in tajnikom drutva,

Lucijanom Lavreniem in
Antonorn Birtiem.

-- Kaj vas je pripeljalo do
tega, da ste se odloii za usta
novitev drutva?

Potreha in e1ja po organi
ziranern delovanju. Za ta korak
smo se odloili zato, da ne bi
bili nai ljudski godci. ki jihje v
Slovenski Beneiji veliko. pre
pueni samim sebi. Kmalu smo
uspeli povezati v drutvo, precej
godcev iz raznih krajev Sloven
ske Beneije. lzmed godcev in
drugih lanov smo 15. decem
bra lani ustanovili pevski zbor,
ki smo mu daii ime Nedie glas.

Tisti. ki smo se odloili za
ustanovitev drutva, smo e
dolgo prej delali skupaj, drugi
pa so naii simpatizerji in pri
jatelji beneke pesmi. Gotovo
ste e s1iaIi za Beneike godce,
saj smo e gostovali e prej tudi
ez mej o. Zato je tudi nain na
stanka naega drutva svojsten.
Ko smo lani — bilo je 27.
oktobra — gostovali na Ugu,
smo se kar tam odloii in na

stalo je druitvo Benekih god
cevVigion Kar1i.

— Kaj vam to ime porneni?
Alojz Kar1h Vigion je

bil star in znan beneki godec
ter celo skladatelj, doma iz,Go
renjii Brdc, ki je umrl pred tre
mi leti. Eden jzrned tistih. ki ho
zagotovo ;iadaljeval oetove
tradicije, je njegov sin Renato.
kije tudi lan naiega drutva.

— Koliko ljudskih godcev
mislite da je v Slovenski Bene
iji?

Nae drutvo ima evidenti
rarnh v celotni Slovenski Bene
iji kar okoli 120. ljudskih god
ccv. Precej teh je e vlanjenih
v drutvo. Pnzadevamo pa si, da
bi pridobili v nnie vrste vse be
neke ljudske godce.

— Ste do slej e nastopali na
javnffiprireditvah?

—,Ze. Sredi decembra smo
gostovali na agi, kamor nas je
povabila tamkajinja miadina.
Razen kakih desetih godcev je
bilo z nami le najmanj dvakrat
toliko nalih simpatizerjev. 10
naiih godcev je nastopilo na
kulturnem sporedu ob dnevu
emigranta v Cedadu. Posnel nas
je tudi e radio Trst za oddajo
Odskonadeska.

V pravilih, ki so obenem
neinkien okvirni program,
predvidevate celo ustanovitev
glasbene lole. Bo to mogoe?

Nai dilj je vsekakor to. Za
zaetek bomo skuiali organizi
rati vsaj glasbene teaje, e
bomo le dobili potrebna sred
stva za to. Ko smo drultvo regi
trira1i, smo zaprosili pristojne
oblasti tudi za finanno pomo
in upamo, da ne bodo ostale
gluhe.

Preernova proslava

Drultvo benelkih godcev «Vigion
Karlié» v edadu je v nedeljo, 9.
februarja, dopoldne priredio v
svojih prostorih svedano proslavo v
éast in spomin najveéiega sloven
skega pesnika Franceta Prelerna.
Poslulalce, goste, izvajalce in pred
stavnike javnega Evljenja obetj
strani dravne meje je ob ct
voritvi proslave pozdravil predsed
nik drultva Lucijan Lavren1i.
Kratkemu iv1jenjepisu najvedjega
lirika slovenske zemlje je sledila re
citacija Prniernovih pesmi, nato so
se zvrstili pred mikrofosom nasto
pi benelkih ljudskih godcev in pev
cev. Kulturni spored letninje, od
liéno uspele Prelernove proslave,
v Dru.itvu benelkih godcev v
dadu je zaldjuéil nastop novega be
nelkega pevskega zbora (Nedie
glas».

v edadu

Ne le glasberte tedaje tudi za
Cettie teaje slovenskegajezilca
nanieravamo organizirati, pr
vega e v bli1nji prihodnosti.
Nali ljudje bi radi bolje spoznali
svoj materin jezik. Celo med
Furlani se nekateri zanimajo za
to. Naj povemo, da je lan na
lega druìtva tudi Furlan Bruno
Tilatti, iz Moimacca, ki je velilc
ljubitelj slovenske pesmi in si
zelo prizadeva, da bi se naui1
tudijezilc svojih sosedov.

— Od kod so dorna pevci iz
valega novega zbora?

— Iz raznih beneikih vasi.
Prihajajo na vaje celo iz So
vodenj Petjaga, Praprotnega in
drugod, torej iz vasi, ki so od
daljene od Cedada tudi do 15
kilometrov. Pevcev bi bilo le
ve, e bi imei vsaj toliko de
naija, da bi jim povrnii stroke
za bencin za svoja vozila. Ze to
pa ka2e, $ kolilcino portvoval
nostSo in prizadevnosljo se tru
dijo. da bi lahko naltudirali
progranì pesmi, ki bi jih potem
peli po beneikih dolinah. Pevci
prihajajo na vaje p0 dvakrat
tedensko, oh etrtkih in ne
deljah.

Talco se torej zbirajo in orga
nizirajo nali rojaki za mjo, d
bi oteli pozabi in le oplemeni.
tili kulturno dedilino svojih
edetov. ,,Tunas imajo la dru
gorazredne ljudi je pristavil
predsednik Lavreniii - v
drugih dravah. kamor hodijo
nali .ljudje iskat delo in ,za
s1uek, pa nas imajo za zelo
delavne in sposobne. Zato se
bomo potrudhi, da bomo tudi z
nalo kulturo dokazali nalo spo
sobnost in izvimost.

IATD

RiT1OS

Del 1anov novega benelkega pevskega zbora ,,Nedie glas”, harmo
nilcarji in drugi udeteenci p0 Prelemovi proslavi v Cedadu.

v

Mton Birti



- P0 PODÀTK1H NEKATERIH OBCIN ZA LETO 1974

Kot vsako leto, so tudi letos januar
ja nekatere obine v Beneiji na pod
1ag obinskih anagrafkih podatkov
ugotoviie, da se tok izseljevanja tudi
v preteklem letu 1974 nj ustavil. Vse
slovenske obine Beneke Slovenije
so tudi v lanskem letu zaznamovale
padec prebivalstva.

Padanje prebivalstva je neprimerno
moneje v zadnjih tridesetih povoj
nih letih. kot pa je bilo med dvema
vojnama od 1918 pa do 1941. Izred
no zanimivo pa je, da v obinah Be
neke Slovenije med samo voi
no prebivalstvo ne pada, nasprot
no, se je celo rahlo dvignilo kljub
stranemu prelivanju- kryj. lakoti inirjenju nalezljivih bolezni v vojnem
casu.

Od zadnjega ljudskega tetja leta
1936 pa do prvega povojnega ljud
skega tetja leta 1951, je prebìvalstvo
desetih slovenskih bene&nskih obèin
naraslo od 23.702 na 24.614, torej za
912 oseb. Fa8.istini reim je bil e
nekaj let pred izbruhom druge ave
tovne vojne za Italijo v juniju 1940
zapleten v manje krajevne vojne v
Albaniji, Abesiniji in v paniji. Te
krajevne vojne ntso bile kdo ve ka
ko krvave, a vseeno je padlo precej
italijanskih vojakov, ali pa so umrli
zaiadi raznih bolezni. Druga svetov
na vojna ni pravzaprav odprla za
Italijo nobene nove velike fronte,
kakor je bile v prvi svetovrn vojni
ob Sodi in v Jt±ìem Tirolu. Pa paje dcbila Italija hude udarce v more
kih bitkah, pri bombardiranju mest

Tisti, ki so lani 1i v tujino, sòodhajali iz Beneke Slovenije, ker
v njej ni bio alti enega delovnega
mesta ved, tisti, ki se sedai vraéajoiz emigracije pa se zato, ker jih jee zadela recesija zahodnih evropskffi drav. Novi emigranti stojijopred nevarnostjo. da jih industrijske drave zavmejo na meji ali pa,

se jim posrei izogniti se kontroil na meji, da jih kasneje izenejo. Povratnikj vedo, da v BenekfSloveniji al dela, ni prostih delovnihmest. Tako je za nae liudi brezupno stanje na delovnem trgu.
A. REJEC

in pa v bitkah v Afriki. Vejjko r
tev je padlo v Italiji v dravljanski
vojm, ko so zdrueni faisti in na
cisli streljali in po2igali mesta in
vasi, ki so se upirale v antifa1isti-
r.cm odporu. Frebivalstvo je sicer
raslo, emigracije ni bilo. ker pa v
vonih letih tu odo kam emigrirati.
In se vai emigranti so se pri vstopu
t’ vojno v juniju 1940 vrnii dcmov.
e dve ieU p0 vojni pa so se

leta 1947 odprle zatvornice za izse
ljevanje in v desetìh letih je tevilo
prehivalstva v slovenskih obiinah
padio od 24.614 na 21.291 ali za 3.323
oseb. e enkrat veé kot v preji
njem desefletju pa je padio tevi1o
prernvalstva •v 10 slovenskih obinah
v letih 1961-1971, in sicer kar za
7.50a prebivalcev. tevi1o prenival
stva v Beneki Sloveniji se je prak
tino prepolovilo.

Ta proces se je nadaljeval tudi p0
Jetu 1971 in se e nadaljuje. eprav
je bilo inni izseljevaìje bolj omejeno,
ker so vasi e napol lzpraznjene in
se praktino ninm kdo veé izseliti,
aj je veàina ìjudi, id so e ostali v
bunelkih vaseb 2e starih, rojstev v
povojnih letih pa je bilo zelo malo
prav zaradi izselitve mladih.

Nerazumljivo se zdi, kako se je
mu’lo v aeziji pri i.F05 prenivalcih,
kot so jib natcli pri ljudskem itetju
leta 1971, izseliti toliko ljudi, da jih
je seda. le e 1.710? Rezija je v
petih letih izgubìla skoraj sto ljudi,
in samo od lani do letos, je 27 Re
zijanov mani. Sekaj jih je pomrlo. in-
da veéine al pokosila smrtna kosa,
tenivec jih je odpravila emigrantska
povonenj. Vse kale. da bo od nek
danidi 4.000 Rezijanov ostalo do dru
gega itetja le nekaj nad tisoc1.

Podbonese je imel p0 prvi vojm
‘nad 4.000 ljudi, zdaj jih in samo

1.11. Letos je 27 ljudi mani zaradi
izselitve.

Manile bene&nske obine imajo
zdaj vsako leto od 5 do 10 ljudi
mani, veòje okoli 15 do 20. To pome
al, da jih bodo nateli leta 1981 sa
mo e kakih deset tisod.

V ltirih letih od zadnjega tjudskega
tetja 1971 je padlo teviIo prebival
cev v 10 obdinah najmanj za 1.500
oseb.

1azne industriiske cone v Vidnu,
edadu, Tumeu, Huminu, petru in
drugih krajih na robu Benelke Slo
vemje niso niti najmanj vpfivale, da
bi vsaj zavrle razseljevanje iz gors
kih krajev in odhajanje v tujino.

Kako naj razne dravne, deìelne,
pokrajinske in obéinske ustanove,
razni skladi za ustanavljanje novih
delovnih mest v videnski pokrajini
sprejemajo beneke emigrante, Id se
morajo vraati zaradi gospodarske kri
ze v zahodnih evropskih industrijskih
drzavah, kje bi mogle najti za povraL
nike nova delovna mesta, ko so pa
brez moti in brezhrino gledale
skoraj 30 povojnih let na odhaja
nje desettisoev iz slovenskih hri
bovskih krajev?

Kakno je torej migracijsko giba
nje v Beneki Slovenhji ob zaèetku
leta 1975? Vse preteklo leto so e
migrirali iz vseh slovenskih oboin v
upanju, da dobijo v emigraciji de
lovno mesto, e od lanskega poletja
pa se vraèajo dom&v razodarani in
obupani.

Beneke vasi se e praznijo
ktjub zastajanju emigracije

Razne industrijske cone ne robu Beneke SLovenfje ne morejo absorhirati delovne sue, kf se zaradi recesije vraéa iz zapadne Evrope



Primorska
poje75

PRIMQRSKA POJE ‘75 le konana.
Na osmih koncertih je nastopi/o 63 zbo
rov iz nase deze/e, Slovenskega primorja,
Koroke, Reke in Ljub/jane. Na te! mo
goni ku/turni manifestac,ji je sode/ovaio
okrog 2200 pevk in pevcev.

Letos’nja, to je 2e &esta tovrstna revija
je spada/a v okvir pros/avl/anja 30-Ietnice
osvoboditve. Lahko reemo, da je tudi
zaradi tega bl/a na vseh koncertih tako.
tevi/na ude/e2ba.

Na /etosnji reviji Primorska poje so
sode/ova/i nas/ednji zbori iz nas’e deze/e:

Mos’ki zbori: Va/en tin Vodnik iz Do/i
ne, Fran Venturini iz Domja, Tabor z
0pin, Vasi/ij Mirk $ Proseka-Kontove/a,
Vesna iz Kria. /go Gruden izNabreine,
Fan tje izpod Grmade, Oton Zupani iz
Standreza, Mirko Fi/ej iz Gorice, zbor iz
Stmavra pri Gotici, nonet iz Sovodenj,
oktet iz Ples7va pri Krminu in Benes’ki
puobje iz Podbonesca_(S/ovenska Bene
ijaj; meani zbori: France iz
Bo/junca, S/ovenec iz Borgta, Primorec iz
Tteb, Rdea zvezda iz SaIea in dek/iki
zbor iz Devina.

Zbor iz P/iberka je po nastopu na reviji
v Ttstu kot gost SPD Igo Gtuden in SSD
Soko/ iz Nabre2ine nastopi/ tudi v Nabre
2ml, kjer so mu priredili izredno prisr&n
sprejem.

Omembe vredno je tudi dejstvo, da se
le revija Ptimorska poje letos prvic og/a
si/a pri Korokih v Mi/jskih hribih.
Tamkajsnji domacini so se potrudi/i, da le
ptireditev poteka/a v najIepsem redu.

Revi/a v tr2askem Ku/turnem domu le
ime/a posebno obe/e2je, sai le proslavila
sedem deset/etnico sk/adatelja Uba/da
Vrabca Na tej rev,Ji so po/eg zborov s
tr2a.’kega podroja nastopi/i tudi zbori iz
Gorice, S/ovenske Bene,je, Korogke in
seeda iz S/ovenskega Primorja.

Revija Primorska poje ‘75 se je zaklju
ei/a v Verdijevem g/eda/iu v Gorici, kjer
so si pevci in pevovodje izmenja/i tudi

“dsebojno voiIo: Sreno in nasvidenja
reviji Primorska poje ‘76!

M. K.

3OJ. ‘9

Prepoved teaja
slovenskega jezika
naj se razveljavi!

Prepoved slovenskega poolske
ga pouka v Beneki Sloveniji dobi
va edalje vei in resneji poli
tiòni pomen. Pristojne oblasti niso
razveljavile tega ukrepa, ki je v
popolnem protislovju z vsemi de
mokratinimj naeli. Zaradi tega ta
zadeva postaja politi6no nevarna.

Prav gotovo je, da v tem primeru
ne gre za navaden birokratskj spor,
za vpraanje, ki naj ga rei ta ali
oni urad. c7J,L rDPostavlja se vpraanje kakno
viogo ima deelna ustanova kot
temeljni element prenavljanja
ustroja republike.

Prenavljanje bi moraio in mora
spremeniti Staro in neustrezno
ureditev, odpraviti nazadnjako in
okostenejo miselnost birokratov in
politikov, ministrstev, sredi obla
sti v Rimu in na periferiji.

Prepoved pouka v slovenskem
jezika v demokratini in moderni
dravi potrjuje, da bi bilo nevarno
opustiti bitko, pokazati negotovost
zaradi okostenelega, nacionalistj&
nega in reakcionarnega odpora;
tembolj nevarno tudi zato, ker gte
za vpraanja demokracije

Prizadeta je ne le slovenska na
rodnostna skupnost nae deele,
temve tudì pravica, vioga in pre
sti deeine ustanove. Od tu izhaja
nujnost vztrajanja v zahtevi, naj se
prepoved razveljavi; od tu zahteva,

(Aada/iei’a,i/e na 3. strani)

naj se poskusni teaj v sloven
skem jeziku svobodno razvija.

Veina, ki upravlja deelno usta
novo, deelna vlada, demckratine
politiàne sue, posebno e Kran
ska demokracija, so torej postavlje
ne pred preizkunjo.

Reakcionarni narti, ki se izra
ajo v òedalje pogostejih mane
vrih proti deelnim ustanovam in
poskusih vraanja drave k centra
lizmu, se ne smejo uresniiti. Po
raz teh nartov je pogoj za kon
kretno priznanje obstoja slovenske
bitnosti v Beneki Sloveniji. za
prehod od besed k dejanjem, za
konkretno priznanje in zaito eno
kopravnosti Slovencev v vseh delih
nae deele, kjer ivijo, in za zago
tovitev nj ihovega svobodnega ra
zvoja na vseh podrojih ivljenja.

Pevska zbora Primorec iz Trebc n Rean iz Ljes (Slovenska Beneija) sta sodelovala na
pevskem taboru v Sentuidu pri Stiòni. V spomin na to pomembno sreanje so pevci
posneli gornjo sliko

MARIO COLLI


